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  تخلف كاسپين در جريمه وام گيرندگان
مش��تريان كاس��پين كه براي پرداخت اقساط تس��هيلات دريافتي خود به 
ش��عب مراجعه كرده اند در مواردي با الزام ش��عب نس��بت به پرداخت جريمه 
تاخير مواجه ش��دند. اين در حالي است كه بر اساس بخشنامه يي كه كاسپين 
اعلام كرد، هيچ مش��تري  نبايد در فاصله تيرماه تا نيمه آذرماه امس��ال جريمه 
تاخير پرداخت كند. به گزارش ايسنا، بعد از اينكه پرداخت سپرده هاي تا سقف 
۲۰۰ميليون و بالاتر تعاوني منحله فرشتگان به عنوان يكي از زيرمجموعه هاي 
بزرگ موسس��ه كاسپين در آبان ماه امسال از س��ر گرفته شد، به دنبال فراهم 
شدن شرايط براي انتقال تسهيلات تعاوني به كاسپين، دريافت اقساط وام هاي 
دريافت��ي آن ني��ز در نيمه آذرماه در دس��تور كار قرار گرف��ت، بنابراين طبق 
بخشنامه كاسپين، مشتريان فرشتگان كه وام هايي را قبلا دريافت كرده بودند، 

مي توانستند با مراجعه به شعب نسبت به واريز اقساط اقدام كنند. 
اين مش��تريان از فاصله تيرماه امس��ال به دليل مس��دود شدن حساب هاي 
موسس��ه و البته عدم انتقال حس��اب ها، با عدم دريافت قس��ط از سوي شعب 
مواج��ه بودند. در عين ح��ال كه برخي هم اصلا تمايلي به پرداخت اقس��اط با 
توجه به اينكه س��پرده هاي آنها مس��دود شده بود، نداش��تند. اما بعد از اينكه 
درياف��ت اقس��اط به جريان افتاد، كاس��پين اعلام كرد ك��ه در فاصله تيرماه تا 
۱۲ آذرماه كليه اقس��اط ش��امل بخش��ودگي جريمه تاخير 6درصدي خواهد 
ش��د. به هر صورت اين فاصل��ه، زماني بود كه مش��تريان مقصر عدم پرداخت 
اقس��اط نبودند و دليل اصلي به خود موسس��ه كه درگير مس��دودي حساب از 
س��وي قوه قضاييه بود، برمي گش��ت.  همچنين اعلام كاس��پين بر اين بود كه 
گيرندگان تس��هيلاتي كه بتوانند بدهي خ��ود را به طور نقدي و يكجا پرداخت 
كنند، مشمول بخشودگي سود آينده و همچنين جرايم تاخير خواهد شد.  اما 
گزارش هاي دريافتي از مش��ترياني كه براي اقس��اط مراجع��ه مي كنند، از اين 
حكايت دارد كه در برخي ش��عب روال طبق بخش��نامه يي كه كاس��پين بر آن 
تاكيد دارد، پيش نمي رود و از مشتري طلب جريمه تاخير 6درصدي حتي در 
فاصله تير تا آذرماه مي ش��ود كه اين خود باعث ايجاد مش��كلاتي در پرداخت 
اقساط شده و مشتري نيز كه با تخلف شعبه مواجه مي شود، از پرداخت سر باز 
مي زند.  طرح موضوع با كاس��پين با اين توضيح همراه بود كه موسسه پيش تر 
طبق بخشنامه يي به شعب شرايط را اعلام كرده و هر گونه اقدامي از سوي آنها 

خلاف اين جريان تخلف محسوب مي شود كه قابليت پيگيري دارد. 
بر اين اس��اس صاحبان وام از تعاوني فرشتگان كه اكنون بايد اقساط آن را 
به كاسپين پرداخت كنند، لازم است آگاه باشند كه نبايد در فاصله تير تا ۱۲ 
آذرماه هيچ جريمه تاخير 6درصدي پرداخت كنند حتي اگر شعب آنها را ملزم 
به اين كار كرده باش��د. هر چند كه روال كنوني برخي شعب جاي سوال دارد 

كه چرا با وجود اعلام دفتر مركزي همچنان مشتريان را جريمه مي كنند؟!
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در جلس��ه  موحدي كرماني  آيت الله 
ديروز مجمع تش��خيص مصلحت نظام 
ك��ه ب��ه رياس��ت وي برگزار ش��د، بر 
استفاده از تجارب كشورها براي مقابله 

با آلودگي هوا تاكيد كرد. 
به گزارش ايس��نا، مجمع تشخيص 
مصلح��ت نظام صب��ح روز گذش��ته با 
حضور اكثريت اعضا تشكيل جلسه داد. 
در ابت��داي اي��ن جلس��ه آي��ت الله 
موحدي كرمان��ي ب��ا محك��وم ك��ردن 
اقدام ترامپ در انتقال س��فارت امريكا 
به قدس ش��ريف ابراز امي��دواري كرد، 
اين اق��دام كه با مخالف��ت جهاني هم 

مواجه ش��ده است، مقدمه سقوط نظام 
استكباري و رژيم اشغالگر قدس باشد. 
وي همچني��ن با اش��اره به موضوع 
و  گذش��ته  هفت��ه  در  ه��وا  آلودگ��ي 
مشكلات فراوان پيش آمده براي مردم، 
بر تلاش جدي و برنامه ريزي موثر براي 

رفع اين معضل تاكيد كرد. 
موحدي كرماني، استفاده از تجارب و 
اقدامات انجام شده در برخي كشورهاي 
جه��ان ب��راي مقابله با آلودگ��ي هوا را 
ض��روري دانس��ت و گف��ت اقداماتي از 
قبيل توليد باران مصنوعي و تصفيه هوا 
 بايد در دستور كار جدي مسوولان امر 

قرار گيرد. 
وي ب��ا بي��ان آياتي از ق��رآن كريم، 
الگو شدن براي س��اير انسان ها را شأن 
مومنان  دانست و گفت: جامعه اسلامي 
در همه عرصه ها  بايد الگوي موفقيت و 
كارآمدي باشد و اينكه در رفع معضلات 
و مشكلات، مديريت كشور دچار انفعال 
باش��د، مناسب نيس��ت و ضرورت دارد 
اقدام��ات راهگش��ا به س��رعت اجرايي 
گ��ردد. در ادامه محس��ن رضايي دبير 
مجم��ع تش��خيص مصلح��ت نظ��ام با 
اشاره به بندهايي از پيوست حكم مقام 
معظم رهبري براي دوره جديد مجمع، 

گف��ت: تمام سياس��ت هاي كلي ابلاغي 
لازم الاجراس��ت و يكي از تكاليف دوره 
جدي��د مجمع، بررس��ي سياس��ت هاي 
ابلاغ شده اس��ت تا مجموعه يي منقح، 

منسجم و يكپارچه تدوين گردد. 
وي با بيان اينكه مطالعه و بررس��ي 
كار  دس��تور  در  كل��ي  سياس��ت هاي 
كميسيون هاي مجمع قرار دارد، افزود: 
براي تحقق دستور مقام معظم رهبري 
در پيوست حكم كه انسجام و كارآمدي 
سياس��ت هاي كلي را دنب��ال مي كند، 
ايجاد منظومه يي جامع در دس��تور كار 

مجمع قرار گرفته است. 

 وزير نيرو با بيان اينكه هرگونه انتقال 
حوضه به حوضه آب به معني اين نيست 
كه مشكل مقصد حل خواهد شد، گفت: 
منظور وزير راه و شهرسازي از مخالفت با 
انتقال هرگونه آب اين بوده كه نمي شود 
بح��ث آب و بحث توس��عه شهرس��ازي 
جداي از هم باش��د.  رض��ا اردكانيان در 
پاسخ به سوال فارس كه پرسيد، آيا شما 
به عنوان وزير نيرو موافق انتقال حوضه به 
حوضه آب هستيد، چراكه چندي پيش 
آخون��دي وزي��ر راه و شهرس��ازي اعلام 
كرده ك��ه با هرگونه انتق��ال آب مخالف 
اس��ت و بايد هر انتقال آب��ي به تصويب 
شوراي عالي شهرسازي و معماري برسد، 
گف��ت: همان طور كه قبلا گفت��ه ام الان 
نيز مي گويم كه ما مس��ائل متعددي در 
نح��وه مصرف آب داريم كه در عين حال 
به هم��ه روش هاي تامين آب جديد فكر 
مي كنيم راجع  به س��اير موارد نيز فكر و 
كار مي كنيم.  وي افزود:  راجع  به شيرين 
كردن آب دريا، مطالعه بر آب هاي ژرف، 
ب��اروري ابرها، انتق��ال آب ضروري براي 
مصرف شرب و انتقال هاي ضروري براي 

مصرف ش��رب اما به جد اعتقاد داريم كه 
 B به نقطه A هي��چ انتقال آب��ي از نقطه
همه مس��ائل نقطه B يا همان مقصد را 
حل نخواهد كرد، مگر اينكه براي مصرف 

صحيح به جد وارد ميدان شويم. 
اردكانيان گفت: پس هيچ عدم انتقال 
از نقطه A به B نيز مس��ائل نقطه A كه 

همان مبدا باشد را حل نخواهد كرد. 
وزير نيرو اضافه كرد: در هر دو ميدان 
هم در حوضه هاي پرآب و در حوضه هاي 
خشك و كم آب بايد آن طور كه در برنامه 
به مجلس تقديم ش��د، موضوع مديريت 
مص��رف آب را به جدي��ت دنبال كنيم و 
براي قطره قطره آب برنامه داشته باشيم. 
وي خاطرنش��ان كرد: اگ��ر اين كار را 
نكنيم، صرف موضوع انتقال آب نمي تواند 

مشكل را حل كند. 
اردكانيان در پاس��خ به اين سوال كه 
آيا بايد هر انتقال آب حوضه به حوضه به 
تاييد شوراي عالي شهرسازي و معماري 
برس��د، گف��ت: اينكه هر طرحي مس��ير 
خود را دارد و ش��وراي عالي شهرس��ازي 
اختيارات قانوني خود را دارد، مطابق آن 

عمل خواهد كرد. 
وي اف��زود: پس قطعا منظور وزير راه 
و شهرسازي اين بوده كه نمي شود بحث 
آب و بحث توس��عه شهرسازي جداي از 
هم باش��د.  وزير نيرو خاطرنش��ان كرد: 
چراكه آمايش س��رزمين آب محور را بايد 
مدنظر قرار دهيم پس به اين معناس��ت 
ك��ه دس��تگاه هاي مختلف ب��ا يكديگر 
برنامه ري��زي كنند.  اردكاني��ان درمورد 
اينكه وزارت ني��رو به دليل كمبود منابع 
مالي از افتتاح برخي واحدهاي نيروگاهي 
ب��از مان��ده اس��ت، گفت: خوش��بختانه 
راهكارهاي خوبي در لايحه بودجه 97 به 
كار گرفته ش��ده كه اميدواريم با حمايت  
مجل��س از بودج��ه كه اواي��ل بهمن ماه 
مصوب و تقديم شود، فرصت كافي براي 
دولت ب��ه وجود بيايد كه تا پايان س��ال 
دس��تورالعمل و آيين نامه ه��اي اجرايي 
مكانيس��م هاي مختلف قان��ون بودجه را 
تدوين كند تا از ابتداي سال آينده بتوانيم 

وارد عرصه عمليات شويم. 
وي افزود: راهكاره��اي خوبي درنظر 
گرفته ش��ده كه مي توان ب��ه تبصره ۱8 

و ۱9 اش��اره كرد كه به طور مشخص به 
وزارت نيرو كمك خواهد كرد تا مشكلي 
براي به مدار آوردن نيروگاه هايي كه تعهد 

شده است را نداشته باشيم. 
وزير نيرو در م��ورد تامين آب و برق 
در زمان زلزله نيز گف��ت: اميدواريم اين 
زلزله يي كه رخ داد آخرين زلزله باش��د، 
اما به هر حال همه به خوبي مي دانيم كه 
زلزله يك واقعيت اس��ت.  وي با اشاره به 
اينكه در زلزله اخير استان تهران نيروگاه 
منتظر قائم در كوي فراز دچار مشكل شد 
و سريعا مشكل آن رفع شد، گفت: زلزله 
يك واقعيت است و گريزناپذير؛ همان طور 
ك��ه مي دانيد گس��ل هاي متع��ددي در 
اس��تان تهران وجود دارد، پ��س بايد بر 
اين چالش ها غلبه كرد.  اردكانيان گفت: 
ش��رط اصلي غلبه بر اي��ن چالش ها اين 
است كه ايمن سازي را از دستور كار خارج 
نكني��م.  وي گفت: وزارت ني��رو به طور 
جدي ايمن سازي سيستم ها و سازه هاي 
آب و برق را در دستور كار خود قرار داده 
و حتي در ش��رايط تنگناي بودجه يي نيز 

اين كار را دنبال خواهد كرد. 

 سخنگوي كميسيون برنامه، بودجه 
و محاس��بات مجلس ش��وراي اس��لامي 
گفت: نمايندگان مجلس با لحاظ تاثيرات 
محاس��باتي و رواني رش��د قيمت بنزين 
در بازار درخصوص ن��رخ بنزين تصميم 

مي گيرند. 
محمدمه��دي مفتح درب��اره افزايش 
قيم��ت حامل هاي ان��رژي لايحه بودجه 
س��ال 97 گفت: افزاي��ش قيمت بنزين 
علاوه بر اينكه تاثيرات محاسباتي در رشد 
سطح عمومي قيمت كالاها دارد براساس 
تجربه سنوات گذشته تاثيرات رواني نيز 

روي گراني نرخ كالاها و خدمات دارد. 
سخنگوي كميسيون برنامه، بودجه و 
محاسبات مجلس شوراي اسلامي ادامه 
داد: درب��اره افزايش قيم��ت حامل هاي 
انرژي و متناسب ش��دن نرخ ها با قيمت 
فوب خليج فارس بايد توجه داش��ت اين 
موضوع به نرخ ارز در كش��ور نيز ارتباط 
دارد چراك��ه قيمت ارز روند افزايش��ي را 
ط��ي كرده و به طور مثال ش��ايد قيمت 
دلاري بنزين در سطح بين المللي خيلي 

نوسان نداشته است. 
مفت��ح در ادامه گفت وگ��وي خود با 

خبرگ��زاري خانه ملت تصري��ح كرد: با 
توجه به اينكه ارزش ريال در س��ال هاي 
گذشته درحال تضعيف بوده بنابراين بايد 
اين موضوع را در متناس��ب شدن قيمت 
حامل هاي انرژي با نرخ فوب خليج فارس 

لحاظ كرد. 
نماينده تويسركان در مجلس شوراي 
اس��لامي اف��زود: نماين��دگان مجلس به 
تاثيرات محاس��باتي و رواني رشد قيمت 
بنزي��ن در بازار توجه دارن��د بنابراين در 
نهايت تصميم به نحوي اتخاذ خواهد شد 

كه نگراني براي مردم نداشته باشد. 

سخنگوي كميس��يون برنامه، بودجه 
و محاس��بات مجلس ش��وراي اس��لامي 
يادآور شد: براساس ضوابط دولت و بانك 
مركزي موظف اس��ت ك��ه قيمت دلار را 
ب��ه همان اندازه كه به فروش مي رس��اند 
در دفاتر ثبت كند بنابراين از بابت اينكه 
امكان دارد قيمت تعيين شده براي دلار 
در بودج��ه در زم��ان تصوي��ب با قيمت 
بازار فرق داش��ته باشد، خسارتي متوجه 
بودجه نمي ش��ود و اگر درآم��دي از اين 
موضوع حاصل ش��ود، مي تواند جايگزين 

درآمدهاي تحقق نيافته دولت شود.

خبر سرمقاله

  ابرچالش مديريت غيرحرفه اي 

 »بهترين زمان براي كاش��ت يك درخت ۲۰ س��ال پيش بود. بهترين 
زمان دوم، همين لحظه است.« اين ضرب المثل انگليسي به خوبي اهميت 
برنامه ري��زي و مديريت را هويدا مي كند. اهميت مس��اله يي كه پيامدهاي 
فق��دان آن، در اين روزها بيش از پي��ش، در عرصه هاي مختلف اقتصادي 
و اجتماع��ي و... از جمله ب��ه هنگام وقوع همزمان دو معضل آلودگي هوا و 

زلزله نمايان شده است. 
طي ماه هاي گذشته كه از 6 ابرچالش اقتصاد ايران رونمايي شد، برخي 
كارشناسان، در تكميل فهرس��ت اين ابرچالش ها، از ضعف مديريت منابع 
در ايران به عنوان هفتمين ابرچالش اقتصاد ايران نام بردند. ضعف مديريت 
چهارش��نبه ش��ب گذش��ته و به هنگام زلزله در اس��تان تهران آشكارتر از 
هميش��ه رخ نمود، اما وقتي به اوج خود رس��يد كه مهم ترين مصوبه ستاد 
بحران تهران، تعيين اين مس��اله عنوان ش��د كه فلان نماينده ش��هرداري 
تهران در فلان نشس��ت مربوط به مديريت بحران، چه ش��خصيت حقوقي 
باش��د!  شهردار باشد يا معاونش! اين مساله نشان مي دهد، مديريت بحران 
تهران، حتي ساده ترين مسائل اداري و نه نظارت و رهبري را پيش بيني و 
برنامه ريزي نكرده بوده است. اين در حالي است كه »برنامه ريزي« فاز اول 
و گام نخست مديريت در هر سطح و عرصه يي است و »نبود برنامه ريزي« 
صرف��ا محدود به اين روزها نيس��ت و به يك بيماري مزمن تبديل ش��ده 
اس��ت. به طور مثال، از حدود ۲۰ سال پيش، همواره در رسانه ها و محافل 
كارشناس��ي، نسبت به وقوع يك زلزله بزرگ در تهران و همچنين آلودگي 
هوا، تش��ديد ترافيك، حمل و نقل عمومي و... هش��دار داده شده است، اما 
متاس��فانه مديران مس��وول مرتبط با اين مس��ائل، هيچگاه گامي اساسي 
براي حل اين معضلات يا كاهش ريس��ك هاي ناش��ي از آنها برنداش��ته اند 
و نتيج��ه اين بي تدبي��ري، از پرده ب��رون افتادن گوش��ه يي از پيامدهاي 
س��وءمديريت در چهارشنبه شب گذش��ته است. اگر طي ۲۰ سال گذشته 
صرفا به امر آموزش ش��يوه ها و دستورالعمل هاي مواجهه با پديده زلزله و 
به عبارتي »مديريت وضعيت فردي و خانوادگي در زلزله« بها داده ش��ده 
بود، در زلزله چهارش��نبه ش��ب استان تهران، دس��ت كم، شاهد مرگ يك 
زن و مجروح ش��دن 96 نفر از هموطنان خود نبوديم. البته اين مساله در 
زلزله اخير كرمانش��اه و ساير زلزله هاي بزرگ سال هاي اخير كشور صادق 
اس��ت و آموزش صحيح ب��ه افراد، خانواده ها، اهالي س��اختمان ها، مديران 
س��اختمان و... مي توانس��ت و مي تواند از بروز بسياري از حوادث جرحي و 

فوتي جلوگيري كند. 
اگر طي ۲۰ س��ال گذش��ته، اجراي مق��ررات مربوط به مقاوم س��ازي 
ساختمان هاي در برابر زلزله رعايت مي شد و مردم نسبت به مطالبه واحد 
مس��كوني ايمن آگاهي مي يافتند، چهارش��نبه ش��ب گذشته شاهد هجوم 

خودروها به خيابان ها و بزرگراه ها يا خروجي هاي پايتخت نمي بوديم. 
اگر ۲۰ سال پيش، حمايت هاي بي هدف از خودروسازان داخلي از طريق 
وضع عوارض واردات خودروهاي خارجي صورت نمي گرفت، الان كشور نه 
تنها داراي صنعت خودرو به روز و مبتني بر توليد خودروهاي هيبريدي بود 
كه تهران 4 روز در هفته گذش��ته تعطيل نمي ش��د. جالب اين جا است كه 
به گفته يكي از اعضاي ش��وراي شهر تهران، هزينه نصب فليتر دوده روي 
تمام اتوبوس هاي ش��هري تهران كه منج��ر به كاهش 3۰درصدي آلودگي 
هوا مي ش��ود، ۱۰۰ ميليارد تومان اس��ت و هزينه تعطيل��ي هر روز تهران 
نيز ۱۰۰ ميليارد تومان! چرا مديران ش��هري طي ۲۰ سال گذشته چنين 
هزينه يي را صرف نكرده اند؟ مگر ۱۰۰ ميليارد تومان چه وزن و سهمي در 

بودجه ۱8هزار ميليارد توماني شهرداري تهران دارد؟
از اين »اگر«ها نه تنها در مديريت شهري تهران كه در سطوح مختلف 
مديريتي و در عرصه هاي مختلف اقتصادي و اجتماعي و سياس��ي، بس��يار 
وجود داشته و دارد. اما فرصت ها و منابع بي شمار نيستند. اميد كه رويكرد 
مديريت در كش��ور از وضعيت آش��فته كنوني آن به سوي مديريت علمي 

سوق پيدا كند. 
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»تعادل« همزمان با پرواز ۱.4 درصدي شاخص سهام بازار سرمايه بررسي مي كند

سنجش هيجان در بورس تهران
 صفحه 5 

 معاون حمل و نقل شهرداري تهران خبر داد

صدور آرم سالانه طرح ترافيك لغو مي شود

 صفحه 13 

جهان

3 عاملي كه رشد اقتصادي 
2018 را تهديد مي كند 

7

در جلسه مجمع تشخيص مصلحت نظام مطرح شد

تاكيد بر استفاده از تجارب كشورها براي مقابله با آلودگي هوا

وزير نيرو: به تمام روش هاي تامين  آب فكر مي كنيم

ملاحظات مجلس در بررسي قيمت بنزين 

 »بهترين زمان براي كاشت يك درخت ۲۰ سال 
پيش بود. بهترين زمان دوم، همين لحظه است.« اين 
ضرب المثل انگليسي به خوبي اهميت برنامه ريزي و 
مديري��ت را هوي��دا مي كند. اهميت مس��اله يي كه 
پيامده��اي فقدان آن، در اي��ن روزها بيش از پيش، 
در عرصه ه��اي مختلف اقتص��ادي و اجتماعي و... از 
جمله ب��ه هنگام وقوع همزم��ان دو معضل آلودگي 
هوا و زلزله نمايان ش��ده است. طي ماه هاي گذشته 
كه از 6 ابرچالش اقتصاد ايران رونمايي ش��د، برخي 
كارشناس��ان، در تكميل فهرست اين ابرچالش ها، از 
ضع��ف مديريت منابع در ايران ب��ه عنوان هفتمين 
ابرچالش اقتص��اد ايران نام بردن��د. ضعف مديريت 
چهارش��نبه شب گذشته و به هنگام زلزله در استان 

تهران آشكارتر از هميشه رخ نمود...

ب��راي تمام كس��اني كه س��اعت ۱۰:۱7 دقيقه 
دوش��نبه ۲ آذر ۱394 شنواي سخنراني ولاديمير 
پوتي��ن، رييس جمه��وري روس��يه در ته��ران در 
جلس��ه س��ران س��ازمان كش��ورهاي صادركننده 
گاز بودن��د، ش��كي باقي نمانده بود كه روس��يه بر 
س��ر جاه طلبي ه��اي گازي خود با هيچ كش��وري 
ش��وخي ندارد. پوتين در اين مراسم برخلاف ديگر 
س��خنرانان بس��يار كم از GECF و بسيار زياد از 
كش��ور خودش س��خن گفت. او در بخش��ي از اين 
س��خنان عنوان كرد:»كشور من و شركت گازپروم 
س��رمايه هاي زيادي روي اكتش��اف و توليد انرژي 
انج��ام داده و س��هم زيادي در امني��ت عرضه گاز 
داريم.« درست پس از بيان اين صحبت ها از سوي 
پوتين و تاكيد او بر اينكه روس��يه براي به دس��ت 
آوردن ب��ازار گازي جهان در ش��رق و غرب از هيچ 

تلاشي فروگذار نخواهد كرد...

ابرچالش مديريت غيرحرفه اي

تعريف منافع مشترك گازي با رقيب

سرمقاله

گزارش

 همين صفحه  

 صفحه 15  

كلان

3

42 درصد بيكاران 
تحصيلكرده  هستند

 مركز پژوهش هاي مجلس طي گزارش��ي به 
آسيب شناس��ي سياس��ت ها و مقررات بازار كار 
اي��ران پرداخته و وضعي��ت موجود در بازار كار 
ايران را ب��ا تاكيد بر تفاوت هاي اس��تاني مورد 
واكاوي قرار داده است. بازوي پژوهشي مجلس 
در اي��ن گزارش به نكات��ي در رابطه با بازار كار 
ايران اش��اره كرده اس��ت كه در نوع خود قابل 
تامل اس��ت. عملكرد نامطلوب اشتغال زايي در 
بازار كار ايران طي س��ال هاي ۱384 تا ۱393 
يك��ي از مواردي اس��ت كه اين گ��زارش به آن 
پرداخته اس��ت. وضعيت نامناسب اشتغال زايي 
در اين س��ال ها در حالي اس��ت كه طي همين 
س��ال ها جمعي��ت ج��وان بي��ش از 4۰درصد 
كل جمعي��ت را تش��كيل داده اس��ت. عملكرد 
ضعي��ف اش��تغال زايي در اي��ن س��ال ها همراه 
با پيك جمعيت جوان س��بب ش��ده ت��ا نه تنها 
ايجاد اش��تغال براي جوانان، بلكه عقب ماندگي 
س��ال هاي گذش��ته هم ب��راي بهب��ود وضعيت 

اش��تغال ضروري باش��د...

 مجيد اعزازي   

 مجيد اعزازي   
دبير گروه مسكن و شهرسازي



 قانون تقويت و توس�عه نظام استاندارد براي اجرا 
ابلاغ ش�د؛ پاد  رييس جمهور، يك قانون مصوب مجلس 
را براي اجرا به س��ازمان ملي استاندارد ايران ابلاغ كرد.  بر 
اين اس��اس در اجراي اصل يكصد و بيس��ت و سوم قانون 
اساس��ي جمهوري اس��لامي ايران، »قانون تقويت و توسعه 
نظام استاندارد« جهت اجرا به سازمان ملي استاندارد ايران 

ابلاغ شد. 
 آماري از دانشجويان ستاره دار نداريم؛ ايسنا  معاون 
فرهنگي وزارت علوم از رفع ش��دن مش��كلات دانشجويان 
س��تاره دار در آين��ده نزديك خب��ر داد.  غلامرضا غفاري با 
اعلام اين مطلب، اظهار كرد: وزير علوم موضوع دانشجويان 
س��تاره دار را پيگي��ري مي كند تا اين موض��وع را به نوعي 
س��اماندهي و ح��ل كند. وي در ادام��ه تصريح كرد: برخي 
دانشجويان در حال حاضر موسوم به ستاره دار هستند و اين 
موارد به دوره هاي قبل برمي گردد كه مس��ائل آنها به زودي 

رفع خواهد شد. 
 دفاع از تماميت ارضي برعهده همه اس�ت؛ ايسنا   
امير دريادار س��ياري مع��اون هماهنگ كننده ارتش در 
مراسم تحليف سومين دوره رزم مقدماتي دانش پژوهان 
ارتش با اشاره به وظايف و ماموريت هاي ارتش تصريح 
كرد: طبق ماموريت هايي كه براي ارتش كش��ور درنظر 
گرفته ش��ده اس��ت، دفاع از تمامي��ت ارضي و حفظ و 
صيان��ت از اس��تقلال نظام مقدس جمهوري اس��لامي 

برعهده تك تك ماست.
 بيانيه س�فارت درخصوص اقدام منفي يك مقام 
حزبي هلند؛ تس�نيم   سفارت ايران در لاهه درخصوص 
ويديوي منتشره از دور انداختن هديه كريسمس سفارت 
توسط يك چهره حزبي هلند از سوي يك شبكه تلويزيوني 
غيرجدي و زرد اعلام كرد كه سفارت بنا بر سنت هر ساله 
در آستانه سال نوي ميلادي كارت تبريك و هديه كوچكي 
از س��وغات ايراني را براي مقامات رسمي و شخصيت هاي 
هلندي ارسال مي كند. متاسفانه فردي بدون تحقيق و با 
ذهنيت ناقص و منفي درمورد ايران مدعي شد كه تبريك 
سفارت تنها براي مردان ارسال شده در حالي كه تبريك 
س��ال نو براي مقامات و شخصيت ها فارغ از جنسيت آنها 

ارسال شده است. 
 تاييد مصوب�ه حمايت از س�رمايه گذاري ميان 
ايران و عراق؛ ايرنا   رييس جمهور عراق مصوبه حمايت 
و تش��ويق س��رمايه گذاري ميان ايران و عراق را تاييد 
كرد. دفتر رس��انه يي فوأد معصوم در بيانيه يي اعلام كرد 
ك��ه رييس جمهور عراق مصوبه جدي��د پارلمان عراق كه 
حمايت و تش��ويق از س��رمايه گذاري ميان ايران و عراق 
است را تاييد كرد. در اين بيانيه آمده است: پارلمان عراق 
قب��ل از اين براس��اس بند اول ماده 61 و بند س��وم ماده 
73 قانون اساسي عراق به اين مصوبه راي داده بود و اين 
مصوبه براي استفاده دو طرف از امكانات اقتصادي موجود 
و ايجاد شرايط مناسب براي سرمايه گذاري شهروندان دو 

كشور به صورت متقابل وضع شده است. 
 جلس�ات ش�وراي مش�ورتي جمنا ديگ�ر برگزار 
نش�د؛ ايلنا  عضو ش��وراي مركزي جمن��ا درباره چگونگي 
وضعيت ش��وراي مشورتي كه قرار بود اعضاي آن تكميل و 
معرفي ش��وند، گفت: جلسات شوراي مشورتي ديگر برگزار 
نش��د، بنابراين برخي افرادي كه مط��رح بودند هنوز نهايي 
 نشده اند.  سيدمحمد حس��يني درباره اينكه جبهه مردمي 
در راس��تاي تطبيق خود با قانون جديد احزاب اقدامي براي 
اخذ مجوز داشته است، گفت: سخنگوي جبهه بايد اين مساله 
را بازگو كند، اما تا آنجايي كه اطلاع دارم بحثي در اين باره در 

جبهه مردمي صورت نگرفته است. 
 فعلا قصد معرف�ي معاون اجرايي رييس جمهور را 
نداريم؛ ايلنا   سيد محمود واعظي درباره اختصاص بودجه 
به معاونت اجرايي رياست جمهوري آن هم در شرايطي كه 
معاون اجرايي رييس جمهور مشخص نيست، گفت: در حال 
حاضر معاونت اجرايي فعاليت هايي كه در گذش��ته انجام 
مي داده كمافي سابق انجام مي دهد و همه آنها سرجايشان 
هستند. اين رديف بودجه هم براي آن دسته از فعاليت هايي 
كه بخش��ي از آن در دولت و بخشي ديگر كه در وزارتخانه 
انجام مي شود در نظر گرفته شده است. او در پاسخ به اين 
س��وال كه معاون اجرايي رييس جهور چ��ه زماني معرفي 
مي ش��ود، گفت: هر وقت انتخاب ش��د، مي گوييم در حال 

حاضر بنايي براي اين كار نداريم. 
 آستانه تحمل مردم براي افزايش قيمت ها پايين 
آمده اس�ت؛ تسنيم   رييس كميسيون انرژي مجلس با 
اع��لام اينكه دولت بخواهد، كمبودهاي خود را از افزايش 
قيمت  حامل هاي انرژي جبران كند، روشي ناصواب است، 
گفت: يكي از راه هاي جبران كس��ري بودجه براي دولت، 
كاهش بودجه و هزينه  جاري خود و برخي شركت هايي كه 
تنها هزينه هنگفت به روي دست مردم و دولت گذاشته  اند، 
است. حسنوند با تذكر اينكه بنزين و گازوييل مستقيما با 
بخش خدمات در ارتباط است و افزايش نرخ آنها باعث بالا 
رفتن قيمت ها مي ش��ود، افزود: آستانه تحمل مردم امروز 
ب��راي افزايش قيمت ها پايين آمده و قطعا افزايش قيمت 
حامل هاي انرژي باعث ايجاد نارضايتي در جامعه مي شود.

روي موج خبر

تكرار راي منفي كميسيون عمران مجلس به طرح تحقيق و تفحص از شهرداري تهران

مخالفت با تاباندن نورافكن بر شهرداريِ قاليباف

سخنگوي دولت با اشاره به انتشار اخبار كذب از مردم خواست

بي اعتنايي به اخبار فاقد اعتبار درباره قيمت بنزين
گروه ايران  

در ش��رايطي كه دولت اعلام كرده بحث افزايش 
احتمالي حامل ه��اي انرژي هنوز در مراحل ابتدايي 
و بررس��ي هاي مقدماتي قرار دارد، برخي رس��انه ها، 
افراد و جريانات سياسي در حركتي هماهنگ تلاش 
مي كنند ب��ه بهانه افزايش قيمت بنزين، دس��ت به 

انتقاد از روند تصميم سازي هاي دولت بزنند. 
 اين در حالي است كه اغلب چهره هاي اقتصادي 
دول��ت اعلام كرده اند كه اين اي��ده هنوز در مراحل 
مقدماتي قرار دارد و ت��ا زمان حصول نهايي نتيجه 

نمي توان درباره آن قضاوتي انجام داد. 
 اما با وجود اين اظهارات روش��ن مقامات دولتي، 
توپخانه رس��انه هاي مخالف دولت با قدرت در حال 
پردازش اعداد و ارقامي هس��تند ك��ه بر اثر افزايش 
احتمالي قيمت بنزين معيش��ت مردم را تحت تاثير 

قرار مي دهد. 
دامنه اين اطلاعات غيرمستند روز گذشته تا جايي 
افزايش پيدا كرد كه كدخدايي س��خنگوي ش��وراي 
نگهبان نيز ناچار ش��د كه در پاس��خ به پرسش هاي 
دامنه دار برخي خبرنگاران در اين زمينه به اظهارنظر 
بپردازد و اعلام كرد كه شوراي نگهبان با تصميماتي 
كه به طور مس��تقيم با معيش��ت مردم تاثير داش��ته 
باش��د، دقت و توجه ويژه يي خواهد داشت. سرانجام 
مجموعه اين فضاس��ازي هاي مخرب دفتر سخنگوي 

دولت را بر آن داش��ت ت��ا در قالب اطلاعيه يي اعلام 
كند كه هنوز هيچ تصميم مش��خصي در اين زمينه 
اتخاذ نشده و بلافاصله پس از تعيين تكليف قانوني در 

اين خصوص اطلاع رساني مي شود. 
دفتر س��خنگوي دول��ت در اطلاعيه خود مطابق 
فراخوان ه��اي قبل��ي از برخ��ي رس��انه هاي خاص 
مي خواهد كه در اين زمينه از تحليل هاي غيرمستند 
و انتش��ار اخبار بدون پش��توانه خودداري كنند. اما 
پرسش��ي كه با اين مقدمات به ذهن خطور مي كند 
اين اس��ت كه ض��رورت افزايش قيم��ت حامل هاي 
انرژي از چه زماني در دولت مطرح شده و استدلال 
دولتمردان براي اين افزايش قيمت بر چه اساس��ي 

تحقق پيدا كرده است. 
ب��ه گزارش »تعادل« به نقل از پاد، متن اطلاعيه 
دفتر محمدباقر نوبخت سخنگوي دولت به اين شرح 

است: 
»در پي انتشار اخباري درخصوص اصلاح قيمت 
حامل هاي ان��رژي و برخ��ي اظهارنظرهاي متفاوت 
و مختل��ف در رس��انه ها و ش��بكه هاي اجتماع��ي 
بدين وسيله اعلام مي ش��ود كه اطلاع رساني و اعلام 
رس��مي هرگون��ه اص��لاح و تغيير قيم��ت، زمان و 
چگونگي اجراي آن صرفا از طريق سخنگوي محترم 
دول��ت و دفتر ايش��ان انجام خواهد گرفت و س��اير 
اظهارات و اخبار از منابع ديگر فاقد اعتبار است.« در 

روزهاي پاياني عمر دولت يازدهم بود كه بيژن زنگنه 
وزير نفت دولت وقت، اعلام كرد كه »سياس��ت هاي 
قيمتي در كاهش مصرف س��وخت اثرگذار است كه 
ما متاس��فانه دو س��ال قيمت را افزايش نداده ايم و 
اين علامت بدي اس��ت. اعتقادي ب��ه اين ندارم كه 
برداش��تن س��هميه بندي تاثيري در افزايش مصرف 
بنزين داشته است. اين دولت كه در حال تمام شدن 
اس��ت و روزهاي پاياني خود را مي گذراند اما دولت 

بعدي بايد روي افزايش قيمت بنزين فكر كند.«
بع��د از صحبت ه��اي زنگن��ه و با پاي��ان گرفتن 
رقابت هاي انتخاباتي س��ال 96، كارگروهي در دولت 
تهيه و طرحي ش��د كه براساس آن امكان تغيير در 
قيمت حامل هاي انرژي را بررسي كند. ماحصل اين 
تلاش ه��ا و الزاماتي كه نمايندگان مجلس براي اين 
ط��رح تهيه مي كردند، در قالب بحث افزايش قيمت 

حامل هاي انرژي در سال 97 متبلور شد. 

 ورود شوراي نگهبان به موضوع بنزين
و عوارض خروج از كشور

س��خنگوي شوراي نگهبان در واكنش به تصميم 
دولت براي افزايش عوارض خروج از كشور و افزايش 
قيمت بنزين در س��ال آينده به تصميمات اين شورا 
در مخالفت با چنين قواني��ن و مصوباتي كه نتيجه 
آن تحميل هزينه به زندگي مردم شده، اشاره كرد. 

عباسعلي كدخدايي در گفت وگو با ايسنا، درباره 
نظر شوراي نگهبان نسبت به وضع قوانين و مصوبات 
احتمالي مجلس درخصوص افزايش عوارض خروج 
از كشور يا گراني سوخت، گفت: در اين باره شوراي 
نگهبان بايد نظرات كارشناس��ي را مورد بررسي قرار 
داده، اينكه نظر دولت براي افزايش قيمت چيست و 

چرا به دنبال اين كار است. 
وي اف��زود: از طرف ديگر بايد اي��ن موضوع نيز 
بررس��ي ش��ود كه اگر افزايش قيمت رخ ندهد چه 
اتفاقي مي افتد، همچنين اگر ش��اهد اين افزايش ها 
باش��يم وضعي��ت جامعه چه خواهد ش��د. درنهايت 

اگر ش��وراي نگهبان تش��خيص دهد كه وضع قانون 
يا ماليات جديد عس��ر و حرج ايجاد مي كند، ممكن 
اس��ت ك��ه نظر ش��ورا نيز تغيي��ر نماي��د البته اين 
موضوعات را بايد به جمع بندي نظرات موكول كرد. 
س��خنگوي ش��وراي نگهبان در پاس��خ به اين 
پرس��ش كه آيا بر اين اس��اس ممكن است شوراي 
نگهب��ان با مصوب��ات احتمالي مجل��س كه نتيجه 
آن افزاي��ش هزينه به مردم و تحميل بار اقتصادي 
اس��ت، مخالفت كند، گفت: چنين سابقه يي وجود 
داش��ته و شوراي نگهبان در گذشته چنين نظراتي 

را داشته است.

گروه ايران 
ب��راي دومين ب��ار ط��رح تحقي��ق و تفحص از 
ش��هرداري تهران در كميس��يون عم��ران مجلس 
شوراي اس��لامي ناكام ماند. هفته گذشته طرح در 
كميس��يون عمران مطرح ش��د، 8 نفر راي منفي و 
8 نف��ر هم راي مثب��ت دادند؛ 6 نفر ه��م پيش از 
راي گيري جلس��ه كميس��يون را ترك كردند تا كار 
به پرس��ش از هيات رييس��ه مجلس بكش��د، اينكه 
در راي مس��اوي، نتيج��ه به نفع كدام گروه اس��ت. 
ع��زت الله يوس��فيان ملا عضو كميس��يون آيين نامه 
مجل��س ب��ه برنا گفته ك��ه به طور قط��ع اين طرح 
رد ش��ده است. به گفته يوس��فيان هر طرحي براي 
تصويب بايد نص��ف به علاوه يك راي بياورد كه در 
اين مورد چون آرا مس��اوي شده، قطعا راي نياورده 
است. سال گذشته نيز اعضاي كميسيون عمران بر 
همي��ن راي بودند، حتي در مخالفت قاطع تر بودند. 
در تلاش پيش��ين برخي نماين��دگان براي تحقيق 
و تفح��ص از عملكرد ش��هرداري ته��ران در دوره 
محمدباقر قاليباف، 15عضو كميسيون عمران با آن 
مخالفت ك��رده بودند، طرحي كه به بهانه افش��اي 
پرونده »املاك نجومي« ب��ه جريان افتاد. آن طور 
كه بهادري عضو اصلاح طلب اين كميس��يون سال 
گذشته به رس��انه ها گفته بود، ورود قوه قضاييه به 
موض��وع املاك نجوم��ي و هزينه ب��الاي تحقيق و 
تفحص توجيه مخالفان در رد اين طرح بوده است؛ 
هر چند افرادي هم انگيزه هاي سياس��ي داشتند و 
مي گفتند اين موضوع را در تقابل با مساله استيضاح 
آخون��دي رد كردند، در واق��ع مي گفتند از آنجايي 
كه كميس��يون حمايتي از وزير راه داش��ته است و 
گزارش هايي كه ارائه كرد به نفع وزير بود پس بايد 

اين تحقيق و تفحص هم راي نياورد. 
چند روز پيش نيز يكي از نمايندگان اصلاح طلب 
درباره به نتيجه رس��يدن طرح تحقيق و تفحص از 
ش��هرداري ابراز ترديد كرده ب��ود. محمود صادقي 
گفته بود كه نس��بت به از س��رگيري اين طرح در 
كميسيون عمران خوشبين نيست، چراكه بر اساس 
برخي ش��نيده هاي او از كميس��يون عمران بعيد به 
نظر مي رس��د كه تحقيق و تفحص به نتيجه مثبتي 
منته��ي ش��ود. به گفت��ه نماينده ته��ران » فضاي 
كميسيون عمران در جهت همراهي با پيشبرد طرح 
تحقيق و تفحص از شهرداري نيست و مخالفان اين 
طرح مانع از حصول نتيجه براي آن خواهند ش��د.« 

پيش بين��ي صادقي درس��ت از آب در آمد. هرچند 
يكي از اعضاي كميس��يون عمران مي گويد: فضاي 
اين كميس��يون براي موافقت با تحقيق و تفحص از 
شهرداري تهران مثبت تر بوده است. هادي بهادري 
در گفت وگو با »تعادل« با اش��اره به جلس��ه هفته 
گذش��ته كميس��يون عمران براي راي به اين طرح 
مي گويد: اين بار در بين اعضاي كميس��يون موافقان 
بيشتري براي تحقيق و تفحص از شهرداري تهران 
وجود داش��ت. آنها اعتقاد داش��تند، مخالفت سال 
گذشته ش��ان به دليل فض��اي انتخابات بوده كه در 
رابطه با آن سوءاس��تفاده يي صورت نگيرد. اما حال 
ديگر موضوع انتخابات مطرح نيس��ت و بهتر اس��ت 
تحقيق و تفحص صورت بگيرد تا اگر حقي از مردم 

ضايع شده، روشن شود. 
او اضاف��ه مي كند: م��ن فكر مي ك��ردم با توجه 
ب��ه ش��رايط و موضع گيري موافق تع��داد زيادي از 

اعضاي كميس��يون طرح راي بي��اورد؛ اما در نهايت 
آرا مس��اوي شد كه در اين باره نظر هيات رييسه را 

جويا شده ايم كه تكليف چيست. 
محمدعلي نجفي ش��هردار تهران هم در جلسه 
كميس��يون حضور داشته است. آن طور كه بهادري 
مي گويد، نظ��ر نجفي درباره تفحص از ش��هرداري 
ممتنع بوده اس��ت. نايب رييس كميس��يون عمران 
توضيح مي دهد: نجفي در اين جلس��ه گزارش��ي از 
وضعيت مالي ش��هرداري تهران ارائه كرد و نظرش 
درباره تحقيق و تفحص ممتنع بود. او خيلي اصرار 

به اين كار نداشت؛ هرچند مخالف هم نبود. 
اما عدم حضور 7 نفر از اعضاي كميس��يون عمران 
در هن��گام راي گيري ش��ائبه هايي را ب��ه وجود آورده 
اس��ت؛ همان طور كه سال گذش��ته هنگام راي گيري 
 درباره طرح، از مي��ان ۲9۰نفر از نمايندگان مجلس،

۲۲7 نفر ش��ركت كردند تا برخ��ي نمايندگان موافق 

تحقي��ق و تفحص به آن اش��اره ك��رده و غيبت ده ها 
نماينده در جلسه علني صبح ديروز را تا حدي معنادار 
بخوانن��د. از ميان اي��ن نمايندگان فاطمه س��عيدي 
نماينده ته��ران نامه يي خطاب به مردم نوش��ت و از 
غيبت ده ها نماينده در جلسه سخن گفت كه به گفته 
او »اگر حتي نيمي از غايبان در جلسه حضور داشتند، 
نتيج��ه ديگري رقم مي خورد. « اين ش��ائبه بار ديگر 
مطرح ش��ده است؛ به خصوص آنكه دست كم يكي از 
نمايندگان كه پيش از راي گيري از جلسه خارج شده، 
اصلاح طلب بوده است؛ اين ادعاي خبرگزاري برناست. 
بهادري درباره چرايي خ��روج اعضا اظهار بي اطلاعي 
مي كند. او مي گويد كه اعضاي كميس��يون از قبل از 
دستور جلس��ه آگاهي داشته اند، پس مي دانستند كه 
قرار اس��ت در اي��ن باره راي گيري ش��ود. نايب رييس 
كميسيون عمران با بيان اينكه مطرح كنندگان دوباره 
ط��رح تحقيق و تفحص از نماين��دگان با ديدگاه هاي 

سياس��ي مختل��ف بودن��د، تاكي��د مي كند ك��ه نظر 
كميس��يون عمران در اين باره مشورتي است و نهايتا 
نمايندگان هس��تند كه در صحن علن��ي مجلس در 
اي��ن باره تصميم مي گيرند؛ اينكه تحقيق و تفحص از 
عملكرد شهرداري تهران در دوره قاليباف كليد بخورد 

يا آنكه مسكوت گذاشته شود. 
اين بار نيز مخالفان طرح توجيه ش��ان همان بوده 
كه س��ال گذش��ته مطرح كردند. »تحقيق و تفحص 
از ش��هرداري ته��ران رن��گ و بوي سياس��ي دارد«؛ 
اين را يك عضو كميس��يون عم��ران مجلس گفته و 
مدعي ش��ده است كه تحقيق و تفحص از شهرداري 
س��ابق تهران بيش از آنكه اقدامي روشنگرانه باشد، 
پرونده يي با رنگ و بوي سياسي است. به گفته اقبال 
محمديان ش��هردار س��ابق تهران بي��ش از 4 بار در 
ميان نمايندگان مجلس حاضر ش��د و بر اساس تمام 
مس��تندات و شواهد هيچ نقطه غيرش��فافي در اين 
پرونده ديده نش��د كه حال ني��از به كليد زدن طرح 
تحقيق و تفحص باشيم. اين اظهارات در حالي است 
كه س��ال گذش��ته نمايندگان موافق از لابي سنگين 
ش��هردار تهران براي عدم راي آوردن اين طرح خبر 
داده بودند. محمود صادقي يكي از اين نمايندگان با 
اشاره به رفتار غيرمتعارف شهرداري تهران گفته بود: 
ش��هرداري از ابتدا لابي و مذاكراتي را با نمايندگان 
آغاز كرد كه با اين شرايط عزم ما براي دنبال كردن 
اين تحقيق و تفحص راسخ تر شد؛ زيرا اگر مساله يي 
وجود نداش��ت قطعا ش��هرداري بايد از اين شفافيت 
اس��تقبال مي كرد. صادقي با بيان اينكه كميس��يون 
عمران مجلس بايد از وزارت مس��كن درباره تخلفات 
شهرداري اس��تعلام مي كرد، افزود: گزارش ها نشان 
مي ده��د تهران به صورت غيرقانوني در حال فروخته 
شدن از سوي ش��هرداري است تا كسب درآمدهايي 
انجام شود. اين نماينده اعلام كرده بود كه ظرف سه 
ماه گذشته به برادر يكي از اعضاي كميسيون عمران 
تراكمي به قيمت 1۰ميليارد تومان داده شده است. 
هرچن��د در دور جديد طرح اي��ن موضوع، خبري از 
لابي هاي ش��هردار نبوده است؛ اما نمايندگان در گام 
اول همان نتيجه يي را گرفتند كه س��ال گذش��ته با 
آن مواجه شده بودند. با اين حال تعدادي از اعضاي 
مجمع نمايندگان ته��ران اميدوارند با كاهش قدرت 
لابي گ��ري قاليباف در مجلس تحقي��ق و تفحص از 
ش��هرداري تهران ب��ه نتيجه برس��د و زواياي پنهان 

مديريت 1۲ساله قاليباف هويدا شود. 
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چهرهها

 مع��اون عم��ران و توس��عه امور 
ش��هري و روس��تايي وزير كش��ور از 
ش��هرداران خواس��ت براي توس��عه 
شهر منتظر كمك هاي اندك دولتي 
كه حكم مس��كن را دارد، نباش��ند و 
گفت: آزمون تبديل وضعيت نيروهاي 
قراردادي شهرداري ها در انتهاي سال جاري برگزار مي شود.  
به گزارش پايگاه اطلاع رساني وزارت كشور، سيدمحمدعلي 
افش��اني ديروز در دي��دار با جمع��ي از نمايندگان مجلس 
دهم، روساي شوراها و شهرداران حوزه هاي انتخابيه، وجود 
جاذبه هاي گردش��گري، طبيعي و تاريخي را از ويژگي هاي 
منحصر به فرد مناطق مختلف ايران براي كس��ب درآمد و 
توليد اش��تغال برشمرد و تصريح كرد: بس��ياري از مناطق 
كشور داراي ظرفيت هاي مناسبي براي توسعه گردشگري، 
بوم گردي و كويرگردي هستند كه سرمايه خوبي براي تامين 
درآمده��اي پايدار ش��هرداري ها و دهياري هاي اين مناطق 
محسوب مي شوند.  وي افزود: بايد با برنامه ريزي هاي دقيق و 
بهره گيري از مشاركت ها و منابع مردمي براي ايجاد و توسعه 
زيرساخت هاي گردشگري خاص اين مناطق برنامه ريزي و 
فعاليت كرد.  معاون وزير كش��ور تصريح كرد: درحال حاضر 
عم��ران و آباداني ش��هرها فقط توس��ط ش��هرداران محقق 
مي شود زيرا دوران عمران شهر با كمك هاي دولتي به دليل 
محدوديت هاي مالي دولت پايان يافته است.  وي اظهار كرد: 
شورا و ش��هرداري براي جلب مشاركت مردم در برنامه هاي 
مديريت شهري بايد اعتماد شهروندان را با عملكرد مناسب 
خود جلب و با اجراي طرح ه��ا و پروژه هاي مورد نياز مردم 

رضايت آنان را كسب كنند. 

رييس مجلس ش��وراي اسلامي 
براي حضور در نشس��ت راهكارهاي 
مبارزه با تروريسم به پاكستان رفت. 
در اي��ن نشس��ت روس��اي مجالس 
6 كش��ور اي��ران، روس��يه، تركي��ه، 
افغانس��تان، چين و پاكستان حضور 
دارند. به گزارش ايسنا، علي لاريجاني پيش از ترك فرودگاه 
به مقصد اس��لام آباد پاكس��تان گفت: مبارزه با تروريسم در 
گذش��ته چندان موفق نبود و بع��د از توجه به عناصر فعال 
در منطقه و حساس��يت نس��بت به آنه��ا روش هاي نويني 
از س��وي كش��ورهاي منطقه براي ارائه راه حل در مبارزه با 
تروريس��م دنبال ش��د. در همين زمينه چين، افغانس��تان، 
روس��يه، تركيه، پاكستان و ايران همواره نسبت به مبارزه با 
تروريسم حس��اس بوده اند كه روساي مجالس اين كشورها 
در اين نشس��ت حضور دارند.  او با اش��اره به هدف سفر سه 
روزه خود به پاكستان افزود: قرار است در اجلاسي با عنوان 
راهكارهاي مبارزه با تروريس��م در اسلام آباد شركت كرده و 
راهكارهاي پايداري براي مبارزه با تروريس��م پيدا كنيم كه 
كش��ورهاي منطقه محوريت اين مبارزه هس��تند. اصل كار 
نشان مي دهد كش��ورهاي منطقه كه در گذشته رويكردي 
به كش��ورهاي بزرگ دنيا داش��تند، امروز به س��مت درون 
بازگش��ته و كشورهاي منطقه را محوريت مي دانند.  رييس 
نهاد قانونگذاري كش��ورمان مبارزه با تروريسم در سوريه را 
تجربه موفقي دانست و اضافه كرد: كشوري همچون روسيه 
در اين مبارزه فع��ال بود لذا امروز مي تواند نقش موثري در 
اين نشس��ت داشته باشد و يكي از زنجيره هايي است كه به 

مبارزه با تروريسم كمك مي كند. 

وزير اطلاعات كه به سمنان رفته 
ب��ود بر ل��زوم حفظ آب��روي افراد در 
پاسخگويي به استعلامات تاكيد كرد 
كه ب��ه گفت��ه او وزارت اطلاعات در 
اين خصوص دقت لازم را انجام داده 
است. حجت الاس��لام محمود علوي 
با بيان اينكه حكومت و مس��ووليت وس��يله يي براي اجراي 
احكام عادلانه و بهره مندي مردم از نعمت هاي الهي اس��ت، 
گفت: اگر حكومت به عنوان هدف ش��مرده ش��ود بي ارزش 
خواهد بود. براساس نگاه امام علي)ع( حكومت امانتي براي 
خدمت بي منت به مردم است. در نظام اسلامي رفتارها بايد 
برگرفته از آموزه هاي اسلامي باشد و در اين صورت نبايد در 
صورت محقق نشدن منافع فردي، منافع ملي را به مخاطره 
انداخت. اين عضو كابينه دوازدهم بر توجه مسوولان به ضعفا 
و محرومان تاكيد كرد و افزود: وزارت اطلاعات در دولت هاي 
يازدهم و دوازدهم اس��اس كار خود را پايمال نشدن حقوق 
افراد و جامعه قرار داده است. او با اشاره به لزوم حفظ آبروي 
افراد در پاسخگويي به استعلامات اضافه كرد: وزارت اطلاعات 
در احراز صلاحيت ها دقت لازم را انجام داده و ايجاد همدلي 
و همگرايي ميان مديران و مس��وولان را س��رلوحه اقدامات 
خود قرار داده است. علوي با اشاره به مشكلات جامعه گفت: 
دولت بايد با همراهي مديران و مسوولان و با كاهش برخي 
س��ياه نمايي ها در برخي رسانه ها مش��كلات را يكي پس از 
ديگري برطرف كند. وزير اطلاعات دولت دوازدهم به شرايط 
پرآشوب منطقه اشاره و تصريح كرد: وجود امنيت بي بديل در 
جمهوري اسلامي به بركت تلاش ها و فعاليت هاي همه قوا 
و همدلي مسوولان در عالي ترين سطح به دست آمده است. 

 برگزاري آزمون تبديل وضعيت
نيروهاي قراردادي شهرداري ها 

 سفر لاريجاني به پاكستان
با دستور كار مبارزه با تروريسم

 تاكيد وزير اطلاعات بر حفظ
آبروي مردم در رسيدگي به استعلامات



 Sun. December  24. 2017  998   يك شنبه          3 دي 1396     5 ربيع الثاني 1439  شماره  
kalan@taadolnewspaper.ir  66420769 

3 كلان
   شرايط تحقق درآمد

۱۲۸ هزار ميليارد توماني
 يك كارشناس امور مالي مي گويد، دولت مي تواند به تحقق 
درآم��د ۱۲۸هزارميلياردي از مح��ل اخذ ماليات كه در لايحه 
بودجه ۱397 پيش بيني ش��ده، اميدوار باش��د به شرط اينكه 
فشار مضاعف به افراد ماليات پذير وارد نكرده و معافيان مالياتي 
و ماليات گريزان را شناس��ايي كرده و ب��ه تور مالياتي بيندازد.  
غلامحس��ين دواني در گفت وگو با ايس��نا درباره تحقق درآمد 
ماليات��ي ۱۲۸هزارميليارد توماني پيش بيني ش��ده در لايحه 
بودج��ه ۱397 بيان كرد: تحقق اين درآمد پيش بيني ش��ده، 
امكان پذير است به شرط اينكه عزمي وجود داشته باشد كه از 
كساني كه ماليات نمي دهند به ترتيبي كه از پرداخت ماليات 
معاف هستند يا از پرداخت ماليات فرار مي كنند، ماليات اخذ 
ش��ود.  وي افزود: دسترسي به درآمد مالياتي مندرج در قانون 
بودجه سال ۱39۶و لايحه بودجه سال ۱397 به سادگي قابل 
دسترسي است به شرط اينكه ماليات گريزها و معافيان مالياتي 
مش��مول تور مالياتي ش��وند. به اين ترتيب كه كسي نتواند از 
پرداخت مالياتي كه برايش تعيين شده، معاف شود يا فرار كند. 
او ب��ا بيان اينكه افزاي��ش درآمد مالياتي با همين پايه هاي 
موجود نيز امكان پذير اس��ت، گف��ت: با اين حال نبايد به هيچ  
وجه فشاري بر افراد ماليات پذير وارد شود و ماليات آنها مضاف 
ش��ود. به گفته خود مسوولان ۴۰درصد توليد ناخالص داخلي 
معاف هستند يا از پرداخت ماليات مي گريزند. به نظر من امكان 
دسترسي به اطلاعات اين افراد براي سازمان امور مالياتي ميسر 
اس��ت چراكه حدود ۸۰ درصد اطلاعات مالي كشور در سامانه 
اطلاعات س��ازمان ام��ور مالياتي وجود دارد لذا دسترس��ي به 
فراريان مالياتي امكان پذير اس��ت و عدم تحقق ماليات مصوب 
در قانون بودجه س��ال ۱39۶ جاي سوال دارد.  اين كارشناس 
ام��ور مال��ي و مالياتي با بيان اينكه معتقد اس��ت اكنون وقت 
گرفتن ماليات از سود سپرده و مجموع درآمد و ثروت نيست، 
گفت: اين دو پايه مالياتي فش��ارها را بيشتر مي كند و موجب 
گريز س��پرده هاي بانكي از بانك ها به س��وي تاريك خانه هايي 
مي ش��ود كه كنترل آنها مش��كل است. تجربه چند سال اخير 
نشان داده كه منابع سپرده هاي بانك ها به هر حال شفاف و در 
دسترس اس��ت و نبايد اقداماتي شود كه راه ها براي ورود پول 
به تاريك خانه ها هموار شود. اگر پول از بانك ها به سمت ارز و 
س��كه رود، چه خواهيم كرد.  وي بيان ك��رد: از نظر من ايراد 
چنداني ندارد كه سپرده گذاران كلان، سودهاي كلان مي گيرند 
در عوض وضعيت درآمدهاي آنها ش��فاف است.  او در پاسخ به 
اين س��وال كه گفته مي شود با توجه به اينكه فعاليت توليدي 
در ايران مشمول ماليات است، سود سپرده بدون ماليات منجر 
به از بين رفتن انگيزه س��رمايه گذاري ش��ده و توليد كشور را 
مي خواباند، گفت: مش��كلات تولي��د در ايران صرفا به س��ود 
سپرده ها مربوط نيست. مش��كلات پيچيده و عمده يي وجود 
دارد كه نظام بايد فكر اساسي براي آن بكند. اين مشكلات اعم 
از تعرفه هاي گمركي، حجم بالاي قاچاق، اجراي نادرست قانون 
ماليات بر ارزش افزوده، تحميل مقررات بيمه يي به ويژه فس��اد 
اس��ت.  دواني در پايان س��خنانش گفت: نبايد موضوع ماليات 
بر س��ود س��پرده بزرگ شده و س��اير عوامل كه منجر به عدم 
رونق توليده شده، فراموش شود. براساس گزارش هاي مقامات 
قضايي، فساد تا بالاترين مقامات كشور رسوخ كرده و در چنين 
وضعيتي مس��اله ماليات س��تاني يا عدم ماليات ستاني از سود 

سپرده چندان تاثيري در رونق اقتصادي نخواهد داشت. 

كلان

آسيب شناسي مركز پژوهش هاي مجلس از سياست ها و مقررات بازار كار ايران

42 درصد بيكاران تحصيلكرده  هستند
گروه اقتصاد كلان|

 مرك��ز پژوهش ه��اي مجل��س ط��ي گزارش��ي به 
آسيب شناس��ي سياس��ت ها و مقررات ب��ازار كار ايران 
پرداخته و وضعيت موجود در بازار كار ايران را با تاكيد 
بر تفاوت هاي استاني مورد واكاوي قرار داده است. بازوي 
پژوهشي مجلس در اين گزارش به نكاتي در رابطه با بازار 
كار ايران اش��اره كرده است كه در نوع خود قابل تامل 
اس��ت. عملكرد نامطلوب اشتغال زايي در بازار كار ايران 
طي س��ال هاي ۱3۸۴ تا ۱393 يكي از مواردي اس��ت 
كه اين گزارش به آن پرداخته است. وضعيت نامناسب 
اشتغال زايي در اين سال ها در حالي است كه طي همين 
سال ها جمعيت جوان بيش از ۴۰درصد كل جمعيت را 
تشكيل داده است. عملكرد ضعيف اشتغال زايي در اين 
سال ها همراه با پيك جمعيت جوان سبب شده تا نه تنها 
ايجاد اشتغال براي جوانان، بلكه عقب ماندگي سال هاي 
گذشته هم براي بهبود وضعيت اشتغال ضروري باشد. 

يكي ديگر از نكات مهم در آسيب شناس��ي بازار كار 
ايران براساس گزارش مركز پژوهش هاي مجلس، تفاوت 
در نرخ بيكاري استان هاس��ت. براس��اس اين پژوهش، 
بي��كاري جوانان و زن��ان عمدتا در اس��تان هاي غربي 
وضعيت نامطلوب تري دارد، به طوري كه بيكاري جوانان 
و زنان تحصيلكرده در اين استان ها به ترتيب بين 5۰ تا 
۶۲درصد و ۶3 تا 7۸درصد است. عدم تعادل بين عرضه 
و تقاضاي نيروي كار تحصيلكرده هم از ديگر معضلاتي 
است كه گزارش مركز پژوهش ها به آن پرداخته است. 
آمارها نش��ان مي دهد كه از بين 3 ميليون و ۲۰۰ هزار 
نفر بيكار در س��ال ۱395 بي��ش از يك ميليون و 3۰۰ 
هزار نفر داراي تحصيلات دانشگاهي هستند كه تقريبا 
۴۲درصد از كل بيكاران را ش��امل مي شود. ناتواني بازار 
كار در ايجاد مشاغل دانش بنيان مساله يي است كه بارها 
ازسوي كارشناس��ان هم مورد تاكيد قرار گرفته است. 
باتوجه به افزايش تحصيلات دانش��گاهي طي سال هاي 
اخير، بازار كار ايران بايد توانايي اش��تغال زايي متناسب 
با تحصيلات افراد را داش��ته باشد تا بتوان تعادل ميان 
عرض��ه و تقاضاي نيروي كار تحصيلكرده را برقرار كرد. 
گزارش اخير مركز پژوهش هاي مجلس اين نكته را مورد 
تاكيد قرار داده كه مس��اله اشتغال از يك امر اقتصادي 
خارج شده و به مس��اله يي سياسي و اجتماعي تبديل 
شده است؛ به طوري كه حل مساله اشتغال مي تواند آن 

را به يك بحران در اقتصاد و جامعه ايران تبديل كند. 

 نرخ پايين مشاركت اقتصادي زنان
گزارش مركز پژوهش هاي مجلس حاكي از آن است 
كه نرخ مشاركت مردان و زنان در سال ۱3۸۴ به ترتيب 

براب��ر با ۶5 و ۲۰درصد و در س��ال ۱395 به ترتيب در 
حدود ۶۴ و ۱۴.9درصد اس��ت. نرخ مش��اركت زنان در 
ايران يكي از پايين ترين نرخ هاي مش��اركت در مقايسه 
با س��اير كشورهاست و در س��ال ۲۰۱۴ ميلادي تنها 
در ۶ كش��ور فلسطين )نوارغزه و كرانه باختري(، اردن، 
عراق، س��وريه، الجزاير و افغانستان نرخ مشاركت زنان 
كمتر از ايران بوده اس��ت. اين موضوع باعث ش��ده كه 
نرخ مش��اركت كل در بازار كار ايران يكي از پايين ترين 
نرخ هاي مشاركت در جهان باشد. نكته حايز اهميت آن 
است كه با وجود نرخ هاي پايين مشاركت زنان، نرخ هاي 
بيكاري آنها به مراتب بيش از مردان است، بنابراين يكي 
از دلايل عدم مشاركت زنان در بازار كار، به عدم تناسب 
ش��غل هاي موجود در استان هاي مختلف براي اشتغال 
زنان مربوط مي ش��ود. پيك جمعيتي جوانان و افزايش 
تع��داد مراجعه كنندگان ب��ه بازار كار از مس��ائل ديگر 
اش��تغال ايران طي س��ال هاي ۱393 -۱3۸۴   است كه 
سبب شده تا بيكاري سال هاي پياپي روي هم انباشته 
شود. بررسي وضعيت بازار كار ايران نشان مي دهد كه در 
سال هاي ۱393 -۱3۸۴ اقتصاد ايران از نظر اشتغال زايي 
عملكرد مطلوبي نداشته و اين عملكرد در شرايطي رقم 
خورده اس��ت كه دقيقا طي همين دوره سهم جمعيت 
ج��وان از كل جمعيت ب��ه بيش از ۴۰درصد رس��يده 
است. طي س��ال هاي  ۱393 -۱3۸۴ بيش از ۴۰درصد 
جمعيت كشور را گروه هاي سني ۱5 تا 3۴ سال تشكيل 
داده اند كه نسبت به سهم اين گروه سني از جمعيت در 
دوره هاي گذشته بي سابقه بوده است. اين عدم افزايش 
تعداد ش��اغلان و همزماني آن ب��ا موج جمعيت جوان 
كشور و تحصيلكرده كش��ور به خودي خود بيانگر نياز 
اقتصاد ايران براي اشتغال زايي قابل توجه طي سال هاي 
آتي است؛ به گونه يي كه نه تنها براي جوانان شغل ايجاد 
كند، بلكه عقب ماندگي س��ال هاي گذش��ته نيز جبران 

شود. 
 

 افزايش ميانگين سني جمعيت شاغلان
 شواهد نش��ان مي دهد كه ميانگين سني جمعيت 
شاغل افزايش يافته و تمركز سني جمعيت شاغل را به 
سمت گروه هاي سني بالاتر سوق داده است. اين موضوع 
مي تواند در س��ال هاي آتي و با نزديك شدن گروه هاي 
سني 3۰ تا 39 سال فعلي به سنين بازنشستگي مساله 
آفرين باشد، به خصوص اينكه هم اكنون نيز صندوق هاي 
بازنشس��تگي در وضعيت نامطلوبي ق��رار دارند. نمودار 
تركيب س��ني ش��اغلان نش��ان از افزايش ابعاد مسائل 
بازنشس��تگي در س��ال هاي آتي دارد ك��ه اين موضوع 
مي توان��د به عنوان يكي از بحران ه��اي جدي در آينده 

كشور مطرح باشد. 
همچنين، بررس��ي داده هاي س��ري زماني موجود 
براي نرخ اش��تغال ناقص كش��ور در سال هاي ۱3۸۴ تا 
۱395 نش��ان مي دهد طي اين س��ال ها نرخ ياد ش��ده 
بي��ن ۶ تا ۱۰.3درصد بوده اس��ت. نكته قابل توجه اين 
اس��ت كه اختلاف نرخ اشتغال ناقص بين زنان شهري 
و روس��تايي بسيار كم است درحالي كه به طور متوسط 
مردان روس��تايي به مراتب بيشتر از مردان شهري دچار 
اشتغال ناقص هستند. همچنين نرخ اشتغال ناقص براي 
گروه هاي سني جوان بالاتر از ساير گروه هاي سني است. 
تفاوت هاي استاني بيكاري از ديگر مسائلي است كه 
در گزارش مركز پژوهش ه��اي مجلس به آن پرداخته 
شده است. بررسي آمارهاي نرخ بيكاري در استان ها به 
تفكيك گروه هاي س��ني جوان، زنان و تحصيلكردگان 
نش��ان مي دهد اولا تف��اوت در نرخ بيكاري اس��تان ها 
بس��يار زياد اس��ت و ثانيا وضعيت بيكاري جوان، زنان 
و به خص��وص ج��وان و زن��ان تحصيلك��رده در برخي 
اس��تان هاي كش��ور )عمدتا اس��تان هاي غربي( بسيار 
نامناسب اس��ت. در برخي از اين استان ها نرخ بيكاري 
جوان��ان تحصيلك��رده در بازه 5۰ تا ۶3درصد اس��ت و 

درخصوص زنان جوان تحصيلكرده نرخ بيكاري همين 
استان ها به بازه ۶3 تا 7۸درصد مي رسد. اين ارقام بسيار 
نگران كننده هس��تند و از وضعيت بسيار نامناسب بازار 
كار در اين استان ها حكايت دارد. اين آمارها بيانگر اين 
است كه مش��اغل موجود در اين اس��تان ها تناسبي با 

نيروي كار تحصيلكرده و زنان ندارد. 
همچنين برآوردهاي انجام ش��ده نشان مي دهد كه 
ن��رخ بيكاري پنهان در س��ال ۱395 براي كل كش��ور 
۲۲.5درصد محاسبه مي شود كه حدود ۱۰درصد بيش 
از نرخ بيكاري رسمي است. درخصوص بيكاري پنهان، 
هدف رسيدن به تعريفي از نرخ بيكاري است كه علاوه 
بر پوشش جمعيت بيكار، از يك سو شامل افرادي باشد 
كه ش��اغل محسوب مي ش��وند اما اش��تغال آنها پايدار 
نيست و ازسوي ديگر شامل بخشي از جمعيت غيرفعالي 
باشد كه در آستانه ورود به بازار كار قرار دارند و احتمال 

بيكار شدن آنها پس از ورود به بازار كار بالاست. 

 عدم تعادل عرضه و تقاضاي نيروي كار 
تحصيلكرده

براس��اس آمارهاي ط��رح نيروي كار كل كش��ور از 

ميان 3ميليون و ۲۰۰ هزار بيكار در س��ال ۱395 بيش 
از يك ميلي��ون و 3۰۰ هزار نفر تحصيلات دانش��گاهي 
داشته اند كه معادل تقريبا ۴۲درصد از كل بيكاران است. 
درحالي كه در س��ال ۱395 تنها ۲۴درصد از ش��اغلان 
تحصيلات دانش��گاهي داش��تند. همين ام��ر به خوبي 
نشان دهنده عدم تعادل بين عرضه و تقاضاي نيروي كار 

تحصيلكرده است. 
عدم تناسب عرضه و تقاضاي نيروي كار تحصيلكرده 
از ديگر پيچيدگي هاي بازار كار ايران است كه بيكاري در 
ميان اقشار تحصيلكرده را تشديد كرده است، به طوري كه 
طي دهه گذشته افزايش پوشش تحصيلات دانشگاهي 
روندي صعودي داشته و در مقابل بخش تقاضاي نيروي 
كار نتوانسته مشاغلي متناسب با اين سطح از تحصيلات 
ايجاد كند. يكي از نتايج اين عدم تعادل، افزايش سطح 
تحصيلات جمعيت بي��كار )به ويژه در ميان زنان جوان( 
بوده اس��ت. نتيجه ديگر اين عدم تع��ادل افزايش عدم 
تطابق نيروي در س��ن كار و مشاغل موجود بوده كه در 
اس��تان هايي كه بخش خدمات و صنعت از سهم بالايي 
برخوردار نيستند، نمود بيشتري يافته است. همچنين 
فاصله متوسط سال هاي تحصيل جوانان و زنان از سطح 
تحصيلات موردنياز مشاغل موجود در برخي استان هاي 
كش��ور نزديك به ۱۰ سال رسيده كه نشان مي دهد در 
صورت عدم تغيير ساختار توليد و تقاضاي نيروي كار در 
اين مناطق طي سال هاي آتي، امكان يافتن شغل براي 
افراد بيكار اين گروه ها تقريبا ناممكن خواهد شد.  نكته 
مهم ديگر اين است كه پديده عدم تطابق تحصيلي بين 
نيروي كار زن با شدت بيشتري نسبت به مردان در بازار 
كار ايران بروز يافته اس��ت. در سال ۱3۸۴، ۲۲درصد از 
زنان شاغل داراي مدرك تحصيلي دانشگاهي بوده اند كه 
اين نس��بت در س��ال ۱395 به ۴۱درصد رسيده است. 
در مقابل س��هم افراد داراي تحصيلات دانشگاهي بين 
بيكاران از 3۶درصد در سال ۱3۸۴ به 7۲درصد در سال 

۱395 افزايش يافته است. 
در مجم��وع ط��ي س��ال هاي آتي اقتص��اد ايران 
نيازمند ايجاد مش��اغلي متناسب با نيروي كار جوان، 
تحصيلك��رده و به خص��وص در اس��تان هاي غرب��ي 
و ش��رقي كش��ور اس��ت. اين هدف يكي از مهم ترين 
موضوعات كش��ور در س��ال هاي آتي است؛ موضوعي 
كه ابعاد آن از يك مس��اله صرفا اقتصادي خارج شده 
و ب��ه يك مس��اله اجتماعي و با آثار سياس��ي تبديل 
ش��ده اس��ت. عدم دس��تيابي به اين هدف مي تواند 
اقتص��اد و جامعه ايران را با بحران هايي جدي مواجه 
كند و چگونگي دستيابي به اين هدف نيازمند اتخاذ 

مجموعه سياست هايي دقيق و سازگار است. 
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  مديريت ريسك اعتماد
در بانكداري

حسين ميثمي  صاحب نظر پولي و بانكي 
 بانك هاي اس��امي مي توانن��د با اس��تفاده از تدابير 
گوناگون، ريس��ك اعتم��اد در عملكرد خ��ود را مديريت 
كنند كه كاهش ميزان استفاده از عقود مشاركتي يكي از 
آنهاست. يكي از مخاطرات مهمي كه در رابطه با عمليات 
هر بانك اس��امي ممكن اس��ت اتفاق بيفتد »ريس��ك 
اعتم��اد« )fiduciary risk( اس��ت. براس��اس تعريف، 
ريس��ك اعتماد عبارت است از: خطري كه بر اثر فعاليت 
يك طرف معامله به عن��وان وكيل يا نماينده طرف ديگر 
به وقوع مي پيوندد. اين ريسك در شرايطي ايجاد مي شود 
كه وكيل در راس��تاي منافع موكلين خود حركت نكرده 
و مناف��ع خود يا ديگران را در اولويت قرار دهد. ريس��ك 
اعتماد به صورت ويژه در بانك هاي اسامي داراي اهميت 
اس��ت، زيرا برخاف بانك هاي متع��ارف كه عمده منابع 
خود را براساس عقد قرض از سپرده گذاران دريافت كرده 
و براس��اس همين عقد دراختيار مشتريان قرار مي دهند، 
بانك ه��اي اس��امي از عقود ديگري اس��تفاده مي كنند. 
توضيح آنكه بانك هاي اسامي در ايران از عقد وكالت )و 
در ساير كشورهاي اسامي معمولا از عقد مضاربه( جهت 
تجهيز س��پرده هاي سودده استفاده مي كنند كه براساس 
اين عقد )و عقد مضاربه(، بانك وكيل مشتريان خواهد بود. 
در واقع، سپرده هاي مشتريان به ملكيت بانك در نيامده 
و بانك وظيفه دارد به بهترين نحو از اين سپرده ها جهت 
ايجاد سود )در چارچوب ضوابط شرعي( استفاده كند. در 
اينجا اي��ن احتمال وجود دارد كه بان��ك به هر دليل در 
راستاي حداكثرسازي منافع سپرده گذاران حركت نكرده و 
اين منشا ايجاد ريسك اعتماد در حوزه تجهيز منابع براي 
بانك اسامي خواهد بود. از سوي ديگر، در حوزه تخصيص 
منابع نيز بخش مهمي از تسهيات اكثر بانك هاي اسامي 
را عقود مشاركتي شكل مي دهند كه در آنها بانك مالكيت 
خ��ود را حفظ ك��رده و منابع را دراختيار مش��تري قرار 
مي دهد تا از آنها استفاده كند. لذا اين احتمال وجود دارد 
كه مشتري از منابع بانك به بهترين شيوه استفاده نكرده و 
بانك به اين دليل با مخاطراتي مواجه شود. به نظر مي رسد 
بانك هاي اسامي مي توانند با استفاده از تدابير گوناگون، 
ريسك اعتماد در عملكرد خود را مديريت كنند كه كاهش 
ميزان استفاده از عقود مشاركتي يكي از آنهاست. در واقع، 
يكي از مهم ترين دلايل ايجاد ريسك اعتماد در بانك هاي 
اس��امي )به ويژه بانك هاي تجاري اس��امي(، استفاده از 
عقود مشاركتي اس��ت. دليل اين مساله آن است كه اين 
عقود )به دليل مش��اركت بانك و مش��تري( ماهيت اذني 
دارند و در آنها منابع به مش��تري تمليك نمي ش��ود )در 
ملكيت بانك باقي مي ماند(. بنابراين، نياز است تا بانك به 
اقتضائات حفظ مالكيت پايبند باشد. به عنوان مثال، لازم 
اس��ت بانك به صورت پيوس��ته بر پروژه تامين مالي شده 
)موضوع مش��اركت( نظارت كند يا اينكه سود قطعي در 
پايان پروژه محاسبه شود و غيره. تمام موارد مذكور سبب 
مي شود كه اجراي عقود مشاركتي براي بانك هاي اسامي 
)به ويژه بانك هاي تجاري اسامي( سخت و هزينه بر باشد 
و منشا ايجاد ريسك هاي مختلف )به ويژه ريسك اعتماد( 
شود، چراكه اجراي صحيح و واقعي عقود مشاركتي فراتر 
از وظيفه واسطه گري بانك بوده و نياز است بانك مستقيما 
درگير ش��راكت اقتصادي ش��ود. بر اين اساس، بانك هاي 
اس��امي در سطح بين المللي تاش مي كنند تا با كاهش 
ميزان استفاده از عقود مشاركتي و جايگزين كردن آن با 
عقود مبادله يي، ريسك هاي مرتبط با عمليات تجاري خود 
را به صورت گس��ترده كاهش دهند. در اين رابطه بررسي 
 س��بد تسهيات بانك هاي اسامي در كشورهاي مختلف 
ب��ه خوبي نش��ان مي دهد كه مي��زان اس��تفاده از عقود 

مشاركتي در آنها معمولا زير 10درصد است.

 IFRS ظرفيت هاي سازمان ها 
را نمايان مي كند

عضو هيات مديره بانك ملت بر لزوم كسب هوشمندي 
لازم و لحظه ي��ي ب��راي درك درس��ت از وضعي��ت مالي 
و نقدينگ��ي س��ازمان ها تاكيد كرد و گف��ت: بانك ملت 
هميش��ه در متدولوژي ها و نوآوري ها س��رآمد و پيشگام 
بوده و انتظار مي رود درخصوصIFRS نيز پيش��رو باشد. 
به گزارش روابط عمومي بانك ملت، دكتر حميد تاجيك 
در همايش آموزش��ي آشنايي با استانداردهاي بين المللي 
گزارشگري مالي)IFRS( افزود: جريان سرمايه گذاري ها 
و شراكت هاي اس��تراتژيك كه در سطح بين المللي براي 
ه��م افزا كردن منابع و قابليت ها بايد مورد اس��تفاده قرار 
گيرد، باعث بهره وري پايدار، كاهش قيمت تمام شده و به 
تبع آن كاهش هزينه ها و افزايش توليد، ارتقاي فعاليت ها، 
حصول اطمينان از حيات بنگاه و س��ازمان در بلندمدت، 
پايدار بودن، كارايي و اثربخش��ي مي شود. رييس كميته 
 IFRS حسابرس��ي بانك ملت با تاكيد بر اي��ن نكته كه
با افش��ا، احصا و شفاف س��ازي تمام فعاليت ه��ا و روندها 
در بحث هاي EPS، س��ود و زيان خال��ص و صورت هاي 
مال��ي و ترازنامه مي تواند آينه تمام نمايي از ظرفيت هاي 
پنهان و آشكار سازمان را براي تمامي ذي نفعان و مديران 
ارش��د بانك فراهم كند، تصريح كرد: با توجه به مهاجرت 
نظام بانكي كشور از دستورالعمل ها و بخشنامه هاي ناظر 
و تبديل س��اختار به محتوا، نهادينه ش��دن اين موضوع 
مهم ترين مطلبي است كه بايد اتفاق بيفتد. حسن جالي، 
رييس مديريت حسابرس��ي داخلي بانك ملت نيز جذب 
س��رمايه گذاري خارجي پ��س از برجام و ض��رورت نياز 
به همس��ويي با سيس��تم هاي مالي بين المللي و كاهش 
تفاوت ه��اي بين كش��ورها از طريق اعمال اس��تانداردها 
و رويه ه��اي مال��ي يكس��ان بين المللي به عن��وان زبان 
مشترك را در كنار الزامات مقرر و اباغي از سوي مراجع 
ذي ربط نظير بانك مرك��زي از مهم ترين دلايل تاكيد بر 
استانداردهاي بين المللي گزارشگري دانست. دكتر موسي 
بزرگي اصل، عضو كميته فني س��ازمان حسابرسي نيز با 
بيان اهميت اس��تانداردهاي IFRS در سطح بين المللي، 
حركت بانك ها به سمت اجراي اين استانداردها را ضروري 
خوان��د و افزود: از منظر مالي و شفاف س��ازي صورت هاي 
مالي بانك و افزايش اعتبار آن در سطح بين المللي ضروري 
اس��ت كه اين استانداردها اجرا ش��ود تا هزينه حضور در 
بازارهاي مالي كاهش يافته و ارتباطات بين المللي تسهيل 
ش��ود. دكتر نوروزبيگي، مدير موسسه حسابداران خبره 
پكت )PACT( نيز اس��تاندارد مهم ماليات بر درآمد كه 
در IFRS تاكيد ويژه يي به آن شده را مطرح كرد و گفت: 
اين استاندارد با وجود اهميت زياد در ايران اجرا نمي شود 
و يك��ي از عوام��ل ابهام در صورت ه��اي مالي و گمراهي 

سهامداران و مشتريان بانك نيز همين موضوع است. 

يادداشت

اخبار

وضعيت مطالبات بانك ها، خريد دين و اموال معاملات در 7 ماهه نخست 96 نشان مي دهد

كاهش3260 ميلياردي مطالبات معوق بانك هاي خصوصي
124هزار ميليارد تومان مطالبات معوق و خريد دين و اموال معاملات در مهر 96

گروه بانك و بيمه  محسن شمشيري  
در حالي كه رشد مانده تسهيات بانك ها در مهرماه 
96 نسبت به اسفند 95 معادل 8.6 درصد رشد كرده و 
به بيش از 988هزار ميليارد تومان رسيده است، مانده 
مطالبات معوق، سررس��يد گذشته، مشكوك الوصول، 
خريد دين و اموال معامات با 22.3 درصد رشد نسبت 
به اسفند 95 به 124 هزار و 290ميليارد تومان رسيده 
و با س��هم 12.6 درصدي از مانده تسهيات بانك ها و 
موسسات اعتباري رشد قابل  توجهي را نشان مي دهد. 
به گزارش »تعادل« اين رقم و سهم مطالبات معوق 
نس��بت به كل تسهيات از مرداد تا مهر كاهش يافته 
اس��ت و از 126هزار و560ميليارد تومان به 124هزار 
و 290ميليارد تومان رس��يده و 2270ميليارد تومان 
ظرف دو ماه كمتر شده و سهم آن نيز از 13.1درصد 

به 12.6درصد رسيده و 0.5درصد كمتر شده است. 
با وجود آنكه هدف اصلي بانك ها، كاهش س��الانه 
20 درصد از مطالبات تعيين ش��ده تا در ظرف 5سال 
بتوانن��د مطالبات معوق خود را به صفر نزديك كنند، 
اما آمارها نشان مي دهد كه حداقل در 7ماهه نخست 
امسال مطالبات معوق كاهش نداشته بلكه رشد بالاي 

22 درصد داشته است. 
به گزارش »تعادل« اختاف 13.7 درصدي رش��د 
سرفصل مطالبات معوق در مقايسه با مانده تسهيات 
بانك ه��ا حكاي��ت از آن دارد كه در 7ماه��ه اول 96 
بانك ها عمدتا رش��د تسهيات دهي خود را نسبت به 

رشد 31 درصدي سال 95 كاهش داده اند. 
 در برخ��ي عق��ود از جمله مرابحه با رش��د بالاي 
42.2درصد، قرض الحسنه 17.8درصد، جعاله با رشد 
16.2درصد، س��لف 43.6درصد، فروش اقساطي 8.4 
درصد، سرمايه گذاري مس��تقيم 2درصد و مشاركت 
مدني با 0.9درصد با رش��د مثبت مواجه ش��ده اند و 
البته در عقودي مانند مشاركت مدني كه سهم بالاي 
39.3درصد از كل تس��هيات دارد ميزان رشد به زير 
يك درصد رسيده و رشد اندكي داشته است. در عقود 
ديگر نيز رشد منفي را شاهد هستيم و مضاربه با 9.3-

درصد، اجاره به ش��رط تمليك يك درصد، مش��اركت 
حقوقي 4.3-درصد همراه بوده است. 

 مطالبات معوق در بانك هاي خصوصي
 دولتي و تخصصي

س��هم بانك ه��اي غيردولتي يا خصوص��ي با رقم 
تسهيات 613هزار ميليارد تومان رشد 8.2درصدي 
نس��بت به اسفند 95 داش��ته و س��هم آن به ميزان 
62 درصد از كل تس��هيات بانك ه��ا يا بدهي بخش 
غيردولتي به بانك ها بوده كه نس��بت به ماه هاي قبل 

افزايش نشان مي دهد. 
س��هم بانك هاي خصوص��ي و غيردولتي از جذب 
س��پرده ها نيز مع��ادل 70.7 درصد ب��وده و در نتيجه 
اين سهم نسبت به س��هم غيردولتي ها در تسهيات 
به ميزان 9واحد   درصد بيش��تر بوده است. بانك هاي 
تج��اري با رق��م 155هزار ميلي��ارد توم��ان از مانده 
از كل  بانك ه��ا س��هم 15.7درص��دي  تس��هيات 
تسهيات بانك ها داشته و مانده تسهيات بانك هاي 
تجاري در 7ماهه اول معادل 13.5 درصد رش��د كرده 
اس��ت و بانك هاي تخصصي با رقم 219هزار ميليارد 
تومان س��هم 22.1درصد كل بدهي بخش غيردولتي 
به بانك ها داش��ته اند و در 7ماهه اول مانده تسهيات 

بانك هاي تخصصي 6.3 درصد رشد كرده است. 
 رق��م مطالب��ات مع��وق، سررس��يد گذش��ته و 
مشكوك الوصول به اضافه خريد دين و اموال معامات 
در بانك هاي خصوص��ي در مهر 96 معادل 85 هزار و 
980 ميليارد تومان بوده كه نس��بت به مرداد حداقل 
3260ميلي��ارد تومان كمتر ش��ده اس��ت و با س��هم 
14 درصدي از مانده تس��هيات بانك هاي غيردولتي، 
رشد 18.9 درصدي در 7ماهه نخست 96 داشته است. 
رق��م مطالب��ات مع��وق، سررس��يد گذش��ته و 
مشكوك الوصول به اضافه خريد دين و اموال معامات 
در بانك هاي خصوصي در م��رداد 96 معادل 89 هزار 
و 240ميليارد تومان بوده كه با س��هم 14.8 درصدي 
از مان��ده تس��هيات بانك ه��اي غيردولت��ي، رش��د 

23.4 درصدي در 5 ماهه نخست 96 داشته است. 
اين ش��اخص نشان مي دهد كه مطالبات معوق در 

بانك هاي خصوصي 3260ميليارد تومان ظرف دو ماه 
ش��هريور و مهر 96 كمتر شده و كاهش قابل توجهي 
داشته و از نظر ميزان رشد و سهم آن از كل تسهيات 

به نسبت مرداد 96 وضعيت بهتري داشته است. 
 رق��م مطالب��ات مع��وق، سررس��يد گذش��ته و 
مشكوك الوصول به اضافه خريد دين واموال معامات 
در بانك هاي تجاري دولتي در مهر 96 معادل 17 هزار 
و 130ميلي��ارد تومان بوده كه با 11 درصدي از مانده 
تسهيات بانك هاي دولتي، رشد 22.46 درصدي در7 

ماهه نخست 96 داشته است. 
اين رقم در مرداد 96 معادل 16 هزار و 750ميليارد 
تومان ب��وده كه با 11.3 درصدي از مانده تس��هيات 
بانك ه��اي دولتي، رش��د 19.6 درص��دي در 5ماهه 
نخست 96 داشته است. به عبارت ديگر از نظر عددي 
اين س��رفصل مطالب��ات مع��وق در بانك هاي دولتي 
معادل 380 ميليارد تومان كمتر شده اما از نظر سهم 

از كل تسهيات وضعيت بهتري داشته است. 

 رشد 38 درصدي مطالبات معوق و خريد 
دين در بانك هاي تخصصي

رق��م مطالب��ات مع��وق، سررس��يد گذش��ته و 
مشكوك الوصول به اضافه خريد دين و اموال معامات 
در بانك هاي تخصصي در مه��ر 96 معادل 21هزار و 
180ميليارد تومان بوده كه نس��بت به رقم 20 هزار و 
570ميليارد تومان مرداد ماه افزايش داشته است. اين 
رقم با سهم 9.7درصدي از مانده تسهيات بانك هاي 
تخصص دولتي، رشد 38.3 درصدي در 7ماهه نخست 
96 داش��ته است. اين وضعيت هش��دار براي بانك ها 
نشان مي دهد كه دغدغه اصلي بانك ها كاهش مانده 
تسهيات مطالبات معوق و تسهيات غيرجاري است 
تا در كنار رشد 31 درصدي تسهيات دهي در سال 95 
و همچنين پرداخت 671 هزار ميليارد توماني به عنوان 
هدف تعيين ش��ده شبكه بانكي براي تسهيات سال 
96 بتوانند تا حدودي مطالبات معوق خود را پيگيري 
كنند و حال اين پرسش مطرح است كه بانك ها تا چه 
حد موفق به كاهش مطالب��ات خواهند بود و با ادامه 
روند كنوني در پايان سال رقم مطالبات معوق به چه 

ميزان خواهد رسيد؟
به عقيده كارشناسان بانكي، بخش عمده يي از رقم 
تس��هيات 671 هزار ميليارد توماني اعام شده براي 
سال 96 به اس��تمهال بدهي ها و تسهيات پرداخت 
ش��ده س��ال هاي قبل تعلق دارد و اگر بانك ها همين 
بدهي ه��ا و تس��هيات قبلي را اس��تمهال نكنند و با 
قراردادهاي جديد آنها را به تس��هيات جاري تبديل 
نكنند، به سرعت تبديل به مطالبات معوق خواهند شد 
و برخي صاحب نظران معتقدند كه دليل رش��د بالاي 
22.3 درص��دي مطالبات معوق، خري��د دين و اموال 
معامات در 7ماهه نخست، احتمالا رشد 8.6 درصدي 

و محدود مانده تسهيات بوده كه باعث شده مطالبات 
معوق رشد بيشتري نشان دهد. 

اين وضعيت باعث ش��ده كه برخي كارشناسان با 
توجه به مش��كات وثايق بانكي كه روي دس��ت آنها 
باقي مانده و قابليت نقدشوندگي ندارد، اعام كنند كه 
وثايق موجود، امكان افزايش رقم تسهيات و رشد آنها 
را نمي دهد زيرا بانك نمي تواند با رشد رقم تسهيات 
ب��ا قراردادهاي جديد در صورت ل��زوم، پول خود را از 
محل وثايق وصول كن��د و در نتيجه اين وثايق روي 
دست بانك ها باقي خواهد ماند و رقم مطالبات معوق 

از نقطه يي به بعد به  شدت رشد خواهد كرد. 
لذا به جاي وثايق سنتي بايد وثايق بهتري دريافت 
ش��ود همچنين به جاي مصادره اموال بايد اجازه داده 
ش��ود كه ش��ركت ها و بدهكاران به كار خ��ود ادامه 
دهند تا ش��ايد بخش��ي از بدهي بانك ها وصول شود 
و اين مس��ير ممكن اس��ت به دليل توليد و درآمد و 
اشتغال زايي و احتمال بازگشت بخشي از پول بانك ها 
بهتر از ش��رايطي باش��د كه وثايق مصادره و فعاليت 

بدهكار بانكي تعطيل مي شود.
 در ه��ر صورت اين رش��د ب��الاي مطالبات معوق 
كه از رش��د اكثر ش��اخص هاي بانك��ي و پولي بالاتر 
اس��ت، نگران كننده بوده و براي مقابله و مهار آن بايد 

تمهيداتي در نظر گرفته شود. 
 براس��اس رقم مانده س��رفصل مطالب��ات معوق، 
سررسيد گذشته، مشكوك الوصول، خريد دين و اموال 
معامات كه در پايان مهر 96 معادل 124 هزارميليارد 
تومان و سهم آن معادل 12.6 درصد از مانده تسهيات 
اعام شده همچنين براساس تجربه سال هاي قبل كه 
حدود يك واحد  درصد از سهم اين سرفصل خريد دين 
و اموال اماك بوده است، رقم مطالبات معوق احتمالا 
حدود 11 درصد مانده تس��هيات يا 110 هزارميليارد 
تومان برآورد مي شود كه رقم بالايي است و به چالش 

عمده يي براي بانك ها تبديل شده است. 
 در كنار اين چالش بزرگ، مش��كل پيچيده اموال 
و وثيقه هايي كه روي دس��ت بانك ها مانده نيز وجود 
دارد كه غالبا به دليل ركود مس��كن يا قابل فروش و 
نقدشوندگي نيستند يا تعداد كمي از آنها قابل فروش 

به قيمت مناسب است لذا نگهداري، نگهبان و فرسوده 
شدن ساختمان و مسائل ديگر هزينه ساز است و اگر 
خود مالكان آنها را در اختيار داش��ته باشند به  مراتب 
ارزش افزوده و درآمد و اش��تغال بيش��تري دارد. بايد 
مجموعه يي از سياست ها در جهت مهار مطالبات معوق 
مورد توجه باشد. برخي كارشناسان معتقدند كه بعد 
از بحران موسسات غيرمجاز، مشكات مطالبات معوق 
به  مراتب گسترده تر و پيچيده تر از موسسات غيرمجاز 
است و كل شبكه بانكي بايد براي آن تدابيري داشته 
باش��ند زيرا در شرايطي كه اكنون نرخ سود سپرده و 
تسهيات حداقل بين 15تا 18 درصد است به معناي 
رشد مطالبات معوق در آينده خواهد بود و مشكات 

بانك ها را پيچيده تر از امروز خواهد كرد. 
به همين دليل يكي از دغدغه هاي عمده وزير امور 
اقتصادي و دارايي و بانك مركزي در دولت دوازدهم، 
مهار و پيگيري مطالبات مع��وق خواهد بود و اين  بار 
به جاي اينكه س��پرده گذار دنبال سپرده از موسسات 
غيرمجاز باشد، بانك ها بايد به دنبال بدهكاران بانكي 
باشند و معلوم نيس��ت كه با اين همه وثايق، ملك و 
دارايي روي دست بانك ها مانده چه بايد كرد. لذا اگر 
بازار كس��ب وكار و رش��د اقتصادي بهتر شود  در آن 
صورت اي��ن دارايي ها مي تواند ضم��ن ايجاد ثروت و 
نقدينگي براي بانك ها و اقتصاد كشور نيز منشأ توليد و 
اشتغال باشد. در وضعيت كنوني بهترين راهكار مذاكره 
ب��ا بدهكاران و اداره اموال و دارايي ها و وثايق توس��ط 
خود مالكان اس��ت و به جاي اينك��ه به بانك منتقل 
شود و روي دست بانك بماند، بهتر است منشأ توليد، 

اشتغال و درآمدزايي باشد. 
 در 7ماهه اول سال 96 نسبت به اسفند 95 مانده 
عقود مضاربه، اجاره به شرط تمليك، مشاركت حقوقي 
رش��د منفي داشته و كاهش يافته اند و قرض الحسنه، 
سلف، جعاله، مشاركت مدني، مرابحه و سرمايه گذاري 

مستقيم رشد مثبت داشته است. 
استصناع نيز براي نخستين  بار مانده 130ميليارد 
تومان��ي دارد ك��ه توس��ط بانك هاي تج��اري دولتي 
پرداخت و به س��رفصل هاي عقود بانكي اضافه ش��ده 
اس��ت.  اين ارقام رش��د عقود تسهيات 8.6 درصدي 

به معناي آن اس��ت كه بانك ها به  دنبال كاهش مانده 
تسهيات و پيگيري مطالبات خود بوده اند و در عين 
حال مطالبات معوق بالاترين رش��د را با 22 درصد در 
س��رفصل ساير يا مطالبات معوق به اضافه خريد دين 
و اموال معامات داش��ته و نش��ان دهنده رشد مانده 

مطالبات معوق است. 
در ش��رايطي ك��ه حجم نقدينگ��ي در مهر 96 به 
1403هزارميلي��ارد توم��ان ب��ا رش��د 23.3 درصدي 
ي��ك س��ال منتهي ب��ه مهر 96 رس��يد، مان��ده كل 
تس��هيات بانك ها و موسس��ات اعتباري به بيش از 
988هزارميلي��ارد تومان با رش��د 17 درصدي در يك 
س��ال اخير و رش��د 8.6  درصدي در 7ماه نخست 96 
رسيده كه نسبت آن به نقدينگي در سطح 70.4درصد 
ثبت شده كه نشان مي دهد در 7ماهه اول سال 96 از 
رشد و شتاب افزايش تسهيات دهي بانك ها نسبت به 
س��ال 95 كم شده و در 7ماه اول 96 تنها 8.6  درصد 
به مانده تسهيات بانك ها و موسسات اعتباري افزوده 
شده اس��ت. از اين ميزان مانده تسهيات طبق اعام 
گزي��ده آمارهاي پولي و بانك��ي مهر 96 كه به  تازگي 
منتش��ر ش��ده معادل 12.6درصد مطالب��ات معوق، 
سررسيد گذشته و مش��كوك الوصول و خريد دين و 
اموال معامات اس��ت كه اگر سهم خريد دين و اموال 
معامات را مطابق تجربه س��نوات قبل يك  درصد در 
نظر بگيريم، نشان دهنده افزايش سهم مطالبات معوق، 
سررسيد گذشته و مشكوك الوصول به 11 درصد مانده 
تس��هيات بانك ها و موسسات اعتباري است و نشان 
مي دهد كه ميزان مطالبات معوق رو به افزايش است. 
درحال حاضر همچنان مش��اركت مدني با س��هم 
39.3درصدي و فروش اقساطي با سهم 25.5 درصدي 
بالاترين سهم را در عقود تسهيات دارند كه به خاطر 
سود بالا و تمايل مشتريان و بانك ها با اقبال بيشتري 
مواجه اس��ت. اما جالب است، توجه داشته باشيم كه 
بعد از مشاركت مدني و فروش اقساطي، سهم مطالبات 
معوق، خريد دين و اموال معامات بالاتر از مانده بقيه 
عقود بيشتر است و با 12.6 درصد در رتبه سوم سهم از 
مانده تسهيات قرار دارد. استصناع نيز براي نخستين 
 بار مانده 130ميليارد توماني دارد كه توسط بانك هاي 
تجاري دولتي پرداخت و به سرفصل هاي عقود بانكي 

اضافه شده است. 

 مرابحه از قرض الحسنه پيشي گرفت 
مرابح��ه ب��ا رق��م 68 هزارميليارد تومان و رش��د 
42.2درص��دي نس��بت ب��ه رق��م قرض الحس��نه با 
54.5 هزارميلي��ارد توم��ان و س��هم 5.5 درصدي و 
رش��د 17.8درصدي ب��ه جايگاه بالاتري نس��بت به 
قرض الحسنه رسيده و درحال حاضر رتبه چهارم عقود 
بانكي را به خود اختصاص داده و قرض الحسنه به رتبه 
پنجم كاهش يافته اس��ت. بعد از آن جعاله، مشاركت 
حقوقي، مضاربه، سرمايه گذاري مستقيم، سلف و اجاره 
به ش��رط تمليك در رتبه هاي ششم تا يازدهم عقود 

بانكي از نظر مانده تسهيات قرار دارند. 

 78 هزار ميليارد تومان پول جديد
در 7ماهه اول س��ال 96 مانده تس��هيات بانك ها 
و موسسات اعتباري 78 هزارميليارد تومان نسبت به 
اسفند 95 بيشتر شده است. مانده تسهيات بانك ها 
و موسس��ات اعتباري از رقم 729هزارميليارد تومان 
در اسفند 94 به ميزان 259هزارميليارد تومان ظرف 
19ماه گذشته بيشتر شده كه نشان دهنده رشد بالاي 
تزريق پول جديد به اقتصاد در س��ال 95و كنترل آن 

در 7ماهه اول 96 است.
همچني��ن در 7ماه��ه اول س��ال 96 بانك ه��ا و 
موسس��ات اعتب��اري ترمز تس��هيات دهي خ��ود را 
كش��يده اند و پول جديد تزري��ق نكرده اند اما در عين 
حال مانده مطالبات آنها از رشد بالايي برخوردار است. 
كارشناس��ان معتقدند كه رش��د تسهيات دهي سال 
95و 3س��ال قبل از آن با 2س��ال رشد منفي اقتصاد 
در س��ال هاي 92و 94 و 2سال رشد مثبت اقتصادي 
3 درصدي سال هاي 93و 95 متناسب نيست و ممكن 
است كه در آينده نزديك منجر به رشد مطالبات معوق 
شود و شواهد نيز حكايت از رشد مانده مطالبات معوق 

دارد. 

رقم مطالبات معوق، سررسيد گذشته و مشكوك الوصول به اضافه خريد دين و اموال 
معاملات در بانك هاي خصوصي در مهر 96 معادل 85 هزار و 980ميليارد تومان بوده 

كه نسبت به مرداد حداقل 3260ميليارد تومان كمتر شده است و با سهم 14 درصدي از 
مانده تسهيلات بانك هاي غيردولتي، رشد 18.9 درصدي در 7ماهه نخست 96 داشته 

است و اين پرسش مطرح است كه كدام بانك هاي خصوصي توانسته اند ظرف دوماه 
مطالبات معوق خود را به اين ميزان كاهش دهند كه لازم است روش هاي خود را 

براي ساير بانك ها مطرح كنند

                                                                                                      

سقوط بيت كوين

ناقوس مرگ ارزهاي رمزنگار به صدا درآمد
گروه بانك و بيمه 

روز شنبه 2 دي 96، قيمت سكه تمام بهار آزادي در بازار تهران در 
حالي افزايش يافت كه نرخ دلار و يورو با افت همراه بود. نرخ رسمي 
29 ارز افزايش و 8 ارز كاهش و بهاي 2 ارز بدون تغيير اعام شد. نرخ 
رس��مي دلار با 50ريال افزايش 3590.9تومان، پوند با 61ريال رشد 
4797.8تومان و يورو با 45ريال افزايش 4259.6تومان ارزش گذاري 
ش��د. به گزارش »تعادل« در بازار آزاد نيز هر دلار امريكا با 5 تومان 
كاهش نسبت به پنج شنبه گذشته 4 هزار و 189 تومان معامله شد. 
همچنين هر يورو امروز با 4 تومان افت نسبت به پنج شنبه گذشته 5 
هزار و 14 تومان و هر پوند انگليس نيز با 7 تومان رشد 5 هزار و 720 
تومان داد و س��تد مي شد. تفاوت نرخ رسمي و آزاد دلار 598 تومان 
است و به زير 600 تومان رسيده و نشان دهنده ثبات نسبي نرخ آزاد 
و افزايش نرخ مبادله يي در روزهاي اخير است. در بازار طا نيز اونس 
جهاني به 1275 دلار افزايش يافته و بار ديگر به س��مت مرز 1300 
دلار در حال حركت اس��ت. براين اس��اس هر قطعه سكه تمام بهار 
آزادي طرح جديد با 4 هزار و 500 تومان افزايش نسبت به پنج شنبه 
گذشته، يك ميليون و 401 هزار تومان داد و ستد مي شد. همچنين 
هر قطعه سكه تمام بهار آزادي طرح قديم نيز بدون افزايش قيمت در 
مدت مشابه، يك ميليون و 362 هزار تومان فروخته مي شد. هر قطعه 
سكه نيم بهار آزادي با يك هزار تومان كاهش 686 هزار تومان معامله 
مي ش��د. همچنين هر قطعه س��كه ربع بهار آزادي 402هزار تومان 
داد و س��تد مي شد كه نسبت به پنج شنبه گذشته تغييري نداشت. 
قيمت هر قطعه سكه گرمي نيز بدون تغيير قيمت 266 هزار تومان 
تعيين ش��ده بود. هر گرم طاي 18 عيار بدون تغيير قيمت نسبت 
به پنج شنبه گذشته 129هزار و 890 تومان قيمت گذاري شده بود. 

 بيت كوين پيشتاز سقوط
طي 24ساعت گذشته از ميان 100 ارز برتر رمزنگار جهان فقط 
6 ارز ديجيتال روند مثبت داشته؛ ضمن اينكه مجموع ارزش سرمايه 

بازار آنها بيش از 175ميليارد دلار سقوط كرده است. 
ب��ه گزارش كوين دس��ك، قيمت ه��ر واحد بيت كوي��ن در 24 
ساعت گذش��ته به كمتر از 12 هزار دلار سقوط كرد كه در مقايسه 
با بيش��ترين ركورد افزايش��ي خود كه تقريبا رقم 20 هزار دلار بود، 
بيش از 40 درصد ارزش خود را از دس��ت داده است. در همين حال 
بيت كوين در روز جمعه دومين س��قوط آزاد بزرگ خود را در س��ال 
ج��اري ميادي تجربه كرد؛ ضمن اينكه »بيت كوين نقد« كه رقيب 
اصلي بيت كوين محسوب مي شود هم به 2 هزار و 536 دلار كاهش 
پيدا كرد كه در مقايسه با 20 دسامبر كه تقريبا رقم 4 هزار و 330 
دلار را به خود اختصاص داده بود، بيش از 50 درصد از ارزش خود را 
از دست داده است.  به گفته برخي سايت هاي بزرگ فعال جهان در 
حوزه بيت كوين، اين ارز رمزنگار به عنوان پرخطرترين سرمايه گذاري 
اس��ت كه يك تاجر مي تواند، انجام دهد. همچنين طي 24 س��اعت 
گذشته ارزش سرمايه بازار ارزهاي رمزنگار بيش از 175 ميليارد دلار 
كاه��ش پيدا ك��رده و در حال حاضر رقم آن ب��ه 474 ميليارد دلار 
رسيده است. بر همين اساس در 24 ساعت گذشته از ميان 100 ارز 
برتر ديجيتالي جهان فقط 6 عدد آنها روند صعودي داشته و مابقي 

سير نزولي به خود گرفته است. 

 خريدوفروش »بيت كوين« در كارگزاري ها تخلف است
رييس س��ازمان بورس بيان كرد: خريدوفروش »بيت كوين« در 

كارگزاري ها تخلف است. 

ش��اپور محمدي در خصوص بيت كوين گفت: س��ازمان بورس و 
اوراق بهادار در حال بررسي وضعيت بيت كوين براي ورود به اقتصاد 
كشور است و هنوز در اين مورد به نتيجه نرسيده است؛ بنابراين اگر 
كارگزاري ها اقدام به خريد و فروش محصولات كنند، تخلف كرده اند. 
وي ادامه داد: هر ابزار مالي يا كالايي كه بخواهد وارد بازار سرمايه 
ايران شود، بايد از نظر نحوه عرضه و ميزان كنترلي كه بر آن اعمال 
مي ش��ود، مورد ارزيابي قرار گيرد؛ از اين رو، س��ازمان بورس و اوراق 
بهادار در حال حاضر شرايط اين پول مجازي را بررسي و نتايج آن  را 

به شوراي عالي بورس مي رساند. 
سخنگوي سازمان بورس و اوراق بهادار با تشريح تئوري ارزش در 
اقتصاد بيان كرد: يكي از مهم ترين نكات، خلق ارزش��ي است كه هر 
ابزار مالي بايد در اقتصاد داشته باشد تا مورد تاييد سازمان قرار بگيرد. 
بنابراين در صورتي كه  بيت كوين متكي بر ارزش آفريني نباشد، ابهام 

داشته و مورد تاييد نيست. 
دبير ش��وراي عالي بورس در واكنش به داد و ستد بيت كوين در 
برخي كارگزاري ها گفت: با توجه به اينكه  بررسي ها در اين خصوص 
ادامه دارد و هنوز راي قطعي به شوراي عالي نرسيده است، خريد و 
فروش بيت كوين در كارگزاري ها مورد تاييد س��ازمان بورس نبوده و 

غيرقانوني است. 
اس��تاد دانشگاه صنعتي ش��ريف با اش��اره به اهميت رمز ارزها، 
بيت كوين را مهم ترين و موفق ترين رمزارز دانس��ت و گفت: فناوري 
همواره خود را به ما تحميل مي كند و نمي توان جلو آن را گرفت، بايد 
آن را بشناس��يم و به آن مس��لط شويم و براي حل مشكات خود از 

اين فناوري استفاده كنيم. 

 بيت كوين، پيشتاز ارزهاي ديجيتال
بيت كوي��ن يا پول مجازي س��ال 2008 وارد ادبيات همه مردم 
دني��ا ش��د، اما خيلي زود نرخ برابري آن رو ب��ه افزايش قابل توجه 
گذاش��ت به طوري كه در ابتداي س��ال ميادي 2013 حدود 13 
دلار بود و تا نوامبر 2013 به 1124 دلار رس��يد، اما امروزه قيمت 
آن حدود 17هزار دلار در نوسان است و همين رشد فوق العاده نرخ 

برابري باعث جذابيت و طرح سوالات زيادي در مورد آن شده است. 
محمدعل��ي مداح علي عضو هيات علمي دانش��كده مهندس��ي 
برق دانش��گاه صنعتي ش��ريف در گفت وگو با ايرنا گفت: استفاده از 
اين گونه رمزارزها موجب مي شود با توجه به ساختار غيرمتمركز آن، 
واسطه هاي فراوان موجود در نظام مالي حذف شده و ضمن كاهش 
هزينه ها و افزايش زياد س��رعت انتقال پول، از تقلب و كاهبرداري 
جلوگيري شود. همچنين ماهيت غيرمتمركز اين گونه ارزها مي تواند 
منجر به از بين رفتن انحصار ارزهاي مهم شود. بستر شفاف فعاليت 
اين گون��ه رمزارزها اين ام��كان را مي دهد تا به وس��يله تمهيداتي، 
تس��هياتي را در فرآيندهاي گوناگون نظام مالي از جمله شناسايي 
مشتري و جلوگيري از پولشويي فراهم كرد. استفاده از ابزارهاي دقيق 
و قابل اطمينان رمزنگاري، مصون بودن نسبت به تعطيلي دولت ها و 
سانسور، قابليت رديابي كمتر نسبت به ساير ارزها، مصون بودن نسبت 
به تورم و ورشكستگي بانك هاي مركزي و دولت ها، رفع محدوديت 

بين المللي و اقتصاد باز موجود در آن از فوايد رمزارزهاست.

جدول قيمت ارز و سكه در بازار )قيمت ها به تومان(
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5 بورس و فرابورس
 تعدي�ل 52درص�دي س�ود هر س�هم لاوان: 
پالاي��ش نفت لاوان در جديدترين پيش بيني، درآمد 
هر سهم سال مالي 96، خود را به صورت حسابرسي 
نش��ده يك هزار و 187 ريال اعلام كرد. اين درحالي 
اس��ت كه، پيش بيني سود هر س��هم لاوان نسبت به 
پيش بين��ي قبل 72درصد افزايش پيدا كرده اس��ت. 
همچنين، اين ش��ركت در نيمه نخس��ت سال مالي 
جاري با اختصاص 622ريال س��ود به ازاي هر سهم، 
معادل 52درصد از سود اعلامي را پوشش داده است. 
خاطرنشان مي شود لاوان سال گذشته سود هر سهم 
را 968 ريال اعلام كرد كه در نيمه نخس��ت س��ال با 
اختصاص 49ريال معادل 5درصد از درآمد هر س��هم 

را پوشش داده است. 
 نگاهي بر عملكرد 6 ماهه پتروشيمي خارك: 
 شركت پتروشيمي خارك اطلاعات و صورت هاي مالي

 12 ماهه منتهي به 31 شهريور ماه 96 را حسابرسي 
نشده و با سرمايه معادل 6 هزار ميليارد ريال منتشر 
كرد. همچنين، ش��ركت با انتش��ار عملك��رد 6 ماهه 
نخس��ت س��ال مالي 96 خود اعلام ك��رد در 6 ماهه 
گذش��ته مبلغ 3 هزار و 303 ميليارد و 341ميليون 
ريال س��ود خالص كس��ب كرد و بر اين اساس مبلغ 
897ريال س��ود به ازاي هر سهم كنار گذاشت كه در 
مقايسه با دوره مشابه سال مالي قبل معادل يك هزار 
و 897درصد افزايش داشت. گفتني است اين شركت 
در س��ال مالي قبل مبلغ 813 ريال س��ود به ازاي هر 
سهم كنار گذاشت. افزون بر اين، به سود خالص دوره 
نيز سود انباشته ابتداي س��ال اضافه شد و درنهايت 
مبلغ 5 ه��زار و 677 ميلي��ارد و 124 ميليون ريال 
سود انباش��ته پايان دوره در حساب هاي اين شركت 

منظور شد. 
 انتش�ار عملك�رد س�ال مال�ي 96 »ورن�ا«: 
شركت س��رمايه گذاري گروه صنعتي رنا، اطلاعات و 
صورت ه��اي مالي 12 ماهه منتهي به 31 ش��هريور 
ماه 96 را حسابرسي نشده و با سرمايه معادل 6هزار 
ميليارد ريال منتشر كرد. همچنين، شركت با انتشار 
عملكرد س��ال مالي 96 خود اعلام كرد در سال مالي 
گذشته مبلغ يك هزار و 417 ميليارد و 800ميليون 
ريال س��ود خالص كس��ب كرد و بر اين اساس مبلغ 
236ريال س��ود به ازاي هر س��هم كنار گذاش��ت كه 
در مقايس��ه با دوره مش��ابه س��ال مالي قبل معادل 
30درصد كاهش داش��ت. گفتني اس��ت اين شركت 
در س��ال مالي قبل مبلغ 337 ريال س��ود به ازاي هر 
سهم كنار گذاشت. افزون بر اين، به سود خالص دوره 
نيز سود انباشته ابتداي س��ال اضافه شد و درنهايت 
مبلغ 3هزار و 792 ميليارد و 999 ميليون ريال سود 
انباشته پايان دوره در حساب هاي اين شركت منظور 

شد. 
 نگاهي به پيش بيني هاي پش�م شيشه ايران: 
ش��ركت پشم شيشه ايران پيش بيني درآمد هر سهم 
سال مالي منتهي به 29 اسفند ماه 96 را حسابرسي 
ش��ده و با س��رمايه معادل 150 ميليارد ريال منتشر 
كرد. همچنين، ش��ركت پيش بيني درآمد هر س��هم 
ب��راي س��ال مالي منتهي به 29 اس��فند م��اه 96 را 
حسابرس��ي ش��ده مبلغ 84 ريال اعلام كرده است و 
با اختصاص مبلغ 115 ريال س��ود به ازاي هر س��هم 
معادل 137درصد از پيش بيني هايش را پوش��ش داد 
كه در مقايس��ه با س��ال مالي قبل معادل 18درصد 
كاهش داش��ت. گفتني اس��ت اين ش��ركت در دوره 
6 ماهه س��ال قبل مبلغ 140 ريال س��ود به ازاي هر 
س��هم اختصاص داده ب��ود كه مع��ادل 29درصد از 

پيش بيني هايش بود. 
 نگاهي به صورت هاي مالي »فنورد«: ش��ركت 
ن��ورد و قطعات فولادي پيش بيني درآمد هر س��هم 
سال مالي منتهي به 29 اسفند ماه 96 را حسابرسي 
ش��ده و با سرمايه 144 هزار ميليون ريال مبلغ 687 
ريال اعلام كرد. همچنين، ش��ركت پيش بيني درآمد 
هر سهم براي سال مالي منتهي به 29 اسفند ماه 96 
را حسابرسي نشده مبلغ 684 ريال اعلام كرده است 
و طي دوره 8 ماهه با اختصاص مبلغ 623 ريال سود 
به ازاي هر سهم معادل 91درصد از پيش بيني هايش 
را پوشش داد كه در مقايسه با دوره مشابه سال مالي 
قبل معادل 196درصد افزايش يافت. گفتني اس��ت 
اين ش��ركت در 8 ماهه منتهي ب��ه 30 آبان ماه 95 
مبلغ 210ريال س��ود به ازاي هر س��هم كنار گذاشت 
 و مع��ادل 55درص��د از پيش بيني هاي��ش را محقق
 كرد. اين شركت در پايان دوره 12 ماهه منتهي به پايان
 اس��فند 95 به ازاي هر سهم 381 ريال سود محقق 

كرد. 
»ش�راز«:  ري�ال   111 و  يك ه�زار  پوش�ش   
و  اطلاع��ات  ش��يراز،  نف��ت  پالاي��ش  ش��ركت 
صورت ه��اي مال��ي ميان دوره ي��ي 6ماه��ه منته��ي 
نش��ده  را حسابرس��ي  م��اه 96  ب��ه 31 ش��هريور 
 و ب��ا س��رمايه مع��ادل يك ه��زار و 27ميلي��ارد و
 549 ميليون ريال منتش��ر كرد. همچنين، ش��ركت 
با انتش��ار عملكرد 6 ماهه نخس��ت سال مالي جاري 
اعلام كرد در دوره 6 ماهه ياد ش��ده مبلغ يك هزار و 
141ميليارد و 520 ميليون ريال سود خالص كسب 
كرد و بر اين اس��اس مبلغ يك هزار و 111 ريال سود 
به ازاي هر س��هم اختصاص داد. اين رقم در مقايس��ه 
با دوره مش��ابه س��ال مالي قبل مع��ادل 850درصد 
 افزاي��ش داش��ت. گفتن��ي اس��ت »ش��راز« در دوره
6 ماهه س��ال مالي قبل مبل��غ يك هزار و 111 ريال 
س��ود به ازاي هر س��هم اختصاص داده است. بر اين 
اس��اس، به سود خالص دوره نيز سود انباشته ابتداي 
 س��ال افزوده ش��د و درنهاي��ت مبل��غ 41 ميليارد و

193 ميلي��ون ريال س��ود انباش��ته پاي��ان دوره در 
حساب هاي اين شركت منظور شد. 

ش��ركت  نيروكل�ر:   اع�ام س�ود س�ال 97 
نيروكل��ر نخس��تين پيش بين��ي درآم��د هر س��هم، 
ب��راي 12 ماه��ه منته��ي ب��ه 31 ش��هريور م��اه 
97 را به ص��ورت حسابرس��ي نش��ده و ب��ا س��رمايه 
 مع��ادل 400 ه��زار ميلي��ون ري��ال منتش��ر ك��رد. 
بر اين اساس، ش��ركت با انتشار نخستين پيش بيني 
س��ال 97 معادل 229 ميلي��ارد و 663 ميليون ريال 
 س��ود خال��ص پيش بيني كرد و بر اين اس��اس مبلغ

 574 ريال س��ود به ازاي هر س��هم اختصاص داد كه 
در مقايس��ه با دوره مش��ابه س��ال مالي قبل معادل 
154درصد افزايش داش��ت. گفتني اس��ت ش��ركت 
پلي اكريل در 12 ماهه س��ال مال��ي منتهي به پايان 
ش��هريور 96 به ازاي هر سهم 226 ريال سود محقق 
كرد. افزون بر اين، »ش��كلر« س��ود پيشنهادي سال 
مالي آتي را 460 ريال و س��ود پيشنهادي امسال را 
110ريال اعلام كرده است. همچنين، نيروكلر دلايل 
تغييرات دوره منتهي به پايان شهريور 97 را افزايش 
قيمت تعدادي از محصولات ازجمله سود و مشتقات 

آن اعلام كرد. 

رويخطشركتها

»تعادل« همزمان با پرواز 1.4 درصدي شاخص سهام بررسي مي كند

عيارسنجي هيجان در بورس تهران

»تعادل« در گفت  و گو با كارشناسان دستورالعمل جديد ناشران را بررسي مي كند

مزاياي برچيده شدن »غيب گويي« شركت ها
گروه بورس  مسعود كريمي  

 ابلاغ دستورالعمل تازه از طرف سازمان بورس به 
تمام شركت هاي پذيرش شده در راستاي ممنوعيت 
انتش��ار گزارش پيش بيني عملكرد سالانه شركت ها 
را مي ت��وان ازجمله سياس��ت هاي جديد نهاد ناظر 
براي افزايش نقدشوندگي در بازار سهام برشمرد. از 
طرفي با توجه به اينكه در تمام بورس هاي رس��مي 
دنيا شركت ها اقدام به ارائه گزارش پيش بيني سود 
نمي كنند، پيش بيني مي شود كه نهاد ناظر با تغيير 
در برخ��ي قوانين ازجمله اين مه��م، كاهش زمان 
توقف و بازگش��ايي نماد ها و... س��ازوكار هاي بورس 
كش��ور را در راستاي تطبيق قوانين موجود يا تغيير 
آنه��ا ب��ا توجه ب��ه چارچوب ه��اي بين المللي را در 

دستوركار قرار داده است.
در همي��ن حال يكي از مزاياي اي��ن قانون اين 
است كه ناشران، ديگر دغدغه يي درخصوص انتشار 
اطلاع��ات در بازار نخواهند داش��ت چراكه در اكثر 
مواقع پيش بيني س��الانه ش��ركت ها با تعديل هايي 
همراه بود كه براي بازار خوشايند محسوب نمي شد 
و براي مديران شركت مسووليت غير ضروري ايجاد 

مي كرد.
ب��ر اين اس��اس، انتش��ار گزارش ه��ا و اطلاعات 
ش��ركت ها از ط��رف ناش��ران در بازه ه��اي زماني 
 مش��خص و ارائه گزارش هاي فصلي در صورتي كه

به طور كامل صورت بگيرد به طور قطع كارشناسان 
ب��ه صورت دقيق  و ش��فاف تري مي توانند به تحليل 

روند حركتي آنها در بازار سهام بپردازند. 

 تطبيق وضعيت با بورس هاي پيشرفته امروزي
فردي��ن آقا بزرگ��ي، كارش��ناس ب��ازار س��رمايه 
درخصوص دس��تورالعمل جديد پيش بيني س��الانه 
شركت ها در گفت وگو با »تعادل« عنوان كرد: بورس 
ته��ران از نوادر بورس هايي محس��وب مي ش��ود كه 
شركت ها در آن موظف به ارائه اطلاعات و پيش بيني  
EPS بودن��د. وي گف��ت: در اكث��ر بورس هاي دنيا 
اطلاعات��ي مبني بر پيش بين��ي EPS وجود ندارند. 
اين تحليلگر بازار سرمايه اذعان كرد: وضعيت فعلي 
اقتصاد و بازار س��رمايه كش��ور به گونه يي اس��ت كه 
امكان دارد هر گونه تغيير و دگرگوني ناخوشايند به 
نظر برسد. فردين آقا بزرگي ابراز كرد: اما به طور كلي 
در راستاي تطبيق وضعيت با كشور هاي پيشرفته و 
بورس هاي امروزي لازم است گزارش هاي تحليلي و 
تفس��يري به چنين حالتي كه پيش بيني شده است، 

ارائه شود. 
اين كارشناس بازار سرمايه افزود: كليه اطلاعات 
تاثيرگذار در وضعيت صنعت و ش��ركت  بايد توسط 
مديران شركت افشا شود. بر اين اساس، گزارش هاي 
تحليل��ي 3ماهه، 6 ماهه، 9ماهه و س��الانه با چنين 
ترتيبي كه پيش بيني شده اس��ت، ارائه خواهد شد. 
اي��ن تحليلگ��ر بازار س��رمايه افزود: تا پي��ش از اين 
موضوع پيش بيني EPS يك ش��ركت در صورتي كه 
ش��ركت EPS ارائه نمي كرد، نماد همچنان متوقف 
مي ماند اين درحالي است كه با وضعيت فعلي صرفا 
مس��ووليت ارائه اطلاعات بر عهده مديران ش��ركت 
است. اگر تغيير قابل توجهي صورت گرفت، شركت 

 بايد ارائه گزارش كند كه اين مهم در نحوه بازگشايي 
نماد شركت ها تاثير بسزايي خواهد داشت. 

وي خاطرنش��ان ك��رد: پ��س از اب��لاغ چني��ن 
دستورالعملي انتظار بر اين است كه كمتر نماد متوقف 
در بورس داش��ته باشيم مگر به دلايل خاص ازجمله 
زيان انباشته، ماده 141و ساير موارد كه در بازار وجود 
دارد. اي��ن تحليلگر بازار س��رمايه تصريح كرد: تجربه 
نش��ان داده كه طي يك سال بيش از 10بار برخي از 
شركت ها EPS خود را تعديل كرده اند و چنين امري 
ناگزير است. بر اين اساس در مجموع اينگونه تغييرات 
كه وضعيت حال حاضر بورس را به نحو شايس��ته يي 
ارتقا مي دهد و افزايش سطح كل را هم به همراه دارد 
بس��يار مناسب ارزيابي مي ش��ود. اين كارشناس بازار 
س��رمايه گفت: اميدوارم در همين زمينه كليه رويه ها 
ازجمله بحث بازگشايي، توقف نماد ها يا نحوه برگزاري 

مجامع رفته رفته به آستانه مدارج بين المللي برسد. 
فردي��ن آقا بزرگ��ي اظهار ك��رد: حداقل طي يكي 
دوسال گذشته كمتر نماد شركتي مشاهده شده كه به 
ميزان تعديل EPS قيمت سهام افزايش يا كاهش پيدا 
كند و اين موضوع نشان دهنده اين است كه تحليلگران 
براساس اطلاعات موجود، قيمت سهام را مورد ارزيابي 
قرار مي دهند. وي گفت: بر اين اساس وضعيت شركت 
براس��اس تفس��يري و ارائه اطلاع��ات، ارزش ذاتي و 
قيمت س��هام را رقم خواه��د زد در اين صورت لزوما 
متكي بر پيش بين��ي EPS نخواهد بود. اين تحليلگر 
بازار سرمايه عنوان كرد: در برخي موارد ديده مي شود 
كه ش��ركت 50 درصد EPS را تعديل مي كند اما در 

نهايت مشاهده مي شود كه قيمت سهام 4يا 5 درصد 
بيشتر نوسان نمي كند آقا بزرگي تصريح كرد: اميدوارم 
تصميم��ات اينچنين��ي و تطبيق رويه ه��ا مطابق با 

بورس هاي پيشرفته دنيا به سرعت انجام شود. 

 ارزيابي دقيق تر تحليلگران
در س��ويي ديگ��ر، س��يدفرهنگ حس��يني ديگر 
كارش��ناس بازار س��رمايه در خصوص تحولات جديد 
در گفت وگو با »تعادل« ني��ز اذعان كرد: اين موضوع 
به ط��ور كلي مثب��ت ارزياب��ي مي ش��ود. چراكه در 
گذش��ته برخي از ش��ركت هايي كه تعديل س��ود در 
پيش بيني هاي خود داش��تند، نماد آنها در معاملات 
بازار متوقف مي ش��د. اما درحال حاضر ش��رايطي به 
وجود آمده كه شركت ها اقدام به ارائه گزارش عملكرد 
ماهان��ه خود در بازار مي كنند. وي خاطرنش��ان كرد: 
زماني كه چنين اتفاقي مي افتد، تحليلگران مي توانند 
به صورت دقيق تري اقدام به ارزيابي وضعيت  شركت ها 
كنن��د. از طرفي اينكه براي پيش بيني س��ود، نمادي 
در بازار متوقف نمي ش��ود خود نكته يي مثبت خواهد 
بود چراكه به نقدشوندگي بازار كمك شاياني خواهد 
كرد. اين تحليلگر بازار س��رمايه عنوان كرد: اطلاعاتي 
كه شركت ها براي گزارش هاي ماهانه در بازار منتشر 
مي كنند متاس��فانه اطلاعات جامعي نيست و خيلي 
از ش��ركت ها اطالاعاتي را كه ارائه مي دهند بر مبناي 
فروش ناخالص است كه بعد ها تخفيفات و برگشت از 
فروش از آن كم خواهد شد كه در نهايت اين موضوع، 

اعداد منتشر شده در بازار قابل اتكا نيست. 
حس��يني اب��راز ك��رد: در عي��ن ح��ال برخي از 
ش��ركت ها بهاي تمام ش��ده را در گزارش��ات ماهانه 
خود اع��لام نمي كنند و در صورتي ك��ه اين موضوع 
هم در بازار مرتفع شوند، پيش بيني مي شود كه شاهد 
پيش��رفت هاي در كليت بازار باش��يم. اين كارشناس 
بازار سرمايه درخصوص مزاياي اين دستورالعمل نيز 

افزود: چالش توقف منتفي خواهد شد و در عين حال 
مشكلي كه در گذشته وجود داشت اين بود كه برخي 
از شركت ها كه در ارائه پيش بيني ها محافظه كار بودند 
و برخي ديگر نيز بيش از اندازه خوشبين بودند. بر اين 
اساس چنين مشكلات، جهت گيري ها و سيگنال  هايي 
كه شركت ها گاهي اوقات به بازار ارسال مي كنند عملا 
منتفي خواهد ش��د. وي گفت: با توجه به اينكه عمق 
تحليلي بازار از گذش��ته خيلي بهتر ارزيابي مي شود 
در عين حال نهاد هاي مالي مش��اور س��رمايه گذاري، 
پردازش اطلاعات و تحليلگران به ميزان قابل توجهي 
در بازار افزايش پيدا كرده اند، پيش بيني مي ش��ود كه 

اين مهم گام مثبتي در بازار خواهد بود. 
وي عنوان كرد: به دليل اينكه شركت ها بايد تحليل 
ش��وند، نياز است كه اطلاعات مناسب از شركت ها در 
اختيار بازار باشد. از طرفي دستورالعمل جديد سازمان 
ب��ورس ش��ركت  ها را موظف به ارائه گ��زارش فصلي 
كرده است. حس��يني بيان كرد: در خيلي از كشور ها 
همراه ب��ا ارائه گزارش فصلي نشس��ت با تحليلگران 
به ص��ورت آنلاين هم برگزار مي ش��ود كه در صورت 
اجرايي شدن اين مهم در ايران بسيار مناسب ارزيابي 
مي ش��ود. اين كارشناس بازار س��رمايه در ادامه ابراز 
داش��ت: عمده تحليلگران بازار بيشتر از اينكه به سود 
شركت ها اتكا داشته باشند به برآورد هاي تحليلي خود 
متكي هس��تند كما اينكه تعديل هاي مثبتي كه طي 
چند ماه اخير در گروه ه��اي فلزي، صنعتي، معدني، 
پتروشيمي، پالايشي و... مشاهده شد، تعديل هايي بود 
كه تقريبا تحليلگران چندين ماه است كه آنها را برآورد 
مي كردند اما مديريت ش��ركت ها چنين موضوعاتي را 
قب��ول نمي كردند. وي اذعان كرد: اتكاي بازار تا امروز 
هم عمدتا مبتني بر پيش بيني هاي تحليلي بوده است. 
اين درحالي است كه شركت هاي مشاور سرمايه گذاري 
و پردازش اطلاعات احتمالا به خوبي بتوانند نقصاني 

كه وجود دارد را به خوبي پر كنند. 

گروه بورس  هاشم آردم  
شاخص كل بورس تهران در ادامه معاملات پرشور 
اين روزهاي بازار س��هام، روز گذشته با جهش هزار و 
300 واحدي، با قدرت وارد كانال 96 هزار واحد ش��د 
و تا يك قدمي فتح قله 97 هزار واحدي نيز پيشروي 
كرد. در پايان معاملات ديروز شاخص با ثبت بازدهي 
چش��م گير تقريبا 1.4درصدي در س��طح 96 هزار و 
816واحد ايس��تاد. ادامه دار ش��دن رشد قيمت هاي 
جهان��ي در آخرين روز هفته ميلادي گذش��ته، موج 
جديدي از تقاضا در بازار س��هام ايجاد كرد. در نتيجه 
در نخس��تين روز كاري زمستاني بورس تهران نه تنها 
قيمت ها و ش��اخص ها به حركت صعودي خود ادامه 
دادن��د، بلكه ارزش معاملات خرد س��هام و حق تقدم 
دوب��اره ب��ه محدوده بي��ش از 200 ميلي��ارد توماني 
بازگش��ت. گروه  فلزات اساس��ي روز گذشته در مركز 
توجه فعالان بازار قرار داش��ت و بيشترين تاثير مثبت 
را براي شاخص كل بورس تهران به ارمغان آورد. اين 
در حالي بود كه س��اير گروه ه��اي بزرگ بازار ازجمله 
معدني ها، پالايشي ها و ش��ركت هاي پتروشيمي نيز 
با اقب��ال قابل توجه فعالان بازار س��هام مواجه بودند. 
همان طور كه در گزارش هاي پيشين »تعادل« اشاره 
ش��ده بود همچنان فضاي مثبت خوشبيني در ميان 
فعالان بازار س��هام موج مي زند و با اين روند افزايشي 
ارزش معاملات، هر اس��تراحت يا اصلاح زماني كه در 
بازار حادث مي ش��ود، مقطعي بوده و براي شناسايي 
سودهاي كوتاه مدت رقم مي خورد. در واقع عيار رشد 
ش��اخص در مقطع فعلي، با آنچه در مقاطع گذش��ته 
)دست كم از سال 92 تاكنون( تجربه شده بود، تفاوت 
دارد. با اين رويكرد به نظر مي رس��د هنوز نماگرهاي 

بازار سهام تا منزلگاه اصلي خود فاصله زيادي دارند. 

 بازار هيجان زده است؟
همان ط��ور كه در گزارش هاي پيش��ين »تعادل« 
اشاره شده بود، بازار سهام اين روزها پس از هر جلسه 
معاملات��ي يا ركوردي را جابه ج��ا مي كند يا قله هاي 
جديدت��ري را فتح مي كند. حالا اين س��وال مي تواند 
مطرح شود كه رشدهاي بازار سهام تا چه حد هيجاني 
اس��ت؟ در پاس��خ مي توان 4 وجه افتراق شرايط اين 
روزهاي بازار س��هام را با رشدهاي هيجاني كه سابقا 

تجربه شده بود، عنوان كرد. 
الف( نس�بت قيمت به درآمد: نس��بت قيمت 
ب��ه درآم��د در بورس ته��ران اين روزه��ا از محدوده 
7مرتبه يي عبور كرده اس��ت. به عبارت دقيق تر دوره 
بازگشت سرمايه يي كه س��رمايه گذاران بورسي براي 
س��رمايه گذاري خود درنظر گرفته اند 7 س��ال است. 
اي��ن رقم در مقايس��ه با س��پرده گذاري در بانك ها و 
س��رمايه گذاري در بازاره��اي ب��دون ريس��ك حدود 
نيم مرتبه بالاتر اس��ت. در واقع سرمايه گذاران بورسي 
مي توانند وجوه خود را به جاي آوردن به بازار س��هام 
به بازار پول برده و س��ود بدون ريس��ك 15درصدي 
كسب كنند. در اين صورت در بازه 6.6 سال بازگشت 
س��رمايه اوليه صورت مي گي��رد. در حالي كه در بازار 
سهام اين دوره بيش از 7 سال به طول مي انجامد. اما 
نبايد فراموش كرد كه اغلب شركت هاي بورسي بزرگ 
كه اين روزها عامل پيشران شاخص كل هستند، سود 
هر سهم خود را دست پايين پيش بيني كرده اند. ضمنا 
متوس��ط نس��بت قيمت به درآمد در بورس تهران به 
واسطه ش��ركت هاي نه چندان سوددهي كه با نسبت 
P بر E بالا معامله مي ش��وند، ارتقا يافته اس��ت. اگر 

 نماده��اي بزرگ تر و شاخص س��از را كه اي��ن روزها 
م��ورد توجه فعالان بازار قرار دارند، با وزن بيش��تري 
وارد محاس��به نس��بت قيمت به درآم��د كنيم، اين 
نس��بت رقم منطقي تري را نش��ان خواهد داد. ضمنا 
اگ��ر ف��رض كنيم كه ش��ركتي مانند ف��ولاد مباركه 
اصفهان مي تواند در س��ال مال��ي جاري با قيمت هاي 
فعل��ي محصولات خ��ود به ازاي هر س��هم 70 تومان 
س��ود بس��ازد )كه احتمال وقوع آن بس��يار بالاست( 
 آن��گاه نس��بت P ب��ر E تحليلي »ف��ولاد« در قيمت 
300 توماني كه ديروز تجربه ش��د، 4.3مرتبه خواهد 
بود. در نتيجه اگر نسبت قيمت به درآمد را با عملكرد 
واقعي شركت ها مقايسه كنيم، مي توان چنين انگاشت 
كه رفتار فعالان بازار س��هام چندان هيجاني نيس��ت. 
در دوره هاي رونقي كه در س��ال هاي اخير تجربه شد 
)به ويژه در زمس��تان 94( نس��بت قيمت به درآمد در 
گروه خودرو و س��اخت قطعات كه لي��در آن روزهاي 
بازار سهام به شمار مي رفت، بسيار فراتر از اين نسبت 
در بازار پول بوده اس��ت. بنابراين از اين منظر، ماهيت 
رشدهاي اخير بازار سهام را نمي توان هيجاني و بدون 

پشتوانه درنظر گرفت. 
ب( ارزش قابل توج�ه ام�ا ناكاف�ي معامات: 
همان ط��ور ك��ه در گزارش ه��اي پيش��ين »تعادل« 
اشاره ش��ده بود، ارزش روزانه معاملات خرد سهام در 
هفته هاي اخير از ميانگين 120 تا 130 ميليارد تومان، 
به محدوده هاي بالاتر از 200 ميليارد تومان رس��يده 
اس��ت. اين افزايش قابل توجه در ارزش معاملات خرد 
مي تواند زنگ خطر هيجاني شدن معاملات را به صدا 
درآورد. اما بايد به اين موضوع توجه داشت كه ارزش 
معاملات خرد سهام و حق تقدم در نمادهاي عادي، در 
دوره رونق سال 92 در كمترين حالت به 500 ميليارد 
تومان در روز مي رسيد. اين در حالي است كه از سال 
92 تاكنون چند ش��ركت با مكانيسم عرضه اوليه به 
جمع شركت هاي بورسي اضافه شده اند و بازار در اين 
مدت رشد عرضي مناس��بي را تجربه كرده است. در 
پاييز 92، تقريبا اغلب كارشناس��ان بازار سهام به اين 

جمع بندي رسيده بودند كه بورس تهران وارد حباب 
شده اس��ت و رشد آن هيجاني اس��ت. اما در شرايط 
فعلي، علاوه بر وجود محرك هاي قوي بنيادين، ارزش 
معاملات در مقايسه با دوره رونق سال 92 چندان هم 

بالا به نظر نمي رسد. 
ج( سهم هاي »پيرمردي« در كانون توجه: در 
س��ال هاي اخير مفهومي در ميان فعالان بازار س��هام 
ش��كل گرفت تحت عنوان س��هم هاي پيرمردي! اين 
لقب براي سهام شركت هايي استفاده مي شد كه بازه 
نوسان شان چندان بالا نبود. در واقع فعالان بازار دليل 
عدم نوس��ان سهام اين شركت ها را انفعال سهامداران 
ريس��ك گريز اين شركت ها مي دانستند. اين در حالي 
بود كه تركيب س��هامداران اين شركت ها پير نبودند 
بلكه حاضر نبودند در قيمت هاي بالاتر از ارزش ذاتي 
س��هامدار شركت ها باقي بمانند. اگر اين نمادها با هر 
رون��د مثبت غيرمبتني بر واقعيتي وارد مدار صعودي 
مي شدند، عرضه هاي آبشاري بازيگران اين نمادها آغاز 
مي شد. ضمنا از آنجا كه اين سهم ها بنيه قدرتمندي 
داش��تند، روندهاي نزول��ي قابل توجهي ني��ز در آنها 
مشاهده نمي شد. اين موضوع باعث مي شد كه فعالان 
بازار به ش��ركت هاي داراي ابهام بيشتر و داراي ميزان 
س��هام ش��ناور پايين تر علاقه مند ش��وند، چراكه اين 
نمادها نوس��ان هاي بيشتري از خود نشان مي دادند و 
شانس كس��ب سود توسط فعالان بازار در اين نمادها 
بيشتر بود. نمادهاي پيرمردي از قضا، همان نمادهاي 
بزرگ و شاخص سازي هستند كه اين روزها در مركز 

توجه فعالان بازار قرار گرفته اند. 
اين ش��ركت ها اص��ولا بدون وج��ود محرك هاي 
بنيادي��ن قدرتمند به حرك��ت در نمي آيند. حالا هم 
با گذش��ت چند ماه از درخش��ش اي��ن نمادها، هنوز 
س��هام اين ش��ركت ها آن قدر دس��ت به دست نشده 
كه بت��وان ادعا كرد تركيب س��هامداران خرد در اين 
ش��ركت ها تغيير كرده اس��ت. در رونق زمس��تان 94 
اين خودرويي ها بودند كه ليدر بازار سهام شده بودند. 
اي��ن در حالي بود كه ب��ا توجه به س��ودآوري پايين 

ش��ركت هاي خودرويي، تنها عوام��ل تكنيكال بودند 
كه س��هام شركت هاي خودرويي را براي خريد جذاب 
مي كردند و خودرويي ها به طور هيجاني با اس��تفاده از 
دلايل كيفي )و نه كمي( مورد معامله قرار مي گرفتند. 
از اين منظر نيز مي توان ادعا كرد كه جنس رشدهاي 
بازار س��هام در ش��رايط فعلي و در مقايس��ه با رونق 

زمستان 94، هيجاني نيست. 
د( اس�تراحت  ها و اصاح هاي منطقي: اگرچه 
ش��اخص بورس ته��ران در ماه هاي اخير رش��د قابل 
توجه��ي را ثبت ك��رده و ميانگين بازده��ي بورس از 
ابتداي سال جاري تاكنون به 25.3درصد رسيده است 
اما رشدهاي بازار عموما با دوره هاي استراحت و اصلاح 
همراه بوده اس��ت. پس از هر رشدي، بورس دوره هاي 
اصلاحي خود را به طور منطقي در ماه هاي اخير داشته 
اس��ت. چنين روندي باعث مي ش��ود سهام شركت ها 
مجال دس��ت به دست ش��دن داشته باش��د، فعالان 
بازار سهام به اندازه كافي فرصت براي شناسايي سود 
داشته باشند، همچنين از تشكيل حباب هاي قيمتي 
جلوگيري مي كند. شاخص بورس تهران در پاييز سال 
جاري 11.3درصد رش��د كرد و رشد آن با متغيرهاي 
بنيادي��ن هماهنگ بوده اس��ت. در زمس��تان 94 اما 
ش��اخص بورس تهران تنها در 30روز كاري30درصد 
رشد نشان داد. اين به معناي بازدهي يك درصدي به 
ازاي هر روز معاملاتي بود كه با هيچ  يك از متغيرهاي 
اقتصادي كشور هماهنگ نبود. اين تفاوت نيز مي تواند، 
نش��اني از حاكميت عقلانيت اقتص��ادي در روندهاي 

فعلي بازار سهام باشد.
 

 مروري بر آمار معامات ديروز 
در داد و س��تدهاي روز گذش��ته ش��اخص كل 
بورس رش��د خيره كننده يك ه��زار و 307 واحدي را 
ثبت كرد و توانس��ت ركورد جديدي را به ثبت رساند. 
همچنين ديروز س��رمايه گذاران بورسي بيش از يك 
ميليارد و 176ميليون برگه س��هم، حق تقدم و ساير 
دارايي هاي مالي را دس��ت به دست كردند كه ارزش 

اي��ن مبادلات بي��ش از 306ميليارد توم��ان بود و در 
70هزار نوبت معاملاتي به ثبت رس��يد. گفتني است 
ارزش معاملات خرد س��هام و حق تقدم در نمادهاي 
عادي بالغ بر 208ميليارد تومان ب��ود. در بازار ديروز 
همه شاخص هاي بورسي صعودي شدند. شاخص كل 
ي��ك ه��زار و 307 واحد بالا رفت و ب��ه رقم 96 هزار 
و 816 واحد رس��يد. ش��اخص بازار اول و دوم هم به 
ترتي��ب يك هزار و 138واح��د و يك هزار و 679واحد 

رشد كردند. 
نمادهاي ف��ولاد مباركه، ملي مس، پتروش��يمي 
خ��ارك، گل گهر، صناي��ع پتروش��يمي خليج فارس، 
پالاي��ش نفت بندرعباس و چادرملو بيش��ترين تاثير 
مثبت را بر ش��اخص داش��تند. همچني��ن گروه هاي 
فلزات اساسي، فرآورده هاي نفتي و كانه فلزي در صدر 
برترين گروه ه��اي صنعت از نظر ارزش معاملات قرار 
گرفتند. صدرنشيني بازار نيز با بيشترين رشد قيمت 
متعلق به نمادهاي پتروش��يمي خ��ارك، ملي مس، 
صنعتي آما، بانك خاورميانه، سيمان تهران، موتوژن و 
توسعه معادن و فلزات بود. در مقابل نمادهاي سيمان 
كردستان، سيمان خوزستان، كارتن ايران، آبادگران، 
دوده صنعتي پارس، موتورسازان تراكتورسازي ايران 
و كارخانجات توليدي شيشه رازي با بيشترين كاهش 

قيمت در انتهاي جدول معاملات قرار گرفتند. 
ب��راي خري��د س��هام  س��رمايه گذاران بورس��ي 
س��رمايه گذاري امي��د، اوراق مش��اركت ش��هرداري 
س��بزوار، س��هام پالايش نف��ت تهران، مل��ي صنايع 
مس، س��رمايه گذاري معادن و فلزات، اوراق مشاركت 
ش��هرداري تهران و اوراق مش��اركت شهرداري شيراز 
بيش��ترين تقاض��ا و طولاني ترين صف ه��اي خريد را 
داشتند. در مقابل نمادهاي اوراق صكوك سايپا، اوراق 
مشاركت شهرداري تهران، اوراق مشاركت شهرداري 
مشهد، سهام س��يمان اصفهان و اوراق صكوك سايپا 
با بيش��ترين عرضه ها و طولاني ترين صف هاي فروش 

مواجه شدند.
 

 از فرابورس چه خبر؟
همچني��ن نخس��تين روز كاري زمس��تان 96 در 
فرابورس با رش��د 10واحدي ش��اخص كل فرابورس 
و عب��ور اي��ن نماگ��ر از ارتفاع 1090واح��دي همراه 
بود. دادوس��تدهاي دوم دي ماه به جابه جايي بيش از 
319ميليون ورقه بهادار به ارزش افزون بر 97ميليارد 
توم��ان انجاميد. ضمن آنكه آيفك��س نيز كه در تمام 
روزهاي معاملاتي هفته گذش��ته با سبزپوش��ي روند 
صع��ودي را در پيش گرفته ب��ود، در آغاز اين هفته با 
حمايت جمعا 8 واحدي از جانب نمادهاي »ميدكو«، 
»هرم��ز« و »م��ارون« در ارتف��اع 1092واحدي قرار 
گرفت. نمادهاي »ذوب« و »ريشمك« نيز روز گذشته 
بيش��تر از س��اير نمادها مورد توجه معامله گران قرار 

گرفتند. 
همچني��ن در حال��ي عن��وان بيش��ترين افزايش 
قيمت به نام نمادهاي »شرانل« و »زنگان« متعلق به 
گروه هاي نفت ايرانول و صنعت روي زنگان ثبت شد 
كه نمادهاي »بكهنوج« و »قچار« بيش��ترين بار افت 
قيمتي را به دوش كشيدند. در بازار پايه نيز نمادهاي 
»لكما« و »واحيا« به ترتيب بيش��ترين حجم و ارزش 
مبادلاتي را به دس��ت آوردن��د و در مجموع تابلوهاي 
»پاي��ه الف«، »پايه ب« و »پايه ج« ميزبان دس��ت به 
دست شدن بالغ بر 57 ميليون سهم به ارزش بيش از 

101ميليارد ريال بودند.

س��ي و دومين نشس��ت خبري »يك ديدار يك 
عرض��ه«، روز گذش��ته با موضوع بررس��ي وضعيت 
شركت شير و گوشت زاگرس شهركرد برگزار و اعلام 
ش��د كه 20 درصد از س��هام اين شركت كه در گروه 
زراعت و خدمات وابس��ته قرار دارد، به زودي در بازار 
دوم فرابورس ايران عرضه مي ش��ود. به گزارش سنا، 

در اين نشست مهدي صادقي مديرعامل شركت شير 
وگوشت زاگرس، ظرفيت توليد شير اين شركت در 
سال 95 را 31هزار تن و تعداد دام هاي شير و گوشت 
زاگ��رس را 5000راس اعلام كرد. وي افزود: س��ود 
سال گذشته اين شركت يك ميليارد و 600 ميليون 
تومان بوده كه اين رقم براي س��ال جاري 3 ميليارد 

و 800ميليون تومان پيش بيني شده است. به گفته 
مديرعامل شركت ش��ير و گوشت زاگرس شهركرد، 
اين شركت براي سال مالي منتهي به 29 اسفند 96 
سود هر سهم را 482 ريال پيش بيني كرده كه از اين 
ميزان تا پايان ش��هريور جاري 206 ريال را پوشش 
داده است. گفتني اس��ت شركت سال گذشته سود 
هر س��هم را 203ريال پيش بيني ك��رده بود. در اين 
نشس��ت همچنين علي الله وكيل عضو هيات مديره 
شركت شير و گوشت زاگرس شهركرد، در پاسخ به 
سوالي درخصوص افزايش سرمايه اين شركت اظهار 
داشت: امسال برنامه يي براي افزايش سرمايه شركت 

نداريم؛ با اين حال از بهمن ماه برنامه يي را اس��تارت 
خواهيم زد تا در س��ال آتي، حتما افزايش سرمايه را 

داشته باشيم. 
اين عض��و هيات مديره ش��ركت درب��اره ميزان 
تسهيلات دريافتي اين شركت از سيستم بانكي هم 
گفت: حدود 11 ميليارد تومان تس��هيلات دريافت 
كرده ايم كه 3 ميليارد تومان آن از صندوق توس��عه 
مل��ي با نرخ 10 درص��د و بقيه هم از ط��رق ديگر و 
حداكثر با نرخ 18 درصد بوده اس��ت. گفتني اس��ت 
»زش��گزا« از زيرمجموعه هاي هلدينگ گس��ترش 
كش��اورزي پيوند فردوس پارس بوده و قرار اس��ت 

16ميليون سهم آن معادل 20 درصد اين شركت در 
بازار دوم معاملات فرابورس عرضه شود. رشته اصلي 
فعاليت شركت، واحد پرورش و توليد گاوهاي شيري 
از نژاد هولشتاين است و محصولات توليدي از قبيل 
شير، انواع دام، يونجه، جو، ذرت، گندم، سيب زميني 
و كلزا داراس��ت. دو حوزه ديگر فعاليت شامل حوزه 
زراعت و مرغداري است. از آنجا كه 75 درصد هزينه 
دامداري هاي صنعتي را خوراك دام تشكيل مي دهد، 
شركت شير و گوشت زاگرس شهركرد توانسته است 
با استفاده از سيس��تم خوراك سازي و خوراك دهي 

مناسب، گام بلندي در كاهش هزينه ها بردارد. 

ديروز در نشست »يك ديدار يك عرضه« صورت گرفت

رونمايي از ميهمان جديد فرابورس
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 عضويت اصنافي ها 
در شوراي شهر قانوني است

دبيركل اتاق اصناف اي��ران اعلام كرد: عضويت 
برخي مس��وولان صنفي در شوراهاي اسلامي شهر 
و روس��تا مطابق قانون بوده و مربوط به ارديبهشت 
ماه امسال است نه مرداد ماه كه ممنوعيت آن اعلام 

شده است.
به گزارش پايگاه اطلاع رساني اتاق اصناف ايران، 
علي عوض پ��ور گف��ت: اعضاي صنفي ش��وراهاي 
كنوني شهر و روستا، در زمان ثبت نام در انتخابات 
ش��وراها و انتخاب و عضويت در شوراها، از داوطلب 
شدن محروم نبوده اند و ممنوعيت بند ۴ نيز نه در 
زمان داوطلبي و عضويت، كه از مردادماه ۱۳۹۶ بر 
افراد صنفي عضو شوراها تحميل شده است و قطعا 
نمي تواند به افرادي كه در ارديبهش��ت ماه منتخب 

شده اند، تسري يابد.
وي اف��زود: قانونگذار به دلايلي كه هنوز ماهيت 
آن براي افراد و واحدهاي صنفي مش��خص نيست، 
مس��تند ب��ه م��اده ۲۸ قانون تش��كيل ش��وراها و 
اتحاديه هاي  ش��هرداري ها، »اعضاي هيات مدي��ره 
صنفي و هيات رييس��ه اتاق اصن��اف ايران« را »به 
واس��طه مقام و ش��غل خود از داوطلب شدن براي 

شوراهاي اسلامي« محروم ساخته است. 
عوض پ��ور ادامه داد: از آنج��ا كه اين محروميت 
در مردادم��اه ۱۳۹۶ برقرار ش��د و قب��ل از آن در 
ارديبهش��ت م��اه، مادامي ك��ه هن��وز محروميتي 
برقرار نبود، برخي از مس��وولان صنفي به عضويت 
شوراهاي اسلامي شهر و روستا درآمدند. اين حضور 
به وي��ژه كه اصناف از بدنه عام��ه و مرتبط با عامه 
هستند، نكته مثبت و نقطه تحولي بوده و هست كه 
مورد توجه راي دهن��دگان قرار گرفت و به انتخاب 

آنان منجر شد. 
دبي��ركل اتاق اصن��اف ايران اظهار ك��رد: از آن 
زمان تاكنون، برخ��لاف منافع عامه، عده يي بازنده 
انتخابات، كه بيش��تر به دنبال منافع شخصي خود 
بودن��د و هيچ علاقه به راي و نظر مردم نداش��تند، 
كاركرد و تاثير افراد صنفي در اين شوراها و اعتماد 
مردم به ايش��ان را مورد بي توجهي ق��رارداده و به 
بهانه محدوديت��ي كه در بند ۴ ماده ۲۸ فوق، داير 
بر ممنوعيت فعاليت همزمان اعضاي ش��وراي شهر 
در اتحاديه ها و اتاق ها، برقرار ش��ده اس��ت، تلاش 
بي امان را در سراسر كشور براي حذف افراد صنفي 

از شوراها آغاز كرده اند.
وي تصريح كرد: اين در حالي اس��ت كه اعضاي 
صنفي ش��وراهاي كنوني شهر و روس��تا، در زماني 
ثبت نام در انتخابات ش��وراها و انتخاب و عضويت 
در ش��وراها، از داوطل��ب ش��دن مح��روم نبوده اند 
و ممنوعي��ت بن��د ۴ نيز ن��ه در زم��ان داوطلبي و 
عضوي��ت، ك��ه از مردادماه ۱۳۹۶ ب��ر افراد صنفي 
عضو شوراها تحميل ش��ده است و قطعا نمي تواند 
به افرادي كه در ارديبهش��ت ماه منتخب شده اند، 

تسري يابد. 
عوض پور گفت: محروم س��ازي مسوولان صنفي 
از عضويت در ش��ورا و بالعكس، جداي از اشكالات 
ذات��ي و اساس��ي كه ب��ر آن وارد اس��ت و موجب 
محرومي��ت و ممنوعيت ارتباط اصن��اف، عموم و 
قانونگذاران ش��هري و روستايي با يكديگر مي شود 
و ضروري اس��ت تا در دوره هاي بعدي انتخابات به 
صورت كلي مرتفع گردد، اما در ارتباط با ش��وراي 
ش��هر و روس��تاي كنوني فعال فاقد هر نوع توجيه 
قانوني و معارض با اصول ش��ناخته ش��ده حقوقي 
ب��ه ويژه اصل عدم تاثير قانون به زمان قبل از خود 

است.
وي افزود: در نهايت مخالفان حضور مس��وولان 
و افراد صنفي در ش��وراهاي ش��هر و روستا نه تنها 
اخلاق اس��لامي در پذيرش شكس��ت و توهين به 
اعتماد مردم را ناديده انگاشته اند كه بر امري اصرار 
مي ورزند كه مخالف قانون و اصول حقوقي اس��ت. 
ضروري است تا تمام افراد و واحدهاي صنفي در هر 
مقام و جايگاهي كه قرار دارند، به ويژه كه موضوع 
در مجلس ش��وراي اسلامي در حال اتخاذ تصميم 
اس��ت، در عقيم ماندن اي��ن تلاش هاي ناميمون و 
مخالف جمهوريت نظام از ظرفيت و امكانات خود، 
مخصوصا تعامل نمايندگان محترم مجلس شوراي 
اسلامي، اس��تفاده نمايند تا از تضييع حقوق عامه 

مردم و افراد صنفي ممانعت شود. 

معضل اصلي بنادر كوچك 
هرمزگان 

علي قربان پور رييس اتاق اصناف بندر جاس��ك، 
معتقد اس��ت: بيكاري معضل اصل��ي بنادر كوچك 
هرم��زگان اس��ت و اش��تغال زايي مي تواند موجب 
رونق زندگي و بازگش��ايي فضاي كس��ب و كار در 

اين مناطق شود.
علي قربان پور در گفت وگو با پايگاه اطلاع رساني 
اتاق اصناف ايران مي گويد: »بحث اش��تغال زايي از 
اهميت ويژه يي در اين منطقه برخوردار است، چرا 
كه جاسك بندري كوچك و بسته است و متاسفانه 
كس��اني كه با سختي و مشقت كس��ب و كاري را 
راه مي اندازند، در آينده نه چندان دور ورشكس��ته 

مي شوند.
از طرفي ايج��اد واحدهاي جديد صنفي موجب 
تعطيلي و بي رونقي ديگر واحدها مي ش��ود؛ طوري 
كه واحدي صنفي با ۲۰ س��ال س��ابقه كار، پس از 

افتتاح واحد جديد ورشكسته مي شود. «
رييس اتاق اصناف بندر جاسك درمورد راه هاي 
گذران زندگي مردم شهرش مي گويد: »كسب و كار 
بخش اعظم مردم بندر جاس��ك از راه آب هاي آزاد 

خليج فارس مي گذرد.
اين اتفاق يا از طريق صيد در آب هاي دور و طي 
شدن مس��افتي طولاني توسط لنج هاي ماهيگيري 
تا س��ومالي اتفاق مي افتد ي��ا از راه واردات كالا از 
آب هاي نزديك كه ش��امل خريد و ورود اجناس از 
كش��ور امارات و مشخصا ش��هر دوبي رخ مي دهد. 
البته تعداد لنج هاي بندر ما پرشمار نيست و بحث 
قاچاق كالا اينجا جدي نيس��ت و به علت نبود بازار 
و خريدار، معمولا كالاهاي وارداتي جنبه فروش در 
بازار را پيدا نمي كنند و تنها سوغاتي و وسايل مورد 

نياز زندگي را شامل مي شوند. «
قربان پ��ور در آخ��ر مي گويد: »البت��ه در بندر 
جاسك كشاورزي هم به صورت محدود وجود دارد 
و صيف��ي جات و هندوانه از محصولات كش��اورزي 

اين منطقه است.«

اخبار

معاون تشكل هاي اتاق ايران در نشست با رييس اتاق البرز مطرح كرد

ساماندهي تشكل ها اولويت اتاق هاي بازرگاني

تعيين قيمت كالا و خدمات به واحدهاي صنفي منتقل شد

اتحاديه ها از شمول قيمت گذاري خارج شده اند
بازرگاني| 

براساس بخشنامه هيات عالي نظارت بر سازمان هاي 
صنفي كش��ور، قيمت گذاري براي گروه هاي كالايي و 
خدماتي جز ۵ گروه كالايي از اتحاديه ها به واحدهاي 
صنفي منتقل شد. بنا بر بخشنامه ابلاغي در شهريور 
ماه ۹۶ اتاق اصناف ايران منضم به نامه ش��هريور ماه 
مركز اصن��اف و بازرگان��ان مبني بر اع��لام »مصوبه 
يكصد و چهاردهمين جلس��ه هي��ات علي نظارت بر 
س��ازمان هاي صنفي كش��ور در مورد نرخ گذاري كالا 
و خدمات واحد صنفي حس��ب مصوبه فوق الذكر و تا 
زمان تصميم گيري شوراي اقتصاد، گروه هاي كالايي 
و خدمات��ي ح��ذف ش��ده از اولوي��ت قيمت گذاري 
گ��روه اول و دوم دس��تورالعمل به اس��تثناي ۵ مورد 
)خدمات مش��اوران املاك، توق��ف گاه، نان حجيم و 
صنعت��ي، خدمات نمايش��گاهي و خ��ودرو، خدمات 
آموزش��گاهي رانندگي( به گروه س��وم اضافه شده و 
مطابق دستورالعمل نرخ گذاري كالا و خدمات صنفي 
مصوب سال ۹۱ كميسيون عالي نظارت، قيمت كالا و 
خدمات صنفي در اين گروه توس��ط واحدهاي صنفي 
با رعايت مقررات ذكر ش��ده در دس��تورالعمل تعيين 
مي شود و مس��ووليت عدم رعايت مقررات مربوطه به 

عهده واحد صنفي بوده و اتحاديه هاي صنفي مجاز به 
اعلام قيمت نيستند. رييس اتاق اصناف در گفت وگو 
با فارس در اين رابطه گفت: براس��اس مصوبه يكصد و 
چهاردهمين جلسه هيات عالي نظارت بر سازمان هاي 
صنفي كش��ور، قيمت گذاري براي گروه هايي كالايي 
و خدمات��ي از اتحاديه ها ب��ه واحدهاي صنفي منتقل 
ش��ده اس��ت. علي فاضلي افزود: در واحدهاي صنفي 
قيمت گروه هاي كالايي و خدماتي بر حس��ب عرضه 
و تقاض��ا تعيين مي ش��ود و از اين پس نرخ مصوب را 
كميس��يون ها و اتحاديه ه��ا تعيين نمي كنن��د. او در 
پاسخ به اين سوال كه چرا با وجود لغو بخشنامه وزير 
صنعت، معدن وتجارت در مورد قيمت گذاري كالاي 
توليدي كارخانه ها در واحدهاي صنفي، اما مدتي است 
كه ش��اهد اجراي اين بخشنامه هس��تيم، گفت: اين 
بخش��نامه با بخشنامه قيمت گذاري كالاهاي توليدي 
توس��ط واحدهاي صنفي عرضه كه لغو شد، متفاوت 

است. 
فاضلي گفت: بخشنامه تعيين دستمزد و خدمات 
واحدهاي صنفي توس��ط واحده��اي صنفي را هيات 
عالي نظارت بر س��ازمان هاي صنفي كشور به تصويب 
رسانده و براين اساس واحدهاي صنفي زير مجموعه 

اتحاديه ها ج��ز ۵ اتحاديه مي توانند قيمت خدمات و 
كالاي ارائه شده به مشتريان را خود تعيين كنند. 

براس��اس اين گ��زارش در حال حاض��ر واحدهاي 
صنفي زير مجموعه اتحاديه هاي قنادي و ش��يريني، 
آرايشگران مردانه و زنانه، خشكشويي ها و... از شمول 
قيمت گ��ذاري خارج ش��ده اند و خ��ود واحد صنفي 

تعيين كننده قيمت كالا و خدمات است. 
مصطفي گواهي رييس اتحاديه آرايشگران مردانه 
نيز با انتقاد از اجرايي ش��دن اين بخشنامه گفت: در 
حال حاضر قيمت ارائه خدمات در آرايشگاه ها توسط 
خود واحد صنفي انجام مي شود و از زمان اجراي اين 
بخشنامه شكايات مردمي به اتحاديه به دليل افزايش 
قيمت ها بسيار زياد شده است. او افزود: در حال حاضر 
هيچ واح��د اندازه گيري قيمت ب��راي ارائه خدمات 
آرايشگاه ها وجود ندارد و اگر هم شكايتي به اتحاديه 
شود، اتحاديه نمي تواند اقدامي انجام دهد. گواهي با 
تاكيد بر اينكه نرخ ارائه خدمات بايد توسط اتحاديه ها 
تعيين ش��ود، تا امكان نظارت بر عملكرد واحدهاي 
صنفي فراهم باشد، گفت: اتحاديه آرايشگران مردانه 
شكايت خود را در باب اجراي اين بخشنامه به ستاد 
تنظيم بازار و همچنين اتاق اصناف ايران ارائه كرده 

است. بنابراين گزارش در حالي بخشنامه هيات عالي 
نظارت در مورد نرخ گذاري كالا و خدمات واحدهاي 
صنفي بيش از سه ماه است كه ابلاغ شده و از همان 
زمان هم در واحدهاي صنفي مختلف بي سر و صدا به 
اجرا در آمده بود، اما علي فاضلي رييس اتاق اصناف 
ايران اوايل س��ال جاري اعلام كرد كه اين بخشنامه 
به تصويب ش��وراي اقتصاد نرس��يده و هنوز اجرايي 
نشده اس��ت. اين گزارش مي افزايد: پيش از اين نيز 

محمدرضا نعمت زاده، وزير پيشين صنعت، معدن و 
تجارت در آخرين روزهاي مسووليت خود مصوبه يي 
ابلاغ كرد كه طبق آن مقرر ش��د، برچسب قيمت  از 
برخي كالاهاي غيرضروري حذف شود. ليست اقلام 
حذف برچسب قيمت از برخي كالاهاي غيرضروري 
در روزهاي اول وزارت محمد شريعتمداري به ۱۳ قلم 
رسيد، اما پس از مدتي اجراي آن به دليل انتقادهاي 

فراوان لغو شد. 

تعادل|
ب�ر اس�اس م�اده ۵ قان�ون بهبود مس�تمر 
محي�ط كس�ب و كار اتاق ه�ا مكلف هس�تند، 
فهرس�ت ملي تش�كل هاي اقتصادي را تهيه و 
تغييرات آن را اعلام كنند. همچنين بر اساس 
اي�ن ماده قانوني، در آن دس�ته از فعاليت هاي 
اقتصادي كه فاقد تشكل فعال هستند، اتاق ها 
موظف هس�تند براي ساماندهي، ايجاد و ثبت 
تش�كل هاي اقتص�ادي فع�ال زمينه هاي لازم 
را ايج�اد و در فعاليت هاي�ي ك�ه تش�كل هاي 
موازي وجود دارد، زمينه ادغام، شبكه س�ازي، 
يكپارچه سازي و انسجام تشكل هاي موازي را 
فراهم كنن�د. حال به گفته فع�الان اقتصادي، 
متاس�فانه تش�كل هاي موازي مرت�ب در حال 
ايجاد هس�تند كه عمدتا توسط وزارت كشور 
و وزارت تع�اون، كار و رفاه اجتماعي تش�كيل 
از دس�تگاه هاي  آنه�ا  تقاض�اي  و  مي ش�وند 
دولتي اين اس�ت كه ب�راي جلوگيري از ايجاد 
تشكل هاي موازي به وظيفه قانوني خود اجراي 
ماده ۵ قانون بهبود مستمر محيط كسب و كار 
عم�ل كنن�د. از اين رو، نشس�ت هم انديش�ي 
تش�كل هاي بخش خصوص�ي اس�تان الب�رز با 
حضور معاون تش�كل هاي اتاق ايران در محل 
اتاق البرز برگزار ش�د. در همين راستا، معاون 
تش�كل هاي اتاق ايران از ات�اق البرز به عنوان 
اتاق پيشرو در ادغام و ساماندهي تشكل هاي 

بخش خصوصي در سطح كشور نام برد. 
  

طي نيمه نخس��ت س��ال جاري قرار بر اين بود 
كه كارگروه ويژه يي با حضور دس��تگاه هاي مختلف 
و ذي ربط در زمينه س��اماندهي تش��كل هاي موازي 
تش��كيل ش��ود، چراك��ه با اعتق��اد تصميم س��ازان 
اقتص��ادي با ش��كل گيري اي��ن كارگ��روه همگان 
مي توانند به يك فهم مشترك از ماده ۵ قانون بهبود 
محيط كس��ب و كار دس��ت يابند و با ايجاد چنين 
رويه يي يك هماهنگي در زمينه ايجاد تش��كل هاي 
اقتصادي نيز ايجاد خواهد شد. از اين رو، ساماندهي 
و تقويت تش��كل ها در دس��توركار اتاق اي��ران قرار 
گرفته اس��ت. به اعتقاد فعالان تش��كلي اين حركت 
به تعامل بيشتر تشكل ها با اتاق نياز دارد. شناسايي 
نيازهاي تشكل ها و تامين آنها در مقام حمايت هاي 
پارلمان بخش خصوصي از جمله موضوعاتي اس��ت 
كه طي ماه هاي اخير از س��وي معاون تش��كل هاي 
اتاق ايران مورد تاكيد قرار گرفته اس��ت. براس��اس 
اظه��ارات فع��الان اقتصادي در زمين��ه آموزش نيز 
بايد بخش خصوصي متناس��ب با نياز هر تشكل قدم 
بردارد تا اهداف در ميسر محقق شود. بايد گفت كه 

تشكل هاي با انگيزه، پيشرو اقتصاد كشور بوده و آنها 
قادر هستند در راستاي حفظ منافع ذي نفعان خود 
قدم بردارند. از س��وي ديگر رحيم بنامولايي رييس 
ات��اق البرز به فعالان بخش خصوصي توصيه كرد كه 
با همدلي و هماهنگي براي حاكميت »تش��كل« به 
ج��اي »تفرق« و پراكندگي تلاش كنند تا مطالبات 
اين بخش از يك تريب��ون واحد مطرح و به صورت 
قانونمند و تحت ضواب��ط و مقررات قانوني پيگيري 
ش��ود. به گفته او چنانچه به جاي تفرق از تش��كل 
ب��ه معناي كامل كلمه پيروي ش��ود، مي توانيم رفع 
مشكلات، قواي سه گانه را در برنامه ها داشته باشيم. 

 ساماندهي تشكل ها وظيفه خطير
مع��اون تش��كل هاي اتاق ايران در اين نشس��ت 
اج��راي ماده پنج قانون بهبود محيط كس��ب و كار 
در بح��ث س��اماندهي تش��كل هاي خصوص��ي را از 
وظاي��ف خطير و تكليف قانون��ي اتاق هاي بازرگاني 
عنوان كرد. نادر س��يف گفت: عملكرد اتاق البرز در 
اين زمينه در س��طح اتاق هاي كش��ور سرآمد بوده؛ 
چراك��ه در حركتي مطلوب تش��كل هاي خصوصي 
الب��رز را تحت حمايتي قانونمن��د قرار داده و ضمن 
فراهم كردن مكان و امكانات لازم براي تش��كل هاي 
خصوصي، در معرفي فعالان اين تشكل ها به مجامع 

و ني��ز حمايت هاي مادي و معنوي از آنان نيز موفق 
بوده اس��ت. اين مهم بستر را براي ادغام، ساماندهي 
و پيش��گيري از موازي كاري تشكل ها مهيا مي كند. 
س��يف اظهارك��رد: اتاق الب��رز طي چند م��اه اخير 
درحوزه توس��عه تش��كل ها اقدامات موثري داشته و 
مدتي اس��ت ايجاد تش��كل هاي تخصصي را نيز در 
دس��تور كار قرار داده اس��ت. بنابراين ات��اق ايران با 
همه قوا از اقدامات اتاق البرز حمايت و پش��تيباني 
خواه��د كرد تا اين اقدامات با موفقيت درحد انتظار 

همراه شود. 
مع��اون تش��كل هاي ات��اق اي��ران با اش��اره به 
انس��جام تش��كل ها افزود: قرارگرفتن فعالان هريك 
از حوزه هاي اين تش��كل ها زي��ر يك چتر واحد بايد 
م��ورد توجه قرار گيرد تا فعالي��ت و عملكرد در هر 
حوزه با انسجام، همدلي و همياري بين اعضا هيات 
رييسه همراه شود. در اين صورت قدرت چانه زني و 
ارائه خدمات به اعضا تشكل ها روال مناسبي را طي 
خواهد كرد، ضمن آنكه مطالبات منطقي از دولت و 
حاكميت نيز با دستاوردهاي بيشتري همراه خواهد 
ش��د. حال به گفته فع��الان اقتصادي بايد توس��عه 
تش��كل ها در تمام اتاق هاي ايران مورد واكاوي قرار 
گيرد و مزيت هاي و چالش فعاليت هاي تشكل هاي 
موازي احصا ش��ود. در اين زمينه س��يف با اشاره به 

اي��ن نگاه اظهار اميدواري كرد و گفت كه اتاق البرز 
در گذر توس��عه تشكل ها گام هاي مهم تري بردارد و 
در ايجاد، توسعه و اعمال مديريت صحيح تشكل ها 

همواره پشقدم و موفق باشد. 
از س��وي ديگر برخ��ي فعالان اقتص��ادي بر اين 
باورند كه اتاق هاي بازرگاني س��وپاپ اطمينان بين 
بخش خصوص��ي و حاكميت به ش��مار مي روند و نه 
بنگاه اقتصادي. رييس اتاق البرز نيز در اين نشست 
ب��ا ذكر اين نكته ك��ه برخي افراد به اش��تباه تصور 
مي كنند اين نهاد يك بنگاه اقتصادي اس��ت، گفت: 
اتاق ها به عنوان سوپاپ اطمينان بين بخش خصوصي 
و حاكميت رس��الت خطيري را بر عهده دارند. ارائه 
مش��اوره به مجريان س��ه قوه در مس��ير رفع موانع 
كسب وكار، ايجاد توليد و اشتغال، گسترش صادرات 
و دستيابي جامعه به رونق اقتصادي از وظايف مهم 
اتاق ها اس��ت. اتاق بازرگاني با هدف رفع چالش هاي 
اقتصادي ماموريت مهم انتقال نظرات كارشناس��ي 
همراه با ارائه راهكارهاي مناس��ب به بدنه حاكميت 

را برعهده دارد. 
رحيم بنامولايي به فعالان بخش خصوصي توصيه 
ك��رد كه ب��ا همدل��ي و هماهنگي ب��راي حاكميت 
»تشكل« به جاي »تفرق« و پراكندگي تلاش كنند 
ت��ا مطالبات اين بخش از يك تريبون واحد مطرح و 

به صورت قانونمند و تحت ضوابط و مقررات قانوني 
پيگيري ش��ود. چنانچ��ه بجاي تفرق از تش��كل به 
معناي كامل كلمه پيروي شود، مي توانيم براي رفع 
مشكلات، قواي سه گانه را در كنارمان داشته باشيم. 
رييس اتاق البرز از اينكه با گذش��ت ش��ش سال 
تاكنون بس��تر براي اجراي كامل مفاد قانون بهبود 
فض��اي كس��ب و كار مصوب مجلس فراهم نش��ده 
اظهار تاس��ف كرد و گفت: با اج��راي ماده پنج اين 
قان��ون اتاق ه��اي بازرگاني در س��اماندهي، ايجاد و 
ثب��ت تش��كل هاي اقتص��ادي حركت ه��اي موثري 
خواهد داش��ت و از ادام��ه موازي كاري ها كه اقتصاد 
جامعه را به چالش كش��يده است، جلوگيري خواهد 
ش��د. او همچنين ب��ا تاكيد بر ضرورت دسترس��ي 
بخش خصوصي به آمار و اطلاعات اقتصادي صحيح 
گف��ت: متاس��فانه آمارهاي غل��ط و انحرافي نظرات 
كارشناس��ي وآينده نگري را از ما س��لب كرده، لذا 
براي تهيه نقش��ه راه آينده با مشكلات جدي مواجه 

هستيم. 

 نمايشگاهي از توانمندي هاي بخش توليد
رحي��م بنامولاي��ي در ادامه به افتتاح رس��مي 
نمايش��گاه دايمي محصولات توليدي البرز در اتاق 
اس��تان البرز اش��اره كرد وگفت: هيات هاي تجاري 
خارجي در سفر به البرز به دليل محدوديت زماني 
موفق به مشاهده انواع محصولات استان نمي شوند، 
ل��ذا در بازديد آنان از اين نمايش��گاه ضمن آگاهي 
از توانمندي هاي بخش توليد ما، زمينه گس��ترش 
صادرات محصولات توليدي اس��تان فراهم خواهد 
شد. او افزود: ايجاد نمايش��گاه دايمي در اتاق هاي 
بازرگاني كش��ور تاكنون س��ابقه نداش��ته و ابتكار 
جديدي اس��ت كه با هدف معرف��ي توانمندي هاي 
اس��تان به تج��ار خارجي افتتاح مي ش��ود. در اين 
نمايش��گاه براي هر واحد تولي��دي صادرات محور 
يك مكان مناس��ب به صورت قفسه در نظر گرفته 
ش��ده تا محص��ولات تولي��دي را در مع��رض ديد 
بازديد كنن��دگان ق��رار دهند. رحي��م بنامولايي به 
متقاضيان عرضه محصولاتش��ان در اين نمايشگاه 
دايمي كه تاكنون موفق به ثبت نام نشده اند توصيه 
كرد براي انجام مراحل اداري در اسرع وقت به اتاق 
بازرگاني استان مراجعه كنند. رييس اتاق البرز در 
پايان ضمن تقدير از هموطنان براي ياري رساندن 
ب��ه زلزل��ه زدگان، اظهار كرد: اتاق هاي مس��ووليت 
احداث ۱۲۰ مدرس��ه تخريب شده در غرب كشور 
را بر عهده گرفته اند. تشكل هاي اقتصادي مي توانند 
براي ياري رس��اني ب��ه هموطنان زلزل��ه زده غرب 
كش��ور فرم مربوطه را كه در س��ايت اتاق بازرگاني 

منتشر شده تكميل كنند. 

صنعت|
رييس كميسيون صنايع اتاق ايران معتقد است: دولت يازدهم 
و دوازدهم با قوانين، سياس��ت ها و بخشنامه هاي متعدد از توليد 
داخلي حمايت مي كند؛ تعرفه يكي از همين ابزارهاست. اما بايد 
اين ابزار بامطالعه و علم در پيش گرفته شود. از سوي ديگر نبايد 
مان��ع جدي ورود ايران بهWTO باش��د. قواني��ن انبوه حمايت 
از تولي��د در ايران نتيجه عكس به دنبال دارد؛ بررس��ي قوانين، 
دس��تورالعمل ها و سياست هاي مربوط به حمايت از توليد نشان 
مي دهد كه اس��تراتژي كلي اقتصاد ايران اگرچه در ظاهر رويكرد 
حمايت از توليد را مدنظر داشته، اما در باطن به دليل نگاه بخشي 
و بوروكراتيك، اين موضوع پيگيري نشده است. سياست تعرفه يي 
يكي از همين سياس��ت هايي است كه به جهت حمايت از توليد 

مورد توجه است. 
به گزارش اتاق ايران؛ ابوالفضل روغني گلپايگاني معتقد است: 
بارها ب��راي كمك به تولي��د و صنايع كوچك و متوس��ط اقدام 
ش��ده؛ اخيرا نيز پرداخت ۱7 هزار ميليارد تومان تسهيلات براي 
بنگاه هاي كوچك و متوس��ط در قالب طرح رونق و پرداخت ۳۰ 
هزار ميليارد تومان از اين نوع تس��هيلات در س��ال جاري به اين 
منظور انجام ش��ده است. او مي گويد: اين بخشي از سياست هايي 
اس��ت كه دولت يازده��م و دوازدهم براي رون��ق توليد در پيش 
دارد. دولت مي خواهد از سوي ديگر باسياست تعرفه يي از توليد 
داخلي حمايت كند؛ اما همه اين سياست ها درنهايت ناقص است 
و به هدف موردنظر نمي رسد. روغني گلپايگاني مي افزايد: در همه 
جاي دنيا دولت ها مي خواهند از توليد داخلي خود حمايت كنند 
اما هيچ دولتي تعرفه ها را به صورت سليقه يي بالا و پايين نمي برد 

يا ب��راي تغيير تعرفه حتما مطالعه جامع��ي را انجام داده اند. اما 
م��ا با ابزار تعرفه در كش��ور رانت ايجاد مي كني��م و نتيجه رانت 
حمايت از توليد نيس��ت، بلكه گسترش اقتصاد زيرزميني است. 
تعرفه تنها ابزار حمايت از توليد نيست؛ ما بايد به وجوه متعدد از 
توليد حمايت كنيم. توليدكنندگان فقط به دليل واردات مشكل 
ندارند بلكه مشكلات توليد از جنس ديگري است؛ به گفته رييس 
كميس��يون صنايع اتاق اي��ران، موانع بزرگ ديگري بر س��ر راه 
توليدكنندگان داخلي وجود دارد كه شايد ارتباط چنداني به اين 
دولت هم نداش��ته و ريشه يي چندين ساله داشته باشد؛ موانعي 
مانند نحوه تعامل نظام بانكي با توليد، تنگناهاي قانون كار، تامين 
اجتماعي، بيمه، ماليات، قوانين و مقررات واردات، بهره وري و نرخ 
ارز. او ادامه مي دهد: در موانع بس��يار متعدد و پيچيده يي وجود 
دارد ك��ه وقتي در كنار هم قرار مي گيرن��د واحدهاي توليدي را 
زمين گير مي كنند؛ مثلا در مورد مش��كلات نظام بانكي كش��ور، 
واحد صنعتي كش��ور چن��د ماه قبل، در نامه يي پيش��نهادهايي 
را ب��ه بانك مركزي براي انجام اصلاحات در نظام بانكي كش��ور 
ارائ��ه كرده اند كه ازجمله مهم ترين م��وارد مطرح در اين زمينه 
اصلاح نرخ بهره بانكي، وثيقه پرداخت تسهيلات و موضع ذي نفع 
واحد كه بانك هاي كش��ور در اين مورد مشكلات اساسي را براي 
بنگاه هاي توليدي ايجاد كرده ان��د. ركود در بنگاه هاي كوچك و 
متوسط كاملا محسوس است. روغني گلپايگاني مي گويد: ما نبايد 
فراموش كنيم كه در كنار حمايت از توليد بايد خود را براي ورود 
به WTO هم آماده كنيم. در اين ساختار نظام تعرفه يي خيلي 
معنادار نيس��ت و مش��كل آفرين است. از س��وي ديگر ما بايد در 

حوزه هايي كه ضعف داريم تعرفه را اين گونه تغيير ندهيم. 

رييس كميسيون صنايع اتاق ايران: 

ما با ابزار تعرفه رانت ايجاد مي كنيم
عضو هيات نمايندگان اتاق تهران عنوان كرد

ضرورت كاهش قيمت خريد گندم
بازرگاني|

هم اكنون ش��اهديم كه دولت گن��دم را به قيمت يك هزار 
و ۳۰۰ ت��ا يك هزار و چهارصد تومان از كش��اورزان خريداري 
مي كند در ش��رايطي كه قيمت جهاني آن حدود ۸۶۰ تومان 
اس��ت. بعد شاهد آن هس��تيم كه اين گندمي را كه يك هزار 
و س��يصد تومان خريداري كرده است به مبلغ ۶۶۸ تومان به 
خبازان مي فروش��د و به قيم��ت ۹۰۰ تومان به صنعت اتفاقي 
كه واقعا به فس��اد در اين حوزه بسيار مهم دامن زده است. به 
گزارش اتاق تهران؛ عضو هيات نمايندگان اتاق تهران مي گويد 
دول��ت بايد براي جلوگي��ري از ايجاد فس��اد و رانت در حوزه 
گندم به خريد تضميني گندم با قيمت بالاتر از قيمت جهاني 

پايان دهد.
 احمد صادقيان، عضو كميسيون كشاورزي اتاق تهران نيز 
مي گويد: دولت به جاي اينكه بيايد و هر س��ال بودجه بس��يار 
زيادي براي خريد تضميني گندم از كشاورزان اختصاص دهد 
و با قيمت بالاتر از قيمت جهاني و براي حمايت از كش��اورزان 
گندم آنها را خريداري كند؛ گندم را به قيمت جهاني خريداري 
كند و بعد حمايت از كشاورزان را به روش هاي ديگري اجرايي 
كند. او با اشاره به اينكه روش كنون فساد و رانت ايجاد كرده 
است، گفت: هم اكنون شاهديم كه دولت گندم را به قيمت يك 
هزار و ۳۰۰ تا يك هزار و ۴۰۰ تومان از كش��اورزان خريداري 
مي كند در ش��رايطي كه قيمت جهاني آن حدود ۸۶۰ تومان 
اس��ت. بعد شاهد اين موضوع هس��تيم اين گندمي را كه يك 
هزار و ۳۰۰ تومان خريداري كرده است به مبلغ ۶۶۸ تومان به 
خبازان مي فروشد و به قيمت ۹۰۰ تومان به صنعت. اتفاقي كه 

واقعا به فساد در اين حوزه بسيار مهم دامن زده است و رانت و 
چند نرخي بودن را به وجود آورده است. بايد توجه داشت كه 
به گفته مس��وولان وزارت جهاد و كشاورزي در سال مجموع 
مصرف گندم كشور از سوي خبازان و صنعت حدود ۹ ميليون 
تن است در شرايطي كه ما شاهديم فقط بخش خبازي سالانه 
۹ميليون تن س��هميه فروخته مي ش��ود و سوال اين است كه 
مصرف مازاد چه مي ش��ود؛ اين حتما دوب��اره به قيمت بالاتر 
حتي به خود دولت فروخته مي ش��ود و ما اطمينان داريم كه 
سالانه ۲۰ تا ۲۵درصد اين گونه دوباره فروخته مي شود؛ اتفاقي 
ك��ه اصلا امكان رقاب��ت را در بازار از بين مي برد و حاصلي جز 

فساد ندارد. 
صادقيان مي گويد: م��ا معتقديم چنانچه چند نرخ بودن از 
بي��ن برود و دولت اجازه دهد كه بخ��ش خصوصي به صورت 
مس��تقيم گندم را از كش��اورزان به قيمت جهاني بخرد بخش 
مهمي از مش��كلات حل خواهد ش��د و فشار هم از روي دوش 

دولت به شكل كنوني برداشته مي شود.
ما معتقديم دولت اجازه بدهد كه بخش خصوصي گندم را 
به صورت مستقيم خريداري كند و بعد مازاد را دولت با بودجه 

دولتي خريداري كند.
همچني��ن حمايت از كش��اورزان را به صورت كود، س��م، 
اصلاح س��اختار آبياري و... انجام دهد و بخش��ي از حمايت را 
ه��م به صورت نقدينگي به آنه��ا پرداخت كند؛ در اين صورت 
تح��ولات مهمي در اين حوزه اتفاق خواهد افتاد و كيفيت هم 
م��ورد توجه قرار مي گي��رد در صورتي كه در ش��رايط كنوني 

دولت اصلا به كيفيت توجه ندارد. 
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تصويب بودجه دفاعي بي سابقه 
45ميليارد دلاري ژاپن

 حكم دادگاه تجديد نظر
عليه فرمان مهاجرتي ترامپ

پاسخ منفي مادريد به درخواست 
گفت  وگوي پوجدمون 

گروه جهان|
يك دادگاه تجديدنظ��ر فدرال در امريكا بار ديگر عليه فرمان مهاجرتي دونالد ترامپ، 
رييس جمه��وري اين كش��ور راي داد. دادگاه اعلام كرده فرمان مهاجرتي ترامپ از حيطه 
اختيارات رييس جمهوري فرا تر بوده است. همچنين در راي دادگاه آمده كه صرف شهروندي 
يك كشور موجب نمي شود فردي تهديد امنيتي محسوب شود. با اين همه، قضات شعبه 
۹ دادگاه تجديدنظر در سانفرانسيس��كو اجراي حكم خود را منوط به بازبيني ديوان عالي 
ايالات متحده كرده اند. گفته شده تا اعلام نظر ديوان عالي امريكا، محدوديت هاي مهاجرتي 
براي شهروندان 6 كشور عمدتا مسلمان ازجمله ايران به قوت خود باقي خواهد ماند. دادگاه 
ايالتي هاوايي كه خواستار منع اجراي فرمان مهاجرتي ترامپ شده است، معتقد است اين 
فرمان به خانواده هايي كه دور از هم هستند همچنين دانشجويان آسيب مي زند. كمتر از 
ي��ك ماه پيش، ديوان عالي امريكا احكام منع اج��راي فرمان مهاجرتي ترامپ را لغو كرد. 
فرمان رييس جمهوري امريكا ش��امل 6 كشور عمدتا مس��لمان، ايران، چاد، ليبي، سوريه، 

سومالي، يمن همچنين مقام هاي ونزوئلا و كره شمالي مي شود. 
وزارت خارج��ه امري��كا اع��لام ك��رده در صورتي كه اين 8 كش��ور ب��راي حفظ امنيت 
امريكايي ها همكاري كنند، اين محدوديت ها ممكن است رفع شود. قضات دادگاه تجديدنظر 
سانفرانسيسكو روي اين نكته تمركز كرده اند ترامپ چگونه به اين نتيجه رسيده كه ورود اتباع 
اين 6 كش��ور به منافع امريكا آسيب مي زند. براساس قوانين مهاجرتي امريكا، چنين ادله يي 
بايد پيش از اعمال ممنوعيت ورود احتمالي ۱۵۰ميليون مسافر 6 كشور ياد شده، ارائه مي شد. 
رييس جمهوري امريكا سپتامبر اعلام كرد كه اين ممنوعيت ضروري است چون 6 كشور ياد 
شده نه اطلاعات شهروندان خود را در اختيار ايالات متحده مي گذارند و نه اينكه مدارك آنها 
را بررسي مي كنند به همين دليل واشنگتن فاقد اطلاعات كافي براي ارزيابي خطراتي است 
كه ش��هروندان اين كش��ور ها براي ايالات متحده دارند. قضات شعبه نهم دادگاه تجديدنظر 
سانفرانسيس��كو مي گويند، فرض ترامپ اين است كه اصلاح قوانين مهاجرتي و اخذ تابعيت 
امريكا به او امكان وسيعي براي اصلاح روند مهاجرتي مي دهد ولي ترامپ براي ممنوعيت سفر 
شهروندان كشورهاي ديگر نخست بايد ثابت كند كه ورود آنان براي منافع امريكا زيان بار است. 

گروه جهان|
دولت ژاپن پس از رايزني هاي گس��ترده در نهايت بودجه اين كش��ور براي سال آينده 
مي��لادي از جمله بودجه 4۵ميليارد و 77۰ميليون دلاري نظامي كش��ور را تصويب كرد. 
به گزارش ش��ينهوا، بودجه مصوب دولت ژاپن 86۱ميليارد و 8۰۰ ميليون دلار اس��ت كه 

بالاترين رقم بودجه در 6سال گذشته محسوب مي شود. 
دولت ژاپن كه براي تغيير قانون اساسي با هدف اعزام نيروي نظامي به بيرون از مرزهاي 
ژاپن در تلاش است، 2۹۰ميليارد و 7۹۰ميليون دلار را به بخش تامين اجتماعي اختصاص 
داده اس��ت. دولت ژاپن پيش بيني كرده اس��ت، ميزان درآمد حاصله از جمع آوري ماليات 
براي سال 2۰۱8 ميلادي در اين كشور به ۵2۱ميليارد و 8۰ميليون دلار خواهد رسيد كه 

بالاترين رقم در 27 سال گذشته است. 
دول��ت ژاپن قص��د دارد، نزديك به 6ميليارد و 43۰ ميليون دلار از بودجه دفاعي را به 
تامين سامانه هاي ضد موشكي پيشرفته از جمله سامانه هاي آجيس در خشكي اختصاص 

دهد كه از امريكا خريداري خواهد شد. 
گزارش ها از ژاپن حاكي است، مقام هاي دولت همچنان در تلاش هستند تا بند ۹ قانون 
اساس��ي را اصلاح كنند كه بر اس��اس آن امكان اعزام نيرو به خارج از مرزهاي ژاپن هموار 
خواهد شد. موافقان اين طرح تاكيد مي كنند كه با توجه به تهديدهاي كره شمالي اين اقدام 
ضروري است. نماينده ژاپن اخيرا در سازمان ملل از تقويت دفاع موشكي اين كشور در برابر 
كره ش��مالي خبر داده و گفته توكيو خود را براي مقابله با تهديدهاي موشكي كره شمالي 
آماده مي كند و در اين راستا در حال تقويت دفاع موشكي خود است. كورو بشو در گفته 
است: »ما بايد براي رويارويي با هر موقعيتي كه نياز به دفاع از خود، ميهن و مردم كشورمان 
را دارد آمادگي كامل كسب كنيم. در اين چارچوب بايد بر تقويت دفاع موشكي خود تمركز 
كنيم.« رييس دوره يي ش��وراي امنيت همچنين گفته ژاپن، كره جنوبي و امريكا در حال 
انجام مذاكرات سه جانبه براي درك بهتر شرايط و چگونگي برخورد با تهديدهاي كره شمالي 
هستند. وي تاكيد كرده كه ژاپن و متحدانش قصد آسيب زدن به مردم كره شمالي را ندارند؛ 
اما نهايت تلاش خود را مي كنند تا با اعمال فشار سياست هاي پيونگ يانگ را تغيير دهند. 

گروه جهان|
ماريانو راخوي، نخس��ت وزير اسپانيا گفته تنها با شخصي مذاكره مي كند كه به عنوان 
رييس آتي دولت منطقه يي كاتالونيا برگزيده و سوگند ياد كرده باشد. كارلوس پوجدمون، 
رهبر بركنار شده كاتالونيا گفته بود كه حاضر است با نخست وزير اسپانيا در بروكسل مقر 

اتحاديه اروپا يا هر كدام از كشورهاي عضو اتحاديه به جز اسپانيا گفت وگو كند. 
به گزارش بي بي س��ي كارلوس پوجدمون، رييس بركنار شده دولت منطقه يي كاتالونيا 
كه در بروكسل در تبعيد خودخواسته به  سر مي برد در واكنش به نتايج انتخابات پارلماني 
منطقه يي گفته بود، راخوي بايد درخصوص سرنوشت منطقه با جدايي طلبان مذاكره كند. 
پوجدمون ضمن استقبال از اكثريت جدايي طلب در انتخابات كاتالونيا گفت:»اين خواست 
مردم كاتالونياس��ت. فكر مي كنم كه نقشه )نخس��ت وزير( ماريانو راخوي موثر نبوده است 
بنابراي��ن ما بايد راه هاي تازه يي را براي حل و فصل بحران پيدا بكنيم«. كارلوس پوجدمون 
لغو اتهامات دولت مركزي عليه خود و ساير جدايي طلبان را خواستار شده و اميدوار است، 
بتواند به قدرت بازگردد. او همچنين آزادي چند مقام پيش��ين دولت كاتالونيا كه به جرم 
اقدام عليه اتحاد ملي در زندان به سر مي برند، خواستار شده است. اما نخست وزير اسپانيا در 
واكنشي اعلام كرد كه فقط با شخصي مذاكره مي كند كه به عنوان رييس دولت منطقه يي 
برگزيده شده باشد. وي همچنين تاكيد كرد رهبر آتي منطقه بايد در كاتالونيا حضور داشته 
باش��د. ماريانو راخوي همچنين گفت كه مذاكرات احتمالي بايد در »چارچوب قانون و به 
طور واقع بينانه« انجام شود. او افزود:»ما اين پيشنهاد را به كاتالونيا مي دهيم چون مردم آن 
را دوست داريم«. طبق قوانين كاتالونيا، حزبي كه بيشترين آرا را در انتخابات كسب كند، 
اجازه دارد براي تش��كيل دولت محلي اقدام كند. در اين دوره، حزب راس��ت شهروندان با 
كسب حدود 37كرسي بيشترين آراء را به دست آورده است. اينس آريمدس گارسيا، رهبر 
حزب شهروندان گفته با وجود اينكه تشكيل دولت ائتلافي با مشاركت احزاب جدايي طلب 
بعيد به نظر مي رسد اما او تلاش خود را خواهد كرد. ناظران معتقدند، احزاب استقلال طلب 
همچنان براي تش��كيل دولت ائتلافي از بخت بيشتري برخوردار هستند زيرا در مجموع 

حدود 7۰كرسي را كسب كرده اند.

تحريم هاي شديد شوراي 
امنيت عليه كره شمالي

گروه جهان| شوراي امنيت سازمان ملل متحد با حمايت 
و همراه��ي چين به اتفاق آرا قطعنامه يي عليه كره ش��مالي به 
تصويب رساند كه به موجب آن پيونگ يانگ تحت تحريم هايي 
جديد ازجمله محدودي��ت در واردات نفت قرار مي گيرد. نفت 
يكي از م��واد حياتي در چرخه برنامه موش��كي و هس��ته يي 

كره شمالي به حساب مي آيد. 
به گزارش يورونيوز، دونالد ترامپ رييس جمهوري امريكا، 
ماه نوامبر از شي جين پينگ همتاي چيني خود خواسته بود 
كه صادرات نفت به كره شمالي را متوقف كند؛ اقدامي كه به 
معناي وارد كردن ضربه يي مهلك به اقتصاد رو به فروپاشي 
اين كشور تلقي مي ش��ود. در متن اين قطعنامه كه از سوي 
ايالات متحده امريكا پيشنهاد شده بود همچنين بر بازگرداندن 
اتباع كره ش��مالي ش��اغل در خارج به كشورشان تاكيد شده 
است. ارز  آوري براي رژيم كيم جونگ اون توسط كارگراني كه 
به خارج از كشور فرستاده مي شوند دليل اتخاذ اين تصميم 
عنوان شده است. بر اين اس��اس كليه اتباع كره شمالي قرار 
اس��ت تا پايان سال 2۰۱۹ به كشورش��ان بازگردانده شوند. 
اين نهمين بار اس��ت كه س��ازمان ملل متح��د مجازات هاي 
سختي را عليه كره شمالي اعمال مي كند. سه مورد آخر اين 
مجازات ها پس از آزمايش هاي موشكي و هسته يي اخير و با 
فشار امريكا به تصويب رسيد. در پي تصويب تحريم هاي تازه 
عليه پيونگ يانگ، دونالد ترامپ با انتشار توييتي ضمن اشاره 
ب��ه راي موافق هر ۱۵ عضو ش��وراي امنيت به اين قطعنامه 
نوش��ت: »دنيا خواهان صلح اس��ت نه مرگ!« كره شمالي از 
سپتامبر س��ال 2۰۱6 تاكنون يك آزمايش هسته يي انجام 
داده و باره��ا خلاف قطعنامه هاي س��ازمان ملل متحد اقدام 
به شليك موش��ك كرده است. پرتاب يك موشك بالستيك 
قاره پيما كه ماه گذشته از سوي پيونگ يانگ انجام شد امريكا 
را بر آن داش��ت تا بار ديگر با تنظيم پيش نويس قطعنامه يي 
جديد و ارائه آن به شوراي امنيت سازمان ملل متحد فشار را 
بر پيونگ يانگ هر چه بيشتر افزايش دهد. واشنگتن پنج شنبه 
پ��س از مذاكره با چين، متحد پيونگ يانگ، پيش نويس اين 
قطعنام��ه را به ش��وراي امنيت س��ازمان ملل متح��د ارائه 
 كرده بود. اين س��ند درنهايت طي نشست بعدازظهر جمعه 
۱۵ عضو ش��وراي امنيت س��ازمان ملل متحد كه به رياست 
ژاپ��ن برگزار ش��د به تصويب رس��يد. تصوي��ب جديدترين 
تحريم ه��ا عليه كره ش��مالي در حالي ص��ورت مي گيرد كه 
واشنگتن و پيونگ يانگ، هيچ يك تمايلي براي نشستن بر سر 
ميز مذاكره جهت پايان دادن به بحران ش��به جزيره كره از 
خود نشان نمي دهند. دونالد ترامپ رييس جمهوري امريكا، 
تهديد كرده در صورت حمله به خاك كشورش، كره شمالي را 
با خاك يكسان خواهد كرد. اين درحالي است كه پيونگ يانگ 
اعلام كرده كه جامعه بين الملل بايد اين كشور را به عنوان يك 

قدرت هسته يي به رسميت بشناسد. 

هزينه۶ ميليارد دلاري بن طلال 
براي آزادي

ش��اهزاده وليد بن طلال كه اواي��ل نوامبر به بهانه 
تحقيقات ضدفس��اد در عربس��تان س��عودي بازداشت 
شده براي آزادي اش بايد 6ميليارد دلار پرداخت كند. 
وال استريت ژورنال نوشته اين قيمت درخواستي جزو 
بالاترين مبالغي است كه به شاهزادگان بازداشت شده 

براي آزاد شدن پيشنهاد شده است. 

هند درصدد تقويت نيروي 
هوايي افغانستان

هن��د به عنوان يكي از حاميان مالي افغانس��تان با هدف 
تامين امنيت در مرزهاي شمال غرب خود در نظر دارد براي 
تقويت ظرفيت هاي هوايي اين كش��ور چندين فروند بالگرد 
دست دوم از نوع مي 3۵ از روسيه خريداري و در اختيار طرف 
افغان قرار دهد. به گزارش ديفنس نيوز، هند به دنبال گسترش 
روابط خود با افغانستان است و بر همين اساس با روسيه براي 
حمايت نظامي از افغانستان و امريكا براي دستيابي به اهداف 

توسعه يي در افغانستان همكاري مي كند. 

سفر اردوغان به آفريقا
رييس جمهوري تركيه يك شنبه )امروز( تور آفريقايي خود را 
كه شامل س��ودان، چاد و تونس است، آغاز مي كند. به گزارش 
روسيا اليوم، رجب طيب اردوغان به مدت چهار روز به كشورهاي 
س��ودان، چاد و تونس س��فر خواهد كرد و طي سفرش روابط 
دوجانبه و راه هاي همكاري در تمام زمينه ها را بررس��ي خواهد 
كرد. يك هيات اقتصادي 2۰۰نفره اردوغان را همراهي مي كند. 

ادامه تظاهرات در سليمانيه
س��اكنان استان س��ليمانيه در اعتراض به اوضاع اقتصادي 
و معيش��تي در اين اس��تان تظاهرات كردند. به گزارش ايسنا، 
راهپيمايي كنندگان با اعتراض به شرايط اقتصادي و معيشتي 
خواهان انجام اصلاحات و بركناري برخي مسوولان محلي شدند. 
جنبش تغيير و جماعت اس��لامي هفته گذشته در اعتراض به 

وضع موجود از دولت اقليم كردستان عراق خارج شدند. 

تاكيد پاكستان بر حفظ 
بازدارندگي هسته اي 

رهبران نظامي و غيرنظامي پاكستان بر تعهد اين كشور 
در حفظ بازدارندگي هس��ته يي تاكيد ك��رده و قدرت تدابير 
امنيتي مربوط به س��لاح هاي هسته يي اين كشور را نيز بالا 
دانس��تند. به گزارش خبرگزاري فرانسه، دفتر نخست وزيري 
و ارتش پاكس��تان در بيانيه مشتركي اعلام كردند: »سازمان 
فرماندهي ملي پاكستان تاكيد مي كند كه سياست اين كشور 
توسعه و حفظ طيف كاملي از توانمندي هاي بازدارنده است.«

مجوز پنتاگون براي فروش 
اف15 به قطر

وزارت دفاع امريكا اعلام كرد كه شركت بويينگ مجوز 
فروش 36 جنگنده اف ۱۵ به قطر را دريافت كرده است. 
به گزارش س��ي ان ان، اين جنگنده ها ت��ا پايان 2۰2۰ به 
قطر تحويل داده مي ش��ود. قطر پيش تر نيز قراردادهايي 
ب��راي خريد 24 جنگنده تايفون از بريتانيا و ۱2 جنگنده 
از فرانس��ه امض��ا كرده بود. اين كش��ور همچنين قرارداد 

مشابهي با ايتاليا منعقد كرده است. 

دريچه

كوتاه از منطقه

بانك هاي مركزي؛ تجارت و حباب ها 

3 عاملي كه رشد اقتصادي 2018 را تهديد مي كند 

ابوظبي ماموران سيا را استخدام مي كند

امارات قطب جاسوسي در خليج فارس
گروه جهان|

»جاي��ي در حوال��ي بندر زي��د در ابوظبي در يك 
ويلاي مدرن غربي ها براي استفاده از ابزار و روش هاي 
نوين جاسوسي اماراتي ها را آموزش مي دهند.« نشريه 
فارين پالسي در گزارشي نوشته كه امارات متحده عربي 
با استخدام افسران سابق سازمان اطلاعات امريكا )سيا( 
به  دنبال س��اخت يك امپراتوري جاسوسي در خليج 

فارس است. 
در اين گزارش آمده است: فعاليت روزانه از ساعت 
۱۰ آغاز مي ش��ود. عنوان سمينار يك شنبه اين است 
»جاسوس چيست؟« در روز پنج شنبه شركت كنندگان 
در اين دوره هاي آموزشي ياد مي گيرند كه چطور در 
تيم ه��اي نظارتي 4 تا 6 نفره كار كنن��د. برنامه اين 
هفته آموزش چگونگي جمع آوري اطلاعات اس��ت و 
در هفته هاي بعدي دروس پيشرفته يي درباره ساخت 
هويت هاي جعلي و آمادگي ارائه مي ش��ود. قرار است 
از اين دروس براي جمع آوري اطلاعات در مراس��مي 
ك��ه ديپلمات هاي مختل��ف حضور دارند، اس��تفاده 
ش��ود. علاوه بر اين دوره هاي آموزش��ي نيز در مركز 
ديگري كه تنها 3۰دقيقه با مركز ابوظبي فاصله دارد 
و ش��امل فضاهايي براي تيراندازي با سلاح، گاراژها و 
پايگاه هايي مش��ابه مزارع كمپ بري در جنوب شرق 

ويرجينياست، برگزار مي شود. 
قرار اس��ت با جذب نيروهاي سابق س��يا در امارات، 
آژانس اطلاعاتي مش��ابه آنچه در كشورهاي غربي وجود 
دارد، ايجاد شود. يك مامور سابق سيا كه استخدام شده 
به فارين پالسي مي گويد:»پولش بسيار خوب است. روزي 

ه��زار دلار مي گيريد و در ويلا يا هتل هاي ۵ س��تاره در 
ابوظبي زندگي مي كنيد«.

به گفته منابع متع��ددي، چهره يي كه در پس پرده 
طرح توس��عه س��ازمان اطلاعات امارات قرار دارد، لوري 
س��انچز مسوول س��ابق اطلاعات امريكاست كه پيش تر 
يكي از مهره هاي كليدي پروژه مش��ترك سازمان سيا و 
پليس نيويورك براي تحت تعقيب قرار دادن مسلمانان 
در مس��اجد، دفاتر و ديگر اماكن در نيويورك بوده است. 
سانچز از 6 سال پيش براي راه اندازي سازمان اطلاعاتي 
مشابه سازمان سيا در امارات در خدمت محمد بن زايد، 

وليعهد ابوظبي بوده است. 
اما س��انچز يكي از چندين مامور امنيتي سابق است 
كه در اين برنامه مش��اركت دارد. اريك پرنس، بنيانگذار 
شركت بلك واتر و ريچارد كلارك، مسوول مقام مبارزه با 
تروريسم در كاخ  سفيد نيز ازجمله كساني هستند كه با 

وليعهد ابوظبي همكاري داشته اند. 
در اي��ن گ��زارش آم��ده، نق��ش س��انچز در تامين 
س��رنخ ها براي عمليات اطلاعاتي امارات نش��ان مي دهد 
كه ش��ركت ها و پيمانكاران خصوصي پس از دهه ها كار 
ب��راي ارتش و جامع��ه اطلاعاتي امري��كا اكنون درحال 
فروش مهارت هايشان هستند؛ موضوعي كه نگراني ها و 
بحث ه��اي قانوني درباره كار آنها را به دنبال داش��ته، او 
مقام هاي امريكايي را واداشته تا در اين باره تحقيق كنند. 
پليس نيويورك نيز در اين راه با امارات همكاري كرده 
است. گفته شده در سال 2۰۰8 اداره پليس نيويورك و 
دولت امارات توافقي براي تبادل اطلاعات امضا كردند و 
پليس نيويورك يك دفتر در ابوظبي داير كرد. امارات هم 

يك ميلي��ون دلار در 2۰۱2 به »بنياد پليس نيويورك« 
براي تلاش براي »مقابله با تروريسم« داد. در همين دوره 
بود كه سانچز روابطي با مقامات عاليرتبه اماراتي از قبيل 
وليعهد ابوظبي ايجاد كرد. دولت امريكا هم در سال هاي 
2۰۱۰و 2۰۱۱ به طور مستقيم به امارات كمك كرده اند. 
فارين پالس��ي نوش��ته، اعتماد امارات به م��زدوران و 
نهادهاي امنيتي خارجي و محرمانه نگه داشتن آن مساله 
جديدي نيس��ت اما اينكه امارات از كارمندان سابق سيا 
براي افزايش مهارت هاي جاسوسي خود استفاده مي كند، 

ماجراجويي جديدي است. 
فارين پالس��ي نوش��ته، آنچه رهبران امارات را به فكر 
راه اندازي سازماني مش��ابه سيا انداخت، انفجار برج هاي 
دوقل��وي تجارت جهان��ي در نيويورك در س��ال 2۰۰۱ 
ب��ود. خاورميانه به عن��وان مركز ترانزيت تروريس��ت ها 
ب��ود و بدت��ر از همه اينكه دو نف��ر از مهاجمان انتحاري 
حملات ۱۱سپتامبر اماراتي بودند. جان آلترمن، رييس 
بخش خاورميانه در مركز استراتژيك مطالعات بين المللي 
مي گويد:»حمله ۱۱سپتامبر نقطه عطفي براي اماراتي ها 
ب��ود. اين اتفاق رهب��ران امارات را ترغيب ك��رد تا براي 
كنترل س��ازمان هاي تندرو در كشور كاري كنند و دايره 
فعاليت هايش��ان را ب��ه فراتر از مرزهاي امارات توس��عه 

دهند«.
اماراتي ها زماني كه تصميم به ايجاد زيرس��اخت هاي 
آژانس اطلاعاتي خود گرفتند همانن��د راه اندازي ارتش 
از غربي ه��ا كمك گرفتند. در س��ال هاي 2۰۱۰و 2۰۱۱ 
كه اي��ران در حوزه جنگ الكترونيكي پيش��رفت خوبي 
كرد، برخي متخصصان امريكايي براي كمك به ابوظبي 

در حوزه دف��اع ديجيتال و الكترونيكي به امارات آمدند، 
واشنگتن از تلاش كش��ورهاي عرب حوزه خليج فارس 
براي ارتقاي توانمندي هايش��ان در اين زمينه حمايت و 
تنها خطوط قرمزي را براي مشاركت شهروندان امريكايي 
در جنگ هاي مس��تقيم وضع ك��رد. امريكا كمك كرد، 
آژانس امنيت ملي كه نامش به »مركز الكترونيك امنيت 
مل��ي« تغيير ياف��ت و اكنون نامش »آژان��س ارتباطات 
اطلاعاتي« است، ايجاد ش��ود، امريكايي ها در اين مركز 
از انتخ��اب پايگاه هاي امن گرفته تا خطوط تماس نقش 
مهم��ي ايفا كردند. در همين زمان س��انچز وارد ابوظبي 
ش��ده و آموزش ش��يوه هاي جاسوس��ي و كنترل را داد. 
دروس آموزشي سانچز بسيار نزديك به دروس سياست 
و افراد در اين دوره ها رانندگي با سرعت بالا و تيراندازي 

را آموزش مي بينند. 
براساس قانون، صادرات سلاح  امريكايي و نيز آموزش 
 آنها محدوديت هاي��ي دارد و هر كس اين قانون را زير پا 

بگذارد، مجازات مي شود. سانچز پيش از آغاز آموزش ها 
مج��وز ارائه مهارت هاي اصلي را گرف��ت اما مجوز مورد 
تجدي��د نظ��ر وزارت خارج��ه امريكا ق��رار گرفت و اين 
وزارتخانه اعلام كرد كه س��يا اجازه ندارد همان دروس را 
به اماراتي ها آموزش دهد، برخي علت تجديدنظر در اين 
مجوز را عدم پرداخت هزينه ها به وزارت خارجه مي دانند. 
با وجود راه اندازي اين مركز در امارات اما مش��خص 
نيست كه آيا اين نيروها براي ماموريت به خارج از امارات 
اعزام مي ش��وند يا خير؛ زيرا ام��ارات حمايت مالي كافي 
براي توس��عه برنامه هاي ويژه اش در كشورهاي حساسي 
چون ايران را ندارد. سانچز كه يك قايق ماهيگيري نفيس 
را از وليعه��د ابوظبي هديه گرفت بر اين باور اس��ت كه 
موارد نگران كننده امارات با امريكا مش��ابه است. سانچز 
مدعي اس��ت هر كس��ي كه در ام��ارات عليه حاكميت 
اس��ت يا ايراني است يا تحت نفوذ آنهاست يا اينكه عضو 

اخوان المسلمين است. 

گروه جهان| طلا تسليمي|
جهان در سال 2۰۱7 رشد اقتصادي نسبتا سالمي 
را شاهد بود و كارشناسان اقتصادي پيش بيني  كرده اند 
كه اين روند در س��ال 2۰۱8 نيز ادامه داش��ته باشد؛ 
اقتصادي با رش��د نس��بتا پايدار و نرخ پايين تورم كه 
اتخاذ سياس��ت هاي پولي دوستانه در بازارها را فراهم 
مي آورد. ام��ا همچنان احتمال تغيير ش��رايط وجود 
دارد. همان سناريوي »گُلديلاكْز و سه خرس«: دختر 
بچه يي كه به خانه س��ه بچه خرس رف��ت و فرني را 
پس��نديد كه نه خيلي داغ بود و نه خيلي سرد؛ بلكه 
معتدل و مناسب بود. اما بازگشت ناگهاني خرس ها به 

خانه ماجرا را به  كلي تغيير داد. 
ب��ه گزارش رويت��رز، انتظار بر اين اس��ت كه تقريبا 
همه چيز به خوبي پيش برود و رش��د اقتصادي از سال 
2۰۱7 قابل توجه تر باشد. يكي از دلايل هم اين است كه 
پيش بيني هاي مربوط به سال گذشته عمدتا اشتباه و در 
بيشتر موارد عملكرد اقتصادي امسال به ويژه در منطقه 
يورو و ژاپن دس��ت كم گرفته ش��ده بودند. براي نمونه، 
صندوق بين المللي پول رشد اقتصادي 2۰۱7 ميلادي را 
3.4درصد پيش بيني كرده بود كه ۱.8درصد آن مختص 
اقتصادهاي پيش��رفته ب��ود. اين اعداد اكن��ون به 3.6 و 
2.2 تغيير كرده اند. رش��د اقتصادي منطقه يورو و ژاپن 
به ترتيب ۱.۵ و ۰.6درصد درنظر گرفته شده بود، اما اين 

اعداد نيز اكنون به ترتيب به 2.۱ و ۱.۵ تغيير كرده اند. 
اين عملكرد خ��وب اقتصادي در س��ال 2۰۱7 با 
خوش بيني برخي كارشناسان اقتصادي درباره شرايط 
س��ال آتي همراه بود. در اين ميان شركت مالي نامورا 
در ژاپ��ن خوش بين��ي را به حد اعلا رس��اند؛ »رش��د 
 جهان��ي در حال حاضر بيش از ه��ر زمان ديگري در

 2۰ تا 3۰ سال گذشته متكي به خود است و روندي 
صعودي دارد.«

اما خرس هاي گُلديلاكْز همواره از گوشه  و  كناري 
پيداي ش��ان مي ش��ود. مخاطرات اقتصادي و سياسي 
بالقوه زيادي هس��تند كه روند كنوني رشد را تهديد 
مي كنن��د. اما اگر مبنا همان افس��انه قديمي باش��د، 
اش��اره به س��ه مورد از آنه��ا كافي اس��ت؛ بانك هاي 
مرك��زي، تج��ارت و حباب ه��ا. در م��ورد اول، خطر 
سياس��ت گذاري هاي اشتباه وجود دارد كه تحت فشار 
گذاش��تن بدهكاران يكي از اين موارد اس��ت. دومين 
مس��اله با گراي��ش جديد امريكا ب��ه حمايت از توليد 
داخلي يا سخت گيري به صادرات چين و خطر تلافي 

از س��وي پك��ن و در مجموع، افزاي��ش موانع تجاري 
مربوط مي ش��ود. س��ومين مورد نيز به خسارت هاي 
ناگهاني بازار برمي گردد؛ اتفاقي كه با متوقف ش��دن 

عرضه و تقاضا همراه خواهد شد. 

 تهديد اول
بخش��ي از موفقيت اقتص��ادي جهاني در س��ال 
2۰۱7 به دليل يك س��ري سياست هاي پولي به شدت 
آزاد و مديريت ش��رايط از س��وي بانك هاي مركزي و 
تلاش هاي آنها براي از بين ب��ردن نابرابري در جهان 

مربوط مي شود. 
اكنون، ف��درال رزرو امريكا خود را براي س��ومين 
افزاي��ش ن��رخ بهره در س��ال 2۰۱8 آم��اده مي كند، 
بان��ك مركزي اروپ��ا به تدري��ج از ف��روش دارايي ها 
عقب نش��يني مي كند و چين قصد افزايش نرخ بهره 
را دارد. سياس��ت گذاران همه اين مس��ائل را به دقت 
زيرنظر گرفته ان��د، اما باز هم احتمال اش��تباه وجود 

دارد و هر تغييري مي تواند با خودداري ش��ركت ها و 
مصرف كنندگان از خرج كردن پول همراه شود. براي 
نمونه، ميزان بدهي ش��ركتي امريكا به گزارش گروه 
صنعت اوراق بهادار سيفما، نزديك به 8.8تريليون دلار 
است. اين مبلغ در مقايسه با بدهي شركت ها در سال 
2۰۱۰ ميلادي برابر با 3۵درصد افزايش داشته و يكي 

از عوامل افزايش مخارج شركت ها بوده است. 
چتان آهيا كارش��ناس اقتصادي مورگان استنلي، 
گفته ش��ركت هاي امريكايي بي��ش از همه درمعرض 
عواقب افزايش نرخ بهره ق��رار مي گيرند؛ »مخاطرات 
ثب��ات مالي ب��راي ادامه رش��د تهدي��د بزرگ تري از 
مخاطرات ثبات قيمت اس��ت.« اين مس��اله نش��ان 
مي دهد كه تش��ديد سياست ها توس��ط بانك ها براي 
متوقف كردن رشد بيش از اندازه يا مخاطرات افزايش 
نرخ تورم به محدود كردن اعتبار منجر مي ش��ود و از 
اين رو، به احتياط  بيشتري در واشنگتن، فرانكفورت، 

پكن و توكيو نياز است. 

تهديد دوم
ش��عار كمپين انتخاباتي دونالد ترامپ در س��ال 
2۰۱6 »اول امري��كا« ب��ود. رييس جمه��ور از زمان 
ورود ب��ه كاخ س��فيد ب��ه بهانه محافظ��ت از منافع 
امريكا، اقداماتي را انج��ام داده كه به ضرر معاملات 
چند جانبه بوده است. براي نمونه، وي تحقيقاتي در 
زمينه واردات آهن آغاز كرد و مانع از انتصاب قضات 
در سازمان تجارت جهاني شد و امريكا را از مذكرات 
بسته تجارت آزاد دو سوي اقيانوس آرام خارج كرد. 
ديگ��ر تدابير به ويژه تهديدها ب��ه خروج امريكا از 
نفت��ا )پيمان تجارت آزاد امريكاي ش��مالي( و وعده 
به زانو درآوردن چين به دليل اقدامات اين كشور در 
زمينه تجارت غيرمنصفانه، تاكنون پيشرفت چنداني 
نداشته اند. اما كسري تجاري امريكا با وجود افزايش 
صادرات ناش��ي از رش��د اقتصادي، به 43.۵ ميليارد 
دلار افزايش يافته و كس��ري تجاري امريكا-چين با 
اندكي كاهش همچن��ان روي 34.6 ميليارد دلار به 

نف��ع پكن، ثابت مانده اس��ت. ترام��پ در ماه نوامبر 
و پس از س��فر به آس��يا در توييتي نوشت: »كسري 
تجاري هنگفت بايد خيلي سريع كاهش يابد.« اينكه 
اظهارات ترامپ عملي ش��وند يا خير، تاثير زيادي بر 

فضاي تجاري سال 2۰۱8 خواهد داشت. 
طب��ق ارزيابي ه��اي هي��ات كنفران��س امريكا، 
تاثيرپذي��ري اقتص��اد چين از سياس��ت هاي امريكا 
تقريبا ۵برابر بيش��تر از تاثيرپذيري اقتصاد امريكا از 
چين اس��ت و اعمال موانع تجاري مي تواند به رش��د 
اقتصادي چين آس��يب شديدي وارد كند. اما مساله 
گسترده تر از چين و امريكاست؛ بانك جهاني برآورد 
كرده تجارت جهاني حدود ۵2درصد توليد ناخالص 
جهاني را تشكيل مي دهد كه تقريبا دو برابر ۵۰ سال 

پيش است.
 

 تهديد سوم
تشخيص حباب ها در اقتصاد تا زمان تركيدن آنها 
بسيار دشوار است. اما اگر كارشناسان اقتصادي يك 
نكته را از س��قوط بازارهاي مالي آموخته باشند، اين 
اس��ت كه هر اتفاقي در بازار مي تواند بر تمام جامعه 
تاثير بگ��ذارد. بانك جهاني برآورد كرده نرخ رش��د 
جهاني از حدود 4.4درصد در سال 2۰۰۰، با شكستن 
 حباب ناش��ي از رش��د ارزش مال��ي بازارهاي بورس 
در نتيجه رش��د بخش اينترنت و شاخه هاي مرتبط 
ب��ه آن در س��ال 2۰۰۱ به ۱.۹درص��د كاهش يافت 
و بح��ران مال��ي جهاني از س��قوط رش��د اقتصادي 
4.3درصدي در س��ال 2۰۰7 به ۱.7درصد در سال 

2۰۰۹ ناشي شد. 
آنچ��ه با تركيدن حب��اب بازاره��ا رخ مي دهد از 
دس��ت رفتن ناگهاني ابزارهاي مالي است كه سبب 
مي شود ش��ركت ها و مصرف كنندگان خرج كردن را 
متوقف كنند و اين مس��اله رش��د را متوقف مي كند 
و ب��ه ورشكس��تگي هاي ناش��ي از افزاي��ش بده��ي 
منجر مي ش��ود. در حال حاضر دارايي هاي بس��ياري 
وجود دارند كه ارزش آنها در س��ال گذش��ته به طور 
م��داوم افزايش يافته اس��ت و مي توان گفت رش��د 
بيت كوين مشهودترين نمونه آنهاست. آلبرت ادواردز 
استراتژيست شركت »سوس��يت ژنرال« كه همواره 
نگران حباب ها در بازارهاي مالي بوده، اين مس��اله را 
يادآور مي ش��ود كه از زمان اوج گيري بازارهاي سهام 

مدت زيادي تا واژگوني طول نمي كشد. 
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پرونده8
مسدود شدن برخي حساب ها 

در بانك هاي خارجي 
آنچنان كه اخبار و گزارش هاي واصله نشان مي دهد، 
دور جدي��دي از محدوديت هاي اقتص��ادي عليه تجار 
ايران��ي در برخي كش��ور هاي آس��يايي و اروپايي كليد 

خورده است. 
مس��دود ش��دن حس��اب هاي بانكي تج��ار ايراني، 
رخ��دادي تلخ و ناميمون اس��ت كه در طول س��اليان 
گذش��ته به كرات تكرار شده و ريشه اصلي اين موضوع 
نيز به تحريم هايي معطوف مي ش��ود ك��ه با محوريت 
ايالات متحده اعمال شده است. اگرچه با حصول برجام، 
برخ��ي از محدوديت هاي اقتصادي برداش��ته ش��د اما 
بدعهدي امريكايي از موضوعاتي است كه متاسفانه حتي 
در دوران پس��ابرجام به خصوص پس از روي كار آمدن 
دونالد ترامپ، نمود و ابعاد هر چه بيشتري به خود گرفته 
است. ظاهرا امريكايي ها در نظر دارند، فشار هاي خود را 
ب��ر نظام بانكي ايران متمركز كنن��د و با تعويض نقاب 
خود، شيوه هاي جديدي از اعمال محدوديت را مد نظر 
قرار داده اند. تحريم هاي موسوم به كاستا به تعبير برخي 
كارشناسان، تحريم هاي خاموشي است كه به شيوه يي 
جدي��د، اقدام به اختلال در مناس��بات عادي و تجاري 
و اقتصادي ايران مي كند. حس��ين تفرشي، كارشناس 
مس��ائل اقتصادي در گفت وگو با باش��گاه خبرنگاران با 
اشاره به ايران هراسي پروژه هاي امريكا در اذهان و افكار 
كشور هايي كه درصدد ايجاد ارتباط و تقويت مناسبات 
اقتصادي خود با ايران هستند، اظهار كرد: در واقع اين 
تاكتيك ايالات متحده و استراتژيس��ت هاي امريكايي 
اس��ت و اين رويكرد را در فواصل و در مقاطع گوناگون 
عليه كشور هايي كه با آنها زاويه دارند، استفاده مي كنند. 
وي ادامه داد: بعيد به نظر مي رسد در آينده تفاوت 
جدي را در اين رويه شاهد باشيم شايد تنها در روش ها، 
شيطان بزرگ تاكتيك هاي خود عليه كشورمان را تغيير 
دهد اما اهداف در همان مسير و به مثابه گذشته ادامه 
خواهد داشت. اين كارش��ناس مسائل اقتصادي گفت: 
آنچنان كه اخبار و گزارش هاي منعكس شده در رسانه ها 
نشان مي دهد در هفته هاي گذشته حساب بانكي برخي 
از تجار و فعالان اقتصادي ايران در كشور هايي همچون 
تركيه، امارات، گرجس��تان و چين مس��دود ش��ده كه 
واكاوي اين انسداد ها در اين مجال مي تواند تا حدودي 
چش��م انداز و افق رويكرد ايران و تصميمات موثر براي 
عبور از چنين محدوديت هايي را روش��ن و شفاف كند. 
تفرش��ي تصريح كرد: به تبع تمامي بانك ها در تمامي 
جهان از جذب نقدينگي و سرمايه هاي مشتريان خود 
استقبال مي كنند و اين امر ملموس است كه در ارتباط 
با تمامي بانك ها اع��م از ايراني و غيرايراني صدق پيدا 
مي كند. وي اف��زود: آنچه باعث اقدام برخي بانك ها در 
كشور هاي مذكور شده مي شود عمدتا به ترس و هراسي 
معطوف مي شود كه ريشه آن را بايد در ايجاد محدوديت 
احتمالي از س��وي امريكايي ها عليه مراكز و موسسات 

مالي اشاره شده، جست وجو كرد. 
اين كارش��ناس مسائل اقتصادي يادآور شد: به واقع 
اين مراك��ز با در نظر گرفتن هزينه- فايده مناس��بات 
مال��ي خود با ايران و ايالات متحده در نهايت به چنين 
اقداماتي)مسدود كردن حساب بانكي برخي ايرانيان و 
تجار ايراني( مبادرت مي ورزند. چندي پيش سيدحسين 
سليمي، عضو هيات نمايندگان اتاق بازرگاني تهران در 
گفت وگو با رسانه ها ضمن اشاره به انسداد حساب بانكي 
برخي ايرانيان در انگلستان، شارجه و تركيه اظهار كرد: 
اين موضوع، رخداد و اتفاق جديد و نوظهوري نيست و 
پيش از اين نيز ش��اهد چنين اقداماتي از سوي برخي 
بانك هاي خارجي در ارتباط با ايرانيان بوده ايم. وي در 
ادامه مي افزايد: از زماني كه تحريم هاي جديد تصويب 
شده، سختگيري بانك ها از ترس جريمه شدن تشديد 
شده و ظاهرا بانك هاي خارجي با نگاهي احتياط آميز به 

چنين اقدامي مبادرت ورزيده اند. 
س��ليمي درخصوص روند ص��ادرات كالاي ايران به 
كش��ور هايي كه در آن برخي بانك ها اقدام به مس��دود 
كردن حس��اب بانكي ايرانيان كرده ان��د، اضافه كرد: در 
اين ارتباط در اوج تحريم ها نيز صادر كنندگان به راهكار 
مقتضي براي صادر كردن محصولات مورد نظر خويش 
دست پيدا مي كردند اما عمده مشكل در شرايط فعلي 
به دانش��جوياني معطوف مي ش��ود كه در اين كشور ها 

مشغول به تحصيل هستند. 
عضو هي��ات نمايندگان اتاق بازرگاني تهران با بيان 
فعالي��ت بانك هاي ايران در اس��تاندارد بازل يك گفت: 
اين در ش��رايطي اس��ت كه بانك هاي درجه اول جهان 
با اس��تاندارد بازل 3 مش��غول به فعاليت ان��د و به تبع 
براي تس��هيل مناس��بات و ارتباطات بانك هاي ايراني 
با چنين بانك هايي باي��د فعاليت مراكز پولي و مالي و 
بانك هاي ايراني در قالب اين اس��تاندارد قرار گيرد كه 
ب��ه تبع در اين صورت  بايد هم��ه قوانين بين المللي را 
كه وضع مي ش��ود، اجرايي كنيم. محمد اس��ماعيلي، 
كارشناس مس��ائل اقتصادي در گفت وگو با خبرگزاري 
بورس، بانك و بيمه با اش��اره به طرح برخي موضوعاتي 
همچون مقابله و مبارزه با پولشويي براي انسداد حساب 
برخ��ي از ايراني��ان در بانك هاي خارج��ي اظهار كرد: 
ظاهرا بس��ته شدن حس��اب ها به صورت كلي و فراگير 
نيس��ت و تنها حس��اب هايي كه مورد شك و ظن قرار 
مي گيرند، مسدود مي شود. وي افزود: البته نبايد از نظر 
دور داشت كه قوانين ضد پولشويي در مجلس شوراي 
اس��لامي تصويب و به تاييد شوراي نگهبان نيز رسيده 
است اما شايد برخي مدعي شوند كه تصويب اين قانون 
در مراجع رس��مي كشور ايران براي بانك هاي خارجي 
ملاك عمل نيست. اسماعيلي گفت: هم اكنون نمي توان 
قضاوت دقيق و روش��ني در ارتب��اط با اين موضوع كه 
واقعا بانك هاي خارجي از هراس پولش��ويي مبادرت به 
چني��ن اقدامي مي كنند يا اين موضوع بهانه يي اس��ت 
براي ايجاد بن بس��ت در فعاليت ايراني��ان در برخي از 
كشور هاي خارجي اما در مجموع شواهد و قراين بيشتر 
حاكي از بهانه گيري بانك هاي مذكور است كه يقينا در 
آينده مي توان به ص��ورت دقيق تر و صريح تري در اين 

خصوص اظهارنظر كرد.
 اين كارش��ناس مس��ائل اقتصادي يادآور شد: فارغ 
از اي��ن مس��ائل و گمانه زني ها، بهترين راه��كار براي 
مقابله با چني��ن محدوديت هايي به تكيه بر ظرفيت ها 
و توانمندي هاي داخلي معطوف مي شود كه به روشني 
جزيي��ات دقيق آن در سياس��ت هاي اقتصاد مقاومتي 
قيد و مطرح ش��ده است. وي در پايان اضافه كرد: البته 
عم��ل به سياس��ت هاي مذكور به معن��ي بي توجهي و 
غفلت از مناس��بات تجاري و بين المللي نبوده و نيست 
ام��ا قطعا در صورت بازبيني و اعمال اصلاحات لازم در 
حوزه هاي داخلي و در اولويت قرار دادن پتانس��يل هاي 
بومي و داخلي كش��ور، آس��يب و ض��رر و زيان چنين 
محدوديت هاي خواسته يا ناخواسته بانك هاي خارجي 

به حداقل ممكن كاهش خواهد يافت.

گزارش

ظهور هوش مصنوعي و زيست فناوري جهان را دگرگون مي كند

آيا گونه انسان به زودي منقرض خواهد شد؟

سهم 1.35 درصدي مهارت آموزي از بودجه آموزشي كشور
با اينكه س��هم مهارت آموزي در ايجاد اشتغال 
بر كس��ي پوشيده نيست اما س��هم آن از بودجه 
آموزشي سال آينده كشور فقط 1.35درصد است. 
به گ��زارش ايرنا، س��هم بودجه آموزش��ي در 
لايحه بودجه 1397 كه از سوي رييس جمهوري 
به مجلس شوراي اسلامي تقديم شده است، 562 
ه��زار و 539 ميليارد و 229ميليون ريال اس��ت 
ك��ه از اين ميزان فق��ط 1.35درصد يعني 7هزار 
و 593 ميليارد و 642ميليون ريال سهم سازمان 

آموزش فني و حرفه يي كشور است. 
در بودجه آموزشي كشور سهم وزارت آموزش 
و پرورش 63.97درصد، دانش��گاه جامع علمي – 
كارب��ردي 0.46درصد، دانش��گاه فني و حرفه يي 
1.32 درص��د، وزارت عل��وم، تحقيقات و فناوري 
بدون دانشگاه ها 2.43درصد و دانشگاه هاي كشور 

30.48 درصد است. 
اي��ن در حالي اس��ت كه در بن��د »ز« ماده 4 
قان��ون برنامه شش��م دولت مكلف ش��ده اس��ت 
براي رسيدن به رش��د و توسعه اقتصادي بر پايه 
عدالت نسبت به اعمال سياست هاي اشتغال زايي، 
مهارت افزاي��ي و ارتقاي دانش حرفه يي و حمايت 
از مشاغل كوچك خانگي و دانش بنيان مبتني بر 
س��ند ملي كار شايسته حداكثر تا پايان سال اول 

اجراي قانون برنامه تهيه و اجرايي كند. 
همچنين در بند »ت« ماده چهار قانون برنامه 
شش��م آمده اس��ت: افزايش مه��ارت و تخصص 
نيروي كار به ويژه تا مقاطع كارشناسي دانشگاه ها 
و موسس��ات آم��وزش عالي با ارائ��ه آموزش هاي 

مهارت��ي، تخصصي و فني و حرفه يي با اس��تفاده 
از ظرفيت ه��اي خدم��ت زير پرچ��م و كارورزي 
دانشجويان دولت مكلف است در سه ماهه اول هر 
س��ال گزارش اجراي اين بند را به كميسيون هاي 
برنامه و بودجه و محاسبات و آموزش، تحقيقات و 

فناوري مجلس شوراي اسلامي ارائه كند. 
در ج��زو هف��ت بند »ال��ف« م��اده 27 قانون 
ياد ش��ده آموزش 100هزار نفر از روس��تاييان و 
عش��اير به عنوان پيش��رو و تس��هيل گر در زمينه 
برنامه ريزي محلي، توس��عه فعاليت هاي اقتصادي 
و برنامه ه��اي فرهنگ��ي، بهبود خدمات رس��اني، 
جلب مشاركت هاي مردمي و نظارت بر اثر بخشي 
طرح هاي دس��تگاه هاي اجرايي م��ورد تاكيد قرار 

گرفته است. 
همچنين در بن��د »ب« ماده 65 قانون برنامه 
ششم دولت موظف شده است براي افزايش سهم 
مهارتي در نظام آموزش��ي كشور با رويكرد تحقق 
اقتصاد مقاومتي و اقتص��اد دانش بنيان در طول 
اج��راي قانون برنامه از طري��ق بازنگري و اصلاح 
س��اختار نظام اداري دانش��گاه ها و مراكز آموزش 
عالي و افزايش منابع و تجهيزات نسبت به افزايش 
س��هم دانش��گاه فني و حرفه يي و دانشگاه جامع 
علمي-كاربردي در نظام آموزش��ي كشور اقدام و 
تجهيزات آموزش��ي هنرس��تان ها، آموزشكده ها و 

دانشكده هاي فني و حرفه يي را به روز كند. 
به نظر مي رس��د، اه��داف برنامه هاي شش��م 
توس��عه حقيقت رس��يدن به ش��رايط مطلوب به 
لحاظ افزايش آموزش هاي مهارتي را ترسيم كرده 

اس��ت اما واقعييت ه��اي بودجه پيش��نهادي 97 
نمي تواند اين مهم را تحقق بخشد. 

تردي��دي نيس��ت، ك��ه آموزش ه��اي مهارتي 
مبتن��ي بر فناوري اس��ت و تا زماني ك��ه ابزاري 

نباشد نمي توان اين آموزش ها را راهبري كرد. 

 سرانه آموزش هاي مهارتي در كشورها
بررسي هاي نش��ان مي دهد سرانه آموزشي در 
كش��ورهاي آفريقاي جنوب��ي 2386 دلار، مالزي 
2914 دلار، روس��يه 4281 دلار، كان��ادا 8018 
دلار، ام��ارات 8682 دلار، آلم��ان 15062 دلار، 

ژاپن 19595 دلار و سوئد 30364 دلار است. 
همچنين س��رانه آموزش��ي در كش��ور تركيه 
3600 دلار و در كش��ورهاي اروپايي 10هزار دلار 

است. 
با اي��ن حال س��رانه آموزش در ايران ش��امل 
كارآموزان سازمان آموزش فني و حرفه يي كشور 
15 ميلي��ون ري��ال، آموزش هاي ش��اخه نظري 
آموزش و پرورش 20 ميليون ريال، دانش آموزان 
هنرس��تان هاي فني و حرفه يي آموزش و پرورش 
40ميلي��ون ري��ال، دانش��جويان وزارت عل��وم، 

تحقيقات و فناوري 65ميليون ريال است. 
مقايس��ه رقم هاي ياد ش��ده بين ايران و ديگر 
كشورها نشان مي دهد كه چقدر تفاوت معناداري 
ميان س��رانه آم��وزش در ايران با ديگر كش��ورها 

داريم. 
در خوش��بينانه ترين حالت سرانه آموزش هاي 
مهارت��ي در اي��ران 350دلار و در آم��وزش عالي 

حدود 1600 دلار است. 
مقايسه ارقام ياد ش��ده با سرانه ارقام آموزش 
در ديگر كشورها نشان مي دهد متاسفانه موضوع 
آموزش در ايران نه تنها ضعيف بلكه مورد غفلت 
واقعي قرار گرفته است و آموزش هاي مهارتي نيز 
در سطحي به مراتب ضعيف تر قرار دارند و چگونه 
مي ت��وان با چنين س��رانه يي به مه��ارت آموزي 
نيروي كار پرداخت و اميد داشت كه از اين وادي 

نيز اشتغال سامان يابد. 
ترديدي نيس��ت، هيچ جامعه يي نمي تواند به 
توسعه بيانديش��د وقتي كه موضوع آموزش را در 

اولويت هاي آخر خود قرار دهد. 
نگاه ب��ه موضوع آم��وزش در كش��ور به ويژه 
آموزش ه��اي مهارتي ضعيف اس��ت در حالي كه 
مه��ارت آم��وزي مي تواند بخش��ي از ضعف هاي 
آموزش��ي كه سال ها آن را در حوزه هاي آموزشي 

ديگر گذرانده ايم، جبران كند. 
اكنون بيش از 50درصد از جويندگان مهارت 
را دانشجوياني به خود اختصاص مي دهند كه طي 
چهار سال با وجود آموزش در دانشگاه هاي كشور 

هنوز براي ورود به بازار كار آماده نيستند. 
پيش بين��ي مناب��ع م��ورد نياز جه��ت تحقق 
نيازه��اي آموزش��ي در طول برنامه شش��م براي 
تحقق رش��د اقتصادي و بهره وري نشان مي دهد 
در صورتي كه بخواهيم براي 22 ميليون ش��اغل 
آموزش ه��اي مهارتي را انجام دهي��م به ازاي هر 
نفر 50 س��اعت به 110ه��زار ميليارد ريال منابع 

نياز است. 

اين آموزش براي 4ميليون ش��اغل به ازاي هر 
نفر 25 ميليون ريال مي ش��ود 100هزار ميليارد 
ريال و آموزش خانواده ها )20ميليون خانوار( هر 
خانوار 10س��اعت حدود يك ه��زار ميليارد ريال 

خواهد شد. 
ب��راي  مهارت��ي  آموزش ه��اي  همچني��ن 
س��كونتگاه هاي غير رس��مي براي 200 هزار نفر 

مبلغي معادل يكهزار ميليارد ريال نياز دارد. 
تا زماني كه به لحاظ تامين هزينه آموزش هاي 
مهارتي در كشور پي نبرده باشيم سخن از مهارت 
آموزي و اهميت آموزش مهارت در ايجاد ش��غل 

معنايي ندارد. 
آم��وزش مهارت نياز به ابزاره��اي لازم دارد و 
ترديدي تيس��ت بسياري از رش��ته هاي پرهزينه 
ك��ه نياز به فناوري هاي نوين دارد، از عهده بخش 
خصوصي خارج اس��ت و هزينه آن بايد از س��وي 

بخش دولتي تامين شود. 
سرمايه گذاري نيروي انساني بازگشت سرمايه 
را ب��ه دنبال دارد؛ اگ��ر مي خواهيم آينده يي بهتر 
داش��ته باش��يم، با مهارت آموزي زمينه اش��تغال 
جوان��ان را فراه��م كني��م و اگ��ر مي خواهي��م 
زمينه ه��اي بروز آس��يب هاي اجتماعي را كاهش 
دهي��م، از ام��روز بايد نگرش خ��ود را به موضوع 

آموزش تغيير دهيم. 
ب��ا تخصي��ص س��هم 1.35درص��دي بودجه 
آموزش��ي ب��ه آموزش هاي مهارتي در س��ال آتي 
در حقيقت اين س��رمايه انس��اني است كه ناديده 

انگاشته مي شود. 

مولف: يووِل نوا هراري  
مترجم: علي كوچكي  

عص��ر  قدم��ت  ب��ه  نابراب��ري  گاردي�ن- 
پارينه سنگي است. 30هزار سال قبل، گروه هايي 
از قبايل ش��كارچي در روس��يه، بعضي از اعضاي 
قبيله را در مقابري با ش��كوه، انباشته از هزاران 
مه��ره از جنس ع��اج، دس��تبندها، جواهرات و 
اشياي هنري به خاك مي س��پردند در حالي كه 

سهم بقيه چاله يي ساده در دل خاك بود. 
با اين  حال گروه هاي شكارچي باستاني، بيش 
از جوامع انساني پس از خود، برابري طلب بودند 
چون دارايي هاي بس��يار اندكي داشتند. دارايي 
پيش ش��رطي ضروري براي نابراب��ري درازمدت 

است. 
در پ��ي انقلاب كش��اورزي، دارايي ها بيش��تر 
شدند و به موازات آن، نابرابري نيز افزايش يافت. 
همچنان  كه انس��ان ها مالكيت زمين، حيوانات، 
درخت��ان و اب��زار را به دس��ت گرفتن��د، جوامع 
سلس��له مراتبي اي ظهور كردند كه در آنها اعيان 
انگشت ش��مار براي نس��ل هاي متم��ادي بخش 
عمده ثروت و قدرت را به خود اختصاص دادند. 
انس��ان ها س��رانجام به جايي رسيدند كه اين 
نظم و ترتي��ب را به عنوان امري طبيعي و حتي 
به  مثابه تقديري الهي بپذيرند. سلسله  مراتب نه 
 تنها قاعده و هنجار بلكه مطلوب نيز بود. چگونه 
مي ش��د نظمي وجود داشته باش��د جز در قالب 
سلسله  مراتبي آش��كار ميان اعيان و عوام، ميان 

مردان و زنان يا ميان والدين و فرزندان؟
روحانيان، فيلس��وفان و ش��اعران در سراسر 
جه��ان با صب��ر و حوصله توضي��ح مي دادند كه 
همان گون��ه كه در بدن انس��ان هم��ه اعضا برابر 
نيستند- مثلا پاها بايد فرمانبردار سر باشند- در 
جامعه انساني نيز برابري چيزي جز هرج  و مرج 

به بار نخواهد آورد. 
ام��ا در دوره مدرن متاخر، تقريبا در همه  جا، 
برابري به س��رعت به ارزش��ي غال��ب در جوامع 
انساني تبديل ش��د. اين امر تا حدودي به  سبب 
همچون  ايدئولوژي ه��اي جدي��دي  اوج گي��ري 
اومانيس��م، ليبراليس��م و سوسياليس��م بود. اما 
انقلاب صنعتي نيز از علت هاي آن بود، پديده يي 
ك��ه اهمي��ت توده ه��اي عموم��ي را از هر زمان 

ديگري بيشتر كرد. 
اقتصاده��اي صنعت��ي به توده ه��اي كارگران 
معمولي تكيه داش��ت؛ ارتش هاي صنعتي نيز به 
توده هاي س��ربازان عادي متكي بودند. دولت ها 
چ��ه در دموكراس��ي ها و چ��ه در ديكتاتوري ها، 
س��رمايه گذاري هاي كلان��ي در بخش س��لامت، 
آم��وزش و رف��اهِ توده ها انج��ام دادن��د. به اين 
دليل كه به ميليون ها كارگر س��الم براي كار در 
كارخانه ها و ميليون ها سرباز وفادار براي خدمت 

در ارتش ها نياز داشتند. 
در نتيج��ه، تاريخ قرن بيس��تم تا حد زيادي 
بر مح��ور كاهش نابرابري مي��ان طبقات، نژادها 
و جنس��يت ها مي چرخيد. جهان در سال 2000 
وضع برابرتري نس��بت  به وضع جهان در س��ال 
1900 داش��ت. با پايان جنگ س��رد، افراد بيش 
از پيش خوش بين بودند و اميد داش��تند كه اين 
فرآيند ادامه يافته و در قرن بيست ويكم سرعت 

بيشتري بگيرد. 
آنها به وي��ژه اميدوار بودند كه جهاني س��ازي 
رفاه اقتص��ادي و آزادي ه��اي دموكراتيك را در 
سرتاسر جهان گس��ترش دهد؛ در نتيجه، مردم 
در هند و مصر سرانجام از همان حقوق، مزيت ها 
و فرصت هايي برخوردار ش��وند كه مردم سوئد و 
كانادا از آن برخوردارند. يك نس��ل كامل با اين 

وعده عمرشان را سپري كردند. 
اينك چنين به نظر مي رس��د ك��ه اين وعده 

دروغي بيش نبود. 
بي ترديد جهاني سازي به بخش هاي بزرگي از 
جمعيت انساني سود رسانده است اما نشانه هايي 
از افزايش نابرابري، هم در ميان جوامع و هم در 
درون آنها وجود دارد همچنان  كه بعضي گروه ها 
ثمرات جهاني س��ازي را بيش از پيش به انحصار 

خود در مي آورند، ميلياردها نفر پش��ت  س��ر رها 
شده اند. 

حت��ي ترس��ناك تر از اين همانط��ور كه وارد 
جهان پس��اصنعتي مي شويم، توده هايي از مردم 
اضافي و م��ازاد بر نياز تلقي مي ش��وند. بهترين 
ارتش ه��ا ديگر به ميليون ها تازه س��رباز معمولي 
متكي نيس��تند بلكه به ش��مار نس��بتا اندكي از 
س��ربازان بسيار حرفه يي وابسته اند كه كيت هاي 
بس��يار پيشرفته و پهپادهاي خودگردان، ربات ها 
مي اندازن��د.  كار  ب��ه  را  كرم ه��اي س��ايبري  و 
همي��ن امروز ه��م غالب افراد به  لح��اظ نظامي 

بي مصرف اند. 
ش��ايد ب��زودي همي��ن اتف��اق در اقتص��ادِ 
غيرنظامي ني��ز رخ دهد. هر چه هوش مصنوعي 
نس��بت به انسان ها در مهارت هاي بيشتري موفق 
از آب درآيد، اين احتمال هس��ت كه در بسياري 
از مش��اغل جايگزين انسان ها شود. درست است 
كه احتمال دارد مشاغلِ جديدِ بسياري به وجود 
ل مش��كلات نخواهد   آيد اما اين امر ضرورتا حلاّا

بود. 
انس��ان ها اساسا فقط دو دسته مهارت دارند- 
بدني و شناختي- و اگر رايانه ها در هر دو مهارت 
بهتر از ما باش��ند شايد بتوانند در مشاغل جديد 
نيز مانند مش��اغل قديمي بهتر از ما عمل كنند. 
در پي آن ش��ايد ميلياردها انسان، ديگر نتوانند 
ش��غلي پيدا كنند و ما ش��اهد ظهور يك طبقه 

عظيم و جديد خواهيم شد: طبقه بي مصرف. 
همي��ن امر يكي از دلايل اين مس��اله اس��ت 
ك��ه چرا جوامع انس��اني در ق��رن 21 مي توانند 
نابرابرترين جوامع در تاريخ باشند و البته دلايل 
ديگري نيز ب��راي ترس از چنين آينده يي وجود 

دارد. 
با پيش��رفت هاي سريع در زيس��ت فناوري و 
زيس��ت  مهندسي شايد به جايي برسيم كه براي 
نخستين  بار در تاريخ، تبديل نابرابري اقتصادي 
ب��ه نابرابري زيست ش��ناختي امكان پذير ش��ود. 
زيس��ت فناوري بزودي امكان مهندسي بدن ها و 
مغزها و ارتقاي قابليت هاي جسماني و شناختي 
م��ا را فراهم خواهد ك��رد. اما چني��ن اقداماتي 
احتم��الا گران قيمت و فقط ب��راي طبقات بالاي 
جامعه در دس��ترس خواهد ب��ود. در پي آن نوع 
بشر را مي توان به طبقات زيست شناختي تقسيم 

كرد. 
در سرتاسر تاريخ، اغنيا و طبقه اشراف همواره 
خ��ود را برخوردار از مهارت هاي برتر نس��بت به 

هر ك��س ديگري تص��ور كرده ان��د و، به همين 
دليل، خود را شايس��ته رياس��ت مي دانستند. تا 
آنجا كه ب��ه ما مربوط اس��ت، مي توانيم بگوييم 
كه چني��ن تصوري درس��ت نب��وده. يك دوك 
معمولي با استعدادتر از يك رعيت معمولي نبود؛ 
او برت��ري اش را فقط مدي��ون تبعيض حقوقي و 

اقتصادي ناعادلانه بود.
اما ممكن اس��ت در سال 2100 اغنيا واقعا با 
اس��تعدادتر، خلاق تر و با هوش تر از زاغه نشينان 
ش��وند. هنگامي كه چنين ش��كاف واقعي اي در 
توانايي هاي ميان اغنيا و فقرا باز شود، بستن آن 

تقريبا ناممكن خواهد شد. 
آن دو فرآيند)زيست مهندسي و ظهور هوش 
مصنوعي( توأمان با هم مي تواند به تقس��يم بشر 
به يك طبقه كوچك از ابرانسان ها و زيرطبقه يي 

عظيم از آدم هاي »بي مصرف« منجر شود. 
ي��ك نمونه ملم��وس بازار حمل ونقل اس��ت. 
ام��روزه چندين ه��زار راننده كاميون، تاكس��ي 
و اتوب��وس در بريتانيا مش��غول كارن��د. هر يك 
از آنها س��هم كوچكي از ب��ازار حمل ونقل را در 
اختيار دارند و به همين دليل از قدرتي سياسي 
برخوردارند. آنها مي توانند اتحاديه تشكيل دهند 
و اگ��ر دولت برخلاف خواسته ش��ان كاري كند، 
مي توانند اعتصاب كنن��د و كل نظام حمل ونقل 

را از كار بيندازند. 
حال 30س��ال جلو برويم. همه وسايل نقليه 
خودران هس��تند. ي��ك ش��ركت، الگوريتمي را 
كنت��رل مي كند ك��ه آن الگوريت��م كنترل كل 

ب��ازار حمل ونقل را در دس��ت دارد. همه قدرت 
اقتصادي و سياس��ي اي كه پيش از آن در دست 
هزاران آدم بود اكنون در دس��ت شركت واحدي 

است كه چند ميلياردر صاحب آنند. 
هنگام��ي ك��ه توده ه��ا اهميت اقتص��ادي و 
قدرت سياس��ي خود را از دس��ت بدهند، دولت 
دست كم پاره يي از انگيزه هاي سرمايه گذاري در 
بخش هاي بهداش��ت و س��لامت، آموزش و رفاه 
را از دس��ت خواهد داد. بس��يار خطرناك اس��ت 
كه كس��ي مازاد به ش��مار برود. آينده ش��ما به 
خيرخواه��ي گروه كوچكي از طبقه صدرنش��ين 

بستگي خواهد داشت.
شايد خيرخواهي براي چند دهه دوام بياورد 
اما هن��گام بحران هايي همچ��ون فجايع اقليمي 
بسيار وسوسه انگيز و س��اده خواهد بود كه شما 

را كنار بگذارند. 
در كش��ورهايي همچ��ون بريتانيا با س��نتي 
ريشه دار از باورهاي اومانيستي و اقدامات رفاهي 
دولتي ش��ايد طبقه نخبه به مراقب��ت از توده ها 
اق��دام كنند حت��ي هنگامي كه ب��ه كمك آنها 
نياز نباشد. مش��كل واقعي در كشورهاي درحال 
توس��عه بزرگي همچون هند، چي��ن، آفريقايي 

جنوبي يا برزيل پديدار خواهد شد. 
اين كش��ورها ب��ه قطارهايي بزرگ ش��باهت 
دارن��د: طبقات صدرنش��ين در واگن هاي درجه 
يك از مراقبت هاي بهداشتي، آموزش و سطوحي 
از درآم��د برخوردارن��د كه با توس��عه يافته ترين 
ملت هاي جهان قابل مقايس��ه اس��ت. اما صدها 

ميليون ش��هروند عادي ك��ه در واگن هاي درجه 
3 ازدحام كرده اند همچنان از بيماري هاي رايج، 

بي سوادي و تنگدستي رنج مي برند. 
طبق��ه صدرنش��ين هن��د، چي��ن، آفريقاي 
جنوبي يا برزيل ترجيح مي دهند كه در كش��ور 
آينده ش��ان چه كنند؟ براي حل مشكلات صدها 
ميليون فقير به  درد نخور سرمايه گذاري كنند يا 

به بهبود وضع چند ميليون ثروتمند بپردازند؟
در ق��رن بيس��تم، نخب��گان س��همي در حل 
مشكلات طبقه فقير داشتند چون آنها به  جهت 
نظام��ي و اقتصادي مهم بودن��د. اما در قرن 21 
موثرتري��ن )و ظالمانه تري��ن( تدبي��ر مي توان��د 
ول  ك��ردن واگن هاي درجه 3 باش��د و س��رعت 
 بخش��يدن ب��ه حرك��ت واگن هاي درج��ه يك. 
برزيل براي رقابت با كره جنوبي شايد به مشتي 
ابرانس��انِ ارتقايافته بيش��تر نياز داشته باشد تا 

ميليون ها كارگر سالم اما به  درد نخور. 
در نتيج��ه به  ج��اي آنكه جهاني س��ازي رفاه 
و آزادي را ب��راي همگان به ارمغ��ان آورد، واقعاً 
مي تواند به نوعي گونه زايي منجر ش��ود: انشعاب 
نوع انس��ان به طبقات زيست شناختي مختلف يا 
حتي به گونه هاي مختلف. جهاني س��ازي جهان 
را براس��اس ي��ك مح��ور عم��ودي و برانداختن 
تفاوت هاي ملي متح��د خواهد كرد اما همزمان 
انسانيت را براس��اس يك محور افقي نيز تقسيم 

مي كند. 
از اين چش��م انداز، خش��م پوپوليستي جاري 
از »طبقات صدرنش��ين« موجه است. اگر مراقب 
نباش��يم، ممكن اس��ت نوادگان س��رمايه داران 
س��يليكون ولي نس��بت  به نوادگان كوه نش��ينان 
آپالاچيا به طبقه زيست ش��ناختي برتري تبديل 

شوند. 
يك گام احتمالي ديگر در مسير نابرابري باور 
نكردني يادشده وجود دارد. شايد در كوتاه مدت، 
اقت��دار از توده ها به طبقه صدرنش��ين كوچكي 
منتقل ش��ود كه مالكيت و كنترل الگوريتم هاي 
اصل��ي را در اختي��ار دارن��د و داده هايي كه اين 
طبق��ه به خورد آنها مي دهن��د. اما در درازمدت 
ممكن اس��ت اقتدار كاملا از انس��ان ها گرفته و 
به الگوريتم ها س��پرده ش��ود. هنگامي كه هوش 
مصنوعي، حت��ي از نخبگان انس��اني با هوش تر 
ش��ود همه بش��ريت مي تواند مازاد بر نياز تلقي 

شود. 
پ��س از آن، چه اتفاقي خواه��د افتاد؟ مطلقا 
هي��چ تص��وري از آن نداريم؛ واقع��ا نمي توانيم 
چنين چي��زي را تصور كنيم. چط��ور مي توانيم 
تص��ور كنيم ي��ك رايانه ابرهوش��مند از تخيلي 
بس��يار پربارت��ر و خلاق ت��ر از آنچه م��ا داريم، 

برخوردار باشد؟
البته فن��اوري هيچ��گاه جبرآور نيس��ت. ما 
مي تواني��م از همين فن��اوري اس��تفاده كنيم و 
به س��وي خلق انواع بس��يار متفاوت��ي از جوامع 
و موقعيت ها پيش برويم. مثلا در قرن بيس��تم، 
انق��لاب  فناوري ه��اي  از  توانس��تند  انس��ان ها 
صنعتي- قط��ار، برق، راديو، تلف��ن- براي خلق 
ديكتاتوري هاي كمونيستي، رژيم هاي فاشيستي 
يا دموكراس��ي هاي ليبرال اس��تفاده كنند. كره 
ش��مالي و كره جنوب��ي را در نظ��ر بگيريد: آنها 
دقيقا به فناوري يكس��اني دسترس��ي داشته اند 
اما انتخابش��ان در به  كارگيري آن بسيار متفاوت 

بوده است. 
در ق��رن 21 مطمئنا ظهور هوش مصنوعي و 
زيست  فناوري جهان را دگرگون خواهد كرد؛ اما 
ضروري نيست كه اين دگرگوني، خروجي واحد 

و جبري اي داشته باشد.
م��ا مي توانيم اي��ن فناوري ها را ب��راي ايجاد 
گونه هاي بسيار متفاوتي از جوامع به كار بگيريم. 
اينكه اس��تفاده ما از آنها چه ان��دازه خردمندانه 
باش��د مهم ترين مس��اله پيش روي بش��ر امروز 
اس��ت. اگر بعضي از طرح هاي ترس��يم  شده من 
را نمي پسنديد هنوز هم مي توانيد فكري به حال 

اين ماجرا بكنيد.
 منبع: ترجمان

حال ۳۰سال جلو برويم. همه وسايل نقليه خودران هستند. يك شركت، الگوريتمي 
را كنترل مي كند كه آن الگوريتم كنترل كل بازار حمل ونقل را در دست دارد. 

همه قدرت اقتصادي و سياسي اي كه پيش از آن در دست هزاران آدم بود اكنون 
در دست شركت واحدي است كه چند ميلياردر صاحب آنند. هنگامي كه توده ها 
اهميت اقتصادي و قدرت سياسي خود را از دست بدهند، دولت دست كم پاره يي 

از انگيزه هاي سرمايه گذاري در بخش هاي بهداشت و سلامت، آموزش و رفاه را از 
دست خواهد داد

به  جاي آنكه جهاني سازي رفاه و آزادي را براي همگان به ارمغان آورد، واقعاً 
مي تواند به نوعي گونه زايي منجر شود: انشعاب نوع انسان به طبقات زيست شناختي 

مختلف يا حتي به گونه هاي مختلف. جهاني سازي جهان را براساس يك محور 
عمودي و برانداختن تفاوت هاي ملي متحد خواهد كرد اما همزمان انسانيت را 

براساس يك محور افقي نيز تقسيم مي كند
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»تعادل«چگونگياحيايكسبوكارهاپسازبلايايطبيعيرابررسيميكند

مديريت ريسك كسب و كارها قبل از بلاياي طبيعي
مديريتخطرقبلوبعدازحوادثطبيعي،راهكاراحيايشرايطاقتصاديوكسبوكارهايمختلفاست

گروهبانكوبيمهاحسانشمشيري
پس از زلزله فاجعه بار و حزن انگيز غرب كش��ور 
اين پس لرزه 5 ريشتري غرب تهران نيز زنگ خطر 
را در كشور به صدا درآورد كه با ريسك ها و خطرات 
مختلفي در شهرها و كسب وكارهاي مختلف مواجه 
هس��تيم كه اگر جدي گرفته نشود فاجعه يي عظيم 
را رقم خواهد زد و لذا براي پوشش بيمه يي آن بايد 

راه و روش مناسبي را در نظر داشته باشيم. 
ب��ه گ��زارش »تع��ادل«، پ��س از وق��وع فجايع 
طبيعي اول خانواده ها و پس از آن كس��ب و كارها 
و بنگاه ه��اي اقتصادي زودتر از بقيه اقش��ار جامعه 
صدمه ميخورند، هر چند كه گردانندگان كس��ب و 
كارها نيز بدنه عمومي جامعه را تش��كيل مي دهند. 
اما س��رگرداني آنان مي تواند ب��ه عمق فاجعه دامن 
زند كه پيش بيني و تدوين س��از و كاري كه بتواند 
در آش��فته ترين شرايط به امور سامان دهد بيش از 

پيش ضروري به نظر مي رسد. 
در اين راس��تا، مي ت��وان با الگو از كش��ورهايي 
كه از لحاظ س��ازماني در اين امر توفيق داش��ته اند 
ش��رايط مس��اعدي را فراهم كرد. معمولا در مواقع 
بحراني برنامه يي از پيش تعريف ش��ده براي احياي 
كس��ب و كار هاي كوچك در مناطق آس��يب ديده 
از باي��اي طبيعي وجود ندارد و عم��ا ارگان هاي 
دولت��ي به اعطاي وام يا كمك ه��اي باعوض براي 
بازس��ازي مسكن يا حد اكثر احياي مشاغل مرتبط 

با كشاورزي بسنده مي كنند. 
در كش��ورهاي توس��عه يافته كمك هاي مالي به 
كس��ب و كار ه��اي كوچك پس از باي��اي طبيعي 
پرداخت مي ش��ود. به اين ص��ورت كه يك برنامه از 
پيش طراحي شده براي فاجعه وجود دارد تا اوضاع 

به سرعت بهبود يابد. 
 برآورده��ا نش��ان مي ده��د ك��ه ۴۰درص��د از 
تجارت ه��اي كوچ��ك هرگز پ��س از ي��ك فاجعه 
بازگش��ايي نخواهند ش��د زيرا هزينه بازيابي كسب 
و كار ه��اي آس��يب دي��ده بس��يار بالاس��ت. با اين 
حال، كس��ب و كارهاي كوچك پس از يك فاجعه، 
مي توانند با دنبال كردن مجدد منابع و زمينه هايي 
كه از دس��ترس آنها خارج ش��ده اس��ت از تعطيلي 
كس��ب و كار خود جلوگي��ري كنند. ب��ا آگاهي از 
چنين برنامه هايي، ممكن است قادر به جلوگيري از 
سرنوشت بس��ياري از كسب و كارهاي ديگر باشند 
ك��ه پس از مواجه ش��دن ب��ا نخس��تين فاجعه، به 

سادگي تعطيل مي شوند. 

مشكلاتماليبنگاههاپسازبروزفاجعه
 به دلايل مختلف ممكن اس��ت كسب و كارهاي 
كوچك آماده برخورد با فاجعه نباش��ند. اولا ممكن 
است كه صاحبان كسب و كار از بيمه مناسبي براي 
پوش��ش دادن زيان اس��تفاده نكرده باشند در ثاني 
ش��ايد فاجعه تحت پوش��ش بيمه قرار نگيرد. ثالثا 
احتمال دارد صاحب كس��ب و كار ن��وع حق بيمه 
مقابل��ه با باي��اي زيس��ت محيطي را به طور ناقص 
خري��داري كرده باش��د. به عنوان مث��ال، او ممكن 

است بيمه سيل را نداشته باشد. 

 موسس��ه اطاعات بيمه در امريكا طي گزارشي 
اعام مي كند كه بس��ياري از صاحبان كسب و كار 
كوچ��ك تحت يك سياس��ت عمده و ي��ك جانبه 
صاحب ش��ركت هاي اصلي قرار مي گيرند كه اغلب 

سيل را پوشش نمي دهد. 
حتي اگر كس��ب و كار تحت پوشش بيمه قرار 
گيرد، ممكن اس��ت صندوق هاي بيم��ه به دليل 
ادعاه��اي بس��ياري كه در يك منطق��ه زلزله زده 
وجود دارد پرداخت ها را ب��ه تعويق اندازند. بيمه 
گ��ذار ممكن اس��ت نيازمند به م��دارك اضافي، 
برآوردها و ساير اسناد براي تاييد پوشش و ميزان 
پرداخت ها در بيمه باشد اما ممكن است به علت 
تخري��ب يا به دلي��ل آنكه اس��ناد در فاجعه نابود 
شده اند، به خط مشي هاي بيمه يي و ساير مدارك 

دسترسي پيدا نكند. 
 زمانيك��ه اف��راد زيادي در منطق��ه حادثه ديده 
تقاضاي كمك داش��ته باش��ند، ممكن اس��ت زمان 
زيادي براي پيمانكاران براي حضور به جهت خدمت 
رس��اني بگذرد تا تعميرات را براي صاحبان كسب و 
كار انجام دهيد. به همي��ن دليل كاهبرداري هاي 
مالي ممكن اس��ت پس از يك فاجعه افزايش يابد، 
بطوري ك��ه كاهبرداران از صاحبان كس��ب و كار 
كه رنج بسياري كش��يده اند سوءاستفاده مي كنند. 
در مجموع بايد گفت تهيه پش��توانه براي موجودي 
كالا، بازيابي يا بازگرداني سيس��تم ها و كامپيوتر ها 
و آماده س��ازي كس��ب و كار كوچك بسيار زمان بر 

و دردسرزاست. 

راهكاراحيايشرايطاقتصادي
مناطقآسيبديده

ب��ا وجود اين موانع س��ازمان كس��ب و كارهاي 
كوچك امريكا اغلب براي صاحبان كسب و كارهايي 
كه تح��ت تاثير باياي طبيعي ق��رار گرفته اند، وام 
تخصيص مي دهد. به ط��وري كه، انواع مختلف وام، 
تح��ت عنوان وام ه��اي فاجعه فيزيك��ي و مصيبت 
اقتصادي با شرايط متقاوت براي كمك به صاحبان 
كس��ب و كارهاي كوچ��ك در اين موقعي��ت ارائه 
مي دهد. ماموريت سازمان كسب و كارهاي كوچك 
در ايالات متحده اين اس��ت ك��ه با ايجاد و حمايت 
از كسب و كارهاي كوچك در مناطق حادثه ديده، 
اقتص��اد را قوي تر كند و جوامع آس��يب ديده را از 

منظر اقتصادي بهبود ببخشد. 
طب��ق قانون اين س��ازمان اج��ازه دارد با ارائه 
وام هاي فاجعه ب��راي صاحبان خانه، اجاره دهنده، 
صاحبان كس��ب و كار و سازمان هاي غير انتفاعي 
وضعيت اقتصادي مناطق را كنترل كند. اين وام ها 
اغلب كم بهره هس��تند و حداكث��ر يك ماه پس از 
اعط��اي تقاض��ا متقاضيان م��ورد تايي��د و تامين 
قرار مي گيرند. مقدار و ش��رايط وام ها، بر اساس��ي 
ش��رايط مالي هر متقاضي اس��ت. عما تسهيات 
اين س��ازمان به صاحبان كسب و كار براي تعمير 
ي��ا جايگزيني اماك، مس��تغات، ماش��ين آلات، 
تجهيزات وس��اير دارايي هاي آسيب ديده و نابود 

شده تخصيص مي يابد.

 در امريكا پس از يك فاجعه، ممكن است افرادي 
مبالغ اضافي در دسترس��ي داشته باشند كه در اين 
صورت اف��راد داوطلب ب��ا اداره مديريت اضطراري 
فدرال مي گيرند تا برنامه هاي��ي كه نياز به حمايت 
مال��ي دارند را بررس��ي كنند. س��اير س��ازمان هاي 
فدرال و ايالتي نيز مي توانند دسترس��ي بيش��تري 
ب��ه داوطلبان براي كمك مال��ي و بازيابي را فراهم 

كنند. س��ازمان هاي خيريه خصوصي، سازمان هاي 
غيرانتقاعي و ساير نهادها مي توانند در صورت وقوع 

يك فاجعه، هزاران نفر را تامين مالي كنند. 
البت��ه بايد توجه داش��ت كه گاه��ي اوقات پس 
از وق��وع يك فاجع��ه، كاهبرداران ممكن اس��ت با 
صاحبان كس��ب و كارها تم��اس بگيرند و ادعا كنند 
ك��ه براي اعطاي تس��هيات نيازمن��د اطاعات اين 

افرادند و هويتش��ان را سرقت كنند كه باعث آسيب 
مالي به آنها مي شود. اين افراد همچنين ممكن است 
س��عي كنند وام هايي را با نرخ بهره فوق العاده بالا يا 
شرايط نامساعد به دليل فوريت وضعيت فراهم كنند 
كه بنگاه هاي اقتصادي بايد از شناسايي افرادي كه با 
آنه��ا مذاكره مي كنند اطمينان حاصل كنند تا بيش 

از پيش دچار زيان و خسارت نشوند. 

مبارزهباپولشويي
جزوفرهنگبانكداريدرايران

آم��وزش مبارزه ب��ا پولش��ويي در بانك ه��اي ايران 
95درص��د با اس��تانداردهاي روز دنيا مطابق��ت دارد و با 
بازرس��ي هاي صورت گرفته از سوي FATF )گروه ويژه 
اقدام مالي( يك دوره تكميلي براي مبارزه با پولش��ويي 
طراحي و در تمام ادارات امور شعب برنامه ريزي شده و تا 
پايان امسال 56 دوره تكميلي براي بازرسان و كارشناسان 
برگزار مي ش��ود.  به گ��زارش »تعادل» نخس��تين دوره 
آم��وزش تكميلي مبارزه با پولش��ويي با حضور غامرضا 
پناهي، حسين باراني، س��يدرضا انواري، داوود ملك نيا و 
جمعي از روس��اي ادارات امور شعب بانك ملي به صورت 

همزمان در سراسر كشور به مدت دو روز آغاز شد. 
در اين مراسم غامرضا پناهي با تاكيد بر اينكه بحث 
مبارزه با پولشويي از پيش ش��رط هاي فعاليت بانكداري 
است، اظهار كرد: بانكداري جز مديريت ريسك نيست و 
حتي در ادبيات بانكداري نيز اين واژه با مديريت ريسك 
تعريف مي شود. وي با تاكيد بر اينكه مبارزه با پولشويي 
عين مش��تري مداري اس��ت، گفت: مبارزه با پولشويي و 
تامين مالي تروريس��م جزو فرهن��گ لاينفك بانكداري 
ايران اس��ت.  وي با بيان اينكه بايد به س��مت و س��وي 
انجام فرآيندها بر پايه مديريت ريسك پيش برويم، افزود: 
امروز مديرعام��ل و هيات مديره بانك ها توجه ويژه يي به 
مديريت ريسك دارند و از مهم ترين ريسك ها نيز ريسك 
شهرت و اعتبار است. مبارزه با پولشويي در شمول ريسك 
شهرت قرار مي گيرد و هيچ بانكي بدون شهرت و اعتماد 

نمي تواند به حيات خود ادامه دهد. 
عضو هيات مديره و معاون امور ارزي و بين الملل بانك 
ملي بيان كرد: براساس ماده يك قانون مبارزه با پولشويي، 
هر نوع عايدي كه منش��أ آن نامشروع باشد مشمول اين 
قان��ون خواهد بود و در ش��رايط امروز كش��ور، مبارزه با 
پولش��ويي يكي از بهترين راه هاي مبارزه با فس��اد است.  
پناهي با تاكيد بر اينكه سيس��تم هاي مالي بايد به طور 
دقيق و سنجيده مديريت شوند، ابراز كرد: عوايد نامشروع 
نبايد به راحتي بتوانند وارد كسب وكارهاي حال شوند 
و در اين بين سيستم بانكي يك فيلتر بسيار مهم است. 

نهاييشدنسياست
دريافتكارمزدهاتاپايانسال

معاون فناوري هاي نوين بانك مركزي از نهايي شدن 
سياست دريافت كارمزد تا پايان سال جاري خبر داد و 
گفت: حداقل سياست اجرا، در سال جاري جمع بندي 
مي ش��ود ولي زمان اجرا بستگي به سياست هاي سال 

آينده دارد. 
به گزارش ستاد خبري هفتمين همايش بانكداري 
الكتروني��ك و نظام ه��اي پرداخت، ناص��ر حكيمي در 
خصوص آخرين برنامه ريزي ه��ا در بانك مركزي براي 
دريافت كارمزد از تراكنش كارتخوان هاي فروش��گاهي، 
اظهار داش��ت: سياس��ت كلي در مورد اينكه از ذي نفع 
واقع��ي كارم��زد را دريافت كنيم و در ي��ك بازه زماني 
مش��خصي به قيمت تمام شده برسيم، بايد با سياست 

پياده سازي معقولي همراه باشد. 
وي اف��زود: اينكه از كدام نقطه ش��روع كرده و چه 
تراكنش هاي��ي را ه��دف قرار دهي��م، مخاطب مان چه 
كس��اني باش��ند و... موضوع��ات مهم��ي هس��تند كه 

پيچيدگي هاي خاص خود را دارد. 
حكيمي با تاكي��د بر اينكه بانك مركزي به تنهايي 
نمي تواند اين سياس��ت را اجرا كن��د، تصريح كرد: در 
جلسات متعدد از بانك ها، pspها، واحدهايي كه درگير 
هس��تند، دعوت كرده و هر كدام نظرات خود را در اين 
ب��اره مطرح مي كنن��د؛ البته برخي نظ��رات را مكتوب 

ارسال كرده و برخي نيز درحال ارسال هستند. 
مع��اون فناوري هاي نوين بانك مرك��زي ادامه داد: 
اميدواريم قبل از پايان س��ال ب��ا جمع بندي نظرات به 

سياست مشخصي در حوزه كارمز دها برسيم. 

نسبتپشتيباني
صندوقهايبيمهايزيريك

عضو كميس��يون اجتماع��ي مجلس با اش��اره به 
وضعي��ت نامطل��وب صندوق هاي بيمه بازنشس��تگي 
در كش��ور گفت كه نس��بت پش��تيباني صندوق هاي 
بيمه يي به زير يك رس��يده اس��ت.  ب��ه گزارش خانه 
ملت، عباس گودرزي ب��ا تاكيد بر اينكه صندوق هاي 
بيم��ه بازنشس��تگي از وضعيت نامطلوب��ي برخوردار 
هس��تند، گفت: اگر عدد پش��تيبان اين صندوق ها به 
زير هفت برس��د، بيانگر وضعيت نامطلوب بوده و اين 
در حالي اس��ت كه عدد پشتيبان برخي صندوق هاي 
بازنشس��تگي به يك رس��يده اس��ت، كه اين خبر از 
يك فاجعه مي دهد، چراكه نش��ان مي دهد به ازاي هر 
مستمري بگير حتي يك نفر بيمه  شده نيز وجود ندارد. 
نماين��ده بروجرد و اش��ترينان در مجلس ادامه داد: 
يكي از مشكاتي كه در مورد صندوق هاي بازنشستگي 
با آن مواجه هستيم، موضوع شركت هاي فعال در حوزه 
اقتصادي و سرمايه گذاري است كه زيان ده هستند، اما 
هر كدام از اعضاي هيات مدي��ره آنها بالاي ۱۰ميليون 

تومان حقوق دريافت مي كنند. 
وي با بيان اينكه شركت هاي اقتصادي صندوق هاي 
بازنشستگي به حياط خلوتي براي تمام دولت ها تبديل 
شده اند، اظهار داشت: بعد از برگزاري انتخابات، افرادي 
را كه وامدار دولت ها هستند، در اين شركت ها مشغول 
به كار مي كنند كه اين امر توان پرداخت صندوق ها را به 

طرز چشمگيري كاهش داده است. 
گودرزي خاطرنشان كرد: در اين شرايط شركت هايي 
كه بازدهي داشته و سودآور هستند، بايد بمانند و مابقي 
شركت ها به بخش خصوصي واگذار شوند، در غير اين 
ص��ورت اگر صندوق هاي بازنشس��تگي به همين رويه 
پي��ش بروند، صدرصد حقوق مس��تمري بگيران را بايد 
دول��ت پرداخت كند كه اين مانعي در مس��ير اقدامات 

عمراني خواهد بود. 
وي يادآورشد: امسال در بودجه 9۷ اگر به نسبت 
مس��اوي هم درنظر بگيريم و هيچ هزينه يي نس��بت 
به س��ال 96 بر دولت تحميل نش��ود، تنها ۲۲ هزار 
ميليارد توم��ان براي كل منابع قاب��ل تصميم گيري 
دول��ت باق��ي مي ماند.  عض��و كميس��يون اجتماعي 
مجلس توضيح داد در صورتي كه بر ۲۲ هزار ميليارد 
تومان، افزايش ۱۰درصدي حقوق بازنشستگان را نيز 
درنظر بگيريم رقمي بالغ ب��ر ۱۷هزار ميليارد تومان 
مي ش��ود، تنها 5هزار ميليارد تومان براي دولت باقي 
مي ماند كه براي بودجه جاري كشور هزينه مي شود 
و درنهاي��ت مبلغ 6۰ ه��زار ميليارد توم��ان بودجه 
دولتي بايد از محل صندوق توس��عه ملي برداش��ت 

شود كه خاف است. 
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ارقامبهميليوندلاراست

گروهبانكوبيمه
پيمان قربان��ي با تحليل عملكرد نرخ س��ود در 
بازارهاي مختلف، وضعيت سپرده هاي كوتاه مدت و 
بلندمدت، نرخ ارز و... به بررس��ي شاخص هاي پولي 
و بانكي و اثر آن بر عملكرد بانك ها و چشم انداز آن 
در نيمه دوم سال 96 و ابتداي سال 9۷ پرداخت. 

معاون اقتصادي بانك مركزي با اشاره به كاهش 
س��هم س��پرده هاي كوتاه م��دت از 35.9 درصد به 
۲۴.5 درصد و رش��د سهم س��پرده هاي بلندمدت از 
3۴.۲ درص��د به ۴6.8 درص��د، روش بانك مركزي 
براي كاهش نرخ س��ود را عام��ل افزايش ماندگاري 
سپرده در بانك ها، كاهش هزينه تامين مالي و عدم 

بروز تاطم در ساير بازارها دانست. 
وي در گفت وگ��و با فارس درخصوص سياس��ت 
كاهش نرخ سود بانكي و اهداف بانك مركزي براي 
تعديل آن اظهارداش��ت: به دلي��ل انجماد مالي در 
دهه هاي گذش��ته بخش قابل توجه��ي از ترازنامه 
بانك ها منجمد شده و مطالبات غيرجاري، مطالبات 
از دولت و رس��وب دارايي هاي غيرمالي در س��مت 
دارايي ها باعث ش��د جريان چرخ��ه نقدي بانك ها 

تحت تاثير قرار بگيرد. 
وي اف��زود: همچني��ن به دليل اف��ت وصولي  از 
س��مت دارايي ها، بانك ها بيش��تر ب��ه رقابت براي 
جذب س��پرده جدي��د روي آوردند ك��ه اين منجر 
به ي��ك جنگ قيمتي در صحنه نظ��ام بانكي براي 
سپرده ها ش��د و در دو، سه سال اخير با اين پديده 

روبه رو بوده ايم. 

مع��اون اقتص��ادي بانك مرك��زي با اش��اره به 
موفقيت دولت و بانك مركزي در كنترل نرخ تورم، 
گفت: كاهش نرخ تورم از بالاي ۴۰ درصد به سطوح 
ت��ك رقمي فضاي��ي را پيش روي ما ق��رار داد كه 
نرخ هاي س��ود واقعي در نظ��ام بانكي كه 9۰ درصد 
تامين مالي اقتصاد را بر عمده دارد، در س��طوح بالا 

قرار گرفت. 
وي ادامه داد: در س��ال جاري ه��م ضرورت به 
توجه بحث توليد و اش��تغال مل��ي با تاكيدات مقام 
معظ��م رهبري دوچندان ش��د و در همين راس��تا 
تحليلي از ش��رايط نظام بانكي كرديم. برخي موانع 
براي كاهش نرخ س��ود وجود داش��ت ك��ه يكي از 
آنها موسس��ات مالي غيرمجاز بود. با اقدامات بانك 
مركزي و همكاري س��اير دس��تگاه ها، موسس��ات 
غيرمجاز س��اماندهي ش��دند و امروز شاهد هستيم 
كه ديگر موسس��ه مالي غيرمجاز فعال نداريم. اين 
پديده يكي از مهم ترين موانع كاهش نرخ سود بود. 
قربان��ي گفت: همچنين خودروس��ازان اقدام به 
جذب منابع مي كردند كه هم نرخ بالايي داش��ت و 
هم در مواردي عما ورود به فعاليت س��پرده پذيري 
بود. با هماهنگي انجام شده با وزير محترم صنعت، 
مع��دن و تج��ارت اين موضوع س��اماندهي ش��د و 
حداكثر س��ود تامين مالي از س��وي خودروس��ازان 
3 درصد بالاتر از س��ود سپرده يكس��اله تعيين شد. 
همچني��ن اوراق س��خاب با حمايت وزي��ر محترم 
اقتصاد و دارايي به بازار س��رمايه راه پيدا كرد و نرخ 
س��ود از 3۰ تا ۴۰ درصد به زي��ر ۲۰ درصد كاهش 

پيدا ك��رده اس��ت. صندوق هاي س��رمايه گذاري با 
درآمد ثابت هم مساله ديگر بود كه با اقدامات انجام 
شده شرايط و نرخ سود اين صندوق ها اصاح شد. 
وي ب��ا بيان اينكه مس��اله يي كه ب��ا آن مواجه 
بودي��م اين بود ك��ه س��پرده هاي كوتاه مدت با نرخ 
رش��دي بالاي 5۰ درصد روبرو ب��ود و در عين حال 
سپرده هاي يك ساله با نرخي كمتر از 5 درصد رشد 
مي كرد، اظهارداش��ت: به دلي��ل اينكه در مدت دو 
سال اخير و با رقابت براي جذب سپرده، فضايي به 
وجود آمده بود كه نرخ هاي س��ود روزشمار، همانند 
سپرده هاي يكساله در سطح بالايي قرار گرفته بود، 
س��پرده گذاران تمايل به س��پرده گذاري كوتاه مدت 
پي��دا كردند زيرا عاوه بر نرخ س��ود ب��الا، قابليت 

نقدپذيري بالا و سريع به آنها مي داد. 
مع��اون اقتصادي بانك مركزي با تاكيد بر اينكه 
اجراي يك باره مصوبه س��ال گذشته شوراي پول و 
اعتبار براي كاهش نرخ سود احتمال عدم تعادل در 
س��اير بازارها را به وجود مي آورد، گفت: بنابراين ما 
يك فرصتي را به وجود آورديم تا س��پرده گذاران به 
بانك ها مراجعه كرده و براس��اس ترجيح خودشان 
س��پرده هاي خود را طبقه بن��دي كنند. اين موجب 
شد حدود ۱۰ درصد از حجم كل سپرده هاي بخش 
غيردولتي بين س��پرده هاي كوتاه مدت و بلندمدت 
جابه جا ش��ود بط��وري كه س��پرده هاي كوتاه مدت 
كه س��هم 35.9 درصد از كل س��پرده ها را داش��ت، 
در ش��هريور ماه به ۲5.۲ درص��د كاهش پيدا كرد و 

هم اكنون به ۲۴.5 درصد رسيده است. 

افزايشسپردههايبلندمدتبه46.8درصد
وي ادام��ه داد: از طرف ديگر س��هم س��پرده هاي 
يك س��اله ني��ز از 3۴.۲ درص��د در م��رداد م��اه ب��ه 
۴۴.3 درصد ش��هريور ماه و هم اكن��ون به ۴6.8 درصد 
رسيده اس��ت. بنابراين اين اقدام باعث شد ماندگاري 
س��پرده در سيس��تم بانكي افزايش يابد و يك اصاح 
مناس��بي در تركيب س��پرده ها به وجود بيايد كه اين 
اتفاق زمينه ايجاد تاطم در ساير بازارها را كاهش داد. 
قربان��ي با بي��ان اينكه در ش��رايط فعلي با چند 
ن��وع س��پرده روب��رو هس��تيم، تصريح ك��رد: اين 
سپرده ها شامل س��پرده هاي كوتاه مدت و روزشمار 
كه نرخ س��ود آنها به سطح ۱۰ درصد تعديل شده  و 
سپرده هاي يكساله يي كه از قبل بوده اند و نرخ سود 
آنها بالاتر از ۱5 درصد است و همچنين سپرده هاي 
بلندم��دت جدي��دي كه ب��ا نرخ ۱5 درص��د افتتاح 
مي ش��ود. بنابراين متوسط كاهش نرخ سود سپرده 
در ش��بكه بانكي كاهش يافته و زمينه كاهش نرخ 

سود تسهيات را در مراحل بعد فراهم مي سازد. 
وي در واكنش به اين نكته كه متوسط نرخ سود 
س��پرده با توجه به افتتاح حس��اب ب��ا نرخ هاي ۲۲ 
و ۲3 درص��د تا قبل از ۱۱ ش��هريور م��اه، همچنان 

بالاست و سياست كاهش نرخ سود فعا اثر چنداني 
نداش��ته اس��ت، گفت: خير؛ نرخ س��ود سپرده هاي 
كوتاه م��دت و روزش��مار تا قبل از ۱۱ ش��هريور به 
همان س��طح ۲۲ و ۲3 درصد رس��يده بود اما پس 
از اين تاريخ نرخ س��ود س��پرده هاي روزش��مار به 

۱۰ درصد كاهش يافت. 
عضو هيات عامل بانك مركزي افزود: اين مس��اله 
زمينه يي را به وجود آورد كه كاهش نرخ س��ود اتفاق 
بيافتد و متوس��ط موزون نرخ س��ود سپرده در شبكه 
بانك��ي كاهش يافت��ه و زمينه را براي كاهش س��ود 
تس��هيات فراهم مي كند. اين سياست بانك مركزي 
هم ماندگاري سپرده در سيستم بانكي را افزايش داد و 

هم تاطم در بازار ساير دارايي ها ايجاد نكرد. 
به گفته وي بيش از 5 هزار بازرسي توسط بازرسان 
بانك مركزي انجام ش��ده و در مجم��وع ميزان التزام 
بانك ها به بخشنامه بانك مركزي نسبت به قبل بسيار 
بهتر بوده اس��ت، لذا سياست در طراحي و اجرا كاما 

موفق بوده است. 
وي در پاس��خ ب��ه اي��ن نكته ك��ه روش اجراي 
كاهش نرخ س��ود با وجود آث��ار مثبت، اثرات منفي 
هم داش��ت مانند اينكه بخش��ي از منابع بانك هاي 
دولتي و غيردولتي به س��مت چند بانك خصوصي 
رفت و از طرف ديگر با توجه به تمديد س��پرده هاي 
بلندمدت با نرخ هاي س��ود بالا، اثرات اين سياست 
در ترازنام��ه بانك  تا چندين ماه آينده ش��د، گفت: 
خير، اصا اين گونه نيس��ت. اولا ما در ابتداي سال 
به دليل برخوردي كه با موسس��ات غيرمجاز ش��ده 
ب��ود و جو رواني كاذبي عليه بانك هاي خصوصي به 
راه افتاده بو د،؛ ي��ك جريان انتقال منابع بانك هاي 

غيردولتي به سمت بانك هاي دولتي را داشتيم. 

نقلوانتقالسپردههادرمدت11روز
قربان��ي اضاف��ه كرد: در م��دت ۱۱ روز هم يك 
جري��ان نقل و انتقال س��پرده  بي��ن بانك ها بود اما 
به هيچ وجه يك جريان وس��يع نبود و موجب نشد 
وضعيت بانك هاي غيردولتي را در مقايسه با جريان 
اوايل س��ال جاري در وضعيت بهتري قرار دهد. در 
واقع اتفاق جدي رخ نداد. اين را هم در نظر داشته 
باش��د كه شبكه بانكي تا قبل از اقدام بانك مركزي 
در وضعيت افزايش شديد سياليت نقدينگي و رشد 
5۰ درصدي س��پرده هاي كوتاه مدت در برابر رش��د 
5 درصدي س��پرده هاي بلندمدت مواجه بوديم. در 
اين ش��رايط ما به دنبال شوك درماني بازار نبوديم 
تا س��پرده گذار غافلگير ش��ود. ما فرصتي را فراهم 
كرديم تا س��پرده گذاران منابع ش��ان را به درستي 

طبقه بندي كنند. 
وي با تاكيد بر اينكه اگر مي خواس��تيم يك باره 
ش��رايط را به هم بزنيم و ش��وك به سيس��تم وارد 
كنيم، تاطم در ساير بازارها به وجود مي آمد، گفت: 

م��ا اين فرصت را به س��پرده گذار داديم و مي بينيم 
كه س��هم س��پرده هاي بلندم��دت و كوتاه مدت به 
وضعيت قبل بازگش��ت و در واقع سيس��تم در اين 
م��دت خود را اصاح كرد. در ضمن در مقايس��ه با 
قبل ي��ك مجموعه يي بود كه س��پرده ها س��يال و 
نرخ هاي س��ود بالا بود اما با فاصله ايجاد ش��ده هم 
نرخ بخشي از سپرده ها اصاح شده، هم جابه جايي 
در ح��د ۱۰ درصد از كوتاه مدت به بلندمدت ش��ده 
و هم ميانگين موزون نرخ س��ود س��پرده كه هزينه 
تجهيز منابع مالي را رقم ميزند دارد در مقايس��ه با 

قبل قطعا كاهش پيدا كرده است. 
مع��اون اقتصادي بانك مركزي اظهار داش��ت: هر 
اصاح سياس��تي در عرصه عمل منافع و هزينه هايي 
دارد و م��ا ب��ه دنبال اين بوديم كه اين سياس��ت را با 
منافع حداكثر و هزينه  حداقل اجرا شود كه معتقديم 
در عم��ل اين اتفاق افتاده و اين سياس��ت موفق بوده 
اس��ت. اگر بانك مركزي به ص��ورت يك باره نرخ هاي 
س��ود را كاهش مي داد، آثار نامناس��بي براي سيستم 

بانكي و ساير بازار دارايي ها داشت. 

نرخسودسپردههمچنانجذاباست
وي در پاس��خ به اين نكته كه برخي كارشناس��ان 
اقتص��ادي نگران آثار كاهش نرخ س��ود بر ب��ازار ارز 
هس��تند و معتقدن��د با توج��ه به محدودي��ت منابع 
ارزي بان��ك مرك��زي ام��كان مديري��ت ب��ازار ارز در 
صورت افزاي��ش تقاضا وجود ندارد، گف��ت: بازارها با 
يكديگر مرتبط هس��تند و با وجود كاهش نرخ س��ود 
س��پرده، نرخ ۱5 درصدي همچن��ان براي بازار پول و 
س��پرده گذاران جذاب است، البته هنوز هم نرخ سود 
س��پرده كوتاه مدت روزشمار بالاتر از نرخ تورم است و 
س��ود سپرده هاي يكساله هم بيش از 5 درصد فراتر از 
نرخ تورم است. بنابراين بازار پول همچنان از جذابيت 
كافي برخوردار است. يك سري اوراق بهاداري هم كه 
با نرخ بالا معامله مي شد )مثل اوراق سخاب(، نرخ آنها 

به كمتر از ۲۰ درصد رسيده است. 

تغييرنرخارز،ارتباطيبهنرخسودندارد
وي ادامه داد: بنابراين در مجموع تراز مناس��بي 
بين بازدهي در بازار پول و بازار سرمايه وجود دارد 
و هم��ه اين نرخ ها بالات��ر از تورم و جذاب اس��ت. 
اينكه از نرخ س��ود بالا كه جذابيتي افراطي را براي 
بازار پول به وج��ود آورده بود، بكاهيم تا نرخ كمي 
متعادل ت��ر ش��ود، به نظر ما باع��ث التهابي در بازار 
ارز نش��ده است. هميشه تا ماه ژانويه بدليل افزايش 
تقاضا، نرخ ارز روند افزايشي دارد و روند امسال هم 
متفاوت از سال هاي قبل نبوده است و كاهش اوقات 
در چنين مواقعي حمات سفته بازي محدودي هم 
ش��كل مي گيرد اما بانك مركزي از اس��تحكام لازم 

براي ايجاد ثبات در بازار ارز برخورد است. 

پيمانقرباني:درپيشوكدرمانينبوديم

بازارپولهمچنانجذاباست
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تشخيصچهرهويندوز۱۰فريبميخورد
زددينت

 يك شركت امنيتي مدعي شده است كه با استفاده 
از يك تصوير چاپ ش��ده توانس��ته فناوري تشخيص 

چهره و احراز هويت ويندوز ۱۰ را فريب دهد. 
در چند سال اخير فناوري تشخيص چهره و سيستم 
احراز هويت كاربران همواره در جديدترين محصولات 
و به روزرس��اني هاي غول تكنولوژي مورد استفاده قرار 

گرفته اس��ت. هرچند كه انتظار مي رود ضريب امنيت 
اين روش احراز هويت نس��بت به وارد كردن گذرواژه 
و رمز عبور بسيار بالاتر باشد اما ظاهرا به نظر مي رسد 
چندان هم غيز قابل نفوذ نيست چراكه به خصوص در 
چند ماه گذش��ته، افراد و شركت هاي امنيتي بسياري 
از حفره هاي امنيتي اين روش تشخيص چهره سخن 
گفته اند و در تلاش بودند كه به كاربران ثابت كنند با 

استفاده از اين روش نيز در امنيت كامل نخواهند بود. 
ش��ركت س��يس )Syss( – يك ش��ركت امنيتي 
مس��تقر در آلمان – به تازگي كش��ف كرده است كه 
فناوري تش��خيص چهره و احراز هويت بيومتريك در 
ويندوز۱۰ مايكروس��افت نفوذ پذير است. اين شركت 
ادعا كرده است كه با استفاده از يك تصوير چاپ شده 
توانس��ته اس��ت اين سيس��تم را در ويندوز ۱۰ فريب 
ده��د و بدون ني��از به اجازه كاربر اصل��ي به اطلاعات 
رايانه دسترس��ي يابد. اين شركت همچنين با انتشار 
مجموعه يي از ويديوها در فضاي مجازي نشان مي دهد 

ك��ه چگونه مي توان با تهيه يك تصوير چاپ ش��ده از 
س��ر و صورت كاربر مورد نظ��ر و با بهره مندي از يك 
دوربين مادون قرمز و س��پس نگه داشتن آن در برابر 
دوربين، سيس��تم احراز هويت بيومتريك ويندوز۱۰ 
مايكروس��افت را هك كرد يا فريب داد و بدين ترتيب 

قفل رايانه و ويندوز مورد نظر را باز كرد. 
البته در اينجا بايد متذكر ش��د ك��ه اين ويندوز با 
استفاده از هر نوع تصوير يا دوربيني فريب نمي خورد 
بلك��ه فريب و نفوذ به آن تنها توس��ط دس��تگاه ها و 
دوربين هاي مخصوصي قابل اجراس��ت. اين ش��ركت 

عنوان كرده است كه حتي با وجود فعال سازي حالت 
ايمن ضد هك در نس��خه هاي قديمي ت��ر ويندوز۱۰، 
وين��دوز هلو فريب مي خورد. با اين حال نس��خه هاي 
جديدتر ويندوز۱۰ يعني )سري هاي ساخت ۱۷۰۳ و 
۱۷۰۹( با فعال س��ازي حالت ضد هك، در مقابل نفوذ 
و هك مقاومت بيش��تري نشان مي دهد. اما متاسفانه 
با غي��ر فعال كردن اين قابليت حت��ي در جديدترين 
نس��خه هاي ويندوز۱۰ هم، ويندوز تصوير چاپ شده 
را برابر با چهره كاربر اصلي شناس��ايي و قفل رايانه يا 

دستگاه مورد نظر را باز مي كند. 

كاربر

ايرانرتبه۱۶هوشمصنوعي
رادردنيادارد

معاونتعلميوفناوريرياستجمهوري ايران 
در حوزه هوش مصنوعي در رتبه ۱۶ در س��طح جهاني 
قرار دارد و در بخش هاي زبان شناس��ي در مقايس��ه با 
كش��ورهاي منطقه جايگاه بالايي را به خود اختصاص 

داده است. 
محمدتقي جغتايي، مشاور عالي ستاد توسعه علوم 
و فناوري هاي ش��ناختي اظهار كرد: تلاش ها در سطح 
بين المللي در حال حاضر در مس��ير توليد علم و ثروت 
اس��ت و لازمه موفقيت در تحقق اي��ن هدف در داخل 
كش��ور، همكاري موثر و تشريك مساعي در حوزه هاي 

مختلف علمي و تحقيقاتي و پژوهشي است. 
جغتايي با اش��اره به جايگاه علمي ايران در س��طح 
جهاني، ادامه داد: توليد علم در ايران در مقايسه با ديگر 
كش��ور هاي جهان در رده بس��يار بالايي قرار دارد و در 
برخي از حوزه هاي علمي از كشورهاي منطقه به ويژه از 

تركيه و نيز كره جنوبي جلوتر است. 
وي همچنين عنوان ك��رد: با توجه به جايگاه ايران 
و پيش��گامي در بسياري از حوزه هاي علمي در مقايسه 
با ديگر كشورها، لازم است رقابت هاي منطقه يي حفظ 
شود و در س��طح جهاني نيز گام هاي عملي و جدي تر 

در توليد علم برداشته شود تا جايگاه ايران ارتقاء يابد. 
مش��اور عالي س��تاد توس��عه عل��وم و فناوري هاي 
ش��ناختي، يادآور ش��د: ايران در حوزه هوش مصنوعي 
در رتبه ۱۶ در س��طح جهاني قرار دارد و در بخش هاي 
زبانشناس��ي در مقايسه با كش��ورهاي منطقه جايگاه 

بالايي را به خود اختصاص داده است.  

دسترسيبهاينترنتقانون
شهرونديانگليسميشود

نيواطلسدولت انگليس دسترسي به پهناي باند 
اينترنت را يكي از حقوق قانوني ش��هروندان اعلام كرد. 

اين قانون از ۲۰۲۰ ميلادي اجرا مي شود. 
دول��ت انگلي��س اع��لام ك��رد از ۲۰۲۰ مي��لادي 
دسترس��ي به پهن��اي بان��د اينترنت يك��ي از حقوق 
قانوني ش��هروندان اين كش��ور محس��وب مي شود. به 
عبارت ديگ��ر تهيه كنندگان خدمات باي��د براي تمام 

درخواست كنندگان اين خدمت را فراهم كنند. 
 اي��ن در حالي اس��ت كه ش��ركت BT بزرگ ترين 
تهيه كننده خدمات مخابرات انگليس اعلام كرده بطور 
داوطلبانه دسترسي اينترنت جهاني را براي تمام نقاط 
انگليس فراهم مي كند. به هرحال جزئيات قانون مذكور 
در ماه هاي آتي تعيين مي شود اما تاكنون مشخص شده 
تا ۲۰۲۰ ميلادي تمام افراد در انگليس بايد به اينترنت 

۱۰Mbps دسترسي داشته باشند. 

خودرويتسلاي
»الونماسك«عازممريخ

انگج�ت الون ماس��ك كه اخيرا اع��لام كرده بود 
خودروي آلبالويي رنگ شخصي خود را به مريخ خواهد 
فرس��تاد، از اين خودرو در كپس��ول فضاپيماي فالكون 

جديد رونمايي كرد. 
هنگامي كه الون ماس��ك برنامه ه��اي خود را براي 
موشك فالكون اس��پيس ايكس اعلام كرد، قول داد كه 
خودروي تسلا »Roadster« آلبالويي خود را در حالي 
كه آهنگ اوديس��ه فضايي از »ديوي��د بوئي« در حال 

پخش است، به فضا بفرستد تا در مدار مريخ بچرخد. 
در حال حاضر الون ماسك هفت عكس منتشر كرده 
كه نشان مي دهد اين خودرو در حال آماده سازي براي 

پرتاب و قرارگيري در مدار مريخ است. 
الون ماسك با انتشار اين عكس ها در حساب كاربري 
اينستاگرام خود به همه يادآوري مي كند كه پروازهاي 
آزمايش��ي معمولا حاوي توده هايي به شكل بلوك هاي 

بتني يا فولادي براي آزمايش ظرفيت بار هستند. 
در عوض، ماسك تصميم گرفت خودروي خود را به 
مدار بيضوي دور خورشيد بفرستد كه به گفته وي اين 
سفر يك ميليارد سال طول خواهد كشيد كه البته كمي 

اغراق آميز به نظر مي رسد. 
ماسك زير عكس ها نوشته: يك ماشين سرخ براي 
پرواز آزمايش��ي موش��ك هاي جديد به سياره سرخ كه 
معمولا شامل توده هاي شبيه س��از در قالب بلوك هاي 
بتني يا فولادي هستند. اين خيلي خسته كننده بود و 
هر چيزي كه خس��ته كننده باشد، وحشتناك است، به 
خصوص شركت ها. بنابراين ما تصميم گرفتيم چيزي 
غير معمولي را ارس��ال كنيم. اين سفر شامل يك تسلا 
روداس��تر اصلي، آهنگ اوديس��ه فضايي و يك ميليارد 

سال گردش در مدار مريخ خواهد بود. 

تبديلگوشيهاياندرويدي
بهيكابزارامنيتي

انگجتادوارد اس��نودن با هم��كاري بنياد آزادي 
رس��انه ها و پروژه گاردين اپليكيش��ن جديدي منتشر 
كرده كه مي تواند گوش��ي هاي اندرويدي را به يك ابزار 

امنيتي تبديل كند. 
اي��ن اپليكيش��ن كه ب��ا عن��وان Haven امروز به 
صورت عمومي منتش��ر ش��ده از سنس��ورهاي داخلي 
گوشي هوشمند براي رديابي تغييرات محيط اطراف آن 

استفاده مي كند. 
براي مثال براي كنت��رل محيطي كه در آن حضور 
نداريد اپليكيش��ن Haven مي تواند صداهاي اطراف 
را ضبط كند، تغييرات نور محيط را تش��خيص دهد يا 
برداش��ته ش��دن و جابه جايي موبايل را به شما اطلاع 
بدهد و حتي مي تواند موبايل را به يك دوربين امنيتي 

تبديل كند.
يكي از توس��عه دهندگان اپليكيش��ن روش كار اين 
اپليكشين را اينطور توضيح مي دهد كه فرض كنيد لپ 
ت��اپ خود را قفل كرده و در اتاق مي گذاريد و س��پس 
موبايل مجهز به اين اپليكشين را روي آن قرار مي دهيد. 
اگر كسي در نبود شما در اتاق را باز كرده و قصد نفوذ به 
لپ تاپ را داشته باشد، حسگر نور موبايل ممكن است 
متوجه تغييراتي در نور محيط شده و ميكروفون صداي 
باز ش��دن در )و حتي صحبت كردن هكر( را بش��نود. 
همچنين احتمال دارد كه حس��گر شتاب س��نج بتواند 
حركت هكر را تش��خيص داده و حتي دوربين موبايل 

تصويري نيز از آن فرد بگيرد. 
همچنين طراحان اين اپليكيشن اطمينان مي دهد 
ك��ه هيچ ك��دام از ديتاهاي ثبت ش��ده توس��ط آن به 
سرورهاي شخص ثالث ارس��ال نمي شوند و در امنيت 

كامل به سر خواهند برد. 

اخبار

مصرفمنصفانهاينترنت،طرحمنسوخشدهدنيا

نارضايتي شديد كاربران از تعرفه هاي جديد اينترنت
گروهدانشوفنمرجانمحمدي

بس��ياري از كارب��ران اينترن��ت از اجرايي ش��دن 
تعرفه هاي جديد اينترنت شكايت دارند و معتقدند با 
اجرايي ش��ده اين طرح نه تنه��ا در هزينه آنها صرفه 
جويي نش��ده اس��ت بلكه بايد با مبلغ بالاتر و سرعت 
پايين تر اينترنتي را خريداري كنند كه در گذشته هم 
س��رعت آن بهتر بود و هم هزينه خريداري ش��ده آن 

كمتر بوده است. 
در ط��رح اوليه وزارت ارتباطات ك��ه در اواخر كار 
دولت قبل��ي تهيه و اعلام ش��د، ميزاني تحت عنوان 
»سقف مصرف« در بس��ته هاي اينترنتي لحاظ شده 
بود كه با توجه به قيمت و سرعت انتخاب شده متغير 
بود. اين طرح ناشيانه با چنان محدوديت هاي عجيبي 
مواجه بود كه از همان ابتدا با مخالفت شديد كاربران 
مواجه شد و سپس با درخواست آذري جهرمي - كه 
كانديداي اصلي تصدي پس��ت وزارت در آن زمان بود 
- متوقف شد. طرح جديد پس از بررسي طولاني مدت 
و وع��ده وزير براي ارائه طرحي بهتر، س��رانجام پس 
از چند ماه رونمايي ش��د و علاوه بر ارائه سرعت هاي 
مختلف با قيمت هاي ثابت، ميزان س��قف حجمي در 
آن حذف شد و جاي خود را به تعريف جديدي تحت 
عنوان »مصرف منصفان��ه« داد و تعيين جزئيات آن 
هم به گفته وزير، براي ايجاد رقابت بيش��تر به عهده 

شركت هاي اينترنتي گذاشته شد. 
سياس��ت مصرف منصفانه )FUP(، سابق بر اين 
در ايران در بس��ته هاي اينترنتي كاربردي نداش��ت و 
آنچنان شناخته شده نبود؛ ولي سال ها است كه در دنيا 
با تعريفي مشخص اما متفاوت در كشورهاي مختلف 
مورد استفاده قرار مي گيرد. سياست مصرف منصفانه 
و نمونه هاي متعارف آن در مطلبي جداگانه به تفصيل 
ش��رح داده ش��د و اين نگراني هم ابراز ش��د كه مبادا 
اس��تفاده از اين مفهوم تنها يك تغيير واژگان ساده و 
نه تحولي اساسي در ماهيت ارائه طرح هاي اينترنتي 
باش��د. با پاي��ان مهل��ت ارائه پيش��نهادات و تكميل 
بسته هاي پيشنهادي، هنوز هم برخي شركت ها براي 
حفظ جايگاه كنوني يا جذب مشتريان بيشتر درصدد 
تنظيم و بهبود پيش��نهادات خود هستند و به تناوب 
نسخه هاي جديدتري از طرح خود اعلام مي كنند. در 
هر حال اكنون برداشتي نسبتا كامل و نهايي از آنچه 
با عملياتي شدن اين طرح در انتظار كاربران اينترنت 

ثابت در ايران خواهد بود امكان پذير است. 

مفهومواقعيمصرفمنصفانه
گسترش اينترنت و رواج كاربري آن در كشورهاي 
مختلف دنيا، باعث شد سرويس هاي چندرسانه يي و 
توليد محتواي بزرگي در اي��ن دنياي مجازي پديدار 
ش��وند كه تا پيش از اين در انحصار رسانه هاي راديو، 
تلويزي��ون و ش��بكه هاي كابلي بود. از اين گذش��ته، 
افزايش حجم داده ها و اطلاعات توليدش��ده به بزرگ 
ش��دن ذخيره س��ازها و متورم ش��دن بيش از پيش 
س��رويس هاي اش��تراك گذاري فايل و رش��د شديد 
ترافيك ش��بكه هاي مبتني بر P۲P در اين شبكه تار 
عنكبوتي منجر شد. با تغيير الگوي كاربران در استفاده 
از اينترنت و شيوع بيش از پيش سرويس هاي استريم 
و تماش��اي آنلاين محتوا و دانلود بازي هاي ويديويي 
به ج��اي خريد رس��انه فيزيكي، ل��زوم بهره  گيري از 
س��رعت هاي بالاتر براي پاسخ گويي به اين نيازها هم 

افزايش يافت و شركت هاي سرويس دهنده اينترنتي به 
تدريج سرعت سرويس ها و خدمات خود را ارتقا دادند 

و فناوري هاي جديدي به كار گرفتند. 

مفهوممصرفمنصفانهدراينترنت
با رواج س��رويس هاي نامحدود و افزايش س��رعت 
دسترسي كاربران و توانايي دريافت و ارسال اطلاعات 
با س��رعت  ب��الا، ش��ركت هاي س��رويس دهنده  لزوم 
به كارگيري برخي سياست ها براي مديريت پهناي باند 

شبكه خود را ضروري ديدند.
سياس��ت هاي فني كه با اعم��ال محدوديت هاي 
خاص در س��رويس  كاربران نهاي��ي، بتواند كيفيت و 
ثبات ترافيك اينترنت و ارائه خدمات سرويس دهنده 
را بر اساس پهناي باند كلي در دسترس، براي تمامي 
كاربران تضمين كند. در روزهاي آغازين عرضه تجاري 
سرويس هاي نامحدود، تعدادي از كاربران با مصرف و 
دانلود طولاني مدت خصوصا در س��اعات اوج مصرف، 
مي توانستند بخش زيادي از پهناي باند كاربران را در 

اختيار خود بگيرند. 
تا سال ۲۰۱۰ ارائه س��رويس هاي نامحدود هنوز 
هيچ ش��رايطي را ش��امل نمي ش��د؛ ولي پس از آن و 
به خص��وص از اواس��ط س��ال ۲۰۱۲ و اواي��ل ۲۰۱۳ 
ب��ود كه اس��تفاده از مفه��وم Fair Use Policy يا 
اختصارا FUP در بين ISPها متداول شد و بسياري 
از آنها بنا به ميزان متوس��ط درآمد به ازاي هر كاربر، 
امكان��ات فني و ب��رآورد تعداد كارب��ران پرُ مصرف در 
مناطق تحت پوش��ش خود س��عي كردن��د مقرراتي 
در اي��ن چارچوب وضع كنن��د؛ به نحوي كه كاربر در 
صورت عبور از س��قفي مشخص در بازه زماني خاص، 
با محدوديت هايي در س��رعت دريافت و ارسال يا در 
استفاده از سرويس هاي استريم يا اشتراك گذاري فايل 

مثل تورنت يا UseNet مواجه شود. 
در يك نگاه كلي، ISP با ارائه س��رويس نامحدود 
براس��اس ضواب��ط FUP يا همان سياس��ت مصرف 

منصفان��ه مي تواند دسترس��ي كارب��ران پرمصرف را 
محدود كند؛ محدوديتي كه بر اساس اصول منصفانه و 
نسبت به ميزان عرف و رايج استفاده در ميان كاربران 
و نياز واقعي باش��د. به تعبي��ر ديگر مي توان گفت كه 
اينترنت نامحدود واقعا نامحدود باشد؛ مگر جايي كه 
هدف يك كاربر در بلعيدن ش��بانه روزي تمام پهناي 

باند در دسترس خود محرز شود. 
اما مشكلي كه ايجاد مي شود اين است كه مصرف 
منصفانه تعريف ثابتي ندارد و در هر جا ممكن اس��ت 
معني متفاوتي براي آن به كار رود. از طرف ديگر اين 
موضوع وقتي حادتر مي شود كه اين سياست مصرف 
منصفانه واقعا منصفانه پياده س��ازي نش��ود و از نظر 
فني به ش��كلي اجرا شود كه نه تنها سرعت و كيفيت 
دسترسي كاربران خورنده پهناي باند را هدف بگيرد، 
بلكه بسياري از كاربران عادي با الگو هاي مصرف رايج 
را هم تحت تاثير قرار داده و باعث نارضايتي بسياري 
از اين افراد ش��ود. به گزارش زوميت، به همين دليل، 
اطلاع دقيق كاربران از ضوابط FUP در سرويس هاي 
نامح��دود ض��رورت دوچندان��ي پيدا مي كن��د و هر 
سرويس دهنده موظف است شرايط مصرف منصفانه 
در خدم��ات اينترنتي خود را به روش��ن ترين ش��كل 

ممكن به اطلاع كاربران برساند. 

سياستهايمصرفمنصفانهدردنيا
برخ��ي  توس��ط  ط��رح  اي��ن  ش��دن  مط��رح 
سرويس دهنده هاي اينترنتي مشهور در دنيا از همان 
ابتدا انتقادهاي زيادي برانگيخت. بسياري از كاربران و 
رسانه هاي تخصصي به تناقض ذاتي اين محدوديت ها 
با تبليغاتي كه براي س��رويس هاي نامحدود مي ش��د 
اعتراض داش��تند و برخي ه��م از ايجاد ابهام و مجال 
براي سوءاس��تفاده احتمالي س��رويس دهنده ها ابراز 
نگراني مي كردند. در هر حال بعضي خدمت دهندگان 
اين ش��رايط را در س��رويس هاي جديدش��ان اجرايي 
كردن��د و در عوض به كاربران قول كيفيت مطلوب تر 

و ثبات كلي بيشتر در سرويس هاي ارائه شده بر اساس 
شرايط FUP دادند. 

اما پياده سازي سياست هاي محدود كننده خدمات 
ب��دون عوارض نبود و بعد از م��دت كوتاهي منجر به 
پيامدهاي غير قابل پيش بيني جديدي شد. بسياري 
از كارب��ران از ع��دم اطلاع رس��اني صحي��ح در مورد 
ضوابط FUP روي سرويس هايشان شكايت داشتند 
و كار ب��ه دع��واي حقوقي هم كش��يد. بط��ور نمونه 
FCC )كميسيون ارتباطات فدرال( در امريكا برخي 
س��رويس دهندگان اينترنتي را به خاطر آنچه گمراه 
كردن كاربران در ارائه سرويس هاي نامحدود مي ناميد، 
 AT&T جريمه ك��رد. در ماه ژوئن ۲۰۱۵ ش��ركت
ب��ه پرداخ��ت ۱۰۰ ميلي��ون دلار و در اكتبر ۲۰۱۶ 
ش��ركت T-Mobile به پرداخ��ت ۴۸ ميليون دلار 
محكوم ش��دند كه ناشي از ناتواني آنها در ارائه شفاف 
محدوديت هاي در نظر گرفته شده روي سرويس هاي 

نامحدود بود. 

افولاستفادهازسياستهايمنصفانه
اص��ولا اي��ده به كارگي��ري برخ��ي محدوديت ها 
روي پهن��اي باند كارب��ران، از ابتدا ب��ه خاطر وجود 
محدوديت هاي فني و قيمت تجهيزات مطرح شد. اما 
با گذشت سال ها ش��رايط در عرصه تجهيزات تامين 
اينترن��ت با عرضه فناوري هاي جديد و كاهش قيمت 

آنها به كلي تغيير كرده است. 
در س��ال ۲۰۱۶، دين جس��پر، مديرعامل شركت 
Sonic از عرضه  كنندگان خدمات اينترنتي در ايالات 
متح��ده، تصور عموم��ي مبني بر ل��زوم به كارگيري 
محدوديت  هاي شناخته شده تحت عنوان سياست هاي 
منصفانه روي سرويس هاي اينترنتي را زير سوال برد و 
اذعان كرد كه سهم هزينه تجهيزات اينترنتي در سال 
۲۰۰۸ به حدود ۲۰ درصد از درآمد آنها بالغ مي شد؛ 
در حالي كه اين هزينه در س��ال ۲۰۱۶ به دليل افت 
قيمت شديد تجهيزات مورد نياز به حدود ۱.۵ درصد 

از درآمد اين ش��ركت تقليل پيدا كرده اس��ت. با اين 
توصي��ف ديگر لزومي به ايج��اد محدوديت مصنوعي 
نيس��ت و عايدي س��رويس دهندگان از قبال فروش 
سرويس هايشان بسيار بيش��تر از چيزي است كه در 
سال هاي گذشته به پياده سازي FUP منجر شده بود. 
حتي قبل از اين هم بعضي از ش��ركت هايي كه به 
شكلي ضوابط FUP را در برخي بسته ها پياده سازي 
كرده بودند، به تدريج با تجديد نظر در خدمات و رفع 
كاس��تي ها توانسته بودند از وضع هر گونه محدوديت 
روي سرويس هاي عرضه شده خلاص شوند و كاربران 
را هم از اين محدوديت هاي س��اختگي خلاص كنند. 
برخي شركت ها هم شرايط مصرف منصفانه را تا حد 
 Comcast زيادي بهبود بخش��يدند. مثلا ش��ركت
در س��ال ۲۰۱۶ سرويسي با ضوابط مصرف منصفانه 
داشت؛ ولي آستانه ايجاد محدوديت در سرويس را از 
۳۰۰ گيگابايت در ماه به س��قف يك ترابايت افزايش 
داده بود. با وجود اين، تحقيقات داخلي اين ش��ركت 
نش��ان مي داد كه حتي اس��تفاده مداوم تمام اعضاي 
خان��واده از Netflix به صورت HD در طول يك  ماه 
در پاي��ان چيزي بين ۲۵۰ ت��ا ۳۰۰ گيگابايت داده را 
دربر مي گرف��ت و بعيد بود كاربري ب��ا الگوي مصرف 

متعارف به نزديك ۱ ترابايت برسد. 
در س��ال هاي گذش��ته برخي از اين شركت ها در 
كش��ورهايي مانند انگلستان و امريكا محدوديت هايي 
براي س��قف دانلود مق��رر كرده بودند ك��ه حالا اين 
محدودي��ت را ب��ه كلي حذف كرده اند يا اين س��قف 
را ت��ا جايي افزاي��ش داده اند كه حتي ب��راي كاربران 
پُرمصرف هم به سختي قابل عبور است. در كشورهاي 
جنوب شرق آس��يا هم به علت مصرف ديتاي زياد و 
اس��تفاده همگاني از اينترنت، هيچ محدوديت خاصي 
از ابتدا اعمال نش��ده اس��ت و به عنوان نمونه شركت 
SKbroadband در كره جنوبي فقط روي سرويس  
گيگابيتي خود محدودي��ت دانلود ۱۰۰ گيگابايت در 
يك روز را اعمال كرده اس��ت و پس از عبور از سقف 
۱۰۰ گيگاباي��ت، تنها در همان روز س��رعت به ۱۰۰ 
مگابي��ت بر ثانيه كه يك دهم س��رعت اصلي اس��ت 

كاهش خواهد يافت. 

ايرادهايطرحجديداينترنتايران
اگر اين مصرف منصفانه قرار اس��ت همان تعريف 
متداول به ش��كل كنوني آن در س��طح دنيا را داشته 
باشد كه به نظر گامي بلند و رو به جلو همراه با تحول 
در ش��يوه خدمت رساني اينترنتي در ايران را در پيش 
رو خواهيم داشت و براي كاربران نيز سودمند خواهد 
بود. اما اگر اس��تفاده از اصط��لاح »مصرف منصفانه« 
تنها يك تغيير كلامي و تعويض واژگان باشد، احتمالا 
هدف بيشتر رفع ظاهري ايرادات طرح قبلي و كاستن 
از انتق��ادات كاربران بوده و تغييري محتوايي در طرح 
اصلي صورت نگرفته است. در هر حال انتظار اين است 
كه وظيفه محول شده به سرويس دهندگان اينترنتي 
براي پيشنهاد سقف مصرف منصفانه، واقعا منصفانه و 
هم��گام با تعريف جهاني اين مفهوم و به معناي رايج 
آن باش��د و دوباره مثل طرح ابتدايي وزارتخانه، شاهد 
اعلام محدوديت هاي حجمي غيرمنطقي، نامتعارف و 
البته سودجويانه از سوي آنها نباشيم و رابطه يي از نوع 
ISP رابطه خودرو سازان داخلي با وزارت صنعت، بين

ها با وزارت ارتباطات شكل نگيرد. 

ديليميل
 ش��ركت گوگل به سرپرستي حس��ين طالبي مهندس ايراني 
خ��ود، نرم افزاري را طراحي كرده ك��ه با كمك هوش مصنوعي در 
حال يادگيري اين موضوع است كه مردم به دنبال چه عكس هايي 

هستند و سپس مي تواند بهترين عكس را انتخاب كند. 
سيس��تم ارزيابي تصوير عصبي گوگل )NIMA( با اس��تفاده 
ازهوش مصنوعي، كيفيت تمام عكس هايي كه شما با تلفن همراه 
تان به ثبت رس��انده ايد را ارزيابي كرده و س��پس كمك مي كند تا 

جذاب ترين آنها را انتخاب كنيد. 
اين سيستم با استفاده از شبكه هاي عصبي پيچشي عميق كار 
مي كند كه يك نوع سيس��تم محاسباتي است و با تكرار شبكه هاي 
بيولوژيكي مغز، عكس هاي گرفته شده با موبايل را از نظرعناصر فني 

و زيبايي اسكن مي كند. 
اي��ن مهن��دس نرم افزار گوگل در وبلاگ خود نوش��ت: ش��بكه 
پيش��نهادي ما نه تنه��ا در امتيازدهي تصاوير ب��ا قابليت »تطبيق 
با ادراك انس��اني« قابل اعتماد اس��ت، بلكه براي كارهاي متنوعي 
همچون ويرايش هوشمند عكس، بهينه سازي كيفيت عكس براي 
افزايش تعامل با كاربر يا به حداقل رساندن اشتباهات بصري وسيله 
عكس برداري نيز مفيد اس��ت. گوگل اميدوار اس��ت تا اين سيستم 
را به عنوان يك اپليكيش��ن ارائه دهد تا به س��رعت باعث بهبود در 
ترفندهايي از قبيل روشنايي و كنتراست در عكاسي شود وهمچنين 
نكات��ي را ارائه دهد كه باعث بهب��ود در كادربندي وظرافت زيبايي 
و جذابيت احساس��ي تصاوير مي شوند. براساس داده هاي حاصل از 
معيارهاي انتخاب عكس خوب توسط داوران در مسابقات عكاسي، 
اين الگوريتم به عكس ها براساس عناصر فني نظير تاري، هايلايت و 
استفاده از سايه ها، نمره مي دهد. زمانيكه اين سيستم بطور رسمي 
براي اس��تفاده در موبايل و رايانه ارائه ش��ود، قرار است عكس ها را 
براس��اس عناصر ذاتي ديگ��ري چون جذابيت، ظراف��ت زيبايي يا 
جذابيت هاي حس��ي رتبه بندي كن��د. در حالت ايده آل، هر عكس 

با يك تصويرمرجع با موضوع و سبك مشابه مقايسه خواهد شد. 

در صورتي كه چنين تصويرمرجعي در دسترس نباشد، گوگل از 
داده هاي آماري استفاده خواهد كرد تا بتواند احتمال ترجيح انسان 

در انتخاب تصاوير را اندازه گيري كند. 
 اين الگوريتم پس از بررس��ي تم��ام فاكتورها به تمام عكس ها 
ي��ك نمره ميانگين در بازه ۱ تا ۱۰ مي دهد و ويرايش هايي را براي 
م��واردي چون روش��نايي و نمايش بهتر ارائه مي دهد. مهندس��ان 
گ��وگل اميدوارند كه اين سيس��تم به كاربران اج��ازه دهد كه اين 
ويرايش ها را در زماني كم انجام دهند. گوگل مدعي ش��ده اس��ت 
كه امتيازبندي تصاوير توسط اين سيستم بسيار نزديك به انتخاب 
انس��ان اس��ت و عكس هايي كه داراي عناصر فني مناسب هستند 
و احساس��ات را برمي انگيزند، بيشترين امتياز را دريافت مي كنند. 
در نمونه هاي منتشر ش��ده توسط گوگل، به نظر مي رسيد تصاوير 
غروب آفت��اب و آب، نمرات بالات��ري از تصاويري گرفتند كه تنها 
تصاوير درخت و مزارع بودند. حس��ين طالب��ي مي افزايد: اين نوع 
امتيازدهي به پيش بيني باكيفيت تر و دقيق تر منجر مي شود و براي 
تمام تصاوير قابل استفاده است. در حالي كه اين سيستم هنوز براي 
استفاده عموم منتشر نشده اس��ت، مهندسان گوگل اميدوارند كه 
به زودي كاربران بتوانند با اين اپليكيش��ن عكس هاي بهتري را به 
ثبت برس��انند. در حال حاضر سيستم هاي خودكار رتبه بندي فقط 

عكس ها را به دسته هاي با كيفيت بالا و كم رتبه بندي مي كنند. 

بيزينستايم 
گزارش هاي منتش��ر شده حاكي است كه پيام رسان تلگرام نيز 
به دنبال توس��عه پلتف��رم بلاك چين و عرضه ارز رمزنگاري ش��ده 

اختصاصي به نام »گرام« است. 
اي��ن روزه��ا كه بازار ارز مجازي و رمزنگاري ش��ده موس��وم به 
بيت كوين بس��يار داغ ش��ده اس��ت و همه جا خبرهاي��ي از ارزش 
بالاي اين ارز و س��رمايه گذاري هاي متعدد در آن شنيده مي شود، 
دولت هاي بسياري نيز درباره سرمايه گذاري در اين ارز مجازي كه 
در اصل واقعيت ندارد، به مردم و ش��هروندان خود اخطار داده اند و 

همواره از ارزش پوچ و حبابي شكل آن سخن گفته اند. 
حالا گزارش ش��ده اس��ت كه اپليكيشن پيام رس��ان محبوب و 
پرطرفدار روسي تلگرام نيز مي خواهد پا در عرصه ارزهاي رمزنگاري 
ش��ده گذاشته و پلتفرم هاي ش��بيه به بيت كوين ماينينگ را بطور 

اختصاصي براي خود ايجاد كند. 
طبق گزارش هاي برخي وب س��ايت هاي روس��ي زبان، تلگرام 
درصدد ايجاد و راه اندازي پلتفرم بلاك چين اختصاصي خود تحت 
عنوان TON يا Telegram Open Network است و فناوري 
مورد استفاده در اين مورد از بلاك چين استفاده شده در بيت كوين 
برگرفته شده است البته با اين تفاوت كه قرار است بهبودهايي روي 
آن صورت گيرد. آنتوان روزنبرگ - يكي از مهندسان پيشين تلگرام 
- با انتشار ويديويي در فيس بوك آماري را در اين باره اعلام كرده 
و از تلاش تلگرام براي توسعه و گسترش پلتفرم ارزهاي رمزنگاري 
شده اختصاصي تلگرام با استفاده از اين پيام رسان خبر داده است. 

اين اقدام تلگرام در حالي است كه بسياري از غول هاي تكنولوژي 
امكان ارسال و انتقال پول را با استفاده از اپليكيشن هاي پيام رسان 
خود فراهم آورده اند. بنابراين اخبار تلگرام نيز تصميم گرفته است 
اين بار با بهره مندي از ارزهاي رمزنگاري ش��ده كه اين روزها ارزش 
و طرفداران بس��ياري پيدا كرده است، امكان نقل و انتقالات پول را 
براي خود و كاربرانش مهيا كند و بدين ترتيب ارز رمزنگاري ش��ده 
اختصاصي خود را تحت عن��وان »گرام« )Gram( نامگذاري كند 

و پلتفرم توس��عه يافته امكان اس��تفاده از اين ارز را حتي در س��اير 
پيام رسان هاي نيز فراهم كند. طبق گزارش هاي بلومبرگ، با توجه 
به آنكه هم اكنون اپليكيشن پيام رسان تلگرام بالغ بر ۱۸۰ ميليون 
كاربر در سراس��ر جهان دارد، همانند ساير ارزهاي رمزنگاري شده 
نيازي ندارد كه توجه كاربران جديدي را به خود جلب كند. بنابراين 
انتظ��ار مي رود كه اي��ن ارز رمز نگاري ش��ده اختصاصي تلگرام از 
استقبال بي نظيري از س��وي كاربران تلگرامي و ساير پيام رسان ها 
برخوردار ش��ود. در اينجا بايد متذكر شد كه اين گزارش ها و اخبار 
هنوز توسط پاول دوروف - موسس و مديرعامل تلگرام - و همچنين 
ساير منابع رسمي تاييد نشده است و وي در اين باره تنها در صفحه 
توييتر خود اعلام كرده اس��ت كه كاربران بايد از منابع رس��مي كه 
توسط وبلاگ رسمي تلگرام منتشر مي شود، خبر دريافت كنند و در 

غير اين صورت اخبار قابل اعتماد نخواهند بود. 
البته بايد گفت كه حباب بيت كوين پس از آنكه هرروز در حال 
بزرگ تر ش��دن بود، در ۲۴ ساعت گذش��ته حباب ارزش افزايشي 
آن تركي��د و ارزش آن حدود يك چهارم كاهش يافت و به زير ۱۳ 
هزار دلار تنزل كرد. بيت كوين يك ارز ديجيتالي رمزنگاري ش��ده 
است كه بايد توسط سيستم هاي رايانه و با استفاده از الگوريتم هاي 
پيشرفته يي استخراج يا ماينينگ شود. در ابتداي ماه جاري ميلادي 

بهاي بيت كوين حتي به مرز ۱۹ هزار دلار هم رسيد. 

ورود »تلگرام« به عرصه ارزهاي رمزنگاري شده استفاده از هوش مصنوعي براي انتخاب بهترين عكس

دريچهفراسو
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11 بنگاهها
 پرداخ�ت وام ازدواج به ۱۰۰هزار نفر-س�منان| 
معاونت س��اماندهي امور جوانان وزارت ورزش گفت: با قول 
مساعد بانك مركزي وام ازدواج ۱۰۰هزار نفر تا پايان سال 
پرداخت مي شود. معاون ساماندهي امور جوانان وزير ورزش 
و جوانان در س��منان گفت: از ابتداي امس��ال تاكنون ۶۰۰ 
هزار نفر در كش��ور وام ۱۰ميليون تومان��ي ازدواج دريافت 
كردن��د و ۱۰۰ه��زار نفري هم كه در ص��ف انتظار دريافت 
وام قرار دارند با قول مس��اعد بانك مركزي تا پايان س��ال 
تسهيلات را دريافت مي كنند. محمدمهدي تندگويان افزود: 
به اين ترتيب از سال آينده پرداخت وام ازدواج به روز خواهد 

شد و ديگر كسي در نوبت دريافت وام معطل نمي شود. 
 بازس�ازي ۴مدرس�ه در سرفارياب-ياسوج| تا 
سال آينده ۴مدرسه در بخش سرفارياب از توابع شهرستان 
چرام بازسازي مي ش��وند. مديركل نوسازي مدارس استان 
 از بازس��ازي ۴ مدرس��ه در س��رفارياب بازديد كرد و گفت:

۵ مدرس��ه در اي��ن بخ��ش به وس��ايل گرمايش��ي تجهيز 
 مي ش��وند. جهان محرابي افزود: ۴مدرس��ه از جمله مدرسه

۱۷ شهريور سرفارياب تا سال آينده در اين منطقه بازسازي 
خواهند ش��د. وي گفت: محوطه س��الن ورزشي آموزش و 
پرورش و خوابگاه ميهمان سراي فرهنگيان سرفارياب نيز به 

زودي تعمير مي شوند. 
آغاز عمليات لايروبي رودخانه مرزي آستاراچاي-
رش�ت| فرماندار شهرس��تان م��رزي بندر آس��تارا از آغاز 
عمليات لايروبي رودخانه مرزي آستاراچاي در غرب استان 
گيلان خب��ر داد. رنجكش كيس��مي اظهار ك��رد: عمليات 
لايروب��ي رودخانه مرزي آس��تاراچاي بر اس��اس توافق دو 
كش��ور جمهوري اس��لامي ايران و جمه��وري آذربايجان 
 انجام مي شود. وي ادامه داد: بيش از نيم قرن است كه اين 
رودخانه مهم مرزي و استراتژيك لايروبي نشده است و هر 
س��اله شاهد بروز مشكلاتي بر اثر سيلاب هاي فصلي بوديم 
كه خساراتي را بر حوزه شهري و روستاهايي وارد مي كرد. 

جايگزين�ي براي توليد محصول پرآبخواه ش�لغم 
نداريم-يزد| مدير امور زراعت جهاد كش��اورزي اس��تان 
يزد در مورد تداوم كشت محصول پرآبخواه شلغم در استان 
گفت: هنوز جايگزيني براي توليد اين محصول پرآبخواه در 
اس��تان نداريم. محمدعلي حاتمي زاده با اشاره به برداشت 
۵۷ه��زار تن محصول ش��لغم از مزارع اس��تان اظهار كرد: 
يك هزار و ۵۰۰هكتار از اراضي كش��اورزي در اس��تان يزد 
به كاش��ت ش��لغم اختصاص دارد كه در سال زراعي جاري 
از اي��ن اراضي ۵۷هزار تن محصول برداش��ت ش��ده كه با 
ميزان برداش��ت سال هاي گذش��ته تفاوت چنداني نداشته 
اس��ت. وي در مورد ادامه كاشت اين محصول پرآبخواه در 
اس��تان نيز تصريح كرد: شلغم، محصولي پرآبخواه است اما 
در شهريورماه كشت و در پايان آذرماه برداشت مي شود كه 
به علت كوتاه بودن دوره رش��د، وجود آب هاي آزاد بيشتر و 
مصرف آب پاييزه، پايين بودن تبخير، تعرق و عدم تداخل با 
كشت ساير محصولات و عملكرد بالا، نقش مهمي در توليد 

علوفه دام هاي استان دارد. 
 واحده�اي صنعت�ي مراق�ب بداف�زار تريتون 
باشند-اصفهان| كارشناس��ان امنيت اطلاعات نسبت به 
انتش��ار بدافزار صنعتي تريتون )TRITON( به واحدها و 
سيستم هاي صنعتي هشدار دادند. بدافزار صنعتي تريتون 
س��عي در آسيب رساني به زيرساخت شبكه هاي صنعتي از 
طريق دس��تكاري و غيرفعال كردن سيستم كنترل ايمني 
فرآين��د دارد. بدافزار )Malware(، برنامه  رايانه يي اس��ت 
ك��ه كارب��ر را آزار مي دهد يا خس��ارت به وج��ود مي آورد. 
بداف��زار تريتون ب��ا هدف قرار دادن سيس��تم  هاي كنترلي 
»Triconex« كه وظيفه نظارت بر فرآيند هاي صنعتي و 
انجام اقدامات لازم در صورت بروز حوادث را به عهده دارند، 
مشكلاتي را در كارخانه ها و صنايع به وجود آورده اند. مركز 
تخصصي آپا )آگاهي، پش��تيباني، امداد( دانش��گاه صنعتي 
اصفهان درباره تريتون اعلام كرده است: اين بدافزار، ظرفيت 
انجام كارهاي خطرناك و ايجاد خطرهاي مرتبط با سلامت 

و تهديدهاي جاني را دارد. 
 افزاي�ش 2.5براب�ري توليد آهن اس�فنجي در 
ف�ولاد سفيددشت-ش�هركرد| رييس صنعت، معدن و 
تجارت چهارمحال و بختياري گفت: توليد آهن اس��فنجي 
در فولاد سفيددش��ت 2.۵ برابر افزايش يافته اس��ت. سيد 
نعيم امامي اظهار كرد: امسال تاكنون 29۱هزار و 2۶9 تن 
آهن اس��فنجي در واحد احياي مستقيم اين كارخانه توليد 
شده كه در مقايس��ه با توليد ۱۱2هزار و ۴۱۰ تن در سال 
گذشته بيش از 2۵۰درصد رشد يافته است. وي افزود: اين 
واحد صنعتي امس��ال در مهر و آبان  ماه هم ركورد جديدي 
در توليد ماهانه به ثبت رسانده است. امامي ادامه داد: آهن 
اسفنجي توليد شده با متاليزاسيون 9۵ و كربن ۱.۷درصد 
از كيفيت بالايي برخوردار اس��ت. وي گفت: آهن اسفنجي 

در كارخانه هاي فولادي كشور به شمش تبديل مي شود. 
 8ه�زار نيروي كار امس�ال در مازن�دران بيكار 
شدند-س�اري| مديركل تامين اجتماعي مازندران گفت: 

8هزار نيروي كار امسال در مازندران بيكار شدند. 
سيدعلي اصغر محمودي با بيان اينكه امسال بيش از 8 
هزار نفر از ش��اغلان تحت پوشش تامين اجتماعي از محل 
كار خود اخراج شده و در حال حاضر حقوق بيكاري دريافت 
مي كنند، اظهار كرد: در س��ال جاري بيش از ۱۱هزار نفر از 
تامين اجتماعي حقوق بيكاري مي گيرند كه س��ال گذشته 
اين تعداد ۱۰هزار نفر بوده اس��ت. وي تصريح كرد: تامين 
اجتماعي امس��ال 9۰ميلي��ارد تومان به افراد اخراج ش��ده 

حقوق بيكاري پرداخت كرده است. 
 5۱2 ميلي�ون دلار كالا از اس�تان قزوين صادر 
ش�د-قزوين| رييس س��ازمان صنعت، مع��دن و تجارت 
استان قزوين گفت: در 8 ماهه سال 9۶ جمعا ۵۱2 ميليون 
دلار ب��ه وزن ۵۳۰ هزار تن كالا از اس��تان قزوين از طريق 
گمركات كل كشور به خارج از كشور و به كشورهاي عراق، 

تركيه، امارات، افغانستان و... صادر شده است. 
نهمين كارگروه توسعه كارگروه صادرات غيرنفتي استان 
قزوين بعدازظهر امروز به رياس��ت منوچهر حبيبي معاون 
اقتصادي اس��تاندار قزوين و با حضور علي پرزحمت رييس 
س��ازمان صنعت، معدن و تجارت اس��تان قزوين و جمعي 
از مديران برگزار ش��د. علي پرزحمت گف��ت: اين كارگروه 
با هدف ارائه گزارش��ي از عملكرد تجارت اس��تان، بررسي 
موانع و مشكلات صادركنندگان استان و پيگيري پرداخت 
تس��هيلات به صادركنندگان از محل صندوق توسعه ملي 
و... برگزار ش��ده اس��ت. وي ادامه داد: موافقت اوليه ايجاد 
شركت مديريت صادرات اس��تان قزوين از سازمان توسعه 
تجارت ايران جهت حضور در نمايش��گاه بغ��داد و اوكراين 

براي بازاريابي محصولات صادراتي استان قزوين اخذ شد. 

اخبارشهرستانها

اهالي اقتصاد درباره فرآيند جذب سرمايه هاي خارجي در بخش كسب و كار كوچك و متوسط گفتند

پايان انزواي صنايع كوچك و متوسط
وزير صنعت: در ۱۰۰ روز 2 ميليارد دلار جذب سرمايه خارجي در بخش صنايع كوچك و متوسط جذب شده است

گروه بنگاه ها|
وزير صنعت، معدن و تجارت روز گذشته اعداد و ارقام 
تازه يي را از فرآيند جذب س��رمايه هاي خارجي در حوزه 
كس��ب وكار كوچك و متوس��ط ارائه كرد كه به بهانه آن 
مي توان نوري به ابعاد و زواياي گوناگون بحث تامين مالي 

در بنگاه هاي خرد تاباند. 
محمد ش��ريعتمداري  گفت: در يكصد روز اول دولت 
دوازده��م حدود 2ميليارد دلار براي ۳۷پروژه كش��ور در 

حوزه صنايع متوسط و كوچك جذب شده است.
 به گزارش پاد، وي با اشاره به هدف گذاري رشد متوسط 
8 درصدي سالانه اقتصاد كشور تصريح كرد: براي رسيدن 
به اين رش��د با در نظر گرفتن س��همي كه براي صنعت و 
معدن در قانون برنامه پيش بيني شده است، نيازمند جذب 
س��الانه حداقل ۵۴ ميليارد دلار منابع خارجي هستيم. او 
با بيان اينكه براس��اس آمار هاي بين المللي منتشره، رشد 
جذب منابع خارجي در س��ال 2۰۱۶ به ميزاني نزديك به 
۶۴ درصد بوده اس��ت، افزود: اما همچنان براي دسترسي 
ب��ه اهداف برنامه نياز به جهش هاي فوق العاده اس��ت كه 
فضاي داخلي و بين المللي براي تحقق آن بايد فراهم شود. 
ش��ريعتمداري با اشاره به ميزان س��رمايه گذاري خارجي 
جذب ش��ده در دول��ت دوازدهم گف��ت: در ۱۰۰روز اول 
دولت دوازدهم حوزه جذب منابع خارجي وزارت صنعت، 
معدن و تجارت موفق به جذب حدود 2ميليارد دلار براي 
۳۷پروژه كشور در حوزه صنايع متوسط و كوچك شده كه 
اين ميزان علاوه بر جذب منابع خارجي شركت هاي بزرگ 

فولاد، مس، خودروسازي ها و نظاير آنهاست. 
وزير صنعت، معدن و تجارت در پايان تصريح كرد: اين 
آمار نش��ان مي دهد كه در فضاي پسابرجام با وجود همه 
فشارهاي امريكا علاقه مندي به سرمايه گذاري در ايران با 
اقبال كشورهاي مختلف سرمايه گذار مواجه است و كافي 
است تا مقررات و قواعد جذب منابع خارجي را روان، آسان 

و در محدوده زماني اندكي انجام دهيم. 
در همين زمينه سراغ ديدگاه هاي اهالي اقتصاد رفتيم 

تا ديدگاه آنان را در اين زمينه جويا شويم.

 مصائب جذب سرمايه خارجي
»كيومرث فتح الله كرمانشاهي« معاون اسبق سازمان 
توسعه تجارت ايران درخصوص اهميت جذب سرمايه هاي 

خارجي در س��اختار بنگاه هاي كوچك و متوس��ط گفت: 
وزير صنع��ت اعداد و ارقام تازه يي از جذب س��رمايه هاي 
خارج��ي داده اند اما بايد توجه داش��ت ك��ه ظرف حدود 
يكي دو س��ال گذشته بعد از برجام ش��اهد ورود حداقل 
2۰۰هي��ات بازاريابي خارجي به بازار ايران بوديم و در اين 
م��دت اين هيات هاي تجاري با ه��دف رصد اقتصاد ايران 
وارد بازارهاي ايران ش��دند اما به دليل مشكلات و موانعي 
ازجمله ركود در اقتصاد، نابساماني نظام بانكي، عدم تطابق 
قوانين تجاري ايران با قوانين بين المللي، دوگانگي نرخ ارز 
و... اين گروه هاي تجاري جذب بازارهاي ايران نشدند. بايد 
بپذيريم كه اقتصاد ايران دچار مش��كلات متعددي است 
ك��ه اين مش��كلات س��رمايه گذاري در بازارهاي مختلف 
كشور را غيراقتصادي مي كند كه تنها يكي از عوامل فرار 
س��رمايه از اقتصاد ايران، بالا بودن نرخ س��ود بانك هاست 

كه ش��باهتي به نظام بانكي دنيا ندارد. وي در ادامه تاكيد 
كرد: از سوي ديگر بانك هاي كشورمان بر خلاف بانك هاي 
كش��ورهاي خارجي سياس��ت حمايت از كسب وكارها را 
دنبال نمي كنند و به صاحبان كسب وكار خدماتي را ارائه 
نمي دهند بنابراين نظام بانكي كشورمان بسيار متفاوت از 
نظام هاي بانكي ساير كشورهاست. از سوي ديگر بايد توجه 
داش��ته باشيم كه هنوز مش��كلات نقل و انتقال پول بين 
بانك هاي ايران و بانك هاي بين المللي رفع نشده و همين 
موضوع مشكلات متعددي را براي سرمايه گذاران داخلي و 

خارجي ايجاد مي كند. 
موضوع بسيار مهم اين است كه تمام اين مشكلات و 
موانع براي سرمايه گذاران هزينه هاي سر بار ايجاد مي كند 
كه اين هزينه ها در نهايت هزينه هاي س��رمايه گذاري در 
اي��ران را افزايش مي دهد بنابراين صرف��ه اقتصادي براي 

سرمايه گذاران نخواهد داشت. كرمانشاهي در ادامه گفت: 
متاسفانه يكي از مهم ترين مشكلات اقتصاد كشور در حوزه 
جذب س��رمايه ها اين است كه تمام تكيه و تمركز ها روي 
صنايع اصلي و س��نگين مانند نفت و گاز و پتروشيمي و 
فولاد سازي، سيمان و... است و بروز كوچك ترين مشكلات 
در اين ح��وزه باعث به وجود آمدن مش��كلات بزرگ در 
اقتصاد كش��ور مي شود، به طوري كه امروز با وجود اينكه 
كارخانه هاي متعدد سيمان سازي در كشورمان وجود دارد 
اما به دليل نبود بازاريابي اصولي و علمي با مش��كل مازاد 
 توليد و عرضه اين كالا به بازارهاي جهاني مواجه هستيم 
از سوي ديگر با وجود ركود بازار مسكن، مصرف سيمان در 

داخل هم بسيار كاهش يافته است. 
بنابراين معتقد هستم در حوزه سرمايه گذاري بايد به 
صنايع كوچك و متوسط تكيه داشته باشيم و از آنها غافل 

نشويم. به طور قطع با سرمايه گذاري و ايجاد ارزش افزوده 
در اين صنايع و بنگاه ها مي توانيم مشكلات اشتغال زايي و 

صادرات را هم برطرف كنيم. 
بايد توجه داشته باشيم، موفقيت اين صنايع و بنگاه هاي 
كوچك و متوسط در گرو بازاريابي هاي علمي و اصولي است 
و بايد بتوانيم اين ظرفيت ها را به سرمايه گذاران داخلي و 
خارجي معرفي كنيم وگرنه صنايعي مانند پتروش��يمي و 
انرژي نياز به بازاريابي ندارند چراكه همواره براي اين صنايع 

مشتري در بازار داخلي و خارجي وجود دارد. 

 جريان خون در شريان هاي اقتصادي
از س��وي ديگر پرهام رضايي، عضو كميسيون صنايع 
خانه اقتصاد ايران، بنگاه هاي كوچك را به جريان هاي خون 
در شريان هاي اقتصادي كشور تشبيه مي كند و مي گويد: 
كش��ورهاي صنعتي به اهميت اين بنگاه ها پي برده اند و 
براي آن برنامه ريزي مي كنند و درحال حركت به س��مت 

روندي مثبت هستند. 
وي در عين حال خاطرنشان كرد: البته اين بدان معنا 
نيست كه فعاليت هايي صورت نگرفته بلكه اقدامات اساسي 
نيز انجام شده است اما متاسفانه بنگاه هاي كوچك جايگاه 
اصلي خ��ود را در اقتصاد ندارن��د درحالي كه اين صنايع 
مي توانند، اقتصاد ايران را هم در رشد و توسعه اقتصادي و 

هم در اشتغال زايي متحول كنند. 
اين كارش��ناس اقتصادي درب��اره ويژگي هاي صنايع 
كوچ��ك بيان كرد: اين صنايع به دليل انعطاف پذيري كه 
دارند و حضورش��ان در نقاط مختلف برخلاف بنگاه هاي 
بزرگ دو ويژگي مهم صنايع كوچك هستند كه مي تواند 

براي اقتصاد كشور اهميت داشته باشد. 
وي درباره برنامه ري��زي و نكاتي كه بايد در آن لحاظ 
ش��ود، گفت: برنامه ري��زي در صنايع كوچك بايد اينگونه 
باش��د كه از بخش خصوصي كمك بگيريم يعني بايد از 
تش��كل هاي اقتصادي موجود در كش��ور ك��ه به صورت 
خصوصي فعاليت مي كنند، بتوانيم مشاوره بگيريم زيرا اين 
افراد راحت تر با بنگاه هاي پايين دستي در ارتباط هستند. 

عضو كميسيون صنايع خانه اقتصاد ايران تاكيد كرد: 
دولت بايد مرجع مشاوره خودش را تشكل هاي خصوصي 
ق��رار دهد تا براي پيش��رفت در زمين��ه صنايع كوچك و 

پايين دستي يك راهبرد اساسي باشد. 

تماس صوتي بر بستر واي فاي به صورت رسمي راه اندازي شدكاهش دوباره سرفاصله حركت قطارها در خط ۳
مديرعامل شركت بهره برداري مترو تهران و حومه گفت: سرفاصله 
حركت قطارها در خط ۳ مترو به  9 دقيقه كاهش يافت؛ ضمن اينكه 
تغييراتي نيز در جهت افزايش ظرفيت پذيرش مسافر در خط ۴ مترو 

تهران صورت گرفته است. 
ب��ه گ��زارش مديري��ت ارتباط��ات و امور بين الملل ش��ركت 
نوبخ��ت  حوم��ه،  و  ته��ران  ش��هري  راه آه��ن   بهره ب��رداري 
با اشاره به اينكه پيش از اين سرفاصله حركت قطارهاي مترو در 
بخش شمالي خط ۳ به ۱۰ دقيقه كاهش يافته بود، افزود: اكنون 
2 رام قط��ار ديگر به تعداد قطارهاي فع��ال در اين خط اضافه و 

سرفاصله حركت قطارها به 9 دقيقه رسيده است. 
وي با بيان اينكه با اضافه ش��دن اي��ن دو رام قطار جديد، در 
روزهاي عادي س��رفاصله حركت قطارها از ۱۰ دقيقه به 9 دقيقه 
و در روزهاي تعطيل سرفاصله حركت قطارها از ۱۵ دقيقه به ۱2 
دقيقه كاهش يافته است، تصريح كرد: در مجموع 2۰ حركت در 
روزهاي عادي و ۳۰ حركت در روزهاي تعطيل به مجموع حركت 

قطارها در خط ۳ اضافه مي شود. 
 وي ادامه داد: با اين تغييرات ۳۵ هزار سفر در روزهاي عادي 
و ۵۰ هزار سفر در روزهاي تعطيل به ظرفيت خط ۳ مترو تهران 
اضافه مي شود. مديرعامل شركت بهره برداري مترو تهران و حومه 

در ادامه از افزايش تعداد حركت قطارها در خط ۴ خبر داد و گفت: 
با افزايش ۳8 حركت و مجموع اعزام ۴۰۴ حركت در روز،  ظرفيت 

پذيرش مسافر در اين خط افزايش پيدا كرده است. 
به گفته نوبخت، در آبان ماه سرفاصله حركت قطارها در خط ۴ 
مترو تهران در روزهاي عادي به ۴دقيقه كاهش يافت و اكنون نيز 
با اضافه شدن حركت هاي جديد، به طور ميانگين روزانه ۱۰۰ هزار 

سفر به ظرفيت خط ۴ اضافه شده است. 
وي تصري��ح ك��رد: در عصر روزهاي پنج ش��نبه ني��ز با اضافه 
ش��دن 8 حركت، س��رفاصله حركت قطارهاي اين خط از ۷ به ۶ 
دقيقه كاهش پيدا كرده است؛ ضمن اينكه با افزايش ۱۶ حركت، 
سرفاصله حركت قطارهاي خط ۴ در روزهاي جمعه و تعطيل هم 
از 9 به 8 دقيقه رسيده است. مديرعامل شركت بهره برداري مترو 
تهران و حومه با اش��اره به شروع فصل سرما خاطرنشان كرد: در 
ح��ال حاضر با كاهش س��رفاصله حركت قطارها در خطوط مترو 
و افزاي��ش ظرفيت مترو تهران به عن��وان پاك ترين، ايمن ترين و 
س��ريع ترين وس��يله حمل ونقل عمومي درون ش��هري، در جهت 
كاهش آلودگي هوا و ترافيك پايتخت گام موثري برداش��ته شده 
و مطمئنا با تامين ناوگان هاي بيشتر سرفاصله حركت قطارها در 

خطوط مترو تهران بازهم كاهش خواهد يافت. 

مكالمه تلفني بر بس��تر واي ف��اي )واي فاي كالينگ( كه 
پيش از اين به صورت پايلوت راه اندازي شده بود، به صورت 

تجاري و رسمي در كشور راه اندازي شد. 
به گزارش اداره كل ارتباطات ش��ركت ارتباطات س��يار 
ايران، اين سرويس با نام »تلفاي« خدمتي نوآورانه و بسيار 
جديد اس��ت كه همراه اول نخستين اپراتور ارائه دهنده اين 

سرويس در كشور است.
با اس��تفاده از س��رويس تلفاي، مش��تركان هم��راه اول 
نيازي به پوش��ش ش��بكه تلفن همراه براي برقراري تماس 
نخواهن��د داش��ت، بلكه تنها با دريافت و نصب اپليكيش��ن 
تلفاي، فعال سازي س��رويس و اتصال به هر شبكه واي فاي 
مي توانند، مكالمه كنند و براي اين كار نيازي به استفاده از 

هيچ اپليكيشن واسط ديگري ندارند.
همراه اول در پياده روي اربعين امس��ال اين سرويس را 

براي زائران ارائه كرده بود. 
مش��تركان مي توانند پس از فعال سازي تلفاي تماس را 
با استفاده از ش��ماره گير تلفن همراه خود و همانند تماس 
ع��ادي برق��رار و دريافت كنند. هزينه برق��راري تماس نيز 
كاملا مش��ابه تماس عادي بوده و با استفاده از اين سرويس 

اتصال به هر ش��بكه واي فاي، مش��ابه اتصال به آنتن همراه 
اول است. 

از مزاي��اي تلفاي همراه اول تم��اس روي واي فاي بدون 
نياز به اپليكيشن واسط، برقراري و دريافت تماس در نقاط 
با آنتن دهي ناپايدار يا با ازدحام بالا بوده و مشكل ناپايداري 
آنتن دهي ش��بكه تلفن هم��راه در اين نقاط يا داخل برخي 

ساختمان ها حل خواهد شد.
همچني��ن هنگام تم��اس، مخاطب تفاوت��ي بين تماس 
تلف��اي و تماس عادي مش��اهده نمي كند و برخلاف س��اير 
اپليكيش��ن هاي تماس اينترنتي كه لازم اس��ت طرف ديگر 
مكالمه نيز اپليكيش��ن را نصب كرده باش��د، براي تماس از 
طريق تلفاي طرف ديگر مكالمه نيازي به فعال س��ازي اين 

سرويس ندارد. 
مشتركان سيم كارت يوسيم و ۴G كه گوشي همراه آنها 
اندرويد ۴.۴ به بالا باشد، مي توانند از اين سرويس استفاده 
كنند و براي سيستم عامل ios نيز به زودي ارائه مي شود. 
همراه اولي ها مي توانند براي كس��ب اطلاعات بيشتر در 
اين خصوص و چگونگي استفاده از سرويس تلفاي به صفحه 
پرتال اين اپراتور به نشاني www.mci.ir مراجعه كنند. 

چهره هاي استاني

كرمانشاه|
 رييس اتاق بازرگاني كرمانشاه با اشاره 
به ركود شديد حاكم بر اقتصاد اين استان 
خواستار بازگشايي سريع مرز پرويزخان و 
ازسرگيري تبادلات اقتصادي براي ايجاد 

رونق اقتصادي در استان كرمانشاه شد. 
به گزارش »تعادل« ب��ه نقل از روابط 
عموم��ي اتاق بازرگاني كرمانش��اه، كيوان 
كاش��في بس��ته بودن س��ه ماهه اين مرز را موجب بيكاري بيش از سه 
هزار نفر به طور مس��تقيم و غيرمس��تقيم دانس��ت. وي اظهار كرد: اين 
تعطيلي باتوجه به ظرفيت بس��يار محدود مرز خسروي و بازارچه هاي 
ش��يخ صالح و شوش��مي در تب��ادلات اقتصادي موجب تنزل س��طح 
صادرات استان در سال جاري شده است. كاشفي افزود: شهرستان هاي 
قصرشيرين، س��رپل ذهاب، گيلانغرب و ثلاث باباجاني از قابليت تجاري 
بالايي برخوردارند و تجارت و كش��اورزي س��هم اساسي در اقتصاد اين 
شهرس��تان ها دارد. رييس اتاق بازرگاني كرمانش��اه در ادامه از پيگيري 
لازم تا بازگش��ايي مرز پرويزخان خبر داد و گف��ت: باتوجه به باز بودن 
مرز رس��مي مريوان، تداوم تعطيلي پرويزخان جاي س��وال دارد. عضو 
هيات رييسه اتاق بازرگاني ايران با اشاره به صادرات و ترانزيت حدود سه 
ميليارد دلاري در س��ال از مرز پرويزخان گفت: تعطيلي اين مرز لطمه 
زيادي به كل صادرات كشور خواهد داشت. وي با اشاره به اعلام رسمي 
وزير كشور در جلسه هيات نمايندگان اتاق ايران مبني بر بازگشايي مرز 
پرويزخان در ۴8 س��اعت آينده افزود: بعد از گذش��ت حدود يك هفته 
هنوز اين مرز مهم كشور باز نشده است. قصرشيرين در غرب كرمانشاه 
بيش از ۱8۶ كيلومتر مرز مش��ترك با عراق دارد كه در امتداد اين مرز 

طولاني، 2 پايانه رسمي پرويزخان و خسروي فعال هستند. 

مرز پرويزخان براي رونق بخشي به اقتصاد 
كرمانشاه بازگشايي شود

كرمان|
رييس اتاق كرمان گفت: بس��ياري 
از عوامل توس��عه مانن��د وجود نيروي 
انس��اني لازم، مزيت ه��اي كش��اورزي 
به خصوص در محصول خرما، مجموعه 
ارگ جديد، خودروسازي و مسوولان با 
تفكر توسعه گرا، در بم وجود دارد و اين 
شهرستان مي تواند با تلاش هاي بيشتر 
به توسعه پايدار دست يابد. به گزارش ايسنا، سيدمهدي طبيب زاده 
در نشس��ت با فرماندار بم و جمعي از فعالان اقتصادي شهرستان 
بم افزود: نمايندگي اتاق كرمان در بم مي تواند همراه و ياري رسان 
بخش خصوصي باش��د تا ضمن افزايش توليد، به ايجاد اش��تغال 
بپردازد و در صادرات محصولات منطقه موفق تر از گذش��ته عمل 
كند. وي با بيان اينكه خودروس��ازي بم س��هم مهمي در اشتغال 
استان دارد و هم اكنون نيز برنامه هاي وسيعي در اين مجموعه در 
حال انجام اس��ت تا ميزان توليدات داخل را در اين حوزه افزايش 
دهند، تصريح كرد: خرما عامل توسعه كسب و كار در بم محسوب 
مي ش��ود و آثار تاريخي اين شهرس��تان به ويژه ارگ بم در منطقه 
آس��ياي ميانه منحصر به فرد اس��ت. طبيب زاده خاطرنشان كرد: 
اتاق كرمان تمركز خود را بر محور گردش��گري قرار داده و در اين 
زمينه با دعوت از نماينده يك ش��ركت خارجي براي ارائه مشاوره 
و س��فر وي به كرمان و بم برنامه ريزي هايي صورت گرفت. رييس 
اتاق كرمان پيش��نهاد برگزاري همايش��ي با حضور سفرا، مديران 
موسسات خيريه بين المللي و... در بم را مطرح كرد و گفت: مي توان 
با دعوت از اين افراد موثر، بم را پس از زلزله به آنها معرفي و از اين 

فرصت براي جذب گردشگران استفاده كرد. 

 خرما؛ عامل توسعه
كسب و كار در بم

البرز|
 ريي��س س��ازمان جهاد كش��اورزي 
استان البرز گفت كه در ۶ ماهه اول سال 
جاري ۶۶ ه��زار و ۶۵۰ تن ميوه و تره بار 
از اي��ن اس��تان به خارج از كش��ور صادر 
شده است. سيدمجيد موسوي ديروز در 
گفت وگو با ايرنا، افزود: اين ميزان صادرات 
توسط 22 شركت توليدي و صادر كننده 
عض��و اتحاديه توليدكنندگان و صادركنندگان ميوه و تره بار اس��تان 
 به مقدار س��ه ه��زار و ۷۰۰ كانتينر و ب��ا ارزش ريالي ۱۵۵ ميليارد و 

8۰۰ ميليون تومان انجام شده است. 
وي اظهار داش��ت: اين محصولات شامل سه هزار و ۱۵۰ كانتينر 
سبزي و صيفي شامل كاهو، كلم، كرفس، فلفل، دلمه، لوبيا سبز و ۵۵۰ 
كانتينر ميوه شامل خيار، گوجه فرنگي، خربزه، ملون، انگور و خرمالو 
كه مقصد قريب به اتفاق محصولات به كشورهاي امارات متحده عربي، 
عم��ان و قطر ب��وده و عمدت��ا از طريق بنادر جنوبي و كش��تي هاي 
كانتينرب��ر و مقدار محدودي نيز از طريق فرودگاه امام خميني )ره( به 
مقصد قطر صادر ش��ده است. وي پيش بيني كرد تا پايان سال حدود 
۷ ه��زار كانتينر با وزن تقريبي ۱2۶ هزار تن و ارزش ۳۵2 ميليارد و 
8۰۰ميليون تومان انواع محصولات به كشورهاي همجوار صادر شود 
كه از نظر وزني نسبت به سال قبل 2درصد و از نظر ريالي ۱۳درصد 
 رش��د خواهد داشت. موس��وي افزود: مقاديري هم ازجمله 2 هزار و 
۵8۰ اصله نهال به ارمنس��تان، ۱2.۵ تن سبزيجات خشك به عمان، 
۴۰ كيلوگرم بذر اصلاح شده به قزاقستان، 2۵ تن بستررويشي قارچ 
به عراق و يك و نيم تن موسير خشك شده به امريكا در ۶ ماهه اول 

سال جاري صادر شده است. 

 66 هزار تن محصولات كشاورزي از البرز
به خارج كشور صادر شد

سيستان وبلوچستان|
پ��رورش  و  آم��وزش  مدي��ركل 
سيستان وبلوچس��تان گفت: آمار خيرين 
مدرسه ساز استان نسبت به ۳ سال قبل 
افزاي��ش ۶ برابري داش��ته ام��ا به وجود 
عم��ق محروميت ه��ا و نيازه��اي فراوان 
سيستان وبلوچستان به فضاهاي آموزشي 

استاندارد، كافي نيست. 
عليرضا نخعي در گفت وگو با تس��نيم به امر مهم مدرسه س��ازي 
در اس��تان كمت��ر توس��عه يافته سيستان وبلوچس��تان اش��اره كرد 
و اظه��ار داش��ت: خوش��بختانه ام��روز آم��ار خيري��ن مدرسه س��از 
 اس��تان نس��بت ب��ه ۳ س��ال قب��ل افزاي��ش ۶ براب��ري داش��ته اما 
به وجود عمق محروميت ها و نيازهاي فراوان سيستان وبلوچستان به 
فضاهاي آموزش��ي استاندارد اين كافي نيس��ت و مردم بايد در كنار 

دول��ت در زمينه احداث مدارس ياريگر آموزش و پرورش باشند. 
مدي��ركل آموزش و پرورش اس��تان سيستان وبلوچس��تان گفت: 
آموزش و پرورش دانش آموزان به عنوان آينده س��ازان ايران اسلامي از 
اهميت زيادي برخوردار اس��ت به همين دليل ساخت مدرسه توسط 
خيران مدرسه س��از از اجر زيادي برخوردار است و در حقيقت خيرين 
راه را جل��وي پاي ما هموار مي كنند تا همه بتوانيم در پي بركت اين 
تلاش از ظرفيت ها استفاده كرده و راه توسعه استان پهناورمان را هموار 
كنيم. وي ضمن قدرداني از مش��اركت خيران مدرسه ساز در همراهي 
آموزش و پرورش، خاطرنش��ان كرد: مفهوم مدرسه سازي و پاداش كار 
خير حتي براي دانش آموزان ما در سيستان وبلوچس��تان نهادينه شده 
چراكه هم اكنون در اس��تان از بين دانش آموزان مان خير مدرسه س��از 
داريم كه با پس انداز مبلغي روزانه براي مدرسه سازي كمك مي كنند. 

 رشد 6 برابري آمار خيران مدرسه ساز
در سيستان وبلوچستان
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اقتصاد اجتماعي12
استخدام آموزگاران نهضت 

در دست تدوين
رييس سازمان نهضت سوادآموزي با بيان اينكه در گروه 
سني 10 تا 19 سال درصد باسوادي به 98.2 درصد رسيده 
اس��ت گفت: اين آمار نش��ان مي دهد كه 190 هزار كودك 
خارج از مدرسه داريم.  علي باقرزاده در نشست خبري خود 
با اصحاب رسانه به مروري بر اقدامات انجام شده براي ارتقاي 
سطح سوادآموزي در كشور پرداخت و گفت: 2911 سرباز را 

در 5سال گذشته تحت آموزش قرار داده ايم. 
او افزود: مس��ابقات كتابخواني و انش��اء نويسي هر ساله 
برگزار مي ش��ود و كتابي به مناسبت ش��عار سال و پرسش 
مهر رييس جمهور براي آن در نظر گرفته مي ش��ود. سالانه 
150 ه��زار نفر در اين مس��ابقات ش��ركت مي كنند كه در 
ش��ش س��ال گذش��ته به 1 ميليون و 189هزار نفر رسيده 
است. رييس سازمان نهضت سوادآموزي با اشاره به آموزش 
مهارت هاي رايانه يي عنوان كرد: نرم افزار بومي براي فارسي 
آموزي طراحي شده و 10 نفر ازاين طريق تحت آموزش قرار 
گرفتند. اين طرح س��ال آينده در 5 استان پايلوت مي شود. 
همچنين برنامه كتابخواني از طريق تبلت را در حال حاضر 

به صورت آزمايشي در برنامه داريم. 
 ICDL باقرزاده ادام��ه داد: آموزش مهارت هاي ابتدايي
وارد سال پنجم خود شده و 6200 نفر اين دوره را پشت سر 
گذاشته اند. هر كسي ادعا كند مي تواند براي بزرگسال بيسواد 
و كم سواد كتاب توليد كند به سراغش رفته ايم. 9ميليون و 
200 هزار نفر س��اعت در سال گذشته آموزش داده ايم و 68 
هزار نفر همزمان در طرح آموزش جهاددانشگاهي شركت و 

از 80 ساعت فيلم آموزشي استفاده كردند. 
وي با اش��اره به وضعيت س��واد در ايران كه بر اس��اس 
سرش��ماري عمومي نفوس و مس��كن انجام مي شود عنوان 
كرد: طبق سرشماري س��ال 95، يكي از شاخص هاي مهم 
سوادآموزي فاصله باس��وادي زنان و مردان يا همان عدالت 
جنس��يتي است. در گروه س��ني 10 تا 49 سال اين فاصله 
حدود 10 درصد كمتر ش��ده است. يك علت اين است كه 
قريب به 80 درصد فعاليت هاي ما به زنان اختصاص يافته و 
درصد باسوادي در اين گروه از 90.7 به 93.4 درصد افزايش 
يافته است.  وي افزود: كاهش باسوادي شهروندان روستايي 
با شهري نيز از 13.5 به حدود 12 درصد كاهش يافته است. 
رييس سازمان نهضت سوادآموزي با بيان اينكه در گروه 
سني 10 تا 19 سال درصد باسوادي به 98.2 درصد رسيده 
اس��ت گفت: اين آمار نش��ان مي دهد كه 190 هزار كودك 
خارج از مدرسه داريم. در گروه سني 10 تا 29 سال درصد 
باسوادي به 97.3 درصد رسيده و رشد بيش از يك درصدي 
دارد.  باق��رزاده ادام��ه داد: درصد باس��وادي در گروه 10 تا 
49س��ال نيز از 92.5به 94.7 درصد رس��يده است. با وجود 
آنكه آمار بيسوادي به يك ميليون و 113هزار كاهش يافته، 
هنوز 2 ميليون و 690 هزار بيسواد ثبت شده داريم كه شامل 
اتباع و غير اتباع و آموزش پذيران و آموزش ناپذيران مي شود. 
او با اش��اره به اينكه در گروه س��ني بالاي شش سال كه در 
واقع همه گروه هاي سني را در برمي گيرد، درصد بيسوادي از 
15.2به 12.3 درصد كاهش يافته است گفت: امسال ثبت نام 
332 هزار نفر در فعاليت هاي سوادآموزي انجام شده كه 93 
درصد ايراني و 7 درصد اتباع خارجي هستند. در حال حاضر 
چهارمحال و بختياري، گلستان، همدان، قم، يزد، اردبيل و 
لرستان رتبه بالاترين عملكرد كمي را دارا هستند.  وي افزود: 
44 درصد عملكرد ما در مناطق روس��تايي و 56 درصد در 
مناطق شهري متمركز شده است. تا امروز 6 درصد عملكرد 
ما در گروه سني 10 تا 19سال و مابقي در ساير گروه هاست. 
همچنين ميانگين سني افراد تحت پوشش حدود 30 سال 
سن است. وي در ادامه به مشكلات صنفي آموزش دهندگان 
نهضت س��وادآموزي اش��اره و اظهار كرد: هرس��ال 70 هزار 
آموزش دهن��ده فع��ال داريم كه از يك تا 25 بيس��واد را در 
هر س��ال تحت آموزش قرار مي دهند. موسس��ه غيردولتي 
براساس بهاي تمام ش��ده با آموزش دهندگان عقد قرار داد 
مي كن��د و ما كنترل ثبت نام ه��ا را انجام مي دهيم تا جلوي 
ثبت نام هاي كاذب را بگيريم. همچنين خروجي ها را كنترل 
مي كنيم و آنها كه قبول ش��ده آزمون هاي ما باشند را لحاظ 
مي كنيم.  معاون وزير آموزش و پرورش ادامه داد: نظارتي هم 
در طول دوره داريم. آموزش دهنده ها مطالبه تبديل وضعيت 
خود را دارند. اين رويه از ابتداي تصويب اساس��نامه سازمان 
پيش بيني شده بود كه هر كس 5 سال با سازمان كار كند 
استخدام مي شود. اي كاش از ابتدا اين قانون تصويب نمي شد 

و از همان زمان نيروي ثابت جذب مي شد. 
باقرزاده با اشاره به ارائه قانون اصلاح تبصره 10 ماده 17 
تعيين تكليف آموزش دهندگان نهضت س��وادآموزي و حق 
التدريسي ها در مجلس اظهار كرد: در اين اصلاحيه، مجلس 
آموزش و پرورش را مجاز كرد كسري نيروي خود را از چهار 
گروه جبران كند ك��ه آموزش دهندگان از جمله آنها بودند. 
هنوز اين مصوبه اجرا نشده بود كه طرح ديگري در مجلس 
ارائه شد كه حق التدريسي ها و نهضتي ها استخدام شوند كه 
در صحن علني با آن مخالفت شد و به كميسيون برگشت. 

اكنون پيش نويس طرح ديگري نوشته شده است. 
وي با بيان اينكه ما به شدت جلوي ثبت نام هاي غيرواقعي 
مي ايستيم عنوان كرد: هر زمان محرز شود فرد ثبت نام شده 
به عنوان بيس��واد داراي سواد بوده، فرد را از چرخه آموزش 
خارج مي كنيم، كلاس معلم را منح��ل و براي دوره يي وي 
را تعلي��ق مي كنيم. همچنين اگر ش��خص ديگري به جاي 
آموزش دهن��ده ب��ه كلاس ب��رود با وي برخ��ورد مي كنيم. 
مع��اون وزير آموزش و پ��رورش تاكيد ك��رد: كلاس درس 
هيچ آموزش دهنده يي به علت حضورش در تجمعات صنفي 
منحل نش��ده اس��ت و اگر اين طور بود اگر كد ملي شان را 
به ما بدهند بررس��ي مي كنيم و پاسخ مي دهيم. او در پاسخ 
به پرسشي درباره برنامه هاي آموزشي براي گروه هاي سني 
پايين تر گفت: طرح سوادآموزي افراد بيسواد 10 تا 19 سال 
را اجرا مي كنيم، بر اين اساس طي سه سال گذشته 45 هزار 
و 429 نفر شناسايي و جذب شده اند.  رييس سازمان نهضت 
سوادآموزي در واكنش به اينكه ساختار نهضت سوادآموزي 
به نحوي بوده كه نتوانسته توفيقات بالايي كسب كند ادامه 
داد: هيچ كش��وري در دنيا س��راغ نداريم كه سوادآموزي را 
تعطيل كرده باشد. تش��كيلات گسترده نداريم و تمام افراد 
درگير در اين حوزه كمتر از 100 نفرند و كمتر از سه درصد 
اعتبارات را صرف پرداخت حقوق آنها مي كنيم.  او به آخرين 
وضعيت پرداخت مشوق هاي باس��وادي اشاره و عنوان كرد: 
از 153 هزار باس��واد ش��ده مشمول س��ال 95، مشوق هاي 
باس��وادي 90 هزار نف��ر را پرداخت كرده ايم و مش��وق 40 
هزار نف��ر را آماده پرداخت داريم. البت��ه از تعداد 153هزار 
نفر، 5هزار نفر از دريافت پاداش انصراف دادند و تعدادي هم 
اصلا حس��اب بانكي ندارند.  او در ادامه با بيان اينكه انگيزه 
اتباع براي باسوادي بسيار بالاست و تنها گروهي هستند كه 
براي آنها در استان ها سهميه تعيين مي شود، درباره آموزش 
كودكان بازمانده از تحصيل نيز گفت: آماده كمك به آموزش 
كودكان بازمانده از تحصيل هس��تيم. طرحي در سه استان 
خراسان رضوي، خوزستان و سيستان و بلوچستان به صورت 
آزمايش��ي كليد خورده اس��ت كه بر اساس آن موانع سر راه 
افرادي كه در سال جاري به علت مشكل اقتصادي از تحصيل 

جامانده اند را رفع مي كنيم. 

خبر

انحراف لايحه بودجه 97 از قانون برنامه ششم توسعه

فشارهزينههايدرمانبردوشمردمباقيميماند
ريحانه جاويدي  

در برنامه ريزي هايي كه براي سلامت كشور و وضعيت 
بيمه ه��ا و پرداختي مردم تاكنون انجام ش��ده اس��ت،  بر 
كاه��ش س��هم پرداخت ها از جيب مردم هم��واره تاكيد 
مي ش��ود اما آنچه در عمل مش��اهده مي ش��ود،  حكايت 
ديگري اس��ت. مطابق قانون برنامه پنجم توس��عه بايد تا 
پايان اين برنام��ه كل پرداختي از جيب بيماران بايد 30 
درصد باش��د، يعني 70 درصد هزينه هاي درمان از سوي 
دولت پرداخت ش��ود اما در ش��رايطي ك��ه اهداف برنامه 
پنجم به ثمر نرس��يد، در قانون برنامه شش��م توسعه هم 
بر كاهش پرداختي از جيب مردم تاكيد شد،  بطوري كه 
براس��اس اين برنامه كل پرداخت��ي از جيب بيماران بايد 
به 25 درصد برس��د،  اين در حالي است كه بسياري از از 
نمايندگان مجلس معتقدند در تدوين لايجه بودجه سال 
97، توجهي به برنامه ششم توسعه نشده و اين بار هم قرار 
نيس��ت تا فرانش��يز 25 درصدي در نظر گرفته شده در 
برنامه ششم تحقق يابد. اگرچه بودجه 14هزار ميلياردي 
كه در لايحه س��ال آينده براي بخش بهداش��ت و درمان 
در نظر گرفته ش��ده است،  نسبت به بودجه سال گذشته 
رشد 30 درصدي داشته است،  اما نمايندگان مجلس باز 
هم اين ميزان اعتبار را براي گس��ترش عدالت در بخش 
بهداش��ت و درمان ناكافي مي دانن��د. ضمن اينكه از اين 
ميزان بودجه بايد بدهي هاي وزارت بهداش��ت به بيمه ها، 
 دانش��گاه هاي علوم پزش��كي و داروخانه ها در نظر گرفته 
شود. به اين ترتيب همچنان فشار سلامت بر جيب مردم 
سنگيني مي كند و خبري از تحقق برنامه ششم توسعه در 

اين راستا وجود ندارد. 
مرتضي خاتمي،  نايب رييس كميس��يون بهداشت و 
درمان مجلس شوراي اس��لامي، درباره اين موضوع به 
تعادل مي گويد: »متاس��فانه فك��ر نمي كنم با توجه به 
لايحه بودجه سال 97، شاهد كاهش پرداختي از جيب 
مردم در حوزه درمان باشيم. با وجود اين بايد براساس 
قانون پيش رفته و سعي كنيم پرداختي از جيب مردم 
را كاهش دهيم. اين ميان وزارت بهداشت بايد هر چه 
سريع تر زيرساخت هاي پزش��ك خانواده و نظام ارجاع 
را فراه��م كرده تا از اين طري��ق در هزينه هاي درمان 

صرفه جوي��ي حاصل ش��ود.« او اف��زود: »از بدهي هاي 
دولت در حوزه بهداش��ت و درمان هم نبايد غافل شد. 
سال گذشته براي پرداخت حقوق پرسنل دانشگاه هاي 
علوم پزش��كي مجبور به شديم به درآمد اختصاصي رو 
بياوري��م چرا كه در احكام برنامه شش��م اعتباري براي 
اين موارد در نظر گرفته نشده بود. متاسفانه با توجه به 
مجموع اين شرايط شاهد هستيم كه در لايحه بودجه 
س��ال آينده سهم پوشش بيمه يي اقش��ار كم درآمد و 
اعتبار مربوط به س��اخت و س��از بيمارستان ها و مراكز 

درماني كاهدش يافته است.«
خاتمي تنها راه رسيدن به اهداف برنامه ششم توسعه 
را صرفه جويي در هزينه ها دانس��ته و مي گويد: »اگر نظام 
ارجاع اجرا ش��ود، مي��زان قابل توجه��ي در هزينه هاي 

درمان كاهش رخ مي دهد. در ش��رايط فعلي بس��ياري از 
هزينه هايي كه مردم براي درمان صرف مي كنند بي رويه 
اس��ت چرا كه براي درمان به يك پزشك مراجعه كرده و 
آزمايش ها وداروهاي تجويز ش��ده را تهيه مي كند اما در 
مراجعه با پزش��ك ديگري آزمايش ها و داروهاي قبلي رد 
شده و بيمار بايد از ابتدا تمام مراحل را طي كند حال آنكه 
اگر طرح پزش��ك خانواده اجرايي ش��ود و هر گروه هدف 
تحت نظر يك پزشك مشخص باش��ند،  روند درمانشان 
تحت نظر همان پزش��ك اس��ت و به اين ترتيب از صرف 

هزينه هاي چندباره جلوگيري مي شود.«
او بيان ك��رد: »اما بايد اين نكته را هم در نظر گرفت 
كه در صورت اجراي طرح پزش��ك خان��واده هم به يك 
باره شاهد كاهش پرداختي دولت براي هزينه هاي درمان 

نخواهيم بود حتي ممكن است تا 5 سال نخست هزينه ها 
بيشتر هم بشود اما براي اينكه نتايج طرح نمود كند،  بايد 
هزين��ه كنيم. اما بايد بپذيري��م در امر هزينه هاي درمان 
كاستي هاي بسياري داريم. مخصوصا در بيمه سلامت كه 

بدهي هاي ايجاد شده در نظر گرفته نشده بود.«

 بيمه ها را تقويت كنيم
با وجود اين تقي نوربخش، مديرعامل س��ازمان 
تامي��ن اجتماع��ي، معتقد اس��ت در زمينه كاهش 
پرداخت از جيب مردم اقدامات موثري انجام ش��ده 
اس��ت، مثلا پرداخت از جيب مردم دربيمارستان ها 
بي��ش از 60 درصد بود، اما امروز اين هزينه به س��ه 
تا شش درصد رسيده او مي گويد: »78 درصد منابع 

طرح تحول سلامت توسط بيمه ها تامين مي شود و 
در شرايط فعلي اهم هزينه هاي طرح تحول سلامت 
بر دوش بيمه هاس��ت، همين مساله به خوبي مويد 
اين است كه فقط زماني مي توان به كاهش پرداختي 
از جيب بيماران در برنامه شش��م توس��عه نائل شد 
ك��ه از تامين كننده اصلي، هزينه ه��اي طرح تحول 

سلامت حمايت شود.«
محسن مصلحي، عضو شوراي عالي نظام پزشكي 
كش��ور معتقد اس��ت كاهش هزينه ه��اي درماني از 
جيب مردم،  تنها در صورتي محقق خواهد ش��د كه 
بين تعرفه ها و سرانه نظام سلامت، همخواني وجود 
داش��ته باش��د، به گفته او اگر با همي��ن روال فعلي 
جل��و برويم، همواره هزينه هاي درمان از منابع نظام 
سلامت، پيشي مي گيرد. مصلحي مي گويد: »كاهش 
پرداختي از جيب بيماران دربرنامه شش��م توس��عه، 
در ش��رايطي تداوم خواهد داش��ت كه حواسمان به 
مناب��ع بيمه هاي درماني هم باش��د ت��ا بين منابع و 
مصارف نظام س��لامت، تعادلي به وجود بيايد. اينكه 
هزينه هاي غيرضروري در نظام سلامت وجود داشته 
باش��د و تعرفه ها خارج از ت��وان مالي بيمه ها تعيين 
ش��ود، روندي اس��ت كه مي تواند رسيدن به كاهش 
پرداختي از جيب بيماران را مختل كند، زيرا دراين 
صورت، بيمه ها نمي توانند هزينه هاي مضاعف درمان 

را پوشش دهند.«
عضو شوراي عالي نظام پزشكي كشور افزود: »در 
صورت نبود تعادل بي��ن منابع و مصارف، نمي توان 
به فرانش��يز 25 درصدي رس��يد، مگ��ر اينكه منابع 
بيش��تري به نظام س��لامت، تخصيص پي��دا كند يا 
اينكه با همين منابع فعلي، ورشكس��تگي بيمه هاي 
درمان��ي را به انتظار بنش��ينيم. كاهش پرداختي از 
جي��ب بيماران ب��ه 25 درصد بايد ط��ي يك اقدام 
علمي و منطقي انجام ش��ود تا نه بيمار و نه بيمه ها 
متضرر نش��وند. در واقع نبايد براي رس��يدن به اين 
هدف، قوانين اقتصاد س��لامت را زي��ر پا بگذاريم و 
س��اختار نظام س��لامت را به مس��يرهاي غيرعلمي 

بكشانيم.«

مع��اون س��اماندهي امور جوان��ان وزارت ورزش و 
جوانان گفت: تا پايان امس��ال 100 هزار سرباز جوان 
تحت عنوان »سرباز مهارت« آموزش مهارتي مي بينند. 
محمدمهدي تندگويان در ستاد ساماندهي امور 
جوانان اس��تان س��منان با بيان اينكه طرح س��رباز 
مهارت مورد تاكيد ويژه مقام معظم رهبري اس��ت 
اظه��ار كرد: ح��وزه جوان��ان وزارت ورزش، جدا از 
برنامه هايي كه در حوزه سمن ها و برخي طرح هاي 
ديگر پيش بيني كرده، آمادگي دارد تا با ارائه تفاهم 
نامه ي��ي در اين زمينه كمك كند تا از اين طريق به 
ح��وزه جوانان و اش��تغال و مهارتاموزي آنها كمك 
كند. او با اش��اره به اهميت اين طرح بيان كرد: در 
س��ال هاي آتي هر س��ال بر ميزان جذب س��ربازان 
مهارت در سطح كشور افزوده خواهد شد. تندگويان 
ضمن دعوت از جوانان به ح��وزه كارآفريني افزود: 
چنانچ��ه تفاهم نامه ي��ي در اين زمينه امضا ش��ود 

م��ا مي توانيم در زمينه كس��ر خدمت س��ربازي و 
اخذ امريه ب��راي انجام خدمت س��ربازي در مراكز 
كارآفرين��ي به آنها كمك كنيم. معاون س��اماندهي 
ام��ور جوان��ان وزارت ورزش و جوان��ان از حمايت 
مال��ي از تش��كل هاي فع��ال حوزه جوان��ان در اين 
بخش خبر داد و اضافه كرد: اگر طرح هاي خوبي از 
س��وي تشكل هاي جوانان در اين بخش عرضه شود 
تا س��قف 100ميليون تومان تسهيلات با نرخ چهار 

درصد در اختيار آنها قرار مي دهيم. 
او به نقش مهم تش��كل هاي مرتب��ط با جوانان در 
كاهش آس��يب هاي اجتماعي اش��اره ك��رد و گفت: 
براس��اس پاي��ش واقعي كه در وزارتخانه انجام ش��ده 
هر ش��هر و استان به ميزاني كه در زمينه شكل گيري 
تش��كل هاي مردم نهاد حوزه جوانان فعاليت كرده به 
هم��ان ميزان موفق به كاهش آس��يب هاي اجتماعي 
نيز ش��ده اس��ت ب��ه عبارتي مي��زان افزاي��ش ثبت 

تشكل هاي مردم نهاد جوان ارتباط مستقيم با كاهش 
آس��يب هاي اجتماعي دارد. او با بي��ان اينكه جوان با 
ش��كل گيري تش��كل هاي مردم نهاد يك پايگاه پيدا 
مي كند خاطرنش��ان كرد: هرچه اين پايگاه ها بيشتر 
شود طبيعتا با كاهش محسوس آسيب هايي همچون 

طلاق، اعتياد، نزاع و... روبرو خواهيم بود. 
تندگوي��ان از وج��ود 1700تش��كل مردم نه��اد 
فعال ثبت ش��ده در كش��ور خبر داد و افزود: تا سال 
آينده تعداد تش��كل هاي مردم نهاد فعال در كشور به 

3000تشكل خواهد رسيد. 
وي ب��ا بيان اينكه ح��دود 400 هزار جوان در اين 
تش��كل ها ساماندهي ش��دند تصريح كرد: به زودي و 
در دي ماه امس��ال مجمع ملي تشكل هاي مردم نهاد 
با حضور دكتر جهانگيري مع��اون اول رييس جمهور 
تش��كيل و زمينه تبديل آن به عنوان يك سنديكاي 
مهم فراهم مي ش��ود. معاون س��اماندهي امور جوانان 
وزارت ورزش و جوان��ان با گلايه از آنچه بي توجهي به 
توان جوانان در مديريت هاي اجرايي مي خواند گفت: 
در آغاز انقلاب تقريبا قاطبه مديريت كشور به جوانان 
سپرده ش��د و همين اعتماد سبب شد كه انقلاب به 
س��رعت تثبت و گام هاي بلندي برداشته شود ضمن 
اينكه در جنگ تحميلي نيز جنگ به جوانان س��پرده 
شد و همين سبب شد كه به پيروزي برسيم. او با بيان 
اينكه در انقلاب همه عرصه ها و از جمله حكومت داري 
و جنگ به جوانان سپرده شد، ادامه داد: در آن سال ها 
به جوانان اعتماد ش��د و جوانان نيز كشور و جنگ را 
آنگونه كه همه مي دانيم به خوبي مديريت كردند اما 
متاسفانه در سال هاي بعد كم كم نقش جوان ها كمتر 
شد و نتوانستيم بدنه جوان نسل بعدي را جذب كنيم. 
تندگوي��ان با طرح اين پرس��ش كه چ��را امروز 
ب��ه جوانان اعتماد نمي ش��ود؟ اظهار ك��رد: بايد در 
مديريت كش��ور جابه جاي��ي نيرو ص��ورت گيرد و 

نيروه��اي ج��وان وارد امور اجرايي ش��وند تا با كار 
اجراي��ي و آزمون و خطا براي مديريت هاي كلان تر 

آماده شوند. 
او ب��ا بي��ان اينكه در چند دهه اخي��ر اين اتفاق 
نيفتاده اس��ت گفت: جوانان امروز به دليل س��طح 
بالاي دسترسي به اطلاعات، شناخت عميق، قدرت 
تحلي��ل و انطب��اق با مس��ائل و ت��وان و انگيزه بالا 
مي توانند در حوزه اجرايي كشور تحول ايجاد كنند. 
مع��اون وزي��ر ورزش با بيان اينك��ه دولت هرجا به 
جوانان اعتماد كرده جواب گرفته است اضافه كرد: 
در برخي وزارتخانه ها مثل وزارت نفت خوشبختانه 
توج��ه ويژه يي ب��ه جوانان ش��ده بط��وري كه هم 
معاونين و مديران جواني در اين حوزه انتخاب شده 
و هم قراردادهاي مهم و بزرگي مثل توتال از سوي 

يك تيم جوان انجام شده است. 
او تحول در انتصاب مديران جوان را لازم دانست 
و افزود: من اساس��ا با طرح مشاوران جوان مخالفم 
چرا كه مش��اوران بايد از بين افراد باتجربه و پخته 
انتخاب ش��وند لذا بايد نيروه��اي جوان را وارد امور 
اجرايي ك��رد و مديريت ها را به افراد جوان س��پرد 
و اف��راد با تجربه را به عنوان دس��تيار و مش��اور در 
كنار آنه��ا قرار داد تا كم كم جوان��ان به حوزه اجرا 
بيشتر وارد شوند. وي ادامه داد: ما به مديران جوان 
نيازمندي��م و بايد اي��ن جابه جايي مديريتي صورت 
گيرد وگرنه با ادامه روندي كه در اين دو س��ه دهه 
داشتيم دچار يك بحران در مديريت خواهيم شد. 
او با بيان اينكه بس��ياري از مديران كشور همان 
جوانان هاي اول انقلاب هستند اظهار كرد: متاسفانه 
اين جابه جايي مديريتي و انتقال تجربه مديريتي به 
خوبي در كش��ور انجام نش��ده و همين به مديريت 

كشور در آينده آسيب خواهد رساند. 

 واكنش كمالي به خبر جذب »سرباز مهارت«
رييس اداره س��رمايه انس��اني س��رباز س��تاد كل 
نيروهاي مس��لح به اظه��ارات مع��اون وزارت ورزش 
جوانان درخصوص جذب سرباز مهارت واكنش نشان 
داد و توضيحات��ي را درب��اره طرح مه��ارت آموزي به 

سربازان ارائه كرد. 

موس��ي كمالي درباره اينكه گفته مي ش��ود طي 
امسال و سال آينده بناست 600 هزار نفر به عنوان 
سرباز مهارت جذب شوند، اظهار كرد: چيزي به نام 
سرباز مهارت نداريم و اينطور نيست كه مانند سرباز 
معلم يا... جذبي تحت عنوان سرباز مهارت نيز انجام 
ش��ود بلكه منظور آموزش مهارت به سربازان است. 
او ادامه داد: امس��ال طي برنامه ي��ي كه در توافق با 
وزارت كار و سازمان آموزش فني و حرفه يي داشتيم 
قرار ش��د كه به تعدادي از سربازان آموزش مهارت 
داده شود و سال آينده تعداد اين افراد افزايش پيدا 
كند. رييس اداره س��رمايه انس��اني سرباز ستاد كل 
نيروهاي مس��لح با بيان اينكه مهارت آموزي به اين 
افراد با توجه به م��درك تحصيلي و... انجام خواهد 
ش��د، به ايسنا گفت: همچنين به دنبال اين هستيم 
كه برخي از افراد پيش از اعزام به س��ربازي مهارت 
تخصصي را كس��ب كرده و در دوران سربازي از آن 
به��ره مند ش��وند. به گفته او، اين اف��راد يا مهارتي 
را ي��اد گرفته يا با توجه ب��ه تخصصي كه دارند در 
حوزه ه��اي كارآفريني فعاليت خواهند كرد؛ اما اين 
اقدامات به اين معنا نيس��ت كه اين سربازان ديگر 
دوران س��ربازي خ��ود را طي نكنن��د، چراكه اصل 
س��ربازي براي دفاع از حريم و امنيت كش��ور است 
و بنيه دفاعي كش��ور نيز وابس��ته به سربازان است. 
بنابراي��ن نمي توان آنان را جدا كرد و مثلا به مراكز 

كارآفريني برد. 
كمالي درباره اينكه گفته مي ش��ود قرار است به 
برخي از اين س��ربازان كس��ر خدمت يا امريه داده 
ش��ود به ايس��نا گفت: اي��ن موضوع به ش��كلي كه 
مطرح ش��ده نيس��ت، ما تصميم گرفتيم براي آنكه 
سربازان يا خانواده هايش��ان به مهارت آموزي توجه 
كنند، مش��وق هايي را برايش��ان در نظر بگيريم كه 
البته تاكنون به نتيجه قطعي در مورد اين مشوق ها 
نرس��يده و در حال بحث و بررسي در اين خصوص 
هس��تيم؛ اما پيشنهاداتي در اين زمينه مطرح شده 
اس��ت كه به عنوان مثال امكان تعيين تاريخ اعزام 
و مح��ل خدمت، افزايش حق��وق و مرخصي يا قرار 
گرفت��ن در اولويت امريه از جمله اين پيش��نهادات 

است.

پيش بيني كسرخدمت سربازي براي خدمت در سمن هاي كارآفرين
خدمت سربازي مهارت محور مي شود؟ 

وزيرتع��اون، كار و رفاه اجتماع��ي با بيان اينكه 
امس��ال، س��ال نوآورانه ي��ي ب��راي رابط��ه دولت با 
معلولان بوده است، گفت: در حال حاضر غربالگري 
بينايي و ش��نوايي به شكل 100 درصدي در غالب 

استان ها انجام شده است. 
عل��ي ربيعي ك��ه در همايش تج��ارب آموخته 
س��ازمان هاي مردم نهاد در ح��وزه معلولان صحبت 
مي كرد با اش��اره به اينكه گاهي درك درس��تي از 
مس��ائل حوزه معلولان و سياس��ت گذاري در مورد 
آنها وجود ندارد، اف��زود: گاهي ما عارضه و بيماري 
را ب��ا يكديگر اش��تباه مي گيرم و ب��ه همين دليل 

سياست گذاري هايمان دچار مشكل مي شود. 
او با اش��اره به سه مس��اله اصلي پيرامون حوزه 
معل��ولان اظهار كرد: نخس��تين مس��اله مربوط به 
برنامه هاي اين قشر از جامعه است كه گفته مي شود 
ب��ه اندازه كافي برنام��ه در اين خصوص وجود دارد 
اين در حالي اس��ت كه ما بايد به دنبال اندازه گيري 
اثربخش��ي برنامه ه��ا باش��يم و برنامه ريزي ها را با 

حرف هاي كلي و آرماني اشتباه نگيريم. 
وزيرتع��اون، كار و رف��اه اجتماعي ب��ا تاكيد بر 
اينك��ه در برنامه ه��ا باي��د تلاش كنيم ت��ا عمل در 
س��طح پايي��ن جامع��ه را امكانپذير كني��م، گفت: 
باي��د در حوزه زندگ��ي واقعي معل��ولان اثر بخش 

باش��يم اين در حالي اس��ت كه گاه��ي برنامه هاي 
ما طبقه بندي درس��تي ندارند. اميدواريم در لايحه 
حمايت از حق��وق معلولان مجل��س جاهاي خالي 
را پ��ر كند. او با تاكيد ب��ر اهميت آموزش در حوزه 
معلولان افزود: بخش��ي از مشكل ما معلولاني است 
كه مدرس��ه نمي روند و آينده ش��ان را با بي سوادي 
سپري مي كنند اين مس��اله به خصوص در مناطق 
مرزي با توام شدن با فقر دو برابر مي شود و در حال 
حاضر در وزارت رفاه توجه به اينكه كودك معلولي 
ب��دون تحصليل قرار نگيرد م��ورد توجه قرار گرفته 
بطوري كه اين آمادگي وجود دارد در صورت امكان 
در خانه ه��اي كودكان معلول ب��راي آموزش حاضر 
شويم. وزيرتعاون، كار و رفاه اجتماعي با بيان اينكه 
در ح��وزه آم��وزش عالي به دنب��ال پرداخت هزينه 
تحصيل افراد معلول هستيم توضيح داد: همچنين 
قصد داريم به عنوان مشاوران معلولان در دانشگاه ها 
حاضر ش��ويم بط��وري كه معلول بع��د از خروج از 
آموزش عالي آموزش هاي جانبي و تكميلي را ديده 
باش��د. ربيعي با تاكيد بر اهميت آموزش دوگانه به 
معل��ولان در اين باره گفت: آم��وزش دوگانه به اين 
معناست كه به معلولان همراه با آموزش هاي عادي 
چگونگ��ي ورود به جامعه و دس��تيابي به فرصت ها 
را ني��ز آموزش دهيم. او در ادامه با اش��اره به اينكه 

يك��ي از اولويت هاي وزارت رف��اه توجه به كودكان 
و زنان اس��ت، اظهار كرد: كودكي كه ممكن اس��ت 
تا دوران س��الخوردگي با معلوليت زندگي كند بايد 
مورد توجه قرار گي��رد. همچنين زنان نيز به دليل 
نقش��ي كه در جامعه دارن��د از اولويت برخوردارند. 
اي��ن موارد اگرچه ممكن اس��ت در هم��ه بندهاي 
لايح��ه حمايت از حقوق معلولان به چش��م نخورد 
ام��ا در روح قانون جاري هس��تند. وزير تعاون، كار 
و رفاه اجتماعي مش��اركت جمعي در حل مسائل را 
يكي ديگر از مس��ائل حوزه معلولان دانست وگفت: 
ضرورت كسب دانش و دنبال كردن تجارب جهاني 

از ديگر مسائل اين حوزه هستند. 
ربيعي با اش��اره به اينكه كس��ب دانش در حوزه 
معلولان تنها نبايد مربوط به تحقيقات توانبخش��ي 
باش��د اظهار كرد: در حال حاضر دانش ما توانبخشي 
فيزيكي اس��ت اما بايد بيش از همه به توانبخش��ي 
اجتماع��ي بپردازد. او با اش��اره به اض��لاع چهارگانه 
معل��ول، نهاده��اي مدني ، جامعه و دول��ت در حوزه 
معل��ولان ادام��ه داد: توانخواه��ي معل��ولان بايد به 
توان گس��تري آنان تغيي��ر يابد؛ ما باي��د معلولان را 
س��رمايه هاي اجتماعي كش��ور بدانيم. همچنين در 
حوزه نهاد هاي مدني بايد از آنها در سياست گذاري ها 
اس��تفاده كنيم. وزير تع��اون كار و رفاه اجتماعي در 

ادامه يكي از مش��كلات نهاده��اي مدني را در حوزه 
معلولان كمب��ود ارتباطات افقي آن��ان اعلام كرد و 
گفت: اين خلأ باعث مي ش��ود كه نهادهاي مدني با 
يكديگر مرتبط نباش��ند بطوري كه حتي به يكديگر 
كم��ك نيز نمي كنند؛ لازم نيس��ت اين نهادها با هم 
ادغام شوند اما بايد با يكديگر همكاري داشته باشند 
و ب��ا حفظ هويت خودش��ان در كن��ار يكديگر قرار 

بگيرند تا جامعه قوي تري داشته باشيم. 
ربيعي با تاكيد بر اينكه درك محوري جامعه ما 
نس��بت به معلولان بايد تغيير كند اظهار كرد: اين 

نگاه كه چه كتاب هاي درسي، چه صدا سيما و چه 
خود معلولان نياز به بازنگري است. در جامعه يا بايد 
توانايي هاي معلولان يا حقشان به رخ كشيده شود و 
حقوقشان به عنوان يك مساله بدهي گسترش يابد. 
او با اش��اره به اينكه بايد مسير طولاني در خصوص 
بهس��ازي مس��ير معلولان را با دقت پيگيري كنيم 
افزود: همزمان با تصويب اين لايحه ممكن است از 
فردا همه س��اختمان ها براي معلولان مناسب سازي 
نشود اما بايد تغييرات را هر چه سريع تر آغاز كنيم 

تا معلولان در جامعه زندگي بهتري داشته باشند.

ربيعي خبر داد
آمادگي براي حضور در خانه  كودكان معلول و آموزش آنها 



omran@taadolnewspaper.ir  66420769 13راه و شهرسازي  Sun. December  24. 2017  998   يك شنبه          3 دي 1396     5 ربيع الثاني 1439  شماره  

صدورآرمسالانهطرحترافيكازسالآيندهلغوميشود

تزريق هرج و مرج به خيابان هاي پايتخت؟
گروهراهوشهرسازي| آزادهكاري| 

محسن پورسيدآقايي معاون حمل و نقل شهرداري 
تهران روز گذشته از طرح جديد ترافيكي خبر داد كه 
بر اساس آن قرار است موضوع ثبت نام و فروش سالانه 
آرم طرح ترافيك حذف شود تا مردم آزادي بيشتري 

براي ورود به محدوده طرح ترافيك داشته باشند. 
به گزارش »تعادل« ش��هريورماه سال گذشته بود 
كه طرح كاهش آلودگي هوا موسوم به LEZ با وجود 
انتقادها و مخالفت هاي بسيار اجرايي شد. فاز اول اين 
طرح معاينه فني خودرو ها بود و فقط خودروهايي كه 
داراي معاينه فني هستند اجازه ورود به محدوده زوج 
و فرد را داش��تند. در ف��از دوم اعمال محدوديت براي 
خودروهاي انژكتوري و كاربراتوري صورت گرفته و گام 
س��وم نيز اجراي اين طرح در كل س��طح شهر تهران 
است. بر اساس طرح LEZ يا طرح كاهش، خودروهاي 
آلاينده حق ورود به مناطقي از محدوده مركزي شهر 
را ندارند يا از نگاه مثبت خودروهاي پاك تر حق تردد 

در همه نقاط شهري را خواهند داشت. 

احتماللغوصدورآرمسالانه
به گزارش »تعادل« اكنون با گذش��ت يك سال از 
اج��راي طرح LEZ و با تغيير مديريت ش��هر، معاون 
ش��هرداري از ح��ذف طرح ترافيك س��خن مي گويد. 
طرحي كه سال هاس��ت براي كاهش ترافيك ش��هر 
تهران اجرا مي شود. هر چند در سال هاي اخير خريد 
و ف��روش روزانه طرح در ه��دف اصلي آن خلل ايجاد 
كرده اس��ت، اما باز هم مانع از ايجاد ترافيك سنگين 
در محدوده هاي مركزي و شلوغ شهر تهران مي شود. 

به نظر مي رسد، رويكرد شهردار جديد بر استفاده 
عموم شهروندان از امكانات شهري است البته با در نظر 
گرفتن عوارضي كه اين خود مشكلاتي را براي اقشار 

آسيب پذير ايجاد مي كند. 
محس��ن پورسيدآقايي معتقد اس��ت، اينكه طرح 
تنها به عده يي فروخته ش��ود، درست نيست، چراكه 
در تهران 5ميليون خودرو وجود دارد و در س��ال هاي 
گذش��ته عم��لا تنها به 98ه��زار خودرو آرم س��الانه 
فروخته مي شد و تنها اين 98هزار خودرو شانس ورود 
به مح��دوده طرح ترافيك آن هم به صورت س��الانه 
داش��تند و مابقي خودروها مح��روم از طرح ترافيك 
بودند. معاون حمل و نقل و ترافيك شهرداري تهران 
با بيان اينكه درصدد آن هس��تيم كه مردم را از خريد 
سالانه آرم ترافيك آزاد كنيم، گفت: براساس اين طرح 
همه مردم مجاز هستند كه با پرداخت عوارض ورود به 
محدوده وارد شده و اين رانتي كه مخصوص 98هزار 
خودروس��ت را حذف خواهيم كرد ت��ا هر خودرويي 
ك��ه مايل به ورود به محدوده ط��رح ترافيك بود وارد 
محدوده شود. معاون حمل و نقل و ترافيك شهرداري 
تهران افزود: اميدواريم در س��ال 97 بتوانيم اين طرح 

جديد را اجرايي كنيم. 

تقسيمتهرانبه3منطقهدرسال97
افش��ين حبيب زاده رييس كميته عمران شوراي 
شهر تهران جزئيات بيشتري از اين طرح را در اختيار 
رسانه ها گذاشت و عنوان كرد كه اين طرح در مراحل 
پاياني بررس��ي قرار دارد و ط��رح جديد بر پايه طرح 

LEZ خواه��د بود. ب��ه گفته وي، ب��راي اين منظور 
زون هاي ترافيكي تعريف ش��ده است، به عنوان مثال 
زون A تقريبا همان محدوده طرح ترافيك مي شود و 
زون B مح��دوده زوج و فرد و يك زون هم براي كل 

شهر در نظر گرفته شود. 
رييس كميته عمران ش��وراي ش��هر تهران، ري و 
تجريش با بيان اينكه تفاوتي در اين طرح جديد ميان 
مردم در نظر گرفته نش��ده اس��ت و ديگر خريد طرح 
دلي��ل ورود به محدوده طرح ترافيك نيس��ت، گفت: 
عوارض خودروها براس��اس ميزان تردد و بهره مندي 
اف��راد متغير اس��ت و هركس��ي كه مي خواه��د وارد 
محدوده و زون ها ش��ود، از محل كارتي كه قرار است 
در اختيار استفاده كنندگان آرم هاي طرح ترافيك قرار 

گيرد و بايد شارژ كنند، عوارض كسر مي شود. 
حبي��ب زاده ب��ا بي��ان اينك��ه فرم��ول ورود ب��ه 
محدوده ه��اي ط��رح متفاوت اس��ت، اظهارك��رد: اگر 
افراد وارد زون A يا B ش��وند، عوارض متغير اس��ت و 
 همچني��ن ورود ب��ه محدوده در پيك س��اعت تردد يا 
غيرپيك هم متفاوت محاسبه مي شود يا اينكه خودرو 
چ��ه روزي و چه س��اعتي وارد محدوده ش��ده يا از آن 
خارج شود نيز براساس فرمولي متغير محاسبه مي شود. 
رييس كميته عمران ش��وراي ش��هر تهران، ري و 
تجريش افزود: براس��اس اين طرح ديگر فروش طرح 

روزانه و سالانه طرح ترافيك معنايي ندارد. 

شهريبرايسرمايهداران
حذف طرح ترافيك و اجازه ورود همه ش��هروندان 
براي ورود به اين محدوده شايد در نظر اول خوشايند 
و مطل��وب به نظر برس��د، اما بايد دي��د عوارضي كه 
ش��هروندان قرار اس��ت براي حضور در محدوده طرح 
 بپردازن��د چه مي��زان خواهد بود. قطع��ا اين عوارض 

به اندازه يي گران است كه فقط قشر خاصي امكان تردد 
به اين محدوده را خواهند داش��ت و در واقع ش��رايط 
براي قش��ر مرفه آسان تر مي ش��ود. به نظر مي رسد با 
اجراي اين طرح اولويت وارد شوندگان به طرح تغيير 
مي كند و ديگر اقش��ار متوس��ط نظير خبرنگاران كه 
امكان خريد طرح ترافيك براي آنها وجود داشت ديگر 
قادر به پرداخت هزينه هاي گزاف طرح ترافيك نبوده 
و در عوض بازاريان يا پزش��كان به راحتي مي توانند با 

خودروهاي شخصي به محل كار خود بروند. 
برخلاف صحبت پورس��يدآقايي كه معتقد است، 
س��الانه فقط 98هزار خودرو امكان ت��ردد به طرح را 
دارند اما شهرونداني كه نياز به محدوده طرح را داشته 
باشند، مي توانند با خريد طرح روزانه وارد اين محدوده 
شوند و كار خود را انجام دهند و شهرداري از اين محل 

بخشي از درآمدهاي خود را تامين مي كند. 
صحبت هاي پورسيدآقايي در شرايطي مطرح شده 
اس��ت كه زيرس��اخت هاي حمل و نقل عمومي براي 
استفاده عموم مردم مهيا نشده و سيستم حمل و نقل 
شهري از نقايص متعددي برخوردار است. از همين رو 
به باور برخي كارشناسان در شهري كه زيرساخت هاي 
لازم وج��ود ندارد، اج��راي ايده هاي مبتني بر اقتصاد 
آزاد نه تنها صحيح نيست كه فشار مضاعفي بر اقشار 

متوسط و ضعيف جامعه تحميل مي كند. 
مت��رو تهران روزانه تواناي��ي جابه جايي 3 ميليون 
مس��افر را دارد، ح��ال اگر ش��رايط به گونه يي ش��ود 
كه تعداد بيشتري از ش��هروندان ناچار شوند از مترو 
استفاده كنند و تعداد مسافران به 5ميليون مسافر در 
روز برسد چه بايد كرد؟ هنوز در بسياري از نقاط شهر 
خط��وط مترو وجود ندارد و خط��وط 6 و 7 و 8 مترو 
تهران نيز آغاز ب��ه كار نكرده اند. تكليف اتوبوس هاي 
بي آرتي هم كه روش��ن اس��ت و كافي است در زمان 

پيك ترافيك نگاهي به داخل اتوبوس ها بيندازيد كه 
تبديل به كنسرو آدم شده اند. از اجرا و تحقق طرح هاي 
مشعش��عي همچون ريل باس، تراموا و ترن هوايي هم 
خبري نيس��ت. در شوراي چهارم صحبت هايي درباره 
 وضع عوارض ب��ر اتوبان ها و بزرگراه ها مطرح ش��د و 
ب��ا توجه ب��ه اينكه ط��ي 10س��ال گذش��ته تعداد 
بزرگراه هاي ساخته ش��ده در تهران به شدت افزايش 
يافته اس��ت، رفتن به س��مت دريافت ع��وارض براي 
تردد قطع��ا پيش بيني برخي كارشناس��ان مبني بر 

سائوپائولويي شدن تهران تحقق مي يابد. 

3سناريوبرايطرحترافيكيجديد
هر چند جزئيات زيادي از طرح جديد ش��هرداري 
درخصوص لغو خريد طرح ترافيك س��الانه منتش��ر 
نش��ده اما مي توان سه سناريو براي آن در نظر گرفت. 
از آنج��ا كه به گفته حبي��ب زاده اين طرح ادامه طرح 
كاهش اس��ت و از آنجا كه به گفته مديرعامل س��تاد 
معاينه فني 70درصد خودروهاي پايتخت در معاينه 
فني ويژه مردود مي شوند، بنابراين بخش قابل توجهي 
از خودروها حق ت��ردد در محدوده زوج و فرد و طرح 
ترافيك را نخواهند داشت و فقط 30درصد خودروهاي 
تهران حق ورود به محدوده طرح را خواهند داش��ت. 
س��ناريوي دوم اين اس��ت كه همزمان با اجراي اين 
طرح قيمت بنزين نيز افزايش پيدا كند و باز هم تعداد 
كس��اني كه قادر به استفاده از وسيله شخصي و ورود 
به طرح هستند، كاهش مي يابد. سناريو سوم هم اين 
اس��ت كه هيچ يك از دو سناريو قبلي اتفاق نيفتد و 
ب��ا حجم زيادي از خودروها در محدوده طرح ترافيك 
مواجه شويم و شاهد خيابان شلوغي همچون دهلي در 
هندوستان باشيم كه نتيجه يي جز ترافيك سنگين و 

قفل شدن خيابان ها در پي نخواهد داشت. 

طرحيبدونبستراجتماعيواقتصادي
پوي��ا علاء الديني اس��تاديار دانش��گاه تهران در 
گفت وگ��و ب��ا »تع��ادل« در اين باره گف��ت: اصولا 
بسترس��ازي اجتماعي و اقتصادي اين نوع طرح ها 
بسيار مهم است. طراحان طرح بايد عنوان كنند كه 
طرح قبلي چه آثاري داشته و اكنون با طرح جديد 
مي خواهند به چه چيزي دست يابند. قيمت گذاري 
ب��ر رفت و آمد در همه جاي دنيا به عنوان راه حلي 
براي كاهش ترافيك در نظر گرفته مي شود و حتي 
 گاه ب��راي تردد در س��اعات مختلف ني��ز عوارض 
در نظر گرفته اند و اين موضوع عجيبي نيس��ت. اما 
مس��وولان بايد عنوان كنند كه چه تمهيداتي براي 
تقوي��ت حمل و نقل عمومي در نظر گرفته اند، زيرا 
اين طرح به تنهايي نمي تواند مشكلي را حل كند و 
بايد در كنار مجموعه يي از تصميم ها به كار گرفته 
ش��ود. در اين طرح قيمت عوارضي كه مي خواهند، 

تعيين كنند بسيار مهم است. 
 وي ادام��ه داد: اينك��ه گفته ان��د اي��ن ط��رح 
در راس��تاي ايجاد عدالت اجتماعي انجام مي شود، 
معتقدم عدالت بيشتر از دسترسي مي آيد و عدالت 
به اين معناس��ت كه حمل و نقل مناسب با كيفيت 
و امنيت بالا و هزينه مناس��ب در اختيار شهروندان 
قرار گيرد. اگر اين موارد در كنار اين طرح تضمين 

شود، مي تواند به اهداف مورد نظر برسد. 

آلودگيبايكبرنامهحلنميشود
وي در پاس��خ ب��ه اينك��ه آيا لغو ف��روش طرح 
ترافي��ك مي تواند به كاه��ش آلودگي و ترافيك در 
س��طح شهر كمك كند،  گفت: بايد بررسي كرد كه 
چه قيمتي به عنوان عوارض در نظر گرفته مي شود. 
اقتصاددان ها مي توانند، قيمت مناس��ب را بررسي 
كنند. همچنين بايد دي��د اين هزينه چه ميزان از 
س��بد خانوار را شامل مي ش��ود. بايد محاسبه كرد 
كه اين طرح تا چه اندازه تردد در ش��هر را كاهش 
مي ده��د و بعد در مورد آن نظر داد. اما در مجموع 
بايد بگويم مش��كل آلودگي ه��وا و ترافيك تهران 
فقط با يك برنامه حل نش��ده و بايد چندين برنامه 

همزمان انجام شود. 
وي افزود: علاوه بر اين مس��وولان ش��هري بايد 
اين برنامه ها را با مردم درميان بگذارند تا همكاري 
شهروندان هم بيشتر شود. در واقع مشاركت مردم 
منوط به اين است كه شهرداري برنامه هاي خود را 
به موقع و به طور كامل در اختيار مردم قرار دهد. 

شورايشهرورودميكند
رييس كميس��يون عمران و حمل ونقل شوراي 
ش��هر ته��ران ني��ز در گفت وگويي اع��لام كرد كه 
بازنگ��ري طرح ترافيك ش��هر تهران در ش��ورا در 
حال بررسي است و امكان لغو فروش طرح ترافيك 

سالانه نيز وجود دارد. 
ب��ه گفته وي، ش��هرداري بايد قب��ل از تصويب 
بودجه پيشنهاد خود را درباره طرح ترافيك به شورا 
ارائه دهد تا در بودجه سال 97 لحاظ شود. هر گونه 
تغييري در مح��دوده طرح ترافيك بايد به تصويب 

شوراي عالي ترافيك كشور نيز برسد. 

افزايشغلظتآلايندههاي
هوايتهراندرروزهايآتي

مديركل پيش بيني س��ازمان هواشناس��ي كشور گفت: 
افزاي��ش غلظ��ت آلاينده هاي ج��وي تا فردا )چه��ارم دي( 

همچنان در تهران روند صعودي دارد. 
احد وظيفه در گفت وگو با ايرنا با پيش بيني هواي كشور 
در هفت��ه پيش رو افزود: از روز سه ش��نبه هفت��ه جاري )5 
 دي( با ورود يك س��امانه بارش��ي از غرب كشور كيفيت هوا 
به تدريج، روزهاي چهارش��نبه و پنج ش��نبه )6 و 7 دي( در 
تهران بهتر مي ش��ود، اما از روز جمعه )هشتم دي( بار ديگر 
غلظت آلاينده ها در پايتخت روند رو به رشدي خواهد داشت. 
او اظهاركرد: امروز )يك شنبه( در مناطقي از شمال غرب 
كشور، س��واحل غربي درياي خزر، ارتفاعات البرز مركزي و 
بخش هايي از شمال شرق كشور، ابرناكي، بارش پراكنده باران 
و وزش باد پيش بيني مي ش��ود و با عبور اي��ن موج از امروز 
تا اوايل وقت روز دوش��نبه در ش��هر تهران به تدريج شاهد 
رون��د افزايش غلظت آلاينده ها خواهي��م بود. وظيفه گفت: 
امروز وزش باد ش��ديد در مناطق��ي از غرب و بخش هايي از 
شمال شرق كشور پيش بيني مي شود و در مناطقي از غرب 
كش��ور احتمال بروز پديده گرد و خاك دور از انتظار نيست. 
مديركل پيش بيني سازمان هواشناسي كشور بيان كرد: فردا 
روند افزايش دما به ويژه در مناطق شمالي كشور ادامه خواهد 
داشت. او ادامه داد: از بعدازظهر امروز سامانه بارشي جديدي 
از س��مت شمال غرب وارد كشور مي شود و در بخش هايي از 
شمال غرب و به تدريج سواحل غربي درياي خزر افزايش ابر، 

بارش باران و وزش باد شديد پيش بيني مي شود. 
وظيفه بيان كرد: اين س��امانه بارشي در روز دوشنبه در 
ش��مال غرب، غرب و به تدري��ج در دامنه هاي جنوبي البرز، 
سواحل درياي خزر و بخش هايي از شمال شرق فعال بوده و 
در بخش هايي از اين مناطق س��بب افزايش ابر، بارش باران، 
وزش باد شديد و در ارتفاعات سبب بارش برف خواهد شد. 

روز سه شنبه همچنان اين سامانه بارشي در بخش هايي از 
غرب، شمال غرب، دامنه هاي البرز غربي و مركزي، سواحل 
درياي خزر و بخش هايي از شمال شرق فعال خواهد بود و در 
روز چهارشنبه به تدريج از ميزان بارش از سمت غرب كاسته 
ش��ده و گستره بارش بخش هايي از غرب، دامنه هاي زاگرس 
مركزي، مركز، دامنه هاي البرز غربي و مركزي، سواحل درياي 

خزر و بخش هايي از شرق و شمال شرق را در بر مي گيرد. 
مديركل پيش بيني س��ازمان هواشناسي كشور تصريح 
كرد: انتظار مي رود روز پنج شنبه هفته جاري بارش محدود 
به بخش هايي از شمال شرق باشد و در اين روز اين سامانه به 

تدريج از كشور خارج شود. 

آغازتحويلكشتيهايجديد
بهايرانازفروردين97

مديرعامل كش��تيراني جمهوري اس��لامي اي��ران اعلام 
كرد: نخستين فروند از كشتي هاي سفارشي به كره جنوبي 

فروردين 97 به ناوگان اين شركت افزوده مي شود. 
محمد س��عيدي در گفت وگو با ايرنا افزود: پس از تحويل 
نخستين فروند از كشتي هاي سفارشي، شركت هيوندايي كره 
هر 45 روز يك فروند كشتي تحويل ايران مي دهد. او با بيان 
اينكه از 10فروند كش��تي هاي تجاري سفارش��ي كشتيراني 
جمهوري اس��لامي ايران، 4 فروند آن كانتينري است، گفت: 
ظرفيت هر فروند از اين كش��تي ها بي��ش از 14 هزار و 500 
كانتينر اس��ت. مديرعامل كشتيراني جمهوري اسلامي ايران 
با اش��اره به تعداد ش��ناورهاي تجاري اين شركت يادآور شد: 
اكنون كشتيراني جمهوري اسلامي ايران با بيش از 150شناور 
ب��زرگ تجاري با ظرفيت 5ميليون و 200 هزار تن كالا نقش 
مهمي در صادرات، واردات و ترانزيت كالا به كشور ايفا مي كند. 
سعيدي با بيان اينكه كشتيراني جمهوري اسلامي ايران از نظر 
حمل و نقل دريايي در رتبه 20 جهاني قرار دارد، گفت: با ورود 
10 فروند كشتي هاي بزرگ جديد رتبه كشتيراني جمهوري 

اسلامي ايران به 16 يا 17 بهبود مي يابد. 

رشد۸درصديپروازهاياربعين
در ايام اربعين س��ال جاري )8 تا 27 آبان( 2115 فروند 
نشس��ت و برخاس��ت زيارتي عتبات انجام شد كه نسبت به 

اربعين سال گذشته 8 درصد افزايش داشته است. 
 به گزارش ش��ركت فرودگاه ه��ا و ناوبري هواي��ي ايران، 
بر اساس آمار اداره كل مخابرات و فناوري اطلاعات هوانوردي، 
در اربعين س��ال گذشته )20 آبان تا 9 آذر( 1956 نشست و 
برخاست زيارتي عتبات عاليات با جابه جايي 305 هزار و 938 
زائ��ر و 2ميليون و 844 هزار و 508 كيلوگرم بار انجام ش��د 
كه امس��ال از هشتم تا بيس��ت و هفتم آبان به 2115 فروند 
با جابه جاي��ي 311 هزار و 173 مس��افر و 2ميليون و 764 
هزار و 225 كيلوگرم بار رسيد. طبق اين آمار كل پروازهاي 
اربعين عتبات عاليات از كشور ايران در سال جاري نسبت به 
پروازهاي اربعين عتبات عاليات س��ال گذشته در نشست و 
برخاست 8 درصد و در اعزام و پذيرش مسافر 2درصد افزايش 
و در ارسال و پذيرش بار و پست 3درصد كاهش داشته است. 
از ميان فرودگاه ها، ف��رودگاه امام خميني )ره( با 1390 
نشس��ت و برخاس��ت و جابه جايي 203ه��زار و 318 زائر و 
پذيرش و ارسال يك ميليون و 615 هزار و 934 كيلوگرم بار 
بيشترين نقش را در اعزام زائران داشته است. همچنين پرواز 
به نجف 90درصد از تمام نشست و برخاست پروازهاي زيارتي 
را به خود اختصاص داده كه 91درصد اعزام و پذيرش مسافر 

و 88درصد پذيرش و انتقال بار را شامل مي شود. 

خداحافظيقطارهايعادي
بامحورجنوب

مديركل راه آهن جنوب گفت: قطار عادي از يك شنبه، از 
شبكه ريلي محور جنوب حذف و قطار لوكس تركيبي 6 و 4 

تخته جايگزين آن مي شود. 
به گزارش مهر، عبدالكريم دروي��ش زاده اظهار كرد: تعداد 
قطارها در حال حاضر محدود است و دو قطار به سمت مشهد 
داريم كه يك قطار به صورت يك روز در ميان است و يك قطار 
هم هر روز به س��مت مشهد مي رود. او افزود: در صورت وجود 
تقاضا از جانب مردم براي س��فر به مشهد مي توانيم قطارهاي 
روزان��ه را افزايش مي دهيم. مدي��ركل راه آهن جنوب تصريح 
كرد: همان طور كه به مردم خوزستان قول داديم قطار عادي از 
ش��بكه ريلي محور جنوب حذف و قطار لوكس تركيبي 6 و 4 
تخته جايگزين آن مي شود و از يك شنبه فعاليت خود را شروع 
مي كند. درويش زاده اضافه كرد: در مسير اهواز به تهران علاوه 
بر قطارهاي قبلي، يك قطار چهارتخته لوكس فدك كه بهترين 
نوع قطاري هس��ت هم اكنون در ش��بكه ريل��ي ايران فعاليت 
مي كند، در اين مسير ايجاد شده است. او با بيان اينكه اين قطار 
يك روز در هفته حركت دارد و باز در صورت وجود تقاضا ابتدا 
به صورت يك روز در ميان و سپس هر روزه مي شود، گفت: در 
ايام نوروز متناسب با تقاضا، قطار اضافه مي شود و علاوه بر آن 

قطار گردشگري را در ايام نوروز خواهيم داشت.

ايرانشهر

درحالي كه بر اساس ماده 70 قانون رسمي مجلس 
شوراي اس��لامي بايد 10 درصد از حق فروش گازوييل 
ب��ه حق دسترس��ي راه آهن اختصاص ياب��د، اما باتوجه 
به اظهارات مديران راه آهن به نظرمي رس��د كه چنين 
بودجه ي��ي در اختيار اين ش��ركت قرار نگرفته اس��ت. 
مديرعامل راه آهن در همين رابطه مي گويد: طبق قانون 
بايد 10 درصد از حق فروش گازوييل به حق دسترس��ي 
راه آهن اختصاص  يافته اما تاكنون يك ريال از اين مبلغ 

را هم دريافت نكرده ايم. 
به گزارش راه آهن جمهوري اس��لامي ايران، س��عيد 
محمدزاده ادامه مي ده��د: راه آهن و بخش خصوصي از 
يكديگر جدايي ندارند، ضمن اينكه بسياري از متصديان 
بخش خصوصي صنع��ت حمل ونقل ريلي س��ال ها در 

شركت راه آهن مشغول به خدمت رساني بودند. 
او با اشاره به اينكه هنوز صاحبان شركت هاي ريلي، 
به دولت وابس��ته و  درصد كمي بخش غيردولتي واقعي 
را تشكيل مي دهند، مي افزايد: در حال حاضر در صنعت 
ريلي، مدي��ران دولتي حضور دارند كه ضوابط دولتي بر 
آنها حاكم نيس��ت و اين امر آسيب زيادي را به صنعت 
حمل ونقل ريلي زده است. مديرعامل راه آهن با تاكيد بر 
اينكه خصوصي سازي را به شرط خصوصي سازي واقعي، 
اقدامي بس��يار مفيد و موث��ر مي دانم، اظهار مي كند: در 

چنين ش��رايطي بخ��ش خصوصي هر ض��رر و زياني را 
متعلق به خود مي داند. او با بيان اينكه يكي از مشكلات 
راه آهن اين اس��ت كه صاحب سهم اصلي حاضر به حل 
مساله خود نيست، تصريح مي كند: بايد بپذيريم كه بيش 
از 70 درصد شركت هاي خصوصي، خصولتي و حاكميتي 
است. محمدزاده خواستار تلاش همه شركت هاي فعال 
در صنعت ريلي به منظور رس��يدن به حداكثر بازدهي و 
اثربخش��ي شده و مي گويد: متاسفانه همين رفتار هم از 
جانب ش��ركت هاي خصوصي با راه آهن انجام مي شود. 
مديرعام��ل راه آهن ب��ا انتقاد از ديرك��رد پرداخت هاي 
شركت هاي بخش خصوصي ادامه مي دهد: سهم شركت 
راه آهن از حمل و نقل بار كشور حدود 20 درصد بوده است 
كه اين سهم در سال 92 به حدود 9.8درصد تقليل پيدا 
كرد، همچنين تناژ حمل شده در سال 92، 32ميليون 
تن بوده است، اين در حالي است كه سال هاي زيادي از 

خصوصي سازي مي گذرد. 
او با اش��اره به اينكه اوضاع مديري��ت راه آهن مانند 
مديريت هواي شهر تهران است، اظهار مي كند: همه ما 
مي دانيم كه در اين وضعيت و نتيجه كار سهيم هستيم. 
معاون وزير راه و شهرسازي با اشاره به اينكه راه آهن در 
سال 92، 32ميليون تن بار، در سال 95، 40 ميليون تن 
بار حمل شده است، تصريح مي كند: از سال 92 به قبل 

رنج بار حمل شده روي 32 تا 33 ميليون تن حمل بار 
بوده است كه در نتيجه زحمات همكاران صنعت ريلي 8 

ميليون تن افزايش يافت. 
او متوسط سهم حق دسترسي راه آهن در بخش باري 
را 57 درص��د عنوان مي كن��د و مي گويد: در حال حاضر 
متوسط سهم دسترسي راه آهن در بخش باري به كمتر 

از 20 درصد رسيده است. 
محم��دزاده مي افزاي��د: همچني��ن بر اس��اس تمام 
گزارش هاي مس��تند طي 4 سال گذشته درآمد راه آهن 
ثابت بوده است، علاوه بر اين هزينه هاي راه آهن كه اكثرا 
كاركناني است، متوسط بر اساس قوانين كشوري سالي 
19.4 درص��د افزايش  يافته اس��ت. مديرعامل راه آهن با 
اشاره به اينكه حق دسترسي را از دولت گرفته ايم، ادامه 
مي دهد: بر اساس گزارش هاي س��ازمان حسابرسي در 
سال 95، راه آهن 790 ميليارد تومان در حوزه مسافري 
هزينه كرده اس��ت و در غير اين ص��ورت بايد براي هر 

مسافر-كيلومتر 63.5تومان اضافه كنيم. 

زيان3۰۰ميليارديراهآهندربخشبار
او ب��ا تاكيد بر اينكه در حوزه بار حدود 300 ميليارد 
تومان زيان داش��تيم، مي گويد: در شرايط كنوني كشور 
بايد نس��بت به دولت واقع بين باشيم؛ اعتبارات عمراني 

راه آه��ن جمهوري اس��لامي در پيوس��ت بودجه حدود 
1600ميليارد تومان اس��ت كه از اين سهم حدود 700 
ميليارد تومان آن اعتب��ارات طرح هاي كارگري و 800 
ميليارد تومان براي طرح هاي توسعه يي باقي مي ماند كه 
تخصيص نقدي راه آهن از آن زير 20 درصد و غيرنقدي 
50 درصد بوده اس��ت. محمدزاده مي افزاي��د: اعتبارات 
عمراني راه آهن در سال 97 به 1100ميليارد رسيده كه 
اگر بخش كارگري از آن حذف شود، اعتبارات توسعه ما 

به 350ميليارد تومان رسيده است. 

۴۶هزارواگنباريبهناوگاناضافهميشود
در حال��ي كه مديرعامل راه آهن از ش��رايط س��خت 
اين ش��ركت در حوزه مالي مي گويد، معاون برنامه ريزي 
و اقتص��اد حمل و نق��ل راه آه��ن جمهوري اس��لامي از 
برنامه ري��زي براي تامي��ن 46 هزار واگن ب��اري، 3هزار 
واگن مسافري و يك هزار و 700 لكوموتيو خبر مي دهد. 
ب��ه گزارش مهر، نورالله بيرانون��د اظهار مي كند: يكي از 
طرح هاي خوبي كه با دانشگاه چمران در حال همكاري 
هستيم؛ طراحي مجدد ايس��تگاه راه آهن اهواز به روش 
TOD يعني س��اخت ايس��تگاه جديد راه آهن اهواز با 
محوريت توسعه شهري است و مطالعات اين طرح توسط 
اين دانشگاه انجام مي شود. معاون برنامه ريزي و اقتصاد 

حمل و نقل راه آهن جمهوري اس��لامي مي افزايد: اتصال 
مراكز تجاري و صنعتي به ش��بكه سراسري ريلي كشور 
و اتصال به كش��ورهايي كه هنوز به ايران وصل نيستند 
از جمله اتصال راه آهن جنوب از طريق مرز ش��لمچه به 
بصره عراق در خوزستان يكي از مهم ترين برنامه هاست. 
بيرانون��د ب��ا بي��ان اينك��ه افزاي��ش ظرفيت هاي 
كريدورهاي بين المللي جزو برنامه هاي اصلي در حوزه 
زيرساخت است، مي گويد: در حوزه زيرساخت و توسعه 
شبكه ريلي كشور، 6هزار كيلومتر محور ريلي و اتصال 
5استان به شبكه ريلي كش��ور در برنامه و دستور كار 
راه آهن جمهوري اس��لامي قرار دارد. او اضافه مي كند: 
در زمين��ه بهره برداري از ش��بكه ريلي بخش زيادي از 
تجهيزات ريلي اكنون در كش��ور توليد مي شود و اين 
اس��تعداد وج��ود دارد ام��ا مباحث تامي��ن مالي يكي 
از محدوديت هاس��ت. مع��اون برنامه ري��زي و اقتصاد 
حمل و نقل راه آهن جمهوري اسلامي بيان مي كند: ساز 
و كارهاي تامين ناوگان و تامين مالي با محوريت بخش 
خصوصي فراهم ش��ده اس��ت. البته تامين كننده مالي 
اصرار دارد كه بخشي از تجهيزات از كشور مبدا تامين 
ش��ود كه يكي از مس��ائل و مباحث محدوديت تعداد 
تجهيزات اس��ت كه وقتي از نظر تعداد بالاتر مي رود از 

نظر اقتصادي به صرفه تر مي شود. 

كشوردرحوزهمديريتبحرانقانونندارد
رييس سازمان پيشگيري و مديريت بحران شهر تهران گفت: زلزله 
تهران با توجه به حجم بالاي خسارت هايي كه به دنبال خواهد داشت در 
سطح ملي قرار دارد و بايد پرسيده شود در سطح ملي براي زلزله تهران 
چه اقدامي صورت گرفته اس��ت؟ اگر هم اين س��وال مطرح شود حتما 
جواب مي دهند، مسووليتش به عهده شهرداري تهران است درحالي كه 
زلزله س��طح ملي دارد پس چطور مديريت بحرانش برعهده شهرداري 
است؟ هر وزارتخانه و سازماني كه در سطح ملي كار مي كند بايد براي 

زلزله تهران برنامه داشته باشد. 
احمد صادقي، رييس سازمان پيش��گيري و مديريت بحران شهر 
تهران در گفت وگو با ايلنا با اشاره به اينكه شوراي هماهنگي مديريت 
بحران ش��هر تهران همچنان در حالت آماده باش است، گفت: شوراي 
هماهنگي مديريت بحران ش��هر تهران از   همان ابتدا جلسات خود را 
آغاز كرد و تا الان نيز فعاليت اين ستاد ادامه دارد. اين طور نيست كه 
ستاد جلسه يي را تشكيل داده و بعد تعطيل شود، اعضاي ستاد هميشه 
آماده باش هس��تند. صادقي با تاكيد بر اينكه ليس��ت اقدامات صورت 
گرفته توسط شهرداري بسيار طولاني است به بخشي از فعاليت هاي 
انجام ش��ده، اشاره كرد و گفت: ظرفيت همه سوله ها براي اين حادثه 
در وضعيت آماده باش 100درصد قرار گرفت و آماده استفاده بود. اگر 
گزارشي از س��طح شهر تهيه شود، متوجه خواهيد شد كه سوله هاي 
مديريت بحران در اختيار مردم بود البته برخي از اين س��وله ها محل 
دپ��وي اقلام امدادي بوده و محل اس��كان نيس��ت كه به همين علت 
بس��ته هستند. در هر صورت بلافاصله پس از زلزله شوراي هماهنگي 

مديريت بحران تش��كيل جلسه داد و در اين شورا تصميم گرفته شد، 
معاونت خدمات شهرداري تهران در پارك ها را باز كرده و سرويس هاي 

بهداشتي را براي استفاده مردم آماده كنند. 
صادق��ي ادام��ه داد: ضعف و كمبود اساس��ي ما در نب��ود منابع و 
تجهيزات لازم است از سوي ديگر هم مردم و هم مسوولان زماني كه 
هش��داري همچون لرزه اخير اتفاق مي افتد، تازه به اين فكر مي افتند 
كه براي زلزله چه بايد كرد؟ اين ضعف اساسي  است درحالي كه بايد 
هميش��ه درك اساسي  از خطر داشته و آمادگي در برابر خطر را يكي 
از اجزاي دايمي و هميش��گي در حوزه تصميم گيري و مديريت خود 
بدانيم و اين شامل مسوولان و خانواده ها مي شود. مسوولان هم آماده 
نيس��تند و وقتي اتفاقي مي افتد به فكر اين مي افتند كه بايد چه كار 
مي كرديم. رييس سازمان پيشگيري و مديريت بحران شهر تهران در 
واكنش به اين سوال كه شما خودتان رييس سازمان مديريت بحران 
تهران هس��تيد و جزئي از اين مس��وولان به حس��اب مي آييد، گفت: 
رييس  مديريت بحران مس��ووليت مقاومت س��اختمان ها را به عهده 
ندارد. ما جواز نمي دهيم كه در كجا بايد ساخت و ساز صورت گيرد، ما 
قانون گذار نيستيم، لايحه مديريت بحران 3سال است در مجلس باقي 
مانده و هنوز تصويب نش��ده است در نتيجه كشور در حوزه مديريت 

بحران قانون ندارد. 
او ادام��ه داد: هزاران ط��رح در بحث مديريت بح��ران وجود دارد 
اما متاس��فانه در مقي��اس ملي اين طرح ها در اولويت ق��رار ندارند. از 
سوي ديگر مديريت بحران سطح بندي دارد و براساس قانون مشخص 
 مي شود، هر حادثه و بحراني چه سطحي داشته و براساس ظرفيت ها 

به عهده يك بخش گذاش��ته مي ش��ود. جاي س��وال دارد كه س��طح 
مديريت بحران زلزله تهران بر عهده كيست؟ من از شما مي پرسم كه 

اين مديريت بر عهده كيست؟!
رييس سازمان پيش��گيري و مديريت بحران شهر تهران با تاكيد 
بر اينكه در صورت وقوع زلزله س��طح خس��ارت ها مل��ي و در نتيجه 
نيازمند توجه ملي است، ادامه داد: زلزله تهران با توجه به حجم بالاي 
خس��ارت هايي كه به دنبال خواهد داشت در س��طح ملي قرار دارد و 
بايد پرس��يده شود در سطح ملي براي زلزله تهران چه اقدامي صورت 
گرفته اس��ت؟ اگر هم اين سوال مطرح ش��ود حتما جواب مي دهند، 
مسووليتش به عهده ش��هرداري تهران است درحالي كه زلزله سطح 
ملي دارد پس چطور مديريت بحرانش برعهده ش��هرداري است؟ هر 
وزارتخانه و س��ازماني كه در س��طح ملي كار مي كند بايد براي زلزله 
تهران برنامه داش��ته باش��د. صادقي با انتقاد از رويكردهاي موجود به 
مديريت بحران در كش��ور تصريح كرد: مديريت بحران يك مديريت 
يكپارچه نيس��ت كه تصميماتش براي س��اير نهاد ها الزام آور شود آن 
هم براي جلوگيري از ريس��ك هايي كه به وجود مي آيد. اينكه راه بد 
مي سازند و ريسك جاده يي به وجود مي آيد؛ يا با توليد بي رويه خودرو 
و استفاده نامناسب از خودرو به آلودگي هوا دامن مي زنند هيچ كدام 
در دس��ت مديريت بحران نيست. سد مي سازند خشكسالي به وجود 
مي آيد، روي گسل س��اخت و ساز مي كنند تخريب به وجود مي آيد، 
روي بستر رودخانه ساخت و ساز مي كنند و با سيل نابود مي شود. در 
اين مواقع از دست مديريت بحران چه كاري برمي آيد؟ مديريت بحران 

ضمانتي براي جلوگيري از اين اتفاقات ندارد. 

بررسيظرفيتمتروهنگامبروزبحران
محمد عليخاني، رييس كميس��يون حمل و نقل شوراي شهر 
تهران از برگزاري جلس��اتي با مديران مترو در روزهاي آتي خبر 
داد و گفت: بايد مش��خص ش��ود متروها در زم��ان وقوع بحران 

توانايي انجام چه اقداماتي را دارند. 
به گزارش مهر، محمد عليخاني درباره عملكرد متروها هنگام 
وقوع بحران عنوان كرد: نوع و چگونگي عملكرد متروها در زمان 
وقوع بحران، نكاتي هس��تند كه حتما در جلس��ات آتي شوراي 
شهر با مديران مترو جلسه خواهيم گذاشت و نظرات كارشناسي 
را شنيده و آنها را جمع بندي مي كنيم تا مشخص شود، مترو در 
شرايط بحران چه وظايفي بر عهده دارد و چه اقداماتي مي تواند 

انجام دهد. 
وي ادام��ه داد: مي ت��وان در زمان وقوع بح��ران، متروها را به 
چش��م محلي براي اسكان و اس��تفاده مردم مورد توجه قرار داد 
زيرا در تمام دنيا هنگام وقوع س��يل، زلزله، جنگ و... سازه هاي 

مترو امن ترين پناهگاه هاي مورد استفاده شهروندان هستند. 
رييس كميس��يون حمل و نقل شوراي ش��هر تهران تصريح 
كرد: در 100روز آغاز به كار ش��وراي ش��هر پنجم تاكنون بحثي 
در اي��ن باره نداش��تيم اما حتما بايد در اين زمينه با مس��وولان 
مترو نشس��ت برگزار كنيم و با كار كارشناس��ي و بررسي بيشتر 
در اي��ن زمينه اظهارنظر كنيم. زيرا وضعيت مترو در طول روز و 
زمان مسافرگيري ش��رايطي كاملا متفاوت با شب و زمان وقوع 

بحران دارد.

سهمراهآهنازفروشگازوييلپرداختنشد

در شهر
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صنعت، معدن و تجارت14
 تحليلي بر حذف دلار

از مبادلات بانكي
اخيرا 3 بانك صادرات، شهر و 
مل��ي آمادگي خود را براي حذف 
دلار از مب��ادلات اع��ام كرده اند. 
ع��اوه بر اين، عضو كميس��يون 
اقتصادي مجلس شوراي اسامي 
نيز از مذاكره با دو كش��ور تركيه 
و روس��يه در زمين��ه حذف دلار 
از مبادلات ف��ي مابين خبر داده 
اس��ت. بر اين اساس، تاش هايي 
نيز درحال انجام است تا بتوان با 

كشورهاي چين و كره جنوبي نيز در اين زمينه رايزني هايي 
ص��ورت گيرد تا بت��وان زمينه را براي ايج��اد امكان مبادله 
غيردلاري بين بانك هاي ايران با اين كش��ورها فراهم كرد. 
موضوع جايگزيني دلار با ساير ارزها در مبادلات ارزي كشور 
و نيز س��بد ارزي بانك مركزي از اواس��ط ده��ه 1380 در 
محافل اقتصادي و تصميم سازي مطرح شد. با وجود سابقه 
ح��دود يك دهه در اين زمينه، هنوز توفيق قابل توجهي در 
اين زمينه به دست نيامده اس��ت. در واقع موضوع از زماني 
مطرح شد كه روند تحريم هاي اقتصادي عليه اقتصاد ايران 
افزايش يافت و مسوولان و سياست گذاران اقتصادي كشور 
براي مقابله با اين وضعيت سعي كردند، تاثيرات تحريم ها را تا 
حد امكان خنثي كنند. با اين حال پرسش هاي مهمي در اين 
زمينه مطرح است. مهم ترين پرسش اين است كه جايگزيني 
دلار در مب��ادلات ت��ا چه حد عملي اس��ت و اي��ن امر چه 
هزينه هاي��ي در بردارد؟ درخصوص امكان پذيري جايگزيني 
دلار بايد گفت كه اين امر به توافقات دو جانبه بين شركاي 
تجاري بستگي دارد. به بيان ديگر بايد دو كشوري كه با هم 
مبادلات تجاري قابل توجهي دارند با يكديگر به توافق برسند 
ك��ه در مبادلات به جاي دلار از ارزهاي ديگر و حتي از پول 
ملي خود اس��تفاده كنند. اما اين كار نيازمند پيش نيازها و 
اقداماتي است. در واقع در اين امر يك عدم تقارن وجود دارد. 
يك طرف مبادله)يعني ايران( مايل است، مبادله با ارزي غير 
از دلار ص��ورت پذيرد اما طرف ديگر حداكثر در اين زمينه 
خنثي و بي تفاوت اس��ت. در اين صورت يك بستر چانه زني 
با قدرت چانه زني نامتقارن ايجاد مي ش��ود و به دليل اعام 
درخواست از سوي ايران، طرف غيرايراني دست بالا تر را در 
چانه زني خواهد داش��ت. در اين شرايط ممكن است، فضاي 
جديدي براي امتياز گي��ري و حتي طرح مطالبات جديدي 
توسط كشورهاي مخاطب انجام شود. مثا ممكن است چين 
تجارت بدون دلار با ايران را بپذيرد اما در ازاي آن به صورت 
مستقيم يا غيرمستقيم خواهان مطالباتي از ايران باشد. ريشه 
اين امتي��ازات عدم تقارن در تمايل دو كش��ور به مبادله با 
ارزي غير از دلار اس��ت. مساله ديگر اين است كه مبادله با 
دلار با ش��ركاي اصلي تجاري كشور را مي توان با تمهيداتي 
جايگزين كرد اما مبادلات تجاري با ساير كشورها كه شريك 
تجاري اصلي ايران نيس��تند را به سادگي نمي توان با ارز دو 
جانبه جايگزين كرد. به بي��ان ديگر مبادلات اندك ايران با 
بس��ياري از كش��ورها را نمي توان به سادگي مانند مبادله با 
شركاي اصلي تجاري جايگزين كرد. در مجموع جايگزيني 
مبادلات دلاري مس��ير بسيار مشكلي است و پيش نيازهاي 
مهمي را مي طلبد. با اين حال در صورتي كه اقتصاد كش��ور 
باثبات باشد و ارزش ريال روندي باثبات داشته باشد، حداقل 
مي توان انتظار داش��ت در كشورهاي منطقه كه حجم قابل 
توجه��ي از مبادلات را نيز با ايران دارند از ريال براي مبادله 
كالاهاي ايراني استفاده كنند. توفيق در اين سازوكار مستلزم 
ثبات ارزش پول ملي اس��ت كه خود تابعي از سياست هاي 

اقتصاد كان كشور است. 

ممنوعيت اخذ عوارض از صادرات
پايگاه خبري اتاق تهران| دبير ش��وراي عالي صادرات 
غيرنفتي كشور طي نامه يي به اس��تانداران، اجراي ماده 18 
قانون مقررات صادرات و واردات مبني بر جلوگيري از وضع و 
اخذ هر گونه عوارض بر اقام و كالاهاي صادراتي در راستاي 
توس��عه صادرات غيرنفتي را م��ورد تاكيد قرار داده اس��ت. 
مجتبي خسروتاج در نامه خود به استانداران كه رونوشت آن 
براي رييس اتاق بازرگاني تهران نيز ارس��ال شده به يكي از 
تكاليف قانون برنامه ششم توسعه، كه رشد ميانگين سالانه 
21.7درصد براي صادرات غيرنفتي در طول سال هاي برنامه 

را هدف گذاري كرده، اشاره كرده است. 
خسروتاج س��پس در ادامه اين نامه درخواست كرده كه 
كليه مديران دستگاه هاي اجرايي استان ها در راستاي اجراي 
مفاد ماده)18( قانون مقررات صادرات و واردات از وضع و اخذ 
هر گونه عوارض بر اقام و كالاهاي صادراتي خودداري كنند. 

اعطاي تسهيلات به واحدهاي 
صنعتي آسيب ديده كرمانشاه

شاتا| مديرعامل سازمان صنايع كوچك و شهرك هاي 
صنعتي ايران از توافق با بانك ها جهت اعطاي تس��هيات 
به واحدهاي صنعتي آس��يب  ديده در زلزله كرمانشاه خبر 
داد. صادق نجفي در نشست صميمي با روساي بانك هاي 
صنعت و معدن، پارس��يان و س��په از شناسايي واحدهاي 
صنعتي كه در حادثه اخير زلزله كرمانشاه آسيب ديده اند، 
خب��ر داد و گفت: طي توافق انجام ش��ده با بانك ها مقرر 
ش��د، تسهيات مناسبي با هدف راه اندازي مجدد و ايجاد 
اشتغال در اختيار واحدهاي صنعتي آسيب ديده قرار گيرد 
تا در مدت زمان كوتاهي به چرخه توليد بازگردند. نجفي 
در اين نشس��ت با اش��اره به بازديد وزير صنعت، معدن و 
تجارت از اين مناطق خاطرنش��ان كرد: در س��فرهايي كه 
رييس جمهور و مع��اون اول رييس جمهور و هيات دولت 
به كرمانشاه داشتند، مصوبات خوبي تصويب شد كه پيگير 

اجراي آنها هستيم. 
مع��اون وزير صنعت، مع��دن و تجارت اف��زود: تعداد 
طرح ه��ا و واحدهاي صنعتي كه در حادثه اخير آس��يب 
ديده اند را به روساي بانك ها اعام خواهيم كرد تا متناسب 
با خسارت و نوع بازار و فعاليتي كه دارند، تسهياتي براي 
واحده��اي صنعتي در نظر گرفته ش��ود. نجفي همچنين 
ب��ه هدف گ��ذاري افزايش ظرفيت و فعال س��ازي 20هزار 
 واحد صنعتي با اش��تغال 160هزار نفر، 3500طرح بالاي

60 درص��د و ي��ك هزار ط��رح ايجادي اش��اره و گفت: با 
همكاري بانك ه��ا اميدواريم بتوانيم مطاب��ق برنامه ريزي 
انجام شده، حركت كنيم. همچنين در نشست مشترك با 
روساي بانك هاي »صنعت و معدن، پارسيان و سپه« عاوه 
بر اعام تعداد واحدهاي صنعتي آسيب ديده در زلزله اخير 
مقرر شد، وضعيت طرح ها و واحدهاي صنعتي مستقر در 
شهرك هاي صنعتي بررسي و فهرس��تي از اين طرح ها و 
واحدهاي صنعتي جهت برخورداري از حمايت هاي مالي 

به شوراي عالي بانك ها اعام شود. 

يادداشت

اخبار

رييس اتاق تهران با ارسال نامه به روحاني گلايه  بخش خصوصي  از ممنوعيت هاي وارداتي را ابراز كرد 

بازي دولت با اهرم تعرفه
تعادل| 

دولتي ه��ا در جديدتري��ن اقدام��ات خ��ود در عرصه 
تج��ارت خارجي، قصد دارن��د به زودي لايحه ي��ي را در 
راستاي »افزايش تعرفه برخي از كالاها« راهي بهارستان 
كنن��د. اگرچه هدف از تنظيم چنين لايحه يي از س��وي 
دولتم��ردان، »حمايت از توليد داخل و مديريت واردات« 
عنوان مي شود، اما واكنش جدي اعضاي بخش خصوصي 
را به دنبال داش��ته است. به طوري كه فعالان اقتصادي در 
جديدترين نشست خود در محل اتاق تهران، »ممنوعيت 
واردات برخي كالاها و افزايش تعرفه ها« از س��وي دولت، 
را م��ورد انتقاد ج��دي قرار داده و گايه ه��اي خود را در 
اي��ن زمينه مطرح كردند. آنها ب��ر اين باورند، تصميمات 
خلق الس��اعه دولتي ه��ا عام��ل اصلي بروز حجم وس��يع 
مش��كات در زمينه توليد و تجارت ش��ده ك��ه امكان و 
فرصت تصميم گيري هاي به موقع را از آنها سلب مي كند. 
از همي��ن رو، اين اقدام را بازي دول��ت با اهرم تعرفه يي 
عنوان مي كنند. مانعي كه به گفته آنها ضربه س��نگيني 
به توليد و تجارت كش��ور وارد خواهد كرد؛ چراكه ضمن 
ايجاد يك حاشيه امن براي توليدكنندگان، تجارت كشور 
را در سير اشتباه قرار خواهد داد. در همين راستا، رييس 
اتاق تهران با تاكيد بر اينكه دولت در افزايش ميزان تعرفه 
واردات و ايج��اد ممنوعيت در واردات برخي كالاها، عما 
برخ��اف قانون عمل ك��رده، با ارس��ال نامه يي از رييس 
 دولت دوازدهم خواس��تار ش��د، فعالان بخش خصوصي

3 ماه زودتر در جريان تصميمات آتي دولت قرار بگيرند، 
چراكه به گفته مس��عود خوانساري، تصميمات يك باره و 
دفعتي دولت، مشكات عديده يي براي فعالان كسب وكار 
ايجاد كرده اس��ت. از آن سو، اعضاي بخش خصوصي نيز 
تاكيد كردند كه »دولت بخش خصوصي را محرم بداند.« 
در اين جلسه  همچنين تحليلي بر لايحه بودجه سال 97 
كشور ارائه و محاسن و مشكات سند دخل و خرج سال 
آينده كشور نسبت به عملكرد بودجه سال جاري از سوي 

مشاور عالي رييس اتاق تهران تشريح شد. 
 

 مسير اشتباه در سياست هاي تجاري
دول��ت دوازدهم تصمي��م دارد ب��ه زودي لايحه يي را 
براي افزاي��ش تعرفه برخي كالاها به مجلس تقديم كند 
كه واكنش طيف وس��يعي از فعالان اقتصادي را به دنبال 
داشته است. اگرچه دولتي ها، اتخاذ چنين تصميمي را در 
راستاي حمايت از توليد داخل عنوان مي كنند، اما از آن 
سو، برخي فعالان اقتصادي به اين موضوع انتقاد دارند و 
بر اين باورند كه افزايش تعرفه وارداتي و ممنوعيت برخي 
كالاه��اي وارداتي تبعاتي را براي تجارت و توليد كش��ور 
به دنبال دارد. از اين رو، فعالان بخش خصوصي معتقدند 
»افزايش يا كاه��ش ناگهاني تعرفه ها و قوانين مربوط به 
واردات« عما امكان پيش بيني آينده و تصميم گيري را از 
آنها سلب كرده است. در همين راستا، شمار نشست هاي 
ش��وراي گفت وگوي دول��ت و بخش خصوصي اس��تان 
 ته��ران در حالي به عدد 40  رس��يد ك��ه همين موضوع 

مورد بررسي قرار گرفت. 
 در اين نشس��ت، رييس اتاق تهران با گايه از برخي 
تصميمات ناگهاني دولت تاكيد كرد كه بيشتر مشكات 
كش��ور كه هن��وز پابرجاس��ت، ناش��ي از سياس��ت ها و 

تصميم گيري هاي اشتباه است. 
مسعود خوانساري با تاكيد بر اينكه دولت با افزايش 
مي��زان تعرف��ه واردات و ايجاد ممنوعي��ت در واردات 
برخ��ي كالاها، عما برخاف قان��ون عمل كرده، گفت: 

دول��ت بايد ب��راي اج��راي تصميمات اقتص��ادي خود 
حداق��ل از 3 ماه قب��ل از اباغ آن، اطاع رس��اني كند 
ت��ا فعالان اقتص��ادي و بخش خصوصي نس��بت به آن 
تصميمات و سياس��ت ها آمادگي لازم را كس��ب كنند. 
»ممنوعي��ت واردات برخ��ي اقام مج��از و نيز افزايش 
تعرفه ها« از س��وي دولت دوازدهم موجب شد تا رييس 
ات��اق بازرگان��ي تهران ط��ي نامه يي ب��ه رييس جمهور 
 اين نكته را يادآور ش��ود كه اتخ��اذ چنين تصميماتي 
از س��وي دول��ت  مي تواند بار مش��كات اقتص��ادي را 

سنگين تر كند. 
به گفته خوانس��اري، دولت چندي پيش واردات برنج 
را آزاد اعام ك��رد اما بافاصله مدت كوتاهي پس از آن، 
مصوبه ممنوعيت واردات برنج از سوي دولت ضربه مالي 

سنگيني را به واردكنندگان برنج وارد كرد. 
خوانساري در ادامه با بيان اينكه در حال حاضر تعداد 
زيادي خودروهاي خارجي در گمركات كش��ور رس��وب 
شده است، افزود: ميزان واردات خودرو خارجي به كشور 
سالانه حدود 50 تا 60 هزار دستگاه است كه اين ميزان 
ح��دود 8درصد توليد داخلي خ��ودرو را دربر  مي گيرد. با 
اين حال با اعمال تعرفه هاي سنگين براي واردات خودرو 
از س��وي دولت، عما س��رمايه هنگفتي هزينه شده كه 
همچنان باتكليف اس��ت. رييس اتاق تهران بر اين باور 
اس��ت كه تصميمات خلق الس��اعه دول��ت در اين رابطه، 
امنيت س��رمايه گذاري در كشور را با چالش جدي مواجه 

كرده است. 
خوانساري همچنين با ذكر اين مثال كه در چند برابر 
ش��دن عوارض خروج از كشور، بدسليقگي صورت گرفته 
است، افزود: افزايش ناگهاني عوارض خروج از كشور و نيز 
حامل هاي انرژي كه دولت درنظر گرفته، اقدامي ناشيانه 
است. او در عين حال معتقد است كاهش سود سپرده هاي 
بانكي قدمي رو به جلو بوده كه در صورت تداوم مي تواند 
فوايد بيش��تري براي اقتصاد ايران داشته باشد. به گفته 
رييس اتاق تهران، اين اقدام مثبت دولت منجر به رش��د 

شاخص ها در بورس و نيز قيمت مسكن شده و اگر سود 
س��پرده ها روند تعديل بيشتري را در پيش گيرد، به طور 
قطع گش��ايش هاي ديگري نيز در اقتصاد كش��ور شاهد 

خواهيم بود. 
از س��وي ديگ��ر، كاوه زرگ��ران ديگ��ر عض��و هيات 
نمايندگان اتاق تهران نيز با انتقاد از سياست هاي تعرفه يي 
دولت، گفت: واردات روغن خام به كش��ور از 2سال پيش 
با تعرفه 5 درصدي صورت  مي گرفت كه اين ميزان تعرفه 
سال قبل به 20درصد افزايش يافت و به نظر  مي رسد كه 
دولت قصد دارد تعرفه واردات اين محصول را به 40درصد 
افزايش دهد و اين در حالي است كه توليد روغن خام در 
كشور محدود است. با اين ميزان افزايش تعرفه روغن خام، 
بخش زيادي از كارخانه هاي توليدي صنعت غذا با مشكل 

جدي و حتي تعطيلي مواجه خواهند شد. 
به نظر مي رسد اگرچه دولتي ها، تعرفه را ابزار مناسبي 
ب��راي مديري��ت واردات مي دانند ام��ا در مقابل بازيگران 
اقتصادي كش��ور چنين اعتقادي نداشته و مخالفت خود 
را با مصوبه جنجالي دولت كه قرار اس��ت به زودي راهي 
بهارس��تان ش��ود، بيان كردند، چراكه بازرگانان و فعالان 
بخش خصوصي بر اين باورند كه عدم اطاع از تصميمات 
دولت و نيز نوس��اني بودن ماهيت اين تصميمات، امكان 

فعاليت اقتصادي و تجاري را از آنها سلب مي كند. 
محمد لاهوتي ديگر عضو هيات نمايندگان اتاق تهران 
در همي��ن رابطه گفت: طبق قانون، دول��ت بايد از 3ماه 
قبل نس��بت به افزايش يا كاهش تعرفه ها، به طور رسمي 
اطاع رساني كند كه اين رويكرد هيچ گاه توسط دولت در 
پيش گرفته نشده است. او با بيان اينكه تراز تجاري كشور 
در طول 50 سال گذشته، جز 2 سال اخير، هيچ گاه مثبت 
نبوده اس��ت، گفت: تراز تجاري مثب��ت با كاهش واردات 
صورت گرفته و نه بزرگ شدن حجم صادرات. به گفته او، 
اين آدرس غلط دادن است چون تراز تجاري كشور منفي 
ش��ده است. از اين رو، بايد جلو واردات گرفته شود، حال 
آنكه بخش عمده يي از واردات غيررسمي به كشور در آمار 

تجارت خارجي منعكس  نمي شود و در صادرات غيرنفتي 
نيز ميعانات گازي نقش بسزايي دارد. حميدرضا صالحي 
ديگر عضو هيات نمايندگان اتاق تهران نيز در سخناني با 
بيان اينكه ميزان تعرفه ها بايد هوش��مندانه تعيين شود، 
خواهان حذف ارز مبادلاتي از چرخه تجارت شد و گفت: 
چون به سياس��ت هاي تعرفه يي لطمات زيادي وارد كرده 
است. او افزود: به طور نمونه، محصولي مانند كابل ساخته 
شده در حالي با ارز مبادله يي وارد كشور  مي شود كه اين 

محصول در كشور با كيفيت عالي توليد  مي شود. 

 محاسن و معايب بودجه 97
از ديگ��ر موضوعاتي كه در اين نشس��ت مورد تاكيد 
اعضا قرار گرفت، واكاوي لايحه بودجه س��ال 97 كش��ور 
بود. مش��اور عالي رييس اتاق تهران به ارائه و محاس��ن و 
مش��كات سند دخل و خرج سال آينده كشور نسبت به 
عملكرد بودجه سال جاري پرداخت. ابراهيم بهادراني، با 
اين توضيح كه اين بودجه با رويكرد رشد اقتصادي فراگير، 
اشتغال زا، ضدفقر، استفاده از ظرفيت هاي بخش خصوصي 
و تعاوني و نيز انضباط مالي و صرفه جويي در هزينه ها از 
سوي دولت تدوين و تنظيم شده است، افزود: مروري بر 
عملكرد بودجه 6ماهه اول سال جاري نشان  مي دهد كه 
دخل و خرج بودجه با هم تطابق ندارد. وي با بيان اينكه 
بررسي عملكرد 6 ماهه بودجه سال 1396 نشان  مي دهد 
كه 63.6درصد اين سند تاكنون محقق شده است، گفت: 
بودجه سال 96 در مدت 6 ماهه امسال، 63هزار ميليارد 

تومان كسري دارد. 
وي سپس به تشريح محاسن و مشكات بودجه سال 
97 نسبت به بودجه سال جاري پرداخت و با بيان اينكه 
رويه بودجه ريزي براس��اس عملكرد، با ارائه لايحه بودجه 
س��ال آينده عما آغاز شده اس��ت، افزود: اهرمي كردن 
منابع بودجه براي طرح هاي عمراني با مش��اركت بخش 
خصوصي و تعاوني، بانك ها و دولت ازجمله محاسن لايحه 
بودجه سال 97 است. او با اشاره به اينكه برخي رديف هاي 

متفرقه در سند بودجه سال آينده حذف شده است، ادامه 
داد: در اين لايحه به جلب مشاركت عمومي و خصوصي 

در تكميل طرح هاي نيمه تمام توجه شده است. 
بهادراني سپس، تخصيص منابع حاصل از مابه التفاوت 
قيمت حامل هاي انرژي در س��ال 97 نسبت به سال 96، 
براي اشتغال فارغ التحصيان دانشگاهي و نيز اختصاص 
32درصد درآمد حاصل از فروش نفت به صندوق توسعه 
ملي را از ديگر محاسن لايحه بودجه سال آينده اعام كرد 
و گف��ت: با اين حال، برآورد بي��ش از واقع از ارقام بودجه 

سال 97، يكي از مشكات اين لايحه است. 
به گفته او، اين لايحه نشان  مي دهد كه دولت به ناچار 
كسري بودجه را از طريق عدم تخصيص بودجه طرح هاي 
عمراني، استقراض از سيستم بانكي و عدم پرداخت طلب 
صندوق هاي بازنشس��تگي تامين  مي كند كه اين روش، 
آينده اقتصاد كشور را با مخاطرات گوناگون مواجه خواهد 
كرد و اين امر نش��ان  مي دهد كه اصل خدشه ناپذير تقدم 

درآمد بر هزينه در بودجه بندي كشور رعايت  نمي شود. 
مش��اور عالي رييس اتاق تهران همچنين در ادامه با 
بيان اينكه عدم اقدام جدي درمورد كاهش حجم دولت از 
مشكات ديده شده در لايحه بودجه سال 97 است، افزود: 
بودجه دولت نسبت به سال قبل حدود 6.4درصد و نسبت 
به پيش بيني عملكرد امسال معادل 33.8درصد رشد دارد. 
بهادراني با بيان اينكه موضوع تك نرخي كردن ارز همچنان 
 حل نشده است، افزود: نرخ ارز در بودجه سال آينده معادل 
3500 توم��ان درنظر گرفته ش��ده اس��ت، در حالي كه 
محاسبه نرخ ارز برمبناي تورم داخلي منهاي تورم خارجي 
از س��ال 82، نش��ان  مي دهد كه نرخ ارز بايد بيش از اين 
باش��د، در حالي كه دولت با تزريق هاي زياد و تخصيص 
ارز مبادله يي باعث شده نرخ ارز در بازار آزاد حدود 4200 

تومان باشد. 

  خريد و فروش مجوز كميته ماده يك
در ادام��ه اين نشس��ت و در ارتباط با موضوع مطرح 
ش��ده از س��وي رييس اتاق ته��ران، محمدرضا بهرامن 
عضو هي��ات نمايندگان اتاق تهران ني��ز به توقف ثبت 
س��فارش ماش��ين آلات س��نگين و معدن��ي از ابتداي 
 س��ال جاري اش��اره كرد و گفت: اتخاذ چنين سياستي 
از س��وي دولت منجر به آن ش��ده ك��ه در حال حاضر 
 مجوز كميته ماده يك براي واردات ماشين آلات معدني

65 ميليون تومان معامله  مي شود. 
او اف��زود: فع��الان اقتصادي بخش مع��دن به ناچار 
بايد مجوزهاي صادر ش��ده از سوي كميته ماده يك را 
ب��ا قيمت هاي بالا خريداري ك��رده و به نمايندگي هاي 
ف��روش ماش��ين آلات معدني و س��نگين ارائ��ه دهند 
ت��ا بتوانن��د ماش��ين آلات موردنياز خ��ود را وارد كنند. 
محمدرضا نجفي منش ديگر عضو هيات نمايندگان اتاق 
تهران نيز درخصوص افزايش ميزان تعرفه واردات برخي 
كالاها گفت: اين افزايش ها به دنبال تصميمي اس��ت كه 
سال گذش��ته در كميته ماده يك اتخاذ شد اما اعام و 
اباغ آن از س��ال جاري آغاز شده است. او با بيان اينكه 
با واقعي كردن نرخ ارز و نيز س��ود بانكي ديگر نيازي به 
افزايش تعرفه ها نيس��ت، گفت: تراز بازرگاني كشور در 
سال گذشته متعادل ش��د اما امسال اين تراز با كاهش 
4 ميليارد دلاري مواجه ش��ده كه عمدتا به دليل واردات 
 1.5 ميليارد دلاري خودرو س��واري و نيز واردات حدود

2 ميلي��ارد دلار قطع��ات CKD اين اخت��اف در تراز 
تجاري كشور رخ داده است.  

رييس هيات  مديره انجمن سنگ آهن عنوان كرد

 حذف علامت هاي منفي در معدن
معدن|

وض��ع ع��وارض صادراتي ب��ر محصولاتي همچون 
س��نگ آهن چالش��ي كهنه يي اس��ت كه منجر به فرار 
سرمايه هاي داخلي و خارجي شده و اين روزها با وجود 
اين مانع، سنگ آهني ها براي ادامه فعاليت در اين حوزه 
با دلس��ردي مواجه ش��ده اند. عاوه بر اين چالش وضع 
عوارض روي »كنسانتره س��نگ آهن« دومين عامت 
منفي در حوزه معدن از س��وي تصميم سازان به شمار 
مي رود. فعالان اقتص��ادي در اين حوزه مي گويند طي 
ماه هاي اخير ش��ايعاتي از ق��ول معاونت معدني وزارت 
صنعت، معدن و تجارت مطرح ش��ده بود كه به زودي 
روي كنسانتره س��نگ آهن نيز عوارض صادراتي وضع 
خواهد ش��د كه البته اين موضوع از سوي اين معاونت 
تكذيب ش��د. حال به اعتقاد رييس سابق هيات مديره 
انجمن س��نگ آهن ايران؛ مجموع��ه تصميماتي از اين 
قبيل، عامت هاي منفي اس��ت كه به س��رمايه گذاران 
بخش معدن داده مي شود و سبب خروج سرمايه گذاران 

اين حوزه خواهد شد. 
قدير قيافه با اش��اره به اينك��ه در قانون رفع موانع 
توليد س��ازوكار صادرات مواد معدني پيش بيني ش��ده 
است، بيان كرد كه وضع عوارض صادراتي بر محصولات 
س��نگ آهني فقط باعث خروج س��رمايه گذاران از اين 
ح��وزه مي ش��ود. او با اش��اره به ط��رح افزايش پلكاني 
تعرف��ه صادرات س��نگ آهن ب��ه 15درصد ت��ا 1398 

در ش��وراي عال��ي معادن به »ايس��نا« گف��ت: در اين 
رابط��ه حتي ش��ايعاتي از قول معاون��ت معدني وزارت 
صنعت، مع��دن و تجارت مطرح ش��ده ك��ه به زودي 
روي كنسانتره س��نگ آهن نيز عوارض صادراتي وضع 
خواهد ش��د كه البته در گفت وگويي كه با مس��وولان 
اين بخش داش��تم او اين صحب��ت را تكذيب كرد. او با 
بيان اينكه يك سرمايه گذاران بايد بتواند براي سرمايه 
خود تصميم گيري كنند، اظهار كرد: وقتي سرمايه گذار 
عدم پش��تيباني بانك هاي داخلي در اعطاي تسهيات 
ارزان قيمت و مناس��ب به توليدكنندگان را مش��اهده 
نمي كند و هزينه توليد هم هر س��ال بالاتر مي رود تنها 
راه پيش روي خود براي تامين مالي را صادرات محصول 
خود يافته و نياز دارد با صادرات سنگ آهن، دانه بندي 
به بازارهاي صادراتي و اس��تفاده از درآمد ارزي حاصله 
به خريد تجهيزات و ماشين آلات به ايجاد واحد فرآوري 
خود بپردازند. قيافه درخصوص كشش بازار داخلي براي 
مصرف محصولات معدني به خصوص سنگ آهن گفت: 
با بررس��ي آمار سالانه صادرات س��نگ آهن دانه بندي 
ش��ده، كاهش محسوس صادرات اين محصول مشهود 
است و مي توان گفت تركيب صادرات بخش سنگ آهن 
ايران امروز شامل كنسانتره سنگ آهن و بخش كوچكي 
س��نگ آهن دانه بندي مي شود و اين نشان مي دهد كه 
خود توليدكنندگان كوچك و متوس��ط سنگ آهن به 
سمت عرضه محصول به بازار داخلي مي روند. او افزود: 

وقتي توليدكنندگان كوچك و متوس��ط س��نگ آهن 
بي هيچ فش��اري به س��مت عرضه محص��ول به داخل 
كشور حركت مي كنند هيچ دليلي وجود ندارد كه وضع 
ع��وارض صادراتي اتفاق بيفتد و پالس منفي در فضاي 

سرمايه گذاري انتشار يابد. 
عضو هيات مديره انجمن س��نگ آهن ايران با اشاره 
به عرضه محصولات س��نگ آهن و ب��ورس كالا گفت: 
تمام اين بحث ها درحالي است كه طبق ماده 37 آيين 
نامه اجرايي قانون رفع موانع توليد، فهرس��ت كالاهاي 
پيش��نهادي جهت وضع عوارض كميته ماده 3 مطرح 
ش��ده اس��ت كه در همان جلس��ات اين كميته برخي 
دوستان با وضع عوارض صادراتي سنگ آهن دانه بندي 
شده، مخالفت كردند. اما با فشاري كه از طرف معاونت 
معدن��ي وارد ش��د در آخر جلس��ه وضع ع��وارض 5 و 
10درصدي بر صادرات س��نگ آهن به تصويب تعدادي 
از حاضران رسيد كه البته خود ما به عنوان نماينده اتاق 
ايران اس��تدلالات خ��ود را در مخالفت با وضع عوارض 
به صورت ش��فاهي بيان كرده و در ذيل صورت جلس��ه 
مربوط��ه اعتراض و مخالفت خ��ود را به صورت كتبي 

اعام كرديم. 
او ادامه داد: اما در قانون راهكارهايي پيش بيني شده 
كه موضوع صادرات به شكل شفاف قابل تصميم گيري 
باش��د چراكه در يكي از بندهاي هم��ان ماده 37 ذكر 
شده كه براي تش��خيص نياز سنگ آهن، اين محصول 

بايد در رينگ داخلي بورس كالا عرضه شود كه قيمت 
آن هم براساس كسري از قيمت جهاني محاسبه قيمت 
پايه تعيين ش��ده و بسته به ش��رايط طي 3مرحله در 
ب��ورس كالا عرضه و به فروش خواهد رس��يد. با توجه 
به سازوكارهاي شفاف بورس در پرداخت ارزش معامله 
يكي از بهترين روش ه��اي فروش مواد معدني به ويژه 

سنگ آهن است. 
قيافه اف��زود: اما اگر در فرآيند عرضه در بورس كالا 
مش��تري براي محصول پيدا نشد، مازاد محصول عرضه 
ش��ده در ب��ورس كالا به عن��وان محصولي ك��ه امكان 
صادرات دارد، مشخص مي شود كه بايد بدون هيچ گونه 
عوارضي قابليت صادرات داش��ته باشد. او با بيان اينكه 
نبايد ب��ا وجود قوانين فعلي دوب��اره كاري كرد، تصريح 
كرد: تمام اينها مواردي اس��ت كه قانونگذار مورد تاكيد 

ق��رار داده و تكليف كار را مش��خص كرده حالا نبايد ما 
خودمان دوباره با ايجاد فرآيندهاي اضافي و تصميم هاي 
خارج از قانون عوارض وضع كرده و به صاحبان كسبوكار 
س��نگ آهن و بازار ش��وك وارد كنيم. عضو هيات مديره 
انجمن س��نگ آهن ايران درباره وضعيت عوارض طرح 
ش��ده براي صادرات سنگ آهن گفت: البته اين عوارض 
تاكنون وضع نشده است. در آخر دوره تصدي محمدرضا 
نعمت زاده با اص��رار معاون امور معادن و صنايع معدني 
موضوع در كميته ماده 3 مطرح و تصويب ش��د و طي 
نامه ي��ي كه در آخري��ن روزهاي حضور نعم��ت زاده به 
امضاي او رسيد از رييس سازمان مديريت و برنامه ريزي 
تقاضاي طرح موضوع در صحن شوراي اقتصاد ارائه شد 
كه هنوز اين اتفاق نيفتاده و در اين رابطه مصوبه يي نيز 

خارج نشده است. 

نرخ ارز در بودجه س��ال 1397، معادل 3هزار و 500 تومان در 
نظر گرفته شده است. رقمي كه با انتقاداتي از طرف فعالان اقتصادي 
روبه رو شده است و معتقدند كه اين نرخ با واقعيت هاي بازار چندان 
سازگار نيست. نايب رييس كميسيون انرژي اتاق ايران معتقد است، 
اين ضرورت وجود دارد كه دولت در بودجه س��ال آينده به سمت 
تك نرخي كردن ارز پيش برود و چنانچه اين كار را انجام نمي دهد 
نسبت واردات با ارز مبادله يي و ارز آزاد را منطقي كند. رضا پديدار 
به »ايس��نا« گفت: شرايطي كه درحال حاضر براي دلار وجود دارد 
اين است كه 2نرخ براي دلار وجود دارد. يك دلار مبادله يي و يك 
دلار آزاد. درحال حاضر براساس اطاعاتي كه وجود دارد 60 درصد 
واردات با ارز مبادله يي صورت مي گيرد و 40درصد از واردات نيز با 
ارز بازار آزاد انجام مي شود. او ادامه داد: با توجه به تفاوت نرخ دلار 
آزاد و دلار مبادله يي كه عددي حدود 600 تومان است، پيش بيني 
مي شود كه در طول سال رقمي حدود 16هزارميليارد تومان نصيب 
استفاده كنندگان ارز مبادله يي مي شود. عضو هيات نمايندگان اتاق 

بازرگان��ي ايران با بيان  اينكه موضوع 2 نرخي ب��ودن دلار بايد در 
بودجه 97 حل ش��ود، اظهار كرد: چنانچه تك نرخي كردن ارز در 
بودجه سال آينده اجرايي شود، موضوع دلار 3500و 4200توماني 
حل خواهد شد. به هر حال دولت مي خواهد با اختصاص دادن ارز 
مبادله يي به بخش هايي كمك كند اما راه حل اين كمك كردن اين 
نيس��ت كه به برخي ارز مبادله يي داده شود و بعضي ديگر ارز آزاد 

داده شود. اين موضوع خود باعث عدم شفافيت مي شود. 
پديدار تصريح كرد: بايد يك ش��فافيتي در نرخ ارز در بودجه 
س��ال 97 به وجود بيايد و راه ش��فافيت اين است كه به سمت 
ارز ت��ك نرخي برويم. چنانچه دول��ت تصميم دارد كه همچنان 
سيستم 2نرخي ارز را اجرايي كند و ارز را تك  نرخي نكند بايد 
فاصله واردات به وس��يله ارز مبادله يي و ارز آزاد را از بين ببرد. 
وقت��ي 60 درصد واردات ب��ا ارز مبادله يي و 40درصد با ارز آزاد 
انجام مي شود، باعث ايجاد رانت مي شود و اين مساله يك ابهامي 

است كه بايد حل شود. 

ضرورت تك نرخي كردن ارز
درحالي كه روابط ايران و روس��يه درحال نزديك تر ش��دن 
است، جمهوري تاتارستان روس��يه شروع به افزايش 5 برابري 

حجم مبادلات تجاري با ايران كرده است. 
به گزارش تس��نيم به نقل از پايگاه اينترنتي رئالنو ورميا با 
وضع تحريم هاي غرب عليه روسيه، تاتارستان به عنوان گذرگاه 
ورود محصولات كش��اورزي صادراتي اس��تان خراسان رضوي 
ايران به روس��يه شده است. روز 20دسامبر يك نمايشگاه ويژه 
محصولات ايراني با حضور 40 توليد كننده كه عمدتا از استان 
خراسان رضوي بودند در قازان آغاز به كار كرد. ميزان استقبال 
از اين نمايش��گاه به حدي بود كه برگزار كنندگان انتظار چنين 

حضوري را نداشتند.
پيش از آغاز اين نمايش��گاه عليرضا رش��يديان، استاندار 
استان خراس��ان رضوي و سفير جمهوري اسامي ايران در 
روس��يه ديدار هايي را با مقامات محلي ازجمله رستم ميني 
خانوف، رييس جمهوري تاتارستان انجام دادند. در اين ديدار 

رييس جمهوري تاتارستان نسبت به افزايش حجم مبادلات 
تجاري با اي��ران ابراز عاقه مندي كرد. او گفت: امروز حجم 
مبادلات كالا بين ايران و تاتارس��تان رش��د خوبي را شاهد 
اس��ت اما حجم اين مبادلات هن��وز پايين تر از هدف گذاري 
ماس��ت. آمارها بايد 5 تا 10برابر شود نه 1/5برابر. پتانسيل 
اس��تان خراس��ان رضوي و جمهوري ما اجازه اين رش��د را 

مي دهد.« 
رمين��ي خانوف افزود: موضوع برقراري پروازهاي مس��تقيم 
بين تاتارس��تان و استان خراس��ان رضوي در نشستي با حضور 
نمايندگان ش��ركت ماهان اير مورد بررس��ي قرار گرفته است. 
همچنين الكسي پسوشين، نخس��ت وزير تاتارستان در مجمع 
تجاري ايران و تاتارس��تان با بيان اينكه ايران يكي از ش��ركاي 
اولويت دار تاتارس��تان اس��ت، گف��ت: حجم تج��ارت خارجي 
تاتارس��تان با ايران س��ال گذش��ته ب��ا رش��دي 1.6برابري به 

13.3ميليون دلار رسيده است. 

افزايش حجم مبادلات تجاري »ايران« و »تاتارستان« 

حسن حيدري 
پژوهشگر موسسه مطالعات 

و پژوهش هاي بازرگاني
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15 نفت و انرژي
كسري 6 هزار ميلياردي 

منابع صنعت برق
ايرنا   مديرعامل شركت توانير به تراز نبودن قيمت تمام 
ش��ده و قيمت فروخته شده انرژي برق اشاره كرد و گفت: 
»سالانه 5 تا 6هزار ميليارد تومان كسري در منابع صنعت 
برق كشور وجود دارد.«  آرش كردي روز شنبه در مراسم 
تكري��م و معارفه مديران عامل ب��رق منطقه يي زنجان بر 
وجود منطق اقتصادي و اقتصاد انرژي در صنعت برق تاكيد 
كرد و افزود: »توسعه انرژي هاي نو دركنار ساير بخش هاي 
نيروگاه��ي بايد منطبق بر منطق اقتصادي صحيح و قابل 
قبول براي كش��ور باشد، چرا كه نمي توانيم صنعت برق را 
بدون منظر اقتصادي آن اداره كنيم و انتظار داشته باشيم 
چرخ اين صنعت بدون مش��كل بچرخد.« وي يادآور شد: 
»مهم ترين و س��اده ترين ش��اخص و مبنا در مورد اقتصاد 
برق تراز نبودن قيمت تمام ش��ده و قيمت فروخته ش��ده 
است. يكي از ارزان ترين انرژي هايي كه به لحاظ قيمتي در 
دنيا ارائه مي ش��ود، انرژي برق در ايران است.« مديرعامل 
ش��ركت توانير گفت: »قيم��ت برق 1.2 ت��ا 1.3 درصد از 
هزينه ه��اي خانوارها را به خود اختص��اص مي دهد و اين 
خدمت��ي ارزان، پايدار، در دس��ترس، قاب��ل اتكا و اعتماد 
اس��ت كه بايد منطق اقتصادي صنعت برق رعايت شود.« 
كردي ادامه داد: »براي حدود 3هزار مگاوات برق نزديك به 
10هزار ميليارد تومان سرمايه گذاري مي شود.« وي تاكيد 
كرد: »بايد منطق مديريت مصرف موضوع روز صنعت برق 
شده و توسعه براي تامين نيازهاي جديد نيز انجام شود.« 
مديرعامل ش��ركت توانير گفت: »در موضوع مصرف دچار 
عدم تعادل هس��تيم كه بايد رفع شود تا زماني كه منطق 
اقتصادي حاكم نشود، امكان سامان اساسي در صنعت برق 
محقق نمي شود.« مديرعامل شركت توانير گفت: »وجود 
رشد متوسط 5 درصد در بخش غيرمولد قابل قبول نيست 
و از طرفي جزو خاصيت هاي صنعت برق است كه سالانه با 

اين ميزان رشد مصرف مواجه هستيم.«
 

افزايش قيمت نفت سبك 
ايران

 ش�انا   قيمت نفت س��بك اي��ران در هفته منتهي به
15 دس��امبر )آذر- دي( با يك دلار و 20س��نت افزايش 
ش��اهد بيش��ترين افزايش قيمت در ميان نفت خام هاي 
شاخص شد.  قيمت نفت خام سبك ايران در هفته منتهي 
به 15 دسامبر )جمعه 2۴ آذرماه( با يك دلار و 20 سنت 
افزايش به 63 دلار و 23 س��نت براي هر بش��كه رس��يد، 
ميانگين قيمت نفت سبك ايران از ابتداي امسال تاكنون 
51 دلار و ۹۷ سنت بوده است.  قيمت نفت خام سنگين 
ايران نيز در دوره مورد بررسي يك دلار و 2سنت براي هر 
بش��كه افزايش يافت و به 60 و ۴۹ سنت براي هر بشكه 
رسيد.  قيمت سبد نفتي اوپك نيز به 61 دلار و ۷1 سنت 
براي هر بشكه رسيد كه نسبت به هفته گذشته ۸۷ سنت 
افزايش يافته است.  قيمت نفت خام شاخص دبليو تي اي 
در هفته منتهي به 15 دس��امبر، 1۹سنت افزايش يافت 
و به 5۷ دلار و 21س��نت براي هر بشكه رسيد. در هفته 
مورد بررسي قيمت نفت خام شاخص برنت با يك دلار و 
10س��نت افزايش به 6۴ دلار و 10 سنت براي هر بشكه 
رسيده است.  قيمت نفت خام شاخص هاي دوبي و عمان 
نيز به ترتيب 61دلار و 21سنت و 61دلار و 33سنت براي 
هر بشكه بوده است كه نسبت به هفته گذشته به ترتيب 

۹۸ و ۹6 سنت افزايش نشان مي دهد. 
 

خط ششم سراسري گاز 
آماده بهره برداري است

شانا   مديرعامل شركت مهندسي و توسعه گاز گفت: 
روند احداث خط ششم سراسري، با پشت سر گذاشتن 
چالش هاي فراوان به س��رانجام رس��يد و اكنون آماده 
بهره برداري است.  حسن منتظرتربتي درباره خط ششم 
سراسري گاز گفت: پروژه ساخت خط ششم سراسري 
از جمله طرح هاي سخت و پيچيده گازي بود كه اكنون 
با موفقيت به آخرين روزهاي ساخت نزديك مي شود و 
به زودي به بهره برداري خواهد رس��يد.  وي افزود: خط 
ششم از بستر رودها و كوه هاي بزرگ با سختي فراوان 
عبور كرد و در مس��ير پيش��رفت خود ب��ا موانع فراوان 
روبه رو ش��د، عبور دادن خط لوله از بستر رودخانه كار 
بس��يار دشواري است، اما براي رسيدن به هدف مجبور 
شديم تا براي نخستين بار در كشور با احداث پل روگذر 
اين خط را از رود كارون عبور دهيم كه بر اس��اس نظر 
كارشناسان و مجريان طرح تاكنون در ايران اين حجم 
از كار در چنين ش��رايطي تجربه نشده بود.  تربتي با 
بي��ان اينكه در اجراي طرح هاي احداث خطوط لوله، 
زماني كه خط به رودخانه مي رس��د حق عبور از آب 
ش��يرين را ندارد، ادامه داد: وجود مش��كلاتي از اين 
قبيل سبب طولاني و دشوار شدن احداث خط ششم 
سراسري شده بود، با وجود اين توانستيم احداث اين 

خط را به سرانجام رسانيم. 

كوتاه از دنياي انرژي

»تعادل« بررسي مي كند

تعريف منافع مشترك گازي با رقيب
گروه انرژي 

براي تمام كساني كه س��اعت 10:1۷ دقيقه دوشنبه 
پوتي��ن،  2 آذر 13۹۴ ش��نواي س��خنراني ولاديمي��ر 
رييس جمهوري روسيه در تهران در جلسه سران سازمان 
كش��ورهاي صادركنن��ده گاز بودند، ش��كي باقي نمانده 
بود كه روس��يه بر س��ر جاه طلبي هاي گازي خود با هيچ 
كشوري شوخي ندارد. پوتين در اين مراسم برخلاف ديگر 
سخنرانان بس��يار كم از GECF و بس��يار زياد از كشور 
خودش س��خن گفت. او در بخشي از اين سخنان عنوان 
كرد:»كشور من و شركت گازپروم سرمايه هاي زيادي روي 
اكتشاف و توليد انرژي انجام داده و سهم زيادي در امنيت 
عرضه گاز داريم.« درس��ت پ��س از بيان اين صحبت ها از 
س��وي پوتين و تاكيد او بر اينكه روس��يه براي به دس��ت 
آوردن بازار گازي جهان در ش��رق و غرب از هيچ تلاشي 
فروگذار نخواهد كرد، بيژن زنگنه در نشس��تي خبري در 
پاس��خ به اين پرسش »تعادل« كه آيا اين اظهارات پوتين 
را خط و نشان روس��يه براي رقابت با ايران در بازار گازي 
تلقي كرده اس��ت، عنوان كرد كه اينجا اجلاس همكاري 
رقباس��ت. اينكه رقبا به حدي از بلوغ برسند كه در عين 
رقابت با يكديگر همكاري كنند بس��يار پيشرفت مهمي 
اس��ت، شما مي توانيد رقيب باشيد و همكاري هم بكنيد. 
منافع مش��ترك داشته باش��يد اما در بازار اختلاف داشته 
باشيد. اكنون افزايش چشمگير همكاري هاي ميان ايران 
و شركت گازپروم، نش��ان دهنده حركت تهران روي ريل 

منافع مشترك گازي با مسكو است. 
آن  طور كه شواهد حكايت مي كنند، ايران قصد دارد 
روس��يه را به يكي از پايه هاي ثابت تمام معادلات گازي 
خود تبديل كند. شركت روسي كه از سال 1۹۸۹ تاكنون 
فعاليت داشته اس��ت هيچ وقت مانند چند سال اخير به 
اي��ران رفت و آمد نداش��ته و تفاهمنامه هاي متعددي را 
به امضا نرس��انده بود. روسيه با داشتن بيشترين ذخاير، 
رقي��ب گازي ايران به حس��اب مي آيد اما به دليل روابط 
ديپلماتيك دو كش��ور با يكديگ��ر عملا مقابله به مثل با 
مسكو براي تهران دشوار بوده است. شايد به همين دليل 
تهران راهي ديگر را برگزيده و در تلاش اس��ت از طريق 
تعري��ف نف��ع دو جانبه، پروژه هاي گازي خ��ود را دنبال 
كند. پيش از اين محمدحس��ن بهشتي پور، استاد روابط 
بين الملل در پاس��خ به اين پرسش كه ايران در پيشبرد 
اهداف گازي خود با وجود رقيبي مانند روس��يه بايد چه 
راهب��ردي را دنبال كند، عنوان كرده بود كه امكان ندارد 
همه جوانب سياستي كه تنظيم مي كنيم به نفع ما باشد 
و بايد سياستي را تنظيم كنيم كه بتواند منافع مشترك 
ايجاد كند و بتواند براي كشور پايگاه ايجاد كند نه اينكه 
به صورت مقطعي منفعت داش��ته باشد. ما مي توانيم با 
روس��يه كه رقيب جدي م��ا در بازار اروپا اس��ت، منافع 

مشترك تعريف كنيم. 
بيژن زنگنه، وزير نفت ايران نيز در حاش��يه نشست 
سران مجمع كشورهاي صادركننده گاز عنوان كرده بود 
كه ايران و روسيه از نظر ذخاير بسيار بزرگ هستند البته 
سهم روسيه از صادرات قابل قياس با ما نيست اما از نظر 
من بازار ما بازار اختصاصي ايران اس��ت. بازار كشورهاي 
همس��ايه بازار ما هس��تند و بازار جنوب خليج فارس تا 
حدود زيادي بازار اختصاصي ايران اس��ت. ب��ازار اروپا و 
ال ان جي بازارهاي بعدي اس��ت كه بايد با روسيه رقابت 
كنيم اما رقابت به معناي اختلاف نيس��ت. بنيان زندگي 

و كاس��بي بر رقابت اس��ت. اكنون به نظر مي رسد ايران 
به دنبال اين است كه بازارهاي بالقوه صادراتي گاز خود 
مانند پاكستان و عمان را از طريق تعريف منافع مشترك 
با روس��يه فعال كند. واسطه تعريف اين منافع مشترك 
نيز گازپروم از واپسين كشورهاي تاسيس شده در اتحاد 

جماهير شوروي است. 
درست در بحبوحه جنگ جهاني دوم در سال 1۹۴3 
اتحاد جماهير ش��وروي توس��عه صنعت گاز خود را آغاز 
كرد. توس��عه يي ك��ه در نهايت پس از تاس��يس وزارت 
صنعت گاز منجر ش��د و در نهايت با كشف ذخاير عظيم 
گازي در ده��ه 1۹۷0و 1۹۸0 زمينه هاي تبديل ش��دن 
ش��وري به غول گازي جهان و تاسيس شركت گازپروم 
در سال 1۹۸۹ توسط ويكتور چرنوميردين را ايجاد كرد. 
شركتي كه به نظر مي رسد روابطش با شركت هاي نفتي 
و گازي ايران در اين روزها نمادي از تحولات س��ريع در 

روابط اقتصادي دو كشور باشد. 
ام��روز اگر دو كلي��د واژه  IRAN و Gazprom را 

در موتور جس��ت وجوي گوگل بنويسيد با حجم زيادي 
از اخباري مواجه مي شويد كه رسانه هاي مختلف دنيا در 
مورد همكاري هاي مشترك در حوزه نفت و گاز ميان اين 
دو نگاش��ته اند. گازپروم نه فقط در حوزه گاز بلكه توسط 
شاخه نفتي خود همكاري ها در حوزه نفت را نيز با ايران 
كليد زده است. اين شركت در سال هاي نخست تاسيس 
بسيار عظيم تر از حال حاضر بود. با فروپاشي شوروي در 
س��ال 1۹۹1 هر يك از اين ش��ركت ها با نام هر كشور و 
پسوند »پروم« حفظ شدند و مقر گازپروم در مسكو باقي 
ماند. هر چند اين ش��ركت از ابتدا شركتي گازي بود اما 
با خريداري ش��ركت سيب نفت، شاخه نفتي خود را نيز 
راه اندازي و س��ن پترزبورگ را ب��ه عنوان مقر آن انتخاب 
كرد. شركتي كه اكنون مطالعه 2 ميدان نفتي چنگوله و 

چشمه  خوش در ايران را بر عهده دارد. 
گازپ��روم در تفاهمنامه هاي اس��تراتژيكي كه ميان 
ايران و روس��يه در حوزه انرژي پس از س��فر ماه نوامبر 
الكس��اندر نواك، وزير انرژي اين كشور به تهران منعقد 

شدند در كنار روسنفت سهمي قابل توجه داشته است. 
تفاهمنامه هايي كه 30ميليارد دلار ارزش دارند. 

گازپ��روم چندي پيش ني��ز با حض��ور مقامات اين 
ش��ركت و بيژن زنگنه، وزير نفت ايران مطالعه كارخانه 
اي��ران ال ان جي كه از پروژه ه��اي عقب مانده در ايران به 
حس��اب مي آيد را به امضا رس��اند. پيش از آن نيز بيژن 
زنگنه در پاسخ به »تعادل« گفته بود كه ممكن است پاي 
اين ش��ركت گازي به معادله پيچيده فروش گاز ايران به 

پاكستان در قالب يك شركت ضمانتگر باز شود. 
از س��وي ديگر درحالي كه طبق آخرين اظهارنظرها 
از سوي محمد مشكين فام، مديرعامل شركت نفت و گاز 
پارس، ايران و هند هنوز نتوانسته اند به توافقي مالي براي 
توسعه ميدان گازي فرزاد B همچنين A كه از سال هاي 
دور توسط شركت ONGC هند مطالعه شده اند دست 
يابند، عنوان ش��ركت روسي گازپروم به عنوان جايگزين 
احتمالي ONGC به گوش مي رسد. هر چند شنيده ها 
حاكي از آن اس��ت كه گازپ��روم اقدام خاصي را در مورد 

فرزاد انجام نداده و موضوع در حد مذاكرات اوليه است. 
پس از تمام اين موارد، ديروز خبرگزاري روسي 
اس��پوتنيك نيز خبري را از مديرعامل شركت ملي 
نف��ت ايران نق��ل كرده اس��ت كه طب��ق آن ايران 
تماي��ل دارد با گازپروم در صادرات گاز به عمان نيز 

همكاري داشته باشد. 
عل��ي كاردر گفته اس��ت ك��ه اي��ران علاقه مند به 
مشاركت ش��ركت گازپروم در ساخت خط لوله انتقال 

گاز ايران به عمان است. 
كاردر در اين مصاحبه گفته است كه:»)شركت ملي 
نفت ايران و ش��ركت گازپروم روس��يه( درحال بررس��ي 
ام��كان اجراي مش��ترك تع��دادي از پروژه ه��اي كاملا 
مش��ترك ازجمله ايران ال ان ج��ي، فرزاد A، فرزاد B و 
پارس ش��مالي هس��تند. به علاوه علاقه مندي زيادي در 
زمينه س��اخت مش��ترك خطوط لوله انتقال گاز ايران-

پاكستان- هند و ايران-عمان وجود دارد.«
 اس��پوتنيك در ادامه اين خبر نوشته است كه در 
ماه نوامبر، ش��ركت ملي نفت ايران و شركت گازپروم 
يادداش��ت تفاهم��ي را به امضا رس��اندند ك��ه راه را 
براي مطالعه چش��م اندازهاي همكاري ه��ا در زمينه 
توس��عه ميادين گازي در ايران، انتق��ال و فروش گاز 
هموار مي س��اخت. يكي از اين پروژه ها، پروژه انتقال 
گاز اي��ران به هند از طريق پاكس��تان اس��ت.  در ماه 
دس��امبر، شركت گازپروم، ش��ركت ملي نفت ايران و 
صندوق بازنشس��تگان صنعت نفت ايران يادداش��ت 
تفاه��م همكاري در زمينه پروژه اي��ران ال ان جي به 
امضا رس��اندند.  فاز نخست پروژه ايران ال ان جي در 
بردارنده احداث دو خط تكنولوژيك مايع سازي گاز با 
ظرفيت 5.25 ميليون تن در روز است. در فاز دوم اين 
پروژه با اضافه ش��دن دو خط فرآوري ديگر، ظرفيت 
مايع سازي گاز به 21ميليون تن در سال خواهد رسيد. 
خط لوله انتقال گاز ايران به عمان قرار اس��ت، ذخاير 
گازي ايران را به مصرف كنندگان عماني همچنين يك 
مجتمع ال ان جي در اين كش��ور برس��اند تا از آنجا به 

بازارهاي ديگر صادر شود. 

 اروپا حلقه مفقوده همكاري ها 
ت��ا اي��ن ج��اي كار، تمام م��واردي ك��ه موجب 
همكاري هاي اولي��ه ميان ايران و روس��يه از طريق 
گازپ��روم ش��ده اند، اه��داف صادرات��ي گاز ايران به 
كش��ورهاي همس��ايه و در نهايت ش��رق محسوب 
مي ش��وند. در اين بين اروپا كه يكي از پتانسيل هاي 
مهم بازار آينده گاز ايران به حس��اب مي آيد و اكنون 
در دس��ت روسيه است، نقش��ي در اين تفاهمنامه ها 
نداشته اس��ت. پس از آنكه الكساندر مدودف، معاون 
مديرعام��ل ش��ركت گازپ��روم در مراس��م امضاي 
تفاهمنامه يي با شركت ملي گاز ايران در آذر ماه سال 
گذشته عنوان كرد كه اين شركت علاقه مند است در 
اح��داث خط لوله گاز از ايران به هندوس��تان حضور 
داشته باش��د، برخي اين فرضيه را مطرح كردند كه 
روسيه به دنبال اين است كه قطب نماي صادراتي گاز 
ايران حتي المقدور به سمت غرب حركتي نداشته و 
همچنان درگير شرق باشد. جهتي كه براي ايران به 
واسطه حضور 2كشور پرتنش افغانستان و پاكستان 

با مخاطرات فراواني همراه است. 

گروه انرژي 
چن��د روز بيش��تر به آغ��از تعطيلات س��ال نو 
مي��لادي باق��ي نمانده اس��ت و بازار نف��ت در اين 
آخري��ن روزهاي س��ال 201۷ رون��د آرامي را طي 
مي كن��د. معاملات اين هفته پس از رش��دي كه در 
روز پنج شنبه ثبت شد، با روندي تقريبا ثابت در روز 
جمعه به پايان رس��يد. هر چند در اين ميان برخي 
داده ها و اظهارنظرها نيز منتش��ر ش��ده كه در نوع 

خود قابل توجه است. 
در اي��ن مي��ان اداره اطلاعات ان��رژي امريكا با 
انتش��ار داده هايي اعلام كرد كه از يك س��و ذخاير 
نفت خام اين كش��ور كاهش قابل توجهي داش��ته و 
از س��وي ديگر توليد نفت شيل ايالات متحده رشد 

كرده است. 
الكس��اندر نواك وزير انرژي روس��يه نيز از يك 
س��و اعلام كرده كه اين كشور تمديد توافق تا سال 
201۹ را نيز مدنظر دارد و از س��وي ديگر به دنبال 
تدوين گام هاي خروج از توافق است. دو منبع آگاه 
اوپكي نيز روز گذش��ته از تلاش اعضاي اوپك براي 
تدوين استراتژي اما به نظر مي رسد انتظار رسيدن 
تعطيلات سال نو، بازار را رام كرده و سرمايه گذاران 
و تاجران از كنار اين اخبار و داده ها عبور كرده اند. 
روز گذش��ته رويت��رز ب��ه نق��ل از دو منبع آگاه 
اوپكي گزارش داد كه اين س��ازمان كار روي طرح  
خ��روج از توافق كاهش توليد را آغاز كرده اس��ت. 
اين مساله نش��ان دهنده اين است كه حداقل روي 
كاغذ و به صورت تئوريك، اعضاي كارتل نفتي نحوه 
پاي��ان دادن به كاهش توليد خود را مورد بررس��ي 

قرار داده اند. 
هر چند نتيجه نشس��ت ماه نوامبر اوپك تمديد 
توافق ت��ا پايان س��ال 201۸ بود اما فع��الان بازار 
علاقه مند هس��تند بدانند، زماني ك��ه مازاد عرضه 
مدنظر اوپك مهار ش��د، توليدكنن��دگان چگونه از 

توافق خارج خواهند شد. 

بر همين اس��اس دو منب��ع آگاه در اوپك اعلام 
كرده اند كه دبيرخانه اين سازمان موظف شده روي 
طرحي با گزينه هاي مختلف كار كنند. اين دو منبع 
اعلام كرده اند هنوز خيلي زود است بگوييم كه اين 
ط��رح چه ويژ گي هايي خواهد داش��ت. يكي از اين 
منابع عنوان كرده اس��ت »اين طرح بيش��تر شبيه 
يك استراتژي تداوم است تا يك استراتژي خروج.« 
 روسيه كشوري بود كه پيش از برگزاري نشست

 1۷3 اوپك اصرار داش��ت كه در مذاكرات، تدوين 
ط��رح خ��روج از توافق ني��ز مدنظر ق��رار بگيرد و 
احتمالا آغ��از فعاليت اوپكي ه��ا روي اين موضوع، 

نتيجه اصرار مسكو است. 
روز جمعه نيز، وزير انرژي روسيه اعلام كرده  بود 
كه مذاكرات مفص��ل در زمينه خروج از توافق تنها 
زماني آغاز خواهد ش��د كه بازارها به توازن نزديك 
ش��وند. وي اعلام كرد كه در اين رابطه اجماع ميان 
توليدكنن��دگان نفت وجود دارد. ن��واك همچنين 
امكان تمديد توافق بعد از پايان سرررس��يد آن در 
دس��امبر 201۸ را رد نكرد اما اعلام كرد براس��اس 
پيش بيني او، س��ه ماهه سوم س��ال 201۸ تاريخي 

است كه بازار به تعادل خواهد رسيد. 
پيش تر نيز برخي بانك ه��اي بين المللي جهاني 
پيش بيني اي مشابه پيش بيني وزير انرژي روسيه را 
منتشر كرده بودند. هفته گذشته بلومبرگ گزارش 
داد ك��ه براس��اس آن بانك ه��اي گلدمن س��اكس، 
يوبي اس و كرديت  س��وييس اظه��ار كردند كه در 
سه  ماهه سوم سال آينده ميلادي ذخاير كشورهاي 
OECD به ميانگين پنج  ساله خود خواهد رسيد. 
در اي��ن مي��ان بزرگ تري��ن دغدغه ب��راي نفت 
201۸، توليد ش��يل امريكاس��ت. خالد الفالح وزير 
انرژي عربستان سعودي در واكنش  به پيش بيني هاي 
متعدد از افزايش رش��د توليد ش��يل امريكا ازجمله 
پيش بيني آژانس بين الملل��ي انرژي گفت؛ »تقاضا 
قصه يي اس��ت كه ناگفته مانده اس��ت. در سال هاي 

اخير تقاضا وضعيت بسيار خوبي داشته است. سال 
201۷ تقويت تقاضا را اثبات خواهد كرد و ما انتظار 

داريم كه اين روند ادامه داشته باشد.« 
جز وزراي انرژي كش��ورهاي توليدكننده نفت، 
توليد نفت ش��يل دغدغه كمپاني ه��اي بين المللي 
ني��ز به حس��اب مي آيد. به عنوان مث��ال باب دادلي 
بريتانياي��ي  غ��ول  بريتيش پترولي��وم  مديرعام��ل 
نف��ت جه��ان معتقد اس��ت ك��ه در بلندمدت نفت 
غيرمتع��ارف امريكا نگران كننده نيس��ت. او معتقد 
اس��ت كه توليد ش��يل تا اب��د رش��د نخواهد كرد، 
بنابراي��ن تهديد قيمت پايين نفت به صورت موقت، 
آن طور كه مردم فكر مي كنند مساله بزرگي نيست. 
دادلي كه با فايننشال تايمز گفت وگو مي كرد، گفت: 
»براي مدتي م��ن نيز نگران بودم. ام��ا اكنون فكر 
مي كنم رش��د نفت ش��يل امريكا استحكام كمتري 

خواهد داشت.« 
افزون بر اين، روز گذشته شركت نروژي »ريستاد 
انرژي« كه در زمينه مش��اوره به شركت هاي بزرگ 
مش��غول به كار اس��ت، نش��ان دهنده اي��ن بود كه 
اكتش��اف نفت در سال 201۷ در پايين ترين سطح 
خود از س��ال 1۹۴0 قرار داشته است. تخمين اين 
ش��ركت نشان مي دهد كه در س��ال جاري كمتر از 
۷ ميليارد بش��كه نفت كشف ش��ده است. براساس 
گزارش اين ش��ركت، از س��ال 201۴ و با حاكميت 
م��ازاد عرضه در ب��ازار و افت قيمت ها، اكتش��افات 
جدي��د نفت كاهش قابل توجهي داش��ته اس��ت اما 
اين تنها عامل كاهش اكتش��افات نيس��ت. ريستاد 
انرژي هش��دار مي دهد كه ش��ركت هاي اكتش��افي 
در فعاليت هاي خود ب��ا منابع نفتي كمتري در هر 
مي��دان مواجهن��د. در س��ال 201۷ ميانگين نفت 
اكتش��افي در خش��كي معادل 100 ميليون بشكه 
نفت خام بوده اس��ت در حالي كه اين رقم در سال 

2012 در سطح 150ميليون بشكه قرار داشت. 

ارس��ال اتيلن ب��ه خط لول��ه اتيلن غ��رب 20تا 
30درص��د افزاي��ش يافته و افزون ب��ر افزايش توليد 
پليمره��ا با گريدهاي متنوع واحد هاي پتروش��يمي 
نيز همگي نسبت به س��ال گذشته با ركورد بالاتري 
توليد كردن��د.  علي محمد بس��اق زاده، مدير كنترل 
تولي��د ش��ركت ملي صناي��ع پتروش��يمي در مورد 
ب��الا رفتن ركورد توليد مجتمع هاي واقع در مس��ير 
پتروش��يمي هاي خط اتيلن غرب گفت:»پتروشيمي 
لرستان نخستين بار بالاي 11۷درصد ظرفيت اسمي 
خود توليد مي كند كه اين امر به دليل تامين خوراك 
و كاتاليست با پژوهش و تحقيق كارشناسان داخلي 
و تغيير فرآيند توليد و استفاده از رآكتورهاي موازي 
است يا پتروشيمي مهاباد متوسط بالاي 105درصد 
ظرفيت اسمي خود توليد مي كند كه به دليل تامين 
خوراك و برنامه ريزي مناس��ب و كسب مهارت هاي 

لازم نيروي انساني شاغل در آن است«. 
وي در ادام��ه در مورد بالا تر ب��ودن ميزان توليد 
از ظرفيت اس��مي گفت:»معمولا هر واحد تا ظرفيت 
110درصد اس��مي خود در ش��رايط نرمال مي تواند 
تولي��د كند. ام��ا توليد ب��الاي 125درص��د نيازمند 
تغيير تجهيزات و ارتقاي دستگاه هاست و آمار توليد 
واحد هاي خط لوله اتيلن غرب نش��ان دهنده تلاش 
اين مجتمع ها به اس��تفاده از بالاترين راندمان توليد 
و بهره برداري از امكانات س��رمايه گذاري شده است. 

ع��لاوه بر اي��ن موفقيت ديگر خالي ب��ودن انبارهاي 
محصول مجتمع هاي پتروش��يمي اس��ت و بيش از 
3روز گذشته محصول توليدي ندارند كه نشان دهنده 
گس��ترش بازاريابي ه��اي داخلي و خارجي اس��ت و 
واحدها توانس��تند ب��ا برنامه ريزي مناس��ب از تمام 

ظرفيت هاي خالي خود استفاده كنند«. 
عضو هيات مديره شركت ملي صنايع پتروشيمي 
در م��ورد وضعيت فعلي توليد صنعت پتروش��يمي 
گفت:»با توجه به تامين خوراك و به حداقل رساندن 
تعمي��رات اساس��ي تا اواس��ط آذر ماه س��ال جاري 
3۸ميليون تن توليد داش��تيم كه ۷درصد نسبت به 
سال گذش��ته رشد داش��ته و 1۴درصد رشد فروش 
داخل و حدود 6 درصد رشد صادرات نسبت به سال 

گذشته بوده است«. 
مدير كنترل توليد شركت ملي صنايع پتروشيمي 
ادامه داد:»در همين راس��تا پ��روژه پرديس 3 بيش 
از ي��ك  ماه اس��ت كه تولي��د تجاري خ��ود را آغاز و 
نخس��تين كش��تي براي صادرات درح��ال بارگيري 
است و پتروشيمي كاوه نيز درحال راه اندازي اصلي و 
احياي كاتاليست است و تا پايان سال پتروشيمي كاوه 
يعن��ي بزرگ ترين توليد كننده متانول جهان با توليد 
روزان��ه ۷هزار تن به بهره برداري مي رس��د همچنين 
پتروش��يمي مرجان نيز درحال راه اندازي اوليه است 

و به زودي به توليد مي رسد«.
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در خصوص دادخواس��ت آقای حس��ين محمدابراهيم با وكالت خانم مژگان بختياری به طرفيت 1- شركت تعاونی مسكن بيسگويت 
گرجی 2- خانم خديجه بقايی 3- خانم مهناز شاه حس��ينی ۴- خانم فاطمه ايوبی يزدی 5- . آقای احمد بين ابادی 6- خانم فاطمه 
علی بخشی ۷- آقای اصغر ذوقی ۸- آقای هادی ذوقی ۹- آقای حميدرضا قبادی 10- خانم صغرا سلطانی 11- آقای ايمان قربانزاده 
12- آق��ای مختار قربان زاده 13- آقای مهدی قربان زاده 1۴- خان��م زهرا فرجی 15- خانم لازار جعفری 16- آقای ابراهيم كموری 
يوس��ف آباد 1۷- آقای نويد واعظی 1۸- خانم فاطمه ورچندی 1۹- آقای عليرضا عباس��ی 20- بونس قريشی داير بر الزام خواندگان 
به پرداخت اجرت المثل ايام تصرف از سال 13۷2 لغايت اجرای حكم و جبران خسارات دادرسی دادگاه نظر به دادخواست تقديمی و 
ارايه س��ند رس��می و پاس��خ اداره ثبت كه مالكيت خواهان را محرز دانس��ته و نظر به اينكه موضوع به كارشناس��ی ارجاع و به نظريه 
كارشناس��ی اعتراضی بعمل نيامده و مصون از تعرض باقی مانده اس��ت با ثابت تشخيص دادن خواسته خواهان باستناد مواد 1۹۸ و 
515 و 51۹ قانون آيين دادرس��ی مدنی و ماده 320 قانون مدنی حكم بر محكوميت خواندگان به پرداخت مبلغ1/35۴/350/000 
ريال تا تاريخ ۹5/11/26 به صورت مناصفه و پرداخت خسارت دادرسی اعم از هزينه دادرسی و حق الوكاله وكيل برابر تعرفه و هزينه 
كارشناسی به مبلغ 500/000 تومان صادر و اعلام می گردد رأی صادره غيابی ظرف 20 روز پس از ابلاغ قابل واخواهی در اين دادگاه 

و سپس قابل تجديد نظرخواهی در محاكم تجديد نظر استان تهران می باشد.
عباسی- رئيس شعبه دوم عمومی  و حقوقی شهرستان رباط كريم- م الف/1۹۹6

اخطار هيات سه نفره
در خصوص پرونده اجرائی كلاس��ه ۹300056 له بانك ملت عليه خانم فاطمه واحدی، آقای اس��رافيل غفاری، عباس خانكی، ولی اله 
خانكی طبق گزارش هيات س��ه نفره كارشناس��ان رسمی  دادگس��تری مورخ 13۹6/5/1۹، پلاك ثبتی فرعی: 35۹5 از پلاك اصلی 
1۴2 مورد وثيقه س��ند رهنی شماره 53052 تنظيمی  دفتر اسناد رس��می 236 تهران مبلغ 3/۷00/000/000 ريال ارزيابی گرديده 
است. طبق گزارش مورخ ۹6/۹/16 مامور، محل اقامت شما به شرح متن سند شناخته نشده، لذا بنا به تقاضای بستانكار طبق ماده 
1۸ آئين نامه اجرا مفاد اجرائيه فقط يك مرتبه در يكی از روزنامه های كثيرالانتش��ار محلی آگهی می ش��ود. اين آگهی جهت اطلاع 

شما در روزنامه درج گرديده است.
مسئول واحد اجرای اسناد رسمی  رباط كريم – حسن نعمتی- م الف/1۹۹۷

 
برگ اخطاريه

نام خانوادگی: ربيعی نشانی: مجهول المكان نام اخطار شونده: علی ابراهيم 
محل حضور: حوزه خانواده شورای حل اختلاف رباط كريم 
ساعت: 15-1۷ وقت حضور: ظرف يك هفته 

علت حضور: در خصوص اعتراض نظريه كارشناسی نفياً يا اثباتاً يا عدم اعتراض در موعد مقرر در شورا حضور يابيد.

رأی دادگاه
در خصوص پرونده كلاس��ه 1005/5/۹6 موضوع دادخواس��ت خانم منی صفروندی بطرفيت آقای علی ابراهيم ربيعی بخواسته نفقه 
معوقه از تاريخ ۸۹/10/2۷ تا ۹0/۸/۹، نفقه فرزند به نام حس��ين ربيعی كه مقرر فرموديد اينجانب ميزان آن را ارزيابی و اعلام نظر 

نمايم لذا پس از مطالعه پرونده و استماع اظهارات خواهان حسب اطلاعات بدست آمده به استحضار عالی می رساند.
خواهان متولد 13۴1 ديپلم و خانه دار- خوانده شغل آزاد ساكن كشور عراق و مجهول المكان .

نامبردگان در تاريخ ۸۷/6/21 ازدواج نمودند و در تاريخ ۹0/12/1۷ متاركه نمودند.
محل سكونت در تهران و ثمره ازدواج آنان يك فرزند حسين متولد 13۸۴ كلاس پنجم می باشد.

فرزند نزد خواهان و در پرند سكونت دارد.
علی ايح��ال ب��ا توجه به مطالب نمون��ه و با عنايت به م��واد 1106- 110۷- 11۹۸- 11۹۹ و 120۴ قانون مدن��ی و در نظر گرفتن 
نياز ه��ای متع��ارف زوجه و نياز های ضروری فرزند و س��اير عوامل موثر در اظهارنظر ميزان نفقه زوجه و فرزند به ش��رح ذيل ارزيابی 

و اعلام نظر می گردد.
1- نفقه معوقه از ۸۹/10/2۷ تا آخر سال ۸۹ ماهانه يكصدو پنجاه هزار تومان )روزانه پنج هزار تومان(

2- از ۹0/1/1 تا ۹0/۸/۹ ماهانه يكصد و نود هزار تومان و روزانه شش هزار و سيصد و سی و سه تومان(
3- نفقه فرزند از تاريخ تقديم دادخواست ماهانه سيصد و پنجاه هزار تومان

جمع مبلغ نفقه معوقه زوجه از ۸۹/10/2۷ تا ۹0/۸/۹ يك ميليون و هفتصد و دو هزار تومان می باشد.
هزينه كارشناسی مبلغ يكصد هزار تومان دريافت شد

رئيس شعبه پنجم شورای حل اختلاف رباط كريم- م الف/1۹۸۸

آگهی ماده 3 قانون تعيين تكليف وضعيت ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی
نظر به اينكه به استناد مفاد رای شماره 13۹660301022003۹۹2 مورخ ۹6/6/1 هيئت رسيدگی به اسناد عادی مستقر در اداره 
ثبت اسناد و املاك شهرستان رباط كريم برحسب ماده 3 قانون تعيين تكليف وضعيت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی 
 مبنی بر تاكيد انتقال عادی و تصرفات مالكانه متقاضی معصومه محمدخانی بزچلوئی فرزند مس��يح اله  بش��ماره شناس��نامه 206۸ 
صادره از بهار نس��بت به شش��دانگ يك قطعه زمين با بنای احداثی به مساحت ۷6/۷3 مترمربع مفروز مجزی شده قسمتی از پلاك 
10۹۷ فرعی مفروز از قطعه... تفكيكی از 115 اصلی واقع در قريه رباط كريم حوزه ثبتی شهرس��تان رباط كريم از مالكيت رس��می 
 محسن جندقی محرز گرديده لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود، در صورتيكه شخص يا 
اشخاص نسبت به صدور سند مالكيت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاريخ انتشار اولين آگهی به مدت دو ماه اعتراض 
خود را به اين اداره تس��ليم و رس��يد اخذ نمايد تا به دادگاه صالحه احاله و اقدامات موكول به ارائه حكم قطعی دادگاه گردد. بديهی 
اس��ت در صورت انقضای مدت مذكور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات س��ند مالكيت صادر خواهد ش��د و در هر حال صدور سند 

مالكيت جديد مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاريخ انتشار نوبت اول:۹6/۹/1۸                    تاريخ انتشار نوبت دوم: ۹6/10/3

كفيل اداره ثبت اسناد رباط كريم- ابوالفضل محمد حسينی – م الف/1۸۷1

آگهی ماده 3 قانون تعيين تكليف وضعيت ثبتی و اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی
نظر به اينكه به استناد مفاد رای شماره 13۹660301022003۹5۷ مورخ ۹6/5/2۸ هيئت رسيدگی به اسناد عادی مستقر در اداره 
ثبت اسناد و املاك شهرستان رباط كريم برحسب ماده 3 قانون تعيين تكليف وضعيت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی 
 مبنی بر تاكيد انتقال عادی و تصرفات مالكانه متقاضی همايون ملكی فرزند محمد حس��ين  بش��ماره شناس��نامه 15226 صادره از 
نورآباد نسبت به ششدانگ يك قطعه زمين با بنای احداثی به مساحت 1۹2/52 مترمربع مفروز مجزی شده قسمتی از پلاك - فرعی 
مفروز از قطعه6 تفكيكی از 12۷ اصلی واقع در قريه رباط كريم حوزه ثبتی شهرس��تان رباط كريم از مالكيت رس��می  حس��ن امينی 
محرز گرديده لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می ش��ود، در صورتيكه ش��خص يا اشخاص نسبت 
به صدور س��ند مالكيت متقاضی اعتراضی داش��ته باشند می توانند از تاريخ انتشار اولين آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به اين 
اداره تسليم و رسيد اخذ نمايد تا به دادگاه صالحه احاله و اقدامات موكول به ارائه حكم قطعی دادگاه گردد. بديهی است در صورت 
انقضای مدت مذكور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات س��ند مالكيت صادر خواهد ش��د و در هر حال صدور س��ند مالكيت جديد 

مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاريخ انتشار نوبت اول:۹6/۹/1۸                    تاريخ انتشار نوبت دوم: ۹6/10/3

كفيل اداره ثبت اسناد رباط كريم- ابوالفضل محمد حسينی – م الف/1۸۷3

رشد 7 درصدي توليد پتروشيمي تا آذر ماهروزهاي آرام بازار نفت پيش از تعطيلات كريسمس 
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عكسروز

عكس:مهر آتشسوزیتالابميقاندراراك

مرامنامهاخلاقيروزنامهتعادلدروبسايترسميروزنامهدردسترساست

نميتوانمستندراازجشنوارهفجرحذفكرد
قائم مقام مديرعامل مركز گسترش سینماي مستند و تجربي تاكید كرد سینماي مستند را نمي توان از جشنواره فیلم فجر حذف 

كرد و در اقدام امسال مشخص خواهد شد كه مستندها قدرت رقابت در بخش هاي مختلف با سینماي بلند داستاني را دارند. 
مرتضي رزاق كريمي درباره انتخاب ۲۲ فیلم براي جشنواره ملي فیلم فجر سي و ششم و شانس انتخاب مستندها در جشنواره به 
مهر گفت: اين نگراني هست كه توجه مورد انتظار نسبت به مستندها وجود نداشته باشد چون اقدامي كه امسال شاهدش هستیم 
تقريبا بي سابقه است. او ادامه داد: در سینماي ايران مرز پررنگي بین سینماي داستاني، انیمیشن و مستند در سال هاي گذشته وجود 
داشته است درحالي كه در كشورهاي پیشرو صنعت سینما اين مرز خیلي كمرنگ و حتي برداشته شده است و به طور مثال ما شاهد 
حضور آثار مستند در بخش اصلي لوكارنو هستیم و حتي مي بینم جايزه اصلي جشنواره در كنار فیلم هاي داستاني به يك مستند 
مي رسد و همچنین اتفاقاتي مشابه نیز پیش از اين در جشنواره هاي برلین و كن رخ داده است. اقدام امسال در انتخاب ۲۲ فیلم شايد 
مطلوب نباشد. حداقل اين اقدام بهتر از اين است كه سینماي مستند ديده نشود و مستندها از جشنواره ملي فیلم فجر حذف شوند. 

چهرهروز

نگاهيبهضررهاياقتصاديناشيازحوادثطبيعيوبحرانهايانسانيدرجهان

طبيعتپرخسارت
گروهگوناگون

ح��وادث و بلاي��اي طبیعي، همچنین 
فجايعي كه انس��ان ها در وقوع  آنها نقش 
دارن��د، باعث ش��د تا بی��ش از 300 میلی��ارد دلار در 
س��ال ۲017 به اقتصاد جهان خسارت وارد شود. طبق 
گزارش هاي اعلام شده اين خسارت در مقايسه با سال 
۲016، افزايش 63درصدي داش��ته كه اين افزايش در 

مقايسه با دهه گذشته رقم بسیار بالاتري است. 
طبق س��اير گزارش هايي كه پیش از اين منتش��ر 
ش��ده، بیشترين خس��ارت به اقتصاد جهاني مربوط به 
ح��وادث و رويداده��اي طبیعي در امريكا بوده اس��ت. 
يكي از دلايل افزايش خس��ارت اقتص��ادي به امريكا، 
مربوط به بحران ه��اي آب وهوايي در اين كش��ور بود. 
3 توف��ان ه��اروي، ايرم��ا و ماريا، به امري��كا و منطقه 
كارايیب خس��ارت هاي بس��یاري وارد كرد. همچنین 
آتش سوزي هاي ويران كننده كالیفرنیا و زمین لرزه هاي 
مكزيك نیز تلفات بس��یاري برجاي گذاش��ت. برآورد 
خس��ارت هاي بیمه يي ناشي از اين رويدادها در امريكا، 
بیش از 90میلیارد دلار اعلام ش��د كه اين برآوردها از 
ح��وادث طبیعي در جهان و بحران هايي كه به دس��ت 
انسان به وجود آمده به 136میلیارد دلار رسید؛ اين رقم 
بسیار بالاتر از میانگین سالانه در 10سال گذشته است. 
در س��ال ۲007 مجموع خس��ارت هاي طبیعي و 
درگیري هاي انس��اني ح��دود 91 میلی��ارد دلار بود. 
در اين س��ال نیز حوادث طبیعي بي شماري به وقوع 
پیوس��ت و موضوع تغییرات آب وهواي��ي از مهم ترين 
چالش هاي كش��ورها ب��ود. در اين س��ال تلاش هاي 
بس��یاري ب��راي حل بح��ران افزايش تولی��د گازهاي 
گلخانه ي��ي در كنفران��س س��ران در اندونزي صورت 
گرف��ت؛ ب��ا اين حال افزايش خس��ارت هاي ناش��ي از 
رويدادهاي طبیعي در سال ۲008، نشان مي دهد كه 
كشورها، مس��اله تغییرات آب وهوايي را جدي نگرفته 
و در دس��تور كار خود قرار ندادند. طبق آمار منتش��ر 
ش��ده در سال ۲008 مجموع خس��ارت هاي ناشي از 
حوادث طبیعي و بحران هايي كه توس��ط انسان ها به 
وقوع پیوس��ته، حدود ۲97میلیارد دلار اعلام شد كه 
اين خس��ارت ها در سال ۲009 كاهش يافته و به 80 
میلیارد دلار رسید؛ اين رقم پايین ترين میزان خسارت 

در دهه گذشته بود. 
بر اس��اس گزارش هاي منتشر شده، جهان در سال 
۲010 حدود 950حادثه طبیعي شامل جنگل سوزي، 
زلزله، توفان و س��یل بوده اس��ت كه میانگین س��وانح 

طبیعي در 30 سال قبل از آن حدود 785 مورد بود. در 
اين سال حدود 300هزار نفر در جهان بر اثر رويدادهاي 
طبیع��ي جان خود را از دس��ت دادند و زيان هاي مالي 
ناشي از حوادث طبیعي با افزايش قابل  توجهي نسبت 
به س��ال ۲009 ح��دود ۲5۲میلیارد دلار اعلام ش��د. 
همچنین س��ال ۲010 گرم ترين س��ال در طول 130 

سال قبل از آن اعلام شده است. 
سال ۲011 پرزيان ترين سال براي اقتصاد جهاني در 
دهه گذشته بوده است. در اين سال میزان خسارت هاي 
اقتصادي ناشي از حوادث طبیعي و بحران هاي انساني 
حدود ۲00میلیارد دلار افزايش داش��ته كه در مجموع 
حدود 440میلیارد دلار برآورد ش��ده اس��ت. در سال 
۲011، ژاپن متحمل خس��ارت هاي اقتصادي بسیاري 
شد. در اين سال به دنبال زلزله 9 ريشتري و سونامي، با 
از كار افتادن ماشین آلات نیروگاه هسته يي فوكوشیما و 
نشت راديواكتیو، فاجعه فوكوشیما به وقوع پیوست كه 
خسارات فراواني را به اقتصاد ژاپن وارد كرد. متخصصان 
اين حادثه را بعد از حادثه چرنوبیل بزرگ ترين فاجعه 
اتمي مي دانند. همچنین در اين سال افراد بسیاري در 
جري��ان توفان نرگس در میانمار و زلزله چین كش��ته 

شدند. 
مجموع خسارات اقتصادي ناشي از حوادث طبیعي، 
در سال هاي ۲01۲ تا ۲014 نوسان چنداني نداشت و 

بین 196 تا 156 میلیارد دلار متغیر بود. 
بر اس��اس گزارش هاي منتشر شده در سال ۲015 

بر اثر بارش س��نگین برف، خس��ارات عم��ده نقدي و 
غیرنقدي به كش��ورهاي ژاپن و شمال امريكا وارد شد 
و بريتانیا يك زمس��تان س��رد و پر باران را تجربه كرد. 
همچنین در بريتانیا و ايرلند و درياي بالتیك س��یل و 
باران هاي شديد به وقوع پیوست. كالیفرنیا در زمستان 
اي��ن س��ال خشكس��الي را تجربه كرد و توف��ان باعث 
مرگ و میر و خس��ارت هاي ف��راوان در اطراف اقیانوس 
هند شد. استقرار سیستم هاي پرفشار براي هفته ها در 
روسیه آتش سوزي هاي بي شمار را در آن منطقه در پي 
داشت. همچنین بر اثر افزايش تعداد گردبادها در امريكا 
و تغیی��ر الگوهاي آب و هوايي در محل اس��تقرار جبهه 
قطبي در اين بازه زمان��ي تغییراتي رخ داد. با اين حال 
میزان خس��ارت هاي ناشي از حوادث طبیعي در جهان 
در س��ال ۲015 كاهش قابل توجهي داش��ته و به 90 

میلیارد دلار رسید. 
آن طور كه در گزارش ها گفته ش��ده، س��ال ۲016 
پرهزينه تري��ن اتفاق هاي طبیعي در آس��یا رخ داد؛ دو 
زلزل��ه در ژاپن كه در مجم��وع 31میلیارد دلار هزينه 
داشته اس��ت و س��یل عظیم در چین نیز در تابستان 
گذش��ته ۲0میلیارد دلار خسارت در برداشت. در واقع 
آسیا با 160بحران طبیعي بیشترين هزينه و خسارت 
را در بین قاره هاي جهان از س��ال 1980 داشته است. 
همچنین آمارها نشان مي دهد كه مجموع خسارت هاي 
اقتصادي ناش��ي از حوادث طبیعي در جهان در س��ال 

۲016 حدود 188میلیارد دلار بوده است. 

آمارنامه

بازارهنر

فيلم80پونديراهيافتهبهفجر
درناز حاجیها كارگ��ردان فیلم كوتاه 
»مارلون« كه به سي و ششمین جشنواره 
ملي فیلم فجر راه يافته است، بیان كرد كه 
اين اثر را تنها با 400 هزارتومان س��اخته 
است. درناز حاجیها كارگردان فیلم كوتاه 
»مارلون« كه به سي و ششمین جشنواره 
ملي فیلم فجر راه يافته است در گفت وگو 
ب��ا مهر درباره اين اث��ر گفت: اين فیلم با 
زم��ان 13 دقیقه به زبان انگلیس��ي و با 
زيرنويس فارسي روايتگر داستان پسربچه 

10 ساله يي است كه مادرش او را براي تست بازيگري 
آماده مي كند. اين فیلمساز جوان اعلام كرد: ايده اين 
فیلم زماني به ذهن من رس��ید كه در لندن مش��غول 
گرفتن تست بازيگري براي يك فیلم بودم و آن زمان 
با اين موضوع مواجه ش��دم كه بیش��تر والدين بچه ها 
دوس��ت دارند كه بچه هايشان بازيگر ش��وند نه خود 
بچه ها؛ مثل بچه هايي كه پدر و مادرش��ان از كودكي 

دوست دارند آنها پزشك شوند.
از همین رو جرقه س��اخت »مارلون« در ذهن من 
خورد و دوست داش��تم قبل از اينكه از لندن برگردم 
اين فیلم كوتاه را بس��ازم. او افزود: من »مارلون« را با 
80 پوند معادل 400 هزار تومان ايران س��اختم، زيرا 
فیلمم پروداكش��ن بزرگي ندارد. حاجیها با اش��اره به 
اينك��ه تمام فیلمبرداري اين اثر در لندن انجام ش��ده 
است، توضیح داد: در آن دوره زماني همه فیلم هايم در 
مدرسه فیلمسازي لندن ساخته مي شد، اما »مارلون« 
فیلمي بود كه خودم دوست داشتم، بسازم از همین رو 
هزينه يي از مدرس��ه فیلمسازي لندن دريافت نكردم. 
البته تمام عوامل اين فیلم از دوس��تان انگلیسي من و 

از بچه هاي مدرسه فیلمسازي لندن بودند 
ام��ا مراحل فني »مارلون« در ايران انجام 
ش��د. اين كارگردان عنوان كرد: من فكر 
مي كن��م فیلم »مارل��ون« ۲ جنبه دارد؛ 
يكي اينكه ما با مارلون همراه مي ش��ويم 
و مي بینیم كه خواسته او بازيگري نیست 
بلكه چیز ديگري است و جنبه ديگر اينكه 
با مادر مارلون همراه مي شويم كه البته او 
را اصلا در فیلم نمي بینیم و فقط صداي 
او را مي ش��نويم و متوجه مي ش��ويم كه 
مادرش دوس��ت دارد مارلون آمال و آرزوهاي برآورده 
نش��ده او را محقق كند. يعني از زماني كه اس��م بچه 
را مارلون گذاش��ته در ذهن مادر بوده كه مارلون بايد 
مارلون براندو ش��ود و حت��ي اين جمله دو بار در فیلم 
تكرار مي ش��ود. حاجیها ادامه داد: مخاطبان سني اين 
اثر بزرگسالان هستند مگر اينكه بچه يي آن قدر باهوش 
باش��د كه بتواند با مارلون ارتباط برق��رار كند، زيرا با 
توجه به اينكه ما تنه��ا كلوزآپ هاي صورت مارلون را 
مي بینیم، ممكن است حوصله يك كودك با تماشاي 
اين فیلم س��ر برود. او در پايان با اش��اره به حضور در 
س��ي و ششمین جشنواره ملي فیلم فجر بیان كرد: از 
اين موضوع بسیار خوشحال هستم كه فیلم من ديده 
شده اس��ت البته پیش تر اين فیلم در جشنواره فیلم 
كوتاه تهران حضور داش��ت و برخي درباره آن صحبت 
مي كردند و اين براي من مهم بود زيرا صحبت كردن 
با افراد به من س��لیقه مخاطب را ياد مي دهد و باعث 
مي شود در نگارش فیلمنامه مخاطب را بهتر بشناسم و 
بدانم كه چه چیزي آنها را جذب مي كند و چه چیزي 

حوصله مخاطبان را سر مي برد. 

درخشش»فرزندانايراني«درتايوان
 فیلم »فرزندان« به كارگرداني ياس��ر 
طالبي و تهیه كنندگي میترا روحي منش 
جايزه بهترين فیلم جشنواره بین المللي 
فیلم »فروموسا« در تايوان را دريافت كرد. 
به گزارش ايسنا و بنا بر اعلام شركت 
الي ايماژ به مديريت الهه نوبخت كه پخش 
بین المللي اين فیلم را بر عهده دارد، اين 
جش��نواره كه در ماه دس��امبر و در شهر 
تايوان برگزار شده يكي از جشنواره هايي 

اس��ت كه زي��ر نظ��ر انجم��ن بین المللي جش��نواره 
فیلم هاي تايوان برگزار مي شود. هدف اصلي جشنواره 
»فروموسا« ارائه پلتفرم بین المللي به فیلمسازان جهت 
تبادل ديدگاه هاي هنري فیلمس��ازان خارجي است و 
اين رويداد سینمايي با دعوت از فیلمسازان با استعداد 
از سراسر جهان و نمايش فیلم هاي مستقل سعي دارد 
تا جهانیان را با سینماي تايوان بیشتر آشنا كند.  پیش 
از اين، فیلم »فرزندان« توانسته حضورهاي موفقي در 
جش��نواره هاي بین المللي داشته باشد و جوايزي را از 
جش��نواره هاي امريكايي مثل رويال استار میشیگان 

)بهترين فیلم( پمبروك تاپارلي )بهترين 
فیل��م(، ري��ل روز آواردز )بهترين فیلم(، 
آكولید گلوبال )بهترين فیلم(، فرانكلین 
كانت��ي )بهتري��ن بازيگ��ر(، لان��گ لیف 
كارولینا امريكا )بهترين فیلم( و كارولیناي 
شمالي )بهترين كارگرداني( و نیز دومین 
جش��نواره فیلم ياس )بهترين بازيگر( و 
جوايز بهترين كارگرداني و بهترين فیلم 
بخش ويديويي از ششمین جشنواره فیلم 
شهر دريافت كرده است. حس��ن رستماني، ويكتوريا 
لوشنیكووا، حسین میرزاقلي، مهرتاش سعیدي، پگاه 
كاكاس��لطاني و هانیه جهان شاهلويي از بازيگران فیلم 
هستند. در خلاصه داستان اين فیلم آمده است: زندگي 
بي دغدغ��ه يعقوب و همس��رش كه با گرماي عش��ق 
يكديگر به آرامش رس��یده اس��ت با بي خبري از تنها 
پسرشان فرخ كه براي ادامه تحصیل به خارج از كشور 
مهاجرت كرده است، دگرگون مي شود. يعقوب در پي 
يافتن نش��اني از پسرش سفري اوديس��ه وار را تجربه 

مي كند. »فرزندان« محصول شبكه مازندران است.

3نمايشبايكبليت
رپرتوآر 3 اثر نمايش��ي تولیدشده به 
ش��یوه روايي بر اس��اس نمايشنامه هاي 
ويلیام شكس��پیر ب��ا كارگردان��ي اصغر 
نوري، بهار 97 در تماش��اخانه س��نگلج 
اجرا مي شود. اصغر نوري سرپرست گروه 
»تئاتر 88« درباره فعالیت ها و برنامه هاي 
اجرايي اين گروه نمايشي به مهر گفت: از 
سال 89 كه دانشجوي كارشناسي ارشد 
ب��ودم، پژوهش اجرايي روي متون ويلیام 

شكسپیر را مبني بر اينكه چگونه مي توان اين آثار را به 
شكل ايراني يعني با استفاده از شیوه هاي تئاتر ايراني 
مثل نقال��ي و پرده خواني اجرا كرد، آغاز كردم كه اين 

پژوهش اجرايي منجر به تولید دو كار شد. 
او ادام��ه داد: دو نمايش »اتللو ب��ه روايت ياگو« و 
»هملت به روايت هوراشیو« آثاري بودند كه با استفاده 
از شیوه روايي تئاتر ايراني تولید و اجرا شدند. نمايش 
»هملت به روايت هوراش��یو« در جش��نواره شكسپیر 
فرانس��ه اجرا شد و در جش��نواره گونته بونه در كشور 

آلمان نیز به صحنه رفت. نوري با اشاره به 
تولید 6 اثر از ويلیام شكسپیر با استفاده از 
شیوه روايي تئاتر ايراني گفت: با استفاده 
از همی��ن ش��یوه نمايش ه��اي »ريچارد 
س��وم«، »مكبث«، »توفان« و »شاه لیر« 
را هم تولید كرديم. سرپرست گروه »تئاتر 
88« اظهار كرد: قصد داريم كه رپرتوآري 
از اين آثار را در تماش��اخانه س��نگلج به 
صحنه ببريم از اين رو سه نمايش »هملت 
به روايت هوراش��یو«، »ش��اه لیر به روايت ادموند« و 
»اتلل��و به روايت ياگو« را در بهار س��ال 87 به صحنه 
خواهیم برد. او درباره شكل اجراي اين رپرتوآر توضیح 
داد: تماش��اگر با تهیه يك بلیت در داخل سالن اصلي 
سنگلج نمايش »ش��اه لیر به روايت ادموند« را تماشا 
مي كن��د و پس از پايان اين نمايش، در لابي س��نگلج 
تماش��اگر نمايش »اتللو به روايت ياگو« خواهد بود و 
بعد از پايان اين نمايش نیز در سالن اصلي تماشاخانه، 

نمايش »هملت به روايت هوراشیو« را خواهد ديد. 

آزادي6ميليارددلاري
والاستريتژورنال:

مقامات سعودي براي 
آزادي ولی��د ب��ن طلال 
حداق��ل بازداش��ت   از 

6 میلی��ارد دلار پ��ول از 
او درخواس��ت كرده ان��د. 
آن ط��ور كه اين روزنامه 
خ��ود  اول  صفح��ه  در 
شاهزاده  كرده،  منتش��ر 
ولی��د بن ط��لال يكي از 

ثروتمندترين افراد جهان كه از ابتداي ماه گذشته 
میلادي از سوي مقامات سعودي به اتهام فساد و 
به همراه حدود ۲00 ش��اهزاده سعودي ديگر در 
بازداشت به س��ر مي برد با درخواست مصالحه يي 
گران قیمت از سوي سران س��عودي مواجه شده 
است. بن طلال درحال مذاكره با دولت است تا در 
قبال آزادي اش، دولت س��عودي بخشي از شركت 
عظی��م وي به نام »كینگدم هلدينگ كمپاني« را 
به دست آورد. اين شركت هلدينگ هم اكنون در 
بازار سهام س��عودي حضور دارد و ارزشي بالغ بر 
9میلی��ارد دلار دارد. پیش تر دادس��تان عمومي 
عربس��تان مبلغ سرمايه يي را كه بازداشت شدگان 
براي پس دادن آن به دولت به توافق رس��یده اند 

حدود 100میلیارد دلار اعلام كرده بود. 

تايمز:
اين روزنامه در صفحه 
از  گزارش��ي  خ��ود  اول 
بوري��س  صحبت ه��اي 
روسیه  درباره  جانس��ون 
منتش��ر كرد. به گزارش 
تايمز، بوريس جانس��ون 
خبرن��گاران  جم��ع  در 
در مسكو، روس��یه را به 
دش��مني با اروپ��ا متهم 

كرد. طبق اي��ن گزارش، وزير خارجه بريتانیا روز 
جمعه براي ديداري رسمي با سرگئي لاوروف به 
مس��كو رفت. او در يك نشست خبري مشترك با 
لاوروف اعلام كرد كه در برخي ش��رايط، دشمني 
روس ها در برابر منافع بريتانیا بس��یار بیش��تر از 
دوران جنگ س��رد اس��ت. او در آس��تانه سفرش 
گفت��ه بود ك��ه روابط ب��ا روس��یه را نمي توان به 
ش��كل فعلي ادامه داد. واكنش مسكو به اظهارات 
جانس��ون خونس��ردانه بود. بوريس جانس��ون در 
اين نشس��ت ب��ه حمله هاي س��ايبري روس��یه و 
دخالت اين كش��ور در انتخابات آلم��ان و امريكا 
نیز اش��اره كرد. در ادامه نیز وزير خارجه بريتانیا، 
صحبت هاي��ي پیرامون بح��ران اوكراين و دخالت 
مس��كو در غرب بالكان داش��ت؛ اقدامي كه باعث 

تنش میان روسیه و اروپا شده است. 

واشنگتنپست:
اي��ن  اول  صفح��ه 
روزنام��ه به گزارش��ي از 
افزاي��ش نیروه��اي ناتو 
روس��یه  مرزه��اي  در 
اختص��اص دارد. طب��ق 
اين گ��زارش، وزير دفاع 
روسیه اظهار اعلام كرده 
ناتو تمرينات نظامي  كه 
خود در نزديكي مرزهاي 

روس��یه را از س��ال ۲01۲ تاكنون دو برابر كرده 
اس��ت. اين نیروها از اعضاي 4 گردان تاكتیكي و 
زرهي امري��كا از نیروهاي نظامي بین المللي ناتو 
هستند كه به كشورهاي حوزه بالتیك و لهستان 
اعزام ش��ده اند. همچنین شمار س��ربازان آماده 
همكاري با اين نیروها از 10هزار به 40هزار نیرو 
افزايش يافته اس��ت. همچنین س��رگئي شويگو 
در اظهارات��ي ديگ��ر گفت��ه كه ناتو در 5 س��ال 
گذش��ته حضور نظامي خ��ود در مرزهاي غربي 
اين كش��ور را گس��ترش داده كه اي��ن امر اقدام 
متقابل و انتقام جويانه مسكو را به دنبال دارد. به 
گفته وزير دفاع روسیه، ناتو فعالیت هاي نظارتي 
هوايي و دريايي خود را نیز به  ش��دت گس��ترش 

رداده است. 

كيوسك

ميراثنامهايستگاه

سالپرفروشديزني
ديزن��ي به تنه��ا كمپاني فیلمس��ازي 
تاري��خ س��ینما تبدي��ل ش��ده اس��ت كه 
 توانسته فروش سالانه خود را دو بار از مرز

6 میلیارد دلار عبور دهد. 
ب��ه گ��زارش ورايتي، به لط��ف فروش 
فوق الع��اده »جن��گ س��تارگان: آخري��ن 

جداي« كه تاكنون بیش از نیم میلیارد دلار در گیش��ه جهاني فروخته اس��ت، 
كمپاني ديزني به زودي فروش جهاني سال ۲017 خود را از مرز 6 میلیارد دلار 

عبور خواهد داد. 
»جنگ س��تارگان: آخرين جداي« هش��تمین قس��مت از مجموعه »جنگ 
س��تارگان« و دومین قس��مت از يك س��ه گانه جديد از اين مجموعه است كه 

نويسندگي و كارگرداني آن بر عهده »رايان جانسون« است. 
ديزني نخستین و تنها كمپاني فیلمسازي است كه تاكنون تواسته دو بار به 
چنین فروش س��الانه يي دست يابد، همانطور كه سال گذشته در نهايت ركورد 
7.6 میلیارد دلاري را در گیشه جهاني ثبت كرد. ديزني همچنین تنها كمپاني 
 فیلمس��ازي تاريخ اس��ت كه س��ه س��ال پیاپي با محصولاتش به فروشي بالغ بر

5 میلیارد دلار دست يافته است. 
ديزني پیش از اين و در س��ال ۲017 در گیشه داخلي )سینماي امريكا( نیز 

۲میلیارد دلار فروخته است. 
به گزارش ايس��نا، از ديگر فیلم هاي پرفروش ديزني در سال ۲017 مي توان 
به »ديو و دلبر« )1.۲6 میلیارد دلار(، قس��مت دوم »نگهبانان كهكشان« )863 
میلیون دلار(، »ثور: راگناروك« )843 میلیون دلار( و »دزدان دريايي كارائیب: 

مرد مرده قصه نمي گويد« )794 میلیون دلار( اشاره كرد. 

ماجرايانحنايقديميسيوسهپل
»نشس��ت همیشه با ترك همراه است؛ 
اين اتفاق يك انحنا روي پل است كه قبلا 
هم وجود داش��ته و چیز جديدي نیس��ت 
و نمي توان آن را به خشكس��الي يا مسائل 

مترو مربوط دانست.« 
نخس��ت يك فیلم منتشر شد با خبري 

كه از نشس��ت سي وسه پل حكايت داش��ت. اتفاقي كه اگر ثابت شود يك فاجعه 
ب��راي اصفهان تاريخي اس��ت، اما تاكنون مس��وولان میراث فرهنگ��ي آن را رد 
مي كنند و انحنايي كه از آن به عنوان يك نشست ياد مي شود را اعوجاجي )انحنا( 
قديمي در بدنه  يكي از يادگارهاي قديمي صفويان در اين شهر تاريخي مي دانند. 
ناص��ر طاهري معاون میراث فرهنگي اداره  كل میراث فرهنگي اس��تان اصفهان، 
انحناي پیش آمده روي ديواره سي وس��ه پل را يك نشست نمي داند. او به ايسنا 
مي گويد: اين نشست نیست، نشست همیشه با ترك همراه است. اين اتفاق، يك 
انحنا روي پل است كه قبلا هم وجود داشته؛ چیز جديدي نیست و نمي توان آن 

را به خشكسالي يا مسائل مترو مربوط دانست.
وي با بیان اينكه اين انحنا چیز جديدي براي سي وسه پل نیست كه بگويیم 
ترك تازه يي است، ادامه مي دهد: پیش از اين نیز ترك هايي بر اثر درزهاي انبساط 
روي س��ي و سه پل به وجود آمده بود كه رسانه ها اعلام كردند سي وسه پل ترك 
خورده است، در شرايطي كه اين اتفاق نبود. انحناي كنوني روي پل نیز سال هاي 
زيادي است كه وجود دارد. طاهري اين انحنا را مربوط به نقاط مختلفي از بناهاي 
تاريخ��ي اصفهان مي داند و مي گويد: در چهل س��تون نیز اي��ن انحنا وجود دارد، 
نقاطي كه خط افق وجود دارد، مي توان آن را ديد، اما يك شاقولي نیست كه آن 

را زياد خطرناك بدانیم. 

تاريخنگاري

غلامحسين صديقي در برابر پيشنهاد نخست وزيري 
»هیچ گاه به اين قانون پشت نكرده ام. شما زاهدي ها 
و هويداه��ا را ترجیح داديد. ش��ما هرچ��ه رجل آزاده 
وطن پرست بود به زندان انداختید. شما و دستگاه شما 

ايران را از هر چه مرد بود، خالي كرديد. « 
اين بخش��ي از سخنان غلامحس��ین صديقي وزير 
پس��ت، تلگ��راف و تلفن در دولت اول و وزير كش��ور و 
ناي��ب  نخس��ت وزير در دولت دوم محم��د مصدق در 
جلس��ه يي تاريخي با شاه بود. جلسه يي كه صديقي به 
اتف��اق امیني و انتظام به ديدار ش��اه رفت و محمدرضا 
پیش��نهاد نخس��ت وزيري را ب��ه او داد. اين پیش��نهاد 
در بحبوحه انقلاب و به دنبال س��كته قلبي »ارتش��بد 
ازهاري« نخست وزير وقت مطرح شده بود. غلامحسین 
صديقي اما سوم دي 1357 به پیشنهاد نخست وزيري 
پاسخ منفي داد. كسي نمي دانست كه كمتر از ۲ماه پس 

از اين پیشنهاد، انقلاب اسلامي به ثمر برسد. 
ش��اه آن روز ح��ال يار صديق مصدق را پرس��ید و 
صديقي پاس��خ داد: به لطف اعلي حضرت گاه در زندان 
ق��زل قلعه و قص��ر بودم و گاه در حصاري كه س��اواك 
ش��ما در دانش��گاه و گرد خانه ام برپا كرده بود، روزگار 
مي گذراندم كه نتیجه اش عايد حضرت عالي شده است. 
شاه گفت: گلايه ها را كنار بگذاريم. بايد وطن را نجات 
داد. گمان مي كنم اگر از ش��ما دعوت به نخست وزيري 
كنم براي نجات كش��ور قدم به پیش خواهید گذاشت. 

صديقي پاسخ داد: من براي نجات وطنم حاضرم جانم 
را و اين دو پاره اس��تخوان ناچیز را فدا كنم. ولي امروز 
بايد ديد چ��ه چیز در خطر اس��ت. مملكت يا مصالح 
گروهي؟ به هر حال سرانجام نه شاه شروط صديقي را 
براي قبول نخست وزيري پذيرفت، نه صديقي پذيرفت 
نخس��ت وزير آخرين دولت قبل از انقلاب شود. پس از 

پیروزي انقلاب مهندس بازرگان از صديقي براي شركت 
در دول��ت موقت دعوت به عم��ل آورد كه مورد قبول 
قرار نگرفت. دكتر غلامحسین صديقي در روز دوشنبه 
نهم ارديبهشت 1370 در تهران درگذشت. از اين استاد 
دانش��گاه تهران به عنوان پدر علم جامعه شناسي ايران 

ياد مي شود. 
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